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Așadar, au trecut zece ani de cind, adunati sub aceeași cupolă, 
11 000 de țărani au aplaudat îndelung consumarea actului de cea 
mai însemnată rezonantă istorică din întreaga existentă a țăranului 
român: încheierea cooperativizării agriculturii.

Se făcuse definitiv și cel de-al doilea mare și necesar pas al Româ
niei către o existentă modernă și socialistă.

Greul abia începea. Greul de a demonstra nu cu o cooperativă sau 
două, nu cu zece sau douăzeci,că această formă de economie agrară 
este obiectiv necesară și superioară, ci de a le ridica pe toate la nivelul 
marilor producătoare agroalimentare.

S-au consumat ani de experiență, ani de eforturi. S-au făcut 
greșeli, multe determinate de lipsa de pricepere In a conduce practic, 
pină cind am Invătat că e absolut necesar să considerăm și cartea 
intre uneltele fără de care nu se poate face azi agricultură. Și dezide
ratul «să facem agricultură In mod științific» devine pe zi ce trece o 
realitate pregnantă.

Au trecut zece ani In care am obținut o nouă și poate decisivă 
izbindă revoluționară. De data aceasta pe plan spiritual, ai conștiinței 
umane. Privirea, îndreptată cu ani in urmă spre vita adusă la coopera
tivă din ograda ta. spre un anume petic de pămlnt, a căpătat perspec
tivă cuprinzind. întregul, interesul pentru tot ceea ce se petrece in 
cooperativă devenind dominant. «Noi», «La noi», «Al nostru» s-a 
statornicit In vorbirea curentă, a devenit mod de gîndire, și-a pus 
pecetea pe acțiunea practică.

Copiii de 12—13 ani de atunci slnt bărbații de azi pe mina cărora 
se află o bună parte a mijloacelor de mecanizare; multi sint tehnicieni 
agricoli, altii s-au întors acasă cu titlul de inginer al pămîntului. 
Oameni noi, glnduri noi, atitudini noi.

Satul și-a Început cursa către urbanizare. Un alt mare moment 
cu adevărat revoluționar.

Au fost de data aceasta, sub aceeași cupolă, 5 500. Delegati de 
întreaga țărănime cooperatistă la cel de-al ll-lea congres al său. S-a 
pus In balanfă substanța anilor care au trecut și s-a ajuns pe drept la 
concluzia că succesele obținute sint mari. în 1971, de pildă, producția 
agricolă a crescut, in comparație cu media anuală a cincinalului 
trecut, cu 14 la sută; s-a realizat o producție cerealieră de 14,5 milioa
ne tone — cea mai mare producție din istoria României. Efectivele 
de animale au sporit fată de 1970, iar la începutul acestui an ele re
prezintă o creștere la bovine de 312000 de capete, la porcine de 
1 400 000 de capete, iar la păsări de 7 000 000.

Tot ce s-a petrecut in acești ani In viata satului demonstrează pas 
cu pas justețea politicii partidului nostru însușită și aplicată cu fermi
tate de întreaga țărănime. Și așa cum s-a subliniat și In congres, mai 
demonstrează sprijinul uriaș acordat de către stat, de clasa noastră 
muncitoare, agriculturii, țărănimii cooperatiste.

Dar, lucizi, realiști, exigenti, așa cum ne-a invătat partidul să fim, 
trebuie să recunoaștem că nu totul a fost cum trebuie, că nu toate 
s-au desfășurat după cum am /? vrut și ar fi trebuit. «Cu toate rezulta
tele bune pe care le-am obținut — spunea la congres tovarășul 
Nicolae Ceaușescu — nu ne putem Insă declara mulțumiți. Noi, 
comuniștii, dorim întotdeauna ca activitatea să se desfășoare mai 
bine; constituie însăși o cerință a dezvoltării sociale, analiza critică 
și autocritică a activității trecute,pentru a trasa sarcinile corespunză
toare mersului tot mai hotărit lnainte».Și această sfintă nemulțumire 
de noi înșine, această tonică și stimulativă nemulțumire a creat in noi 
tofi trăirile superioare ale omului conștient de valoarea sa, de marile 
sale posibilități și în primul rind de putința de a-și depăși propriile 
sale limite.

S-a glndit lucid in congres cintărindu-se cu gospodărească jude
cată tot ce a fost bun, s-a făcut un efort colectiv de autodepășire, 
transformind experiența pozitivă In bun comun și, pornindu-se de 
la nivelul atins, s-au stabilit metodele, formele, mijloacele pentru 
realizarea marilor sarcini puse de partid in fata agriculturii. Toate 
acestea sint atlt de bine exprimate In scrisoarea adresată de partici
panti Comitetului Central al Partidului, tovarășului Nicolae 
Ceaușescu. «Congresul — se spune in scrisoare — a stabilit ca 
uniunile cooperatiste și consiliile de conducere ale cooperativelor 
agricole să desfășoare o activitate susținută pentru mobilizarea între
gii fărănimi, pentru folosirea rațională a întregului fond funciar, 
ridicarea capacității productive prin executarea unui volum sporit 
de hidroameliorații și utilizarea judicioasă a bazei tehnico-materiale, 
în vederea creșterii continue a belșugului de produse agricole, sporirii 
contribuției agriculturii cooperatiste la formarea venitului national, 
la ridicarea nivelului de viată al celor ce muncesc». Sint angajamente 
care și-au găsit de pe acum expresia practică 1n activitatea intensă 
desfășurată pentru lucrările agricole din această primăvară. Și avem 
toate datele pentru a spune că «semne bune anul are» și,lntre acestea, 
am pune la loc de frunte hărnicia țărănimii noastre cooperatiste, 
hotărlrea ei fermă de a face totul pentru înfăptuirea mărețelor sarcini 
puse de partid in fata agriculturii.

Petru ISPAS

Marți, 29 februarie 1972

s^ptamina în imagini

au depășit 
planul
pe primele luni 
ale lui ’72

Vie activitate în aceste zile și 
la Fabrica de tricotaje «Tînăra 
Gardă» din București. Se trans
pun în viață hotărîrile luate la 
Conferința pe țară a cadrelor de 
conducere din întreprinderi și 
centrale industriale și de con
strucții. Printre altele — așa 
cum ne declară ing. Iulia Stama- 
toiu, inginer șef al fabricii — s-au 
și întreprins acțiuni pentru re
ducerea consumului de materie 
primă.pentru folosirea mai bună 
a capacității de producție, extin
derea zonelor de deservire a uti
lajelor de tricotat (un om la mai 
multe mașini), mecanizarea unor 
operațiuni, perfecționarea prin 
cursuri a muncitoarelor.

Primele rezultate: planul de 
producție pe lunile ianuarie și 
februarie a fost depășit cu 1,1 la 
sută.

mai buna 
gospodărire 
a fondului
funciar

în întregul județ Ilfov ac
țiunile menite să ducă la o 
mai chibzuită folosire a pă
mîntului iau amploare. Ac
țiuni ample au loc în prezent 
pe terenurile comunelor Ște- 
fănești, Afumați, Tunari, Di- 
mieni, Dascălu-Creața și Gă- 
neasa.

Din cele 12 000 ha cît cu
prinde patrimoniul funciar.

administrat de consiliul in- 
tercooperatist Ștefănești, a- 
nul trecut au fost inundate 
sau au prezentat exces de 
umiditate 2 720 ha. Pînă la 
această oră au fost redate 
circuitului agricol 1 200 ha; 
în al doilea trimestru al anu
lui 1972 vor fi redate încă 
1 520 ha, reprezentînd un 
volum de terasamente de 
154 000 mc.

Dar folosirea judicioasă a 
fondului funciar îmbracă și 
alte forme. Specialiștii de aici 
au căutat să organizeze tar
lalele prin eliminarea tutu
ror drumurilor nepractica
bile, defrișarea unor arbo- 
reți, a unor vii răzlețe din 
mijlocul tarlalelor ce împie
dicau procesul de mecani
zare. Astfel, la C.A.P.-Das- 
călu-Creața, prin aceste ac

țiuni a fost redată în circuitul 
agricol suprafața de 15 ha, la 
C.A.P. Unirea-Ștefănești 10 
ha și la C.A.P.-Afumați alte 
10 ha.

Producțiile la unitatea de 
suprafață în 1972 nu pot fi 
în aceste cooperative sub ni
velul oroductiilor întreprin
derilor agricole de stat ve
cine. în acest scon a fost fertili
zată 80 la sută din suprafața 
însămînțată cu grîu de toam
nă, s-a trecut la organizarea 
tarlalelor, ținîndu-se seama 
de noile tehnologii pentru 
fiecare cultură în parte, s-a 
făcut un plan minuțios pen
tru ca pe suprafețele salvate 
de excesul de umiditate să se 
efectueze arături de îndată 
ce va permite terenul, să fie 
defrișate toate drumurile im
practicabile.



Conducătorii de partid ți de stat in mijlocul constructorilor de utilaje chimice de la «Grivița Roșie», reputata citadelă munci
torească, una dintre marile ți modernele întreprinderi bucurețtene, mărturie grăitoare a transformărilor importante pe 
care le-a cunoscut în anii construcției socialiste industria noastră.

în dimineața zilei de miercuri, 1 martie, tovarășul 
Nicolae Ceaușescu, secretar general al Partidului 
Somunist Român, președintele Consiliului de Stat al 
Republicii Socialiste România, împreună cu alți conducă- 
:ori de partid și de stat, a făcut o vizită de lucru prin cîteva 
întreprinderi ale Capitalei.

Noua întîlnire a conducătorului partidului și statului 
lostru cu oamenii muncii din unități industriale, cu spe- 
Jaliști și cadre de conducere din economie se înscrie 
jrganic în practica profund democratică a conducerii parti- 
lului și statului nostru de a se consulta cu făuritorii de 
lunuri materiale asupra modului în care se înfăptuiesc 
arcinile actualului cincinal, de a cunoaște la fața locului 
nunca și problemele care preocupă colectivele de munci- 
ori, tehnicieni și ingineri pe linia modernizării continue 

producției, ridicării neîncetate a eficienței economice 
întreprinderilor pe măsura sarcinilor mereu sporite 

le economiei noastre naționale, în ritm cu perfecționările 
lin știință, tehnică, tehnologie. Urmînd la scurt timp după 
onferința pe țară a cadrelor de conducere din industrie 
i construcții, în cadrul căreia secretarul general a direcțio- 
lat liniile principale pentru progresul neîntrerupt al 
uturor sectoarelor industriei, pentru lichidarea unor 
ipsuri ți neajunsuri, vizita a reprezentat un nou și puternic 
ictor mobilizator nu numai pentru colectivele de muncă 
>ucureștene, ci și pentru cele din întreaga țară datorită 
ndicațiilor cu caracter generalizator, valabile pentru 
ntreaga industrie.

Vizita de lucru în întreprinderi din Capitală ale industriei 
onstructoare de mașini a prilejuit un fructuos dialog al 
ecretarului general al partidului cu colectivele de munci- 
ori, tehnicieni și ingineri — cu factorii responsabili din 
zine și centrale din ministerul de resort — în jurul pro- 
lemelor de bază care stau în fața industriei noastre.
Angajamentele asumate, ca și rezultatele bune obținute 

i primele două luni ale anului constituie garanții ferme că 
ctivitatea întreprinderilor «Grivița Roșie», IPRS- 
ăneasa, uzinelor din zona sudică a Capitalei, asemenea 
ctivității tuturor întreprinderilor din patria noastră,va fi 
icununată de noi și noi succese!

entru a doua oară, în decurs de doi ani, colectivul 
Jzinelor de mașini grele a avut marea bucurie ți 
inste de a-l avea din nou în mijlocul lui pe secretarul 
eneral al partidului nostru, tovarășul Nicolae 
Ceausescu.

UN AMPLU SI FRUCTUOS 
DIALOG DE LUCRU



ȘANTIER DE CREAȚIE

7 minute
cu prof. dr. edmond nicolau

sâptămînaîn
Pagini realizate de:

Pentru a ne face o idee 
despre larga gamă de pre
ocupări a prof. dr. Edmond 
Nicolau este de ajuns să a- 
mintim cîteva dintre cele mai 
recente lucrări ale sale: «O- 
mul informațional»; «Bazele 
cibernetice ale activității ner
voase» (redactată împreună 
cu dr. Bălăceanu) și lucrările 
în curs de apariție: «Cîmpuri 
și unde electromagnetice» și 
«Personalitatea umană» (co
autor, dr. Bălăceanu). De la 
problemele raportului dintre 
știință, artă și revoluția teh- 
nico-științifică contemporană 
pînă la interpretarea ciber
netică a personalității omului, 
cercetările sale se fac remar
cate prin strînsa împletire 
dintre cercetarea fundamen
tală și cea aplicativă. Vom a- 
minti spre exemplificare că, 
de curînd, împreună cu un 
colectiv de electroniști de la

muzica 
românească 
contemporană, 
editată
peste 
hotare

De curînd a sosit în țară al 
doilea volum (din cele trei 
caiete) de muzică contem
porană românească pentru 
pian, publicat de editorul 
Hans Gerig din Koln. Pro- 
punîndu-ți o panoramă a crea
ției actuale europene (Neue 
Klaviermusik aus europâischen 
Londern), cunoscuta casă edi
torială germană a tipărit pînă 
acum volume monografice de
dicate muzicii bulgare, gre- 
cețti, iugoslave, scandinave, 
sovietice ți cehoslovace.

Meritul principal în reuțita 
prezenței artistice românețti 
îi revine pianistului ți com
pozitorului Alexandru Hri- 
sanide, îngrijitorul ediției. 
Nu numai că a selectat mate
rialul muzical și s-a ocupat de 
întregul proces tipografic,dar 
a redactat o introducere asu
pra evoluției școlii noastre 
muzicale și scurte schițe bio
bibliografice ale fiecărui com

Institutul politehnic-Bucu- 
rești și cu concursul unor 
specialiști de la I.C.E.F.-Cîm- 
pina, a fost realizat un calcu
lator analogic consacrat stu
dierii pompajului la adînci- 
me.
„în prezent — ne-a declarat 

interlocutorul nostru — co
lectivul pe care îl conduc stu
diază problemele de comuni
cații care intervin atît în sis
temul nervos al animalelor, 
cît ți în practica inginerească 
a radiocomunicațiilor. Alte 
preocupări curente: realiza
rea unei instalații de instruire 
programată, iar pe baza .or 
contracte cu ministerele de 
resort, construirea unor a- 
parate unicat pentru măsu
rarea unor mărimi electrice 
și neelectrice“

Fiind profesor la Faculta
tea de electronică și tele
comunicații ți predînd un 

pozitor cuprins în ediție. Tex
tele au apărut în limbile ger
mană și engleză.

Constrîns de spațiu și de 
necesitățile didactice. Alexan
dru Hrisanide s-a oprit asupra 
unor piese scurte, de carac
ter, ordonate după criteriul 
progresiv al tehnicii pianis
tice. Intenția de a oferi o 
frescă cît mai colorată a sti
lurilor ți tehnicilor de com
poziție românească contem
porană l-a determinat pe în
grijitor să opteze pentru lu
crări de compozitori din dife
rite generații semnate de 
Ludovic Feldmann, Vasile Spă- 
tărelu, Nina Cassian, Nicolae 
Brînduț, Anatol Vieru, My
riam Marbe, Vasile Herman, 
Liviu Comes, Sandu Albu, Si
gismund Toduță, Dan Con- 
stantinescu, Zoltan Aladar (ca
ietul I) ți Nicolae Coman, 
Zeno Vancea, Horațiu Radu
lescu, Ștefan Zorzor, lancu 
Dumitrescu, Tudor Ciortea, 
Cornel Țăranu, Liviu Danda- 
ra. Adrian Rațiu, Eugen Wen
del (caietul II). De remarcat 
că unele piese se tipăresc 
pentru prima oară, ceea ce 
face ediția utilizabilă și în 
cadrul învățămîntului nostru 
artistic, al vieții de concert.

Lucrarea s-a bucurat de 
ecouri favorabile peste hota

curs de cibernetică economi
că la A.S.E., aria intereselor 
sale cuprinde deopotrivă atît 
problemele inginerești cît și 
pe cele din economie. «Gra
dul de dezvoltare a econo
miei noastre, ne-a spus pro
fesorul Nicolau, cere în mod 
imperios realizarea unui con
tact nemijlocit între învăță- 
mînt, cercetare și producție, 
deoarece numai în modul a- 
cesta se poate asigura ritmul 
optim de dezvoltare pentru 
toate sectoarele interesate, 
în momentul de față, chiar 
în electronică, proiectarea se 
face cu ajutorul calculatoa
relor electronice. Apare deci 
o nouă perspectivă ți pen
tru omul de știință,ți pentru 
tehnician: cercetarea ți pro
iectarea, asistate de calcula
tor. O caracteristică a revo
luției științifice ți tehnice con
temporane este tocmai fun
damentarea științifică a ori
cărei activități ți faptul că nu 
se poate asigura conducere 
reală decît cu mijloace ciber
netice ».

re, primele recenzii semna- 
lînd originalitatea creației 
românești. De altfel, editorul 
a și anunțat pregătirea pen
tru tipar al celui de-al treilea 
caiet. Este un succes de pres
tigiu care întărește previziu
nile criticului muzical ameri
can Irvin Lowens ce afirma 
încă din anul 1967: «Nu m-ar 
surprinde deloc dacă Româ
nia ar lua locul Poloniei, Iugo
slaviei și Germaniei occiden
tale, devenind în anii viitori 
țara cea mai importantă din 
Europa centrală în privința 
muzicii noi».

Viorel COSMA

„primăvara* 
la operă

La Opera Română din Bucu
rești se repetă în aceste zile ba
letul «Primăvara» (muzica — Cor
nel Trăilescu, libretul — Alecu

arheologii 
pe malul rîului 
colentina

în prezent, malurile rîului Co
lentina, care, după cum se știe, 
străbate partea nordică a Capi
talei, sînt supuse unor ample 
transformări: de-a lungul acestei 
ape se va amenaja o zonă verde 
cu 16 lacuri — viitoare locuri de 
agrement pentru bucureșteni. Lu
crările sînt efectuate și îndruma
te de Consiliul popular municipal, 
lată însă că la efectuarea acestor 
importante lucrări edilitare sînt 
prezenți și arheologii. Ce caută 
ei aici? Pe malul rîului Colentina 
— ne dedară arheologul Panait 
I. Panait, șeful secției feudale a 
Muzeului de istorie a orașului 
București — se găsesc vestigii 
foarte importante ale trecutului.

Săpături 
arheologice 
în cartierul 
Străulești.

Liviu TIMBUS, 
Petre ANGHEt, 

Eugen IAROVICI

Popovici, coregrafia—- Vasile Mar- 
cu). Premiera acestui balet în 3 
acte, inspirat din lupta tineretu
lui în perioada de ilegalitate și 
imediat după preluarea puterii, 
va avea loc în cinstea semicente
narului U.T.C.

Vas de ceramică 
de curată 
factură românească 
(secolul XVI), 
descoperit pe malul 
rîului Colentina.

Noi cunoaștem pînă acum cel 
puțin urmele a 12 așezări din 
perioada de formare a poporu
lui român. Aici se află una din 
cele mai de seamă concentrări 
de sate datînd din secolele IX și 
X, sate care în decursul vremii 
au contribuit la formarea Capi
talei de azi. Unul din satele cele 
mai vechi, Măicănești, din peri
oada lui Mircea cel Bătrîn, este 
înglobat azi în cartierul Strău
lești. Prezența noastră aici — ne 
spune mai departe interlocuto
rul nostru—are scopul de a salva 
toate urmele trecutului, înainte 
ca apa viitoarelor lacuri să aco
pere locul. Materialele arheolo
gice descoperite pînă acum aici 
sînt deosebit de importante. Este 
vorba de multă ceramică, de 
unelte, de urme de locuințe etc 
La Pantelimon s-a descoperit un 
cimitir din secolul XVI. O cerce
tare și mai amănunțită la fața 
locului va începe peste cîteva 
săptămîni, o dată cu venirea pri
măverii.



Un glas apreciat— 
Marina Voica.

Fotografie de 
Elena GHERA

Prezentarea artistică:
V. OLAC
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TIPARUL executat Io Combi
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concediu 
la porțile 
de fier

Începînd cu luna 
martie, excursioniș
tii vor putea efectua 
plimbări de agre
ment pe lacul de a- 
cumulare al hidro
centralei de la Por
țile de Fier. Două șa
lupe îi vor purta din 
porturile Tr. Severin 
și Orșova spre încîn- 
tătorul peisaj de la 
Cazane. Turiștii vor 
mai beneficia, tot
odată, și de una din 
cele mai frumoase 
nave ale flotei noas
tre fluviale — vasul 
«Mehedinți», care dis
pune de 300 locuri, 
într-un viitor apro
piat vor fi puse la 
dispoziția turiștilor 
și alte mijloace nau
tice de transport și 
agrement, printre 
care ambarcații cu 
rame și pînze pre
cum și schiuri nau
tice.

muzeul 
coandă

Vă propunem să vă petreceți 
cîteva ceasuri recreative și in
structive vizitînd muzeul H. 
Coandă din Capitală. înființat 
pentru a ilustra viața și activita
tea savantului de renume mon
dial, muzeul cuprinde o sală de 
aeronautică, în care sînt expuse

în cinstea semicentenarului 
u. t.c.în perioada premergătoare 

sărbătoririi gloriosului semicen
tenar al U.T.C. are loc o gamă 
variată de acțiuni inițiate de tine
rii din uzine și întreprinderi, din 
școli, instituții și case de cultură.

La Liceul dr. Petru Groza din 
București, în cadrul acestor ac
țiuni sărbătorești, s-a inițiat o

bogăția 
rezervelor
interne

Specialiștii Combinatului 
pentru exploatarea și indus
trializarea lemnului-Suceava 
au inițiat o importantă acțiu
ne de valorificare complexă 
a rezervelor de lemn de mici

machetele aparatelor concepute 
și create de eminentul om de 
știință, începînd cu primul turbo
reactor și terminînd cu ultimele 
invenții privind transportul la 
mari distanțe cu ajutorul tubu

formă specială: ora de dirigenție 
deschisă, la care, în afară de 
ceilalți profesori, sînt invitați 
muncitori fruntași și personali
tăți din lumea științifică și cultu

dimensiuni și a deșeurilor 
de fabricație.

în acest scop se construieș
te un tocător de mare capaci
tate pentru rămășițele de ră- 
șinoase rezultate de la fabri
cile de cherestea, deșeuri ce 
urmează să fie utilizate la 
fabricarea celulozei și a plă
cilor fibrolemnoase. Această 
acțiune va duce la intrarea 
în circuitul productiv a unor 
importante cantități de ma
terial lemnos care, în momen
tul de față, fie că au o între

rilor pneumatice realizate pe 
principiul Coandă.
Fotografia noastră vă prezintă 
macheta primului turboreactor, 
invenție a savantului român H. 
Coandă.

rală. La ora la care am asistat, 
invitatul era profesorul Vintilă 
Mihăilescu, geograf, membru co
respondent al Academiei R.S.R., 
care le-a vorbit elevilor despre 
rolul tineretului în transforma
rea naturii din țara noastră. A 
urmat un dialog viu între elevi 
și distinsul oaspete.

buințare inferioară, fie că se 
pierd.

Din calculele efectuate re
zultă că prin folosirea acestui 
procedeu unitățile combina
tului sucevean vor economisi 
anual între 50 000 pînă la 
70 000 mc de lemn. De ase
menea, se vor crea condiții 
pentru creșterea productivi
tății muncii cu peste 20 la 
sută. Utilajele necesare aces
tui important complex de 
măsuri se vor realiza prin 
autodotare.

teze si 
paranteze
de Aurel BARANGA

un film
Puterea și Adevărul, ulti

mul film al prozatorului Titus 
Popovid și al regizorului Manole 
Marcus, e romanul unei deveniri; 
devenirea unui timp, a unei socie
tăți, a unei lumi. însuși enunțul 
ne dă dimensiunea operei, a am
bițiilor ce au stat la temelia ei, 
a dificultăților ce trebuiau învinse 
dar și a însemnătății reușitei. 
După o primă parte, poate prea 
elaborată, ilustrând momente de 
semnificație istorică: preluarea 
puterii, lupta împotriva opoziției 
sau momentul naționalizării, fil
mul înfățișează, la o înaltă tensiu
ne emoțională, destinele cîtorva 
oameni, viețile lor personale, dra
mele lor individuale, derivate 
din marea confruntare cu un 
timp de o aprigă pasiune, timp 
de sancțiuni morale neiertătoare, 
timp al unor fundamentale răs
turnări sociale, cu implicații esen
țiale în psihologia și etica omului. 
«Revoluția — -a spus-o acum a- 
proape o jumătate de veac Câinii 
Petrescu în drama sa Danton — 
potențează la maximum tot ce e 
mai nobil in ființa umană, gene
rozitatea și abnegația sa in servi
ciul Ideilor, dar constituie și o 
ispită, o cursă, o pindă, pentru 
caracterele slabe, înclinate să con
funde Istoria și măreția ei cu 
propria lor persoană?,.

Adevărul acesta e demonstrat 
de autorii filmului Puterea și 
Adevărul cu o deosebită elocven
ță, în măsura în care urmăresc 
destinul unui om pentru care 
Puterea înseamnă alienare și dez
umanizare, în măsura în care, 
prin opoziție, pentru un alt om, 
aceeași confruntare cu formele 
luptei înseamnă desăvirșire, su
blimare spirituală, 6 evidentă și 
convingătoare sporire a universu
lui său moral.

Prezentat în acești termeni 
schematici, conflictul ar putea 
părea liniar, de intenții pedago
gice rudimentare. Filmul însă 
trăit de creatorii săi la tensiunea 
incandescentă a marilor conflicte 
n-are nimic din imaginea de Epi- 
nal a unor piese sau producții 
cinematografice asemănătoare, ci 
propune spectatorului emoționat 
o dramă ujnană zguduitoare, de o 
rară autenticitate, născută din 
sinceritate, din dorința manifestă 
a autorilor de a supune spec
tatorilor nu o teză, ci un 
subiect de meditație respon
sabilă. Meritul prozatorului Ti
tus Popovici și al regizorului 
Manole Marcus vine de acolo de 
unde ei nu pronunță rechizitorii, 
d comentează tragedia, reală și 
adîncă, a unui activist care, alu- 
necînd treptat pe panta dezuma
nizării—o dezumanizare explica
tă prin hipertrofia eului—ajunge 
să trimită la închisoare un om 
nevinovat, fără să ezite, și ceea 
ce este mai grav: convins că are 
dreptate.

Filmul are valoarea unui docu
ment de viață, fiindcă, respingând 
soluțiile unui ceremonial de festi
vitate superficială, aducînd în 
prim plan proporțiile unei trage
dii morale contemporane, comu
nică totuși spectatorului o con
cluzie de o tonică încredere în 
condiția umană.

Filmul Puterea și Adevărul se 
ridică la înălțimile marilor opere 
ale cinematografiei epocii noastre, 
pentru că spunînd Adevărul dă 
oamenilor Puterea de a-1 trăi, 
forța de a respinge neadevărul 
și impostura, sub toate formele ei.
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vara poate 
să sosească 
liniștită ?
de Sanda FAUR 
Fotografii de Elena GHERA

Nu cred că se poate găsi ușor un interlocutor mai pașnic și 
mai comod decît cel care sînt în momentul de față. Am lepădat, 
pînă să ajung la porțile Ministerului Industriei Ușoare (deși 
nici nu e vorba măcar de somptuoasa poartă ministerială, ci de 
cea de după colț, pe care intră muritorii de rînd), toate ticurile 
critice de gazetar pus mereu pe harță cu relele. Am hotărît să 
nu mă supăr deloc pe stenderele sărăcăcioase ale magazinelor 
de confecții din imediata vecinătate a ministerului. Am jurat să 
nu-mi reamintesc de faptul că industria ușoară a înmormîntat, 
de la o vreme, bunul ei obicei de a prezenta colecții bianuale 
de modă, măcar așa, să aflăm și noi cam cum mai stau treburile 
prin branșă, chit că splendorile de la «paradă» nu prea coborau 
de pe podium în prăvălii. M-am decis să amîn pentru altă dată 
punerea pe tapet a unei alte obsesii gazetărești ale mele — 
faptul că magazinele «ae reprezentare» ale M.I.U. sînt — în 
afară de «Gioconda» și, poate, de «Clujana» — cam slăbuțe 
și nu-și «reprezintă», cum se cuvine, ministerul. N-am, cum 
se vede, nici o intenție de sfadă (nici măcar cu colegul de la 
serviciul de presă al ministerului, de fa care aștept zadarnic 
de 3 zile niște biete date oficiale, existente în documente pu
blice); am asupra mea doar un carnet cu multe file albe, un pix 
cu mină nouă și dorința expresă de a afla cum va răspunde 1a 
vară industria ușoară apetiturilor noastre vestimentare, întot
deauna crescute o dată cu barometrul și vacanța. Un simplu 
material informativ. E drept că în subtextul acestei blajine 
intenții se afla una mai a naibii: să pornim, în lunile calde, cu 
reportajul acesta plin de făgăduințe ministeriale sub braț și să 
vedem cum și-au ținut tovarășii vorba dată. îmi anunț, cu ones
titate, și intenția și subintenția, acolo unde am fost primită 
pe loc și cu amabilitate, fără cererile și notele protocolare 
lăsate (tot de colegul de 1a presă) și tot de 3 zile pe la cabinetele 
ministeriale: 1a «negustorul» ministerului: Direcția generală 
de aprovizionare și desfacere. întruchipată în ochii mei de 
directorul său tehnic, tovarășul loan Farcaș.

*
întrebările mele sînt formulate de acasă, pe hîrtie, planul 

«de atac»,precizat: «Aș dori să știu cum și cît anume din acele 
creșteri impresionante anunțate pe 1972 de ministrul dv„ 
Ion Crăciun, —12,5% la țesături, 12,5% la tricotaje, 8,6% la 
confecții textile, 10% fa încălțăminte — și cite anume din cele 
100 000 de sortimente ce vor fi produse în anul în curs vor 
putea fi integrate în garderoba noastră estivală?» Urma și o 
întrebare mai puțin abstractă: «Care anume din acel procentaj 
de 66% din totalul celor 27 000 de exponate ale dv. de fa 
pavilion — că, vorba aceea, le știm pe de rost, le-am văzut și 
revăzut, le-am dorit și le-am visat și noaptea! —vor ajunge, 
fa vară, în magazine?»

Dar în locul acestor chestiuni serioase, bazate pe o docu
mentare solidă,’mă pomenesc cu ochii țintă pe splendidul sacou 
primăvăratic în carouri — de cea mai autentică croială italiană 
— al directorului, pe gulerul impecabil — și cît de modern I 
— al cămășii dintr-o originală țesătură eponjată. Cronicarul 
(veninos!) de modă nu rezistă:

— Le-ați cumpărat din ultima dv. călătorie?
— Din antepenultima: la... Brașov am luat stofa sacoului 

produsă chiar la fabrica de postav din localitate; fa Brăila — 
cămașa.

_ >>
— Am vrut să demonstrez — eventual și dv., gazetarilor, 

dar mai ales partenerilor noștri din comerț — cît de rezistentă 
(și nu numai arătoasă) e această stofa combinată din celofibră 
și poliesteri: sacoul a fost dat pînă acum de trei ori fa curățat, 
cămașa, confecționată din bumbac și poliesteri,o am de...

— Stați o clipă: e deci neșifonabilă, ne-încălzitoare și nece- 
rînd a fi călcată?

— Exact. Ați spus totul... Iar cămașa e în vîrstă de doi ani. 
Și ambele au prețuri extrem de convenabile: un costum din 
stofa sacoului ajunge la 650-700 lei, cămașa, știți, în jurul a 
100 lei.

— Excelentă treabă de producător-comerciant: autorecla- 
ma. l-ați convins pe cei care vă interesau?

— Sincer vorbind, i-am convins prea tare: la ora actuală, 
cererea depășește efectiv posibilitățile noastre de producție. 
Aceasta grupa nr. 8, cum o numim noi, grupa de țesături 
cu poliesteri, realizate, rețineți, numai cu fibre chimice 

produse la noi în țară — deține o pondere importantă în pro
ducția întregului trimestru I...

— Și în marfa desfăcută fa vară, după cîte înțeleg și după cîte 
sper. Deci, am obținut prima informație esențială pentru re
portajul meu: o bună parte din confecțiile și țesăturile verii 
’72 vor avea — în sfîrșit! — acele mult rîvnite (și așteptate 
de noi) însușiri: să nu se boțească mai deloc, să se spele ușor 
și să nu se calce (decît puțintel!); în schimb — ne făgăduiți 
dv. — cu toată prezența fibrelor sintetice, nu ne vom simți în 
ele încinși ca și cum am fi băgați într-un godin, nu într-o rochie.

— Să sperăm, să sperăm... Combinația cu celofibră (să nu vă 
sperie termenul!) și micșorarea desimii țesăturii au dus — fără 
a scădea cu nimic valoarea de întrebuințare a materialului — 
fa acel «Terocel», produs de Uzinele «30 Decembrie»,care s-a 
dovedit excelent: zeci și zeci de mii de rochii din 'ferocei vă 
vor sta la dispoziție la vară.

— Sînt bune și cifrele, nu zic ba, dar parca aș vrea să știu 
și cum vor arăta aceste sute de mii de confecții. Am depășit 
demult, cam din epoca de piatră, faza în care hainele aveau 
funcții strict utilitare, estetica și linia modernă a rochiilor ne 
interesează cel puțin în egală măsură cu virtuțile lor oractice. 
Așadar, cam în ce modă ne îmbrăcați la vară?

Directorul formează un număr de telefon:
— Tovarășa Tartarian, dacă sînteți amabilă, o clipă doar...*
Tovarășa ingineră Cristina Tartarian e întotdeauna amabilă 

și răbdătoare cu presa și nu numai în clipa pentru care o solici
tăm. Șefa serviciului tehnic al Departamentului industriei de 
tricotaje și confecții știe nu de azi, de ieri, și mai bine ca 
oricine, și hibele,și calitățile confecției noastre; pe ultimele 
le etalează mai cu plăcere, firește, celorlalte — e dispusă să le 
înțeleagă,mai «omenește» decît noi, cauzele: fiecare are doar 
adevărul său!... Acum ne înțelegem de minune, pentru că 
vorbim numai de lucruri bune și frumoase, numai de «cum va fi

La ora aceasta se mai fac unele — dar foarte puține — 
retușuri la eleganța verii 1972.

I Propunerile k
’confecționărilor “
noștri
de la C.C.T.-Bucureș 
împacă 
toate gusturile: 
și cele sobre, 
și cele romanțioase, 
și cele 
nițeluș
mai năstrușnice.

și ce va fi», și nu de «ce este și cum este». Va fi, ni se spurn 
o confecție in pas cu moda: fustele mai ample, plisate ori cloșatt 
lungimea — cumsecade, oprindu-se undeva, puțintel mai |< 
sau foarte puțintel mai sus de genunchi; decolteul, ceva m 
îndrăzneț, oprindu-se pe la... sfîrșitul alfabetului: mai în forn 
de U, mai în formă de V, mai pe lingă gît, în formă de O. Flori 
— măricele sau potrivite — ne vor invada rochiile, în comb 
nație ori nu cu desene geometrice; și toată garderoba noasti 
va fi scăldată în nuanțe de bleumarin, alb, roșu (moda «marine 
e în plină expansiune!), galben, maro, bej.

în mare, lucrurile arată bine. Eu cutez totuși să o întreb f 
interlocutoarea mea cum stăm cu accesoriile confecțiilor - 
nasturi, catarame, capse—și interceptez o tăcere discre 
dar elocventă. întreb cînd o să profităm și la confecțiile noasti 
de jocul amuzant al combinațiilor de imprimeu cu iuniuri aso



ate — și primesc același răspuns modest și delicat. înțeleg: o 
semenea confecție presupune mai multă bătaie de cap și de ce 
ă ne mai ostenim cînd ea se vinde și fără combinații (dar oare 
e vinde totdeauna și în întregime!)

Să nu discutăm deci despre îndrăzneala și varietatea modele- 
sr — poate că atunci cînd Institutul de creație industrială va 
itra cu toate forțele sale în acțiune, vom putea aborda mai 
rofesionist și mai cu pretenții și această problemă. Vorbim 
tai bine despre calitate și o descos pe tovarășa Tartarian care 
in fabricile noastre de confecții au făcut pași înainte în pro- 
leme de execuție, de finisaj, de creație chiar. întrebarea 
nea are un subtext amar: mi-e întotdeauna inima grea cînd mă 
îndese că ne împărtășim mult prea puțin din harurile exce- 
sntului nucleu de creatori de la F.C.T.-București, mai ales 
cum,de cînd fabrica s-a integrat unui asemenea colos industrial 

Nici o grijă: cochetăria celor mici nu a fost nici o 
clipă dată uitării...

și are atît de serioase comenzi pentru export. E drept că sub 
tutela acestei centrale — m-a asigurat tov. director Farcaș — 
fabricile' din Craiova, Focșani, Vaslui, asistate de creatori și 
tehnicieni de la F.C.T.-București, vor produce curînd (cit de 
curînd!!) o confecție «de a-ntîia»; dar pînă atunci, tot mărcile 
Mondiala-Satu Mare, Bega-Timișoara, F.C.-ArW rămîn cele 
de mare încredere. Mai aflu, tot de la tovarășa Tartarian, că 
sîntem pe cale (cu «caracter experimental») de a stîrpi o mare 
nedreptate, cea de care se loveau persoanele cu siluetele vitre
gite oarecum de natură și vîrstă: gama de mărimi a confecțiilor 
se pliază acum, cu tot mai multă eficiență, pe cele patru grupe 
de conformații corporale asupra cărora s-au stabilit măsurăto
rile antropometrice: un costum bărbătesc nu mai e croit acum 
numai după raportul dintre bust și înălțime, ci și după cerințele 
sporite (semn de trai bun !) ale circumferinței taliei. Apropo de 
confecțiile bărbătești, aflu că bătălia împotriva «omului în gri» 
(cum îl numește tov. Farcaș pe cetățeanul cu gusturi cenușii și 
conservatoare) se duce cu o recuzită spectaculoasă: pentru la 
vară, dragi tovarăși care citiți aceste rînduri aflați că vă așteaptă 
— chiar dacă ați depășit vîrsta romanțelor sentimentale — 
cămăși presărate cu flori romantice, cămăși cu broderii, tighe
luri și epoleți, blugi strașnici pentru junii amatori de wester
nuri, și chiar pantaloni colorați —cu dungă permanentă! — 
în toate nuanțele curcubeului: ce să facem, a venit timpul să ne 
reamintim că strălucitoarea coadă de pene o poartă păunul, 
nu păunița...

Spre liniștirea mea și a dv. notez și niște date (de la care vom 
porni replica din vară a acestui material): deci, din cele 551

Cum se vede, «promisiunile» estivale ale fabricii 
«Tricotajul roșu» sînt vaporoase, atrăgătoare și pline 
de șic. Și, credeți-mă, nu e vorba aici numai de farme
cul personal al manechinelor...

modele de tricotaje de la pavilion, și din cele 774 modele ale 
Centralei de confecții și tricotaje-București s-au contractat 
cu mult peste jumătate. în mai, încep să apară în magazine. 
Vor fi printre ele noutăți absolute ale anului 1972 și le citez, 
așa cum le-a anunțat tovarășul ministru adj. Ion Bazac: «Noi 
tipuri de țesături din bumbac 100% pentru cămăși; țesături 
din bumbac în amestec cu poliesteri cu efecte de legătură 
jacard pentru cămăși și bluze; țesături ușoare și vaporoase din 
bumbac în amestec cu celofibră pentru rochițe de vară; țesă
turi pentru costume bărbătești din 70% terom și 30% lînă; 
țesături tip mătase supraelastice pentru îmbrăcăminte sport; 
țesături brodate și multe altele».

Sînt promisiuni din care ne putem hrăni liniștiți iluziile 
pînă la vară. Să vedem cum o fi cînd vom pomi colindul prin 
magazine după ele...

dialog cu cititorii
de H. DONA

!ntr-o lungă scrisoare, cititorul Toma, Văcărel din 
Tg. Ocna, jud. Bacău, se ocupă de feluritele aspecte 
ale muncii culturale la sate. Deoarece primăvara bate 
la ușă și la (ară toate forțele trebuie consacrate lucră
rilor agricole, ne vom permite să-i răspundem mai pe 
larg cititorului nostru printr-o scrisoare personală. 
Am vrea să reținem aici doar o remarcă a tov. Văcărel: 
«S-a scris și s-a vorbit mult despre migrația a numeroși 
locuitori de la sate spre orașe. E un fenomen în bună 
măsură obiectiv și nu sperăm că el ar putea fi oprit 
printr-o dispoziție oarecare. Ceea ce e mai supărător 
însă e faptul că majoritatea celor care pleacă sînt 
tineri, ceea ce provoacă o însemnată scădere a pon
derii tineretului în populația satelor. De aici, multe 
consecințe negative. Cred că dumneavoastră, ca și 
toată presa, ați putea face mai mult în ce privește 
propaganda pentru viața și munca la țară. S-ar putea 
arăta, printre altele, că viața la țară e mai sănătoasă, că 
e mai simplu și mai ușor să-ți îndestulezi gospodăria, 
că într-o anumită perioadă din an munca e mai 
ușoară...»

Răspundem. Că am putea (și ar trebui) să facem mai 
mult în ce privește discutarea problemelor tineretului 
de ia țară și găsirea celor mai juste soluții de rezolvare 
e indiscutabil. Că printre cei care pleacă la oraș ma
joritatea sînt tineri e nu numai adevărat, ci și firesc; 
maturii se deplasează mai greu, sînt mai legați de 
gospodăria lor, sînt mai puțin dispuși «s-o ia de la 
capăt», să se apuce de o nouă meserie. Că argumen
tele pe care le expune cititorul nostru ar fi absolut 
convingătoare, e mai puțin sigur. Ele ar putea seduce, 
cel mult, oameni mai în vîrstă, sensibili la calm, liniște 
și viață gospodărească, dar mai puțin tineri doritori 
de noutate, de acțiune, de independență, permeabili 
la chemarea tehnicii și a civilizației orășenești. Singura 
soluție temeinică și de perspectivă e cea indicată de 
politica partidului: ridicarea nivelului tehnic al activi
tății rurale, creșterea gradului de urbanizare a satelor, 
reducerea treptată a deosebirilor (pe planul culturii, 
civilizației, serviciilor, perspectivelor) dintre viața de la 
țară și cea de la oraș, implantarea la sate a unei acti
vități industriale diversificate. Acest proces este de pe 
acum în plină desfășurare și există, deci, posibilități 
de a-i convinge pe tinerii cu inițiativă și dor de afir
mare că și la sate sînt condiții tot mai bune pentru 
a-și afirma personalitatea.

Deosebirile dintre «aerul curat de la țară» și «aerul 
otrăvit din orașe» îl preocupă nu numai pe tov. T. Văcă
rel, ci și pe cititorul Eftimie Savu din Galați, care, 
adunînd de prin ziare, reviste și cărți tot ce s-a scris 
mai înspăimîntător în legătură cu poluarea, ne invită 
stăruitor «să tragem un semnal de alarmă» pînă «nu 
va pieri toată omenirea». N-am așteptat acest îndemn 
pentru a ne ocupa pe larg — poate printre primii din 
presa românească — și repetat de pericolele poluării. 
Nu încape îndoială că asupra acestei teme vom reveni 
mereu și mereu. Nu putem fi însă de acord cu panica 
și cu viziunile apocaliptice. Problema poluării e serioa
să, dar nu e nici prima, nici cea mai dificilă dintre cele 

» pe care a avut să le înfrunte umanitatea și care n-au 
împiedicat-o totuși să se înmulțească și să progre
seze.

Nu demult, am citit într-o cunoscută revistă franceză 
un studiu care, cu o deosebită vervă polemică, nega 
pur și simplu gravitatea problemei poluării. Pe bază de 
cifre și date, autorul studiului demonstrează că, de 
fapt, în epoca noastră situația s-a îmbunătățit. In 
comparație cu mizeria endemică, cu lipsa totală de 
igienă, cu existența unor epidemii ucigătoare, cu ali
mentația insuficientă și nerațională, cu duhoarea 
atotstăpînitoare, toate fenomene curente pînă acum 
vreun secol sau mai puțin, chiar în țările cele mai 
înaintate, vremea actuală poate să apară de-a dreptul 
mirifică. în tot cazul, în condițiile «înfiorătoarei poluări» 
contemporane, vîrsta medie a oamenilor a crescut 
cu 30—40 de ani, oamenii au devenit mai înalți, mai 
robuști și mai sănătoși, mortalitatea infantilă a scăzut 
vertiginos. Desigur, spune autorul mai sus-citat, 
cazuri limitate de infestare a atmosferei se mai produc 
și ele trebuie combătute cu energie dar, în ansamblu, 
nu există nici un motiv de îngrijorare. Omenirea merge 
înainte.

Lăsînd deoparte tot ce este exagerare pamfletară, 
nu putem contesta că demonstrația la care ne-am refe
rit, foarte pe scurt, este, cel puțin într-o privință, justă. 
Și anume acolo unde se referă la tendințele «catastro- 
fiste» ale unor oameni (de obicei din categoria celor 
îndestulați). Așa s-au «prevăzut» cele mai teribile 
catastrofe o dată cu apariția căilor ferate, a electrici
tății, a radioului, a televiziunii, antibioticelor, maselor 
plastice etc., etc. Așa cum nu puțini oameni (inclusiv 
femei și încă tinere) resimt o plăcere evidentă în a-și 
descoperi și, mai ales, In a-și populariza fel de fel de 
maladii, alții se simt obligați să însoțească orice pro
gres al civilizației cu previziuni sumbre. Nu știu ce 
părere are tov. E. Savu, dar noi credem că, fără a abdica 
de la luciditate, e mai bine să ne păstrăm optimismul.



CENTRALA INDUSTRIEI CONFECTIILOR-BUCURESTI

produce confecții 
din țesături de lînă, 
bumbac și relon 
în culori variate 
și atrăgătoare 
pentru femei, bărbați și copii.

— Costume pentru băieți
— Uniforme școlare pentru băieți
— impermeabile căptușite și necăptușite 

pentru femei și bărbați
— Scurte din relon căptușite 

pentru femei și bărbați

FABRICA DE CONFECȚII-VASLUI, 
Strada Primăverii nr. 11,Telefon: 1820



drumuri africane (ii)
Continuăm în aceste pagini călătoria pe drumurile Africii a cărei relatare am început-o în numărul 8 al revistei noastre. 

Primul popas îl vom face de data aceasta în chiar inima continentului, puțin la nord de linia Ecuatorului, într-o țară aflată 
la sute de kilometri depărtare de țărmurile Oceanului Atlantic, la mii de kilometri de cele ale Oceanului Indian, handi
capată pînă nu demult nu numai de stăpînirea colonială, ci și de lipsa căilor de comunicație cu alte meleaguri ale conti
nentului african și ale lumii — REPUBLICA AFRICA CENTRALĂ. Dincolo de apele rîului Oubangui, care formează hotarul 
sudic al țării, ne vom opri apoi în REPUBLICA ZAIR, cel mai mare stat african din sudul Saharei, unde, spre sfîrșitul seco
lului al XlX-lea,neobositul reporter și explorator Henry Morton Stanley — aflat pe atunci în serviciul Asociației africane 
internaționale fondate de regele Leopold al ll-lea al Belgiei — încheia cu șefii triburilor negre tratate asigurînd organi
zației pe care o reprezenta (implicit Belgiei) posesiunea teritoriilor de la sud de fluviul Congo. Dar să ne întoarcem în 
prezent, la istoria nouă pe care și-o făuresc azi popoarele celor două țări pe care le prezentăm în aceste pagini.

SPRE NORD 
ST SPRE SUD 
DE OUBANGUI
de Gh. DRAGOS

M’Bomu, scaldă aproape toată lungimea 
hotarului sudic al țării. Devenit principal 
punct de intersecție al magistralelor infra
structurii ecuatoriale, Bangui este un port 
activ, primind și expediind cargouri și pasa
geri spre Brazzaville și Kinshasa sau, mai 
departe, spre Oceanul Atlantic. Aeroport și 
încrucișare a unor importante linii aeriene, 
pe la Bangui vor trece arterele rutiere și, în 
perspectivă, cele feroviare care vor lega 
țărmurile africane ale Oceanului Indian de 
cele ale Atlanticului.

După ce țara și-a cîștigat independența, 
valorificarea bogățiilor solului și subsolului 
a cunoscut o intensă amplificare. Vizitatorul 
care străbate meleagurile centrafricane, mai 
ales cele de la sud și apus, va întîlni culturi 
de cafea, bumbac și arahide, alternînd cu 
esențe de acaju, sipo, sapelli, ayou și alte 
specii forestiere nobile. Economiștii și presa 
locală vor menționa în treacăt, dar nu fără 
o tentă de orgoliu, că, pe lingă echipele de 
prospecțiuni geologice ale statului, în țară 
mai sînt peste 40 000 căutători de diamante. 
Sau, punctînd o nouă perspectivă a valorifi
cării bogățiilor subsolului, vor comunici 
interlocutorului că în curînd, poate chiar 
anul acesta, va începe exploatarea zăcămin
telor de uraniu de la M’Patou.

Activitatea politică orientată spre satis
facerea nevoilor populației, pentru dezvol
tarea economică și socială a țării, comportă 
reale valențe ale cooperării multilaterale 
între România și Republica Africa Centrală.

Dominînd panorama citadină a Kinshasei, 
drapelele unității africane flutură sus 
pe Mont Ngaliema.

Dogoarea izbește în valuri violente călă
torul ajuns pe aceste meleaguri. La Bangui, 
Africa te întîmpină cu arșița razelor perpen
diculare ale unui soare nefiltrat de valuri de 
nori. Ne aflăm într-o regiune unde Sahara 
a atins hotarul ei sudic și continentul se 
pregătește pentru întîlnirea cu Ecuatorul.

LA RĂSCRUCE DE DRUMURI

Țară de echilibru geografic și politic, pla
sată în aria întîlnirii savanelor, a brusei și a 
pădurilor ecuatoriale cu adierile uscate ale 
arșițelor sahariene, Republica Africa Cen

trală și-a luat numele de la poziția ei pe un 
podiș între lanțurile Munților Yade, Bongos, 
Dar Challa și Tondu, în chiar inima Africii. 
Denumirea capitalei, Bangui, provine de la 
cea a principalului afluent al Congoului — 
Oubangui — care, în prelungirea rîului

Culoare, bunăvoie, ospitalitate. Locuitorii 
din satul de pescari zairez Kin-Kole ne 
întîmpină cu zîmbete de bun-venit.



SPRE NORD 
SI SPRE SUD 
DE OURANGUI

Paralel cu fluviul Zair, 
Bulevardul independenței 

din Kinshasa 
rivalizează cu arterele moderne 

din marile metropole 
ale lumii.

începută sub bune auspicii, această coope
rare ia forme tot mai concrete și mai largi.

ZAIRUL — O PENINSULĂ?

Ajungînd la Kinshasa, capitala Republicii 
Zair, trecem pe lîngă pavilioanele unui mo
dern tîrg internațional la care în anii trecuți 
participase și România, depășim, pe auto
strada cea nouă cu patru piste, cîteva «fuia- 
fula» — autobuze purtînd ciorchini de chi
puri sănătoase, de culoarea cafelei, zîmbind 
și făcînd semne amicale coloanei de mașini 
care ne purta spre hotelul rezervat unei 
solii economice și diplomatice române. Aici, 
pe colina vestică a Kinshasei, culoarea e 
strălucitoare, iar lumina și întunericul își 
dau întîlniri și definiții nete. Cataractele 
fluviului Congo — Zair, în limba swahili — 
învolburîndu-se voluptos, vîjîie și tună prin 
vecinătăți, într-o atmosferă roșie ca un ne- 
sfîrșit incendiu.

Pe colina Ngaliema, briza înserării în
fășoară într-o adiere molcomă cele 17 pa
vilioane ale elegantului sediu al Organizației 
Unității Africane, «Cite de l’OUA», con
struit în 1967. Palmierii evantai, profilîn- 
du-se zvelt și înalt, își leagănă coroane se
mețe în forma unor cozi de păun. în vestita 
piață de fildeș și malahit a orașului, dacă 
îngrămădirea de obiecte de artă și artizanat 
te îmbie la cumpărare prin frumusețe,și mai 
îmbietori sînt vînzătorii, uneori ei înșiși 
artiști. «Patronul», adică cumpărătorul, este 
asaltat de la prima sa apariție, iar dacă a 
schițat vreun gest de curiozitate, impru
dența îl va obliga fie să plătească prețul cerut, 
fie să se angajeze la tocmeală sau să jure pe 
tot ce știe el că nu avea intenția să cumpere 
nimic ori, în fine, să promită că va reveni în 
orice caz să cumpere ceva.

Nu mai puțin zgomotoasă și agitată este 
marea piață populară de la marginea Kin
shasei. aglomerată cu mărfuri din mase plas
tice, mărunțișuri, alimente, textile, pe tara
be de lemn, înghesuite unele lîngă altele. 
Puzderie de puștani vioi zburdă în jurul 
nostru, socotindu-ne, probabil, «des jour- 
nalistes» în căutare de exotic, gata să le dea 
cîte un ban pentru poză și figurație. împre
jur, cîrciumi fără firmă, oferind bere și 
sucuri, iar în difuzoare muzică viguros rit
mată. Centrul Kinshasei în schimb oferă 
imaginea unor străzi moderne, cu vitrine 
bogate și atrăgătoare, cu reclame străluci
toare de neon, cu lume multă și elegantă, 
europeni și africani.

Poate mai mult decît o țară cu un lung 
hotar de litoral maritim, Republica Zair își 
are conturul desenat pe oglinda de argint a 
apelor africane, încît nu mi s-a părut un joc 
de cuvinte cînd un interlocutor local numea 
Zairul o adevărată peninsulă. Și așa este: la 
hotarul de vest — țărmul Atlanticului, cel 
de nord — fluviul Zair și rîul Oubangui; la 
răsărit — marile lacuri africane Albert, 
Edward, Kivu, Tanganyika, Mweru. în inte
riorul țării, fluviul Zair își poartă meandrele 
de la sud, din rezervația Upemba, spre nord, 
pînă la Kisangani, ca apoi, tulburîndu-și 
valurile cu mîl și ploi ecuatoriale, să plu
tească în albii adînci și navigabile la catarac
tele de la Kinshasa. Apoi Zairul nu mai este 
navigabil tocmai în ultima parte, de la Kin
shasa la Atlantic. înainte de vărsare. De la 
portul din Malebo, Pool-Kinshasa, la ocean, 
mărfurile iau drumul unei căi ferate con
struite cu multe jertfe și trudă.

MÎNDRI DE A FI El ÎNȘIȘI

Zairul este țara unor mari triburi din 
grupul bantu, printre care vestiții pigmei, 
pirpirii la trup, dar isteți, vînjoși și iscusiți; 
e țara unor ultime și rare refugii ale gorile
lor uriașe, ca cele din pădurile de bambus
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Umăr la umăr, pe tot întinsul țării, 
cetățeni foarte tineri 
ți trecuți de vîrsta primei tinereți 
ai Republicii Africa Centrală 
se apleacă asupra cărții și caietului. 
Strădania lor 
este una din principalele chezășii 
ale dezvoltării viitoare a țării.

de la poalele masivului Kahuzi; în Zair se 
află cel mai frumos lac din Africa — Kivu — 
și renumitul parc natural Albert; Zairul 
este tara cu cea mai mare suprafață de la 
sudul Saharei — 2 345 000 kmp — cu imense 
bogății de păduri, animale, vegetație și 
minereuri, de care o populație de 20 milioa
ne locuitori a început să beneficieze numai 
în anii ultimului deceniu,de independență, 
într-un proces obiectiv de «africanizare», 
zairezii au înlocuit numele capitalei, Leo
poldville, care amintea de un rege colonial 
și străin, cu un nume local, Kinshasa. Nu
mele cel mai nou al țării este identic cu cel al 
fluviului Congo în swahili. Faimoasa, bogata 
și zbuciumata Katanga — provincia aurului 
roșu zairez, cuprul — a luat numele vechi, 
Shaba sau țara cuprului. Și chiar dacă i se 
poartă stimă vestitului explorator Henry 
Morton Stanley, recent, colina Mont Stanley 
si lacul de pe Congo, Stanley Pool, format 
de digul cataractelor de la Kinshasa, au pri
mit nume noi —■ respectiv, Mont Ngaliema 
și Pool Malebo. în realitate nu este numai 
o simplă mutație lexicală, ci un act firesc în 
sfera procesului de decolonizare. E reașe
zare a faptelor și vorbelor pe făgașul aspira
țiilor firești ale zairezilor de a fi ei înșiși, 
demni făuritori și stăpîni pe propriile desti
ne. Sînt acte de educație patriotică în sfera 
cărora a fost creat un nou imn și instituit un 
nou drapel național — steagul partidului 
de guvernămînt Mișcarea populară pentru 
revoluție. Verdele noului drapel simboli
zează credința în viitor, cercul galben — 
unitatea, bunăstarea și prosperitatea Zairu
lui. iar flacăra roșie ținută de o mînă neagră 
— memoria martirilor și a eroilor națio
nali.

La răscruce 
de drumuri africane, 
pe malurile rîului Oubangui — 
principalul afluent 
al Congoului—
Bangui, capitala centrafricană. 
De la înălțimea avionului, 
orașul își arată privirilor portul 
și, printre pilcuri de arbori, 
cartiere bine rînduite 
de vile.



CINE-I PREVĂZĂTOR 
SUPORTĂ MAI UȘOR...

...consecințele unor întîmplări neprevăzute. 
Exemplele de mai jos sînt doar cîteva 

din zecile de mii de cazuri 
in care asigurați! și-au dat seama 

că asigurările de stat 
sînt sprijin de nădejde în momente grele.

BENEFICIARII
ASIGURĂRII FACULTATIVE
A GOSPODĂRIILOR CETĂȚENILOR:

Ivan loan

Pleșcan Ion

Țerbea Aurel
Aghiorghesei Gheorghe

din Agnita, jud. Sibiu lei 9 421
din corn. Tudora, 
jud. Botoșani lei 10 000
din corn. Săcălășeni, 
jud. Maramureș lei 10 000
din Sîngeorz-Băi, 
jud. Bistrița-Năsăud lei 10 000

BENEFICIARII
ASIGURĂRILOR FACULTATIVE DE AVARII 
PENTRU AUTOTURISME:

Pitu Florian din Galați lei 29 290
Vintilă Gheorghe din Hunedoara lei 23 381
Gașin Gh. din Vatra Dornei lei 19 114
Aanei Costache din Fălticeni lei 42 872
Popescu Eleonora din Pitești lei 10 761

BENEFICIARII 
ASIGURĂRILOR FACULTATIVE MIXTE 
DE VIAȚĂ

Stanciu Vasile 
Boancă losif

din Tg. Jiu
din Tg. Jiu
din Țicleni, jud. Gorj 
din Bălești, jud. Gorj

lei 20 000
lei 10 000
lei 30 000
lei 10 000

REȚINEȚI:
Primele de asigurare 

sînt convenabile. 
Despăgubirile și sumele asigurate 

se plătesc 
cu promptitudine.



echipa flăcării

INTR-UN
ORAȘ
NEPROV1NUIAL
de Viorica CIORBAGIU 
Fotografii de Victor BÎRCĂ

Nu știu dacă vi s-a întîmplat vreodată să intrați într-un 
magazin oarecare și,dintr-o spontană și omenească nevoie, 
să spuneți «bună ziua». Și reacția vînzătorului, ba chiar 
și a celorlalți dienți, să vă dea de știre că sinteți într-o 
ipostază cel puțin ridicolă și că pe viitor ar fi bine să vă 
supravegheați...

Față de asemenea experiențe, cele relatate în rîndurile 
și imaginile care urmează vi se vor părea, poate, o po
veste închipuită de echipa «Flăcării» din cine știe ce ra
țiuni excentrice. Șansa noastră este că adevărul poate fi 
probat oricînd.

Așadar, ne aflăm la Tîrgu Mureș. Am auzit, în răstimpuri, 
pe cîte cineva întors de-acolo, dintr-o delegație, cu opinii 
sintetizate aproximativ la fel: «E un oraș civilizat!» Apre
cierea suna, evident, măgulitor. Ne-am reamintit-o și nu 
mai rămînea decît să-i stabilim, pe cont propriu, exacti
tatea.

Am intrat prin magazine și localuri publice. Și nu numai 
că n-am fost priviți ca niște persoane dubioase pentru că 
salutam. Nu, de rîndul acesta rolurile se inversaseră: ne 
miram, cu jenă ascunsă, că de îndată ce treceam pragul și 
închideam ușa, gazdele erau cele dintîi care ne dădeau 
binețe. «Ce doriți? Cu ce vă servim?» — ne-au pus într-o 
cumplită încurcătură. Formula comercială era atît de 
spontană și de sinceră încît ne simțeam obligați să cumpă
răm și ceea ce nu era în vederile noastre. De fapt, nu 
pentru tîrguieli intram noi în magazine. Aparatul de foto
grafiat nu se afla la vedere. Trebuia să trecem drept cum
părători și totuși... Tot mai trăgeam nădejde că amabili
tatea nu-i un fenomen general sau că în locuri mai aglo
merate vom putea trece neobservați, astfel că ne vom 
putea justifica diurna. Dar, nu, chiar la tejghelele unde 
așteptau ciorchini de oameni, fiecăruia îi venea rîndul 
repede. Deci nu făceam nici noi excepție, cu toată oste
neala de eschivă. La «Corso» ne-au fermecat valurile de 
cașmir imprimat. Vînzătoarea le-a coborît din raft, fără 
o cerere expresă din partea noastră. «Știți, nu vrem să 
cumpărăm acuma» — ne-am scuzat noi, prevenitori... 
«Dar nu face nimica. Uitați-vă, poate doriți altă culoare? 
Sigur, omul trebuie să vadă în mai multe locuri ca să se 
poată hotărî. Mai poftiți!» Mai urma să schimbăm adresele 
cu promisiunea că ne vom scrie. Și sentimentul acesta nu 
izvora dintr-o intimitate deplasată, nimic nu era forțat, 
rămînea, după fiecare «vizită»,senzația că ți-ai făcut prie
teni pe care poți conta. Stenică stare! Dar nu mai puțin 
derutantă, după ce, în alte ocazii, faptul de a fi îndrăznit 
să ceri, să vezi și să nu cumperi ar fi fost taxat, în cel mai 
bun caz, cu strîmbături dezgustate. La Tg. Mureș amabi
litatea este atît de generală, încît, comparativ, naște un 
fel de «monotonie». Am vrut să notăm nume, dar ni s-a 
părut de prisoș, fiindcă n-am întîlnit excepții.

De ce n-or fi cozi în orașul acesta? O explicație 
evident simplă: magazinele sînt aprovizionate excelent. 
Și meseria de comerciant bine stăpînită intră în socoteli, 
lată, bunăoară, la «Mercur» — magazin alimentar cu auto
servire— am descoperit un fenomen... insolit: era ceasul 
amiezii și din rafturi puteai să-ți adaugi în coșul de tîrguieli 
inclusiv o sticlă cu lapte dulce, lapte acru, iaurt, frișcă. 
La «Tehnometal», pe o suprafață de circa 600 m2, îți poți 
lua singur cuie, foarfece, clești, orice alt obiect mai mare 

sau mai mic de care ai trebuință.
Și tot așa, intrînd și ieșind de la Casa de mode — recent 
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Bătrinelul își ridică in răstimpuri, pe sub ochelari, 
privirile nemulțumite...

Toate au rînduiala bine statornicită: la cele dinții 
ceasuri ale dimineții sosesc prăjiturile...

inaugurată — de la restaurantul Lacto-vegetarian, dintr-un 
magazin de mărunțișuri ori de jamboane și limbă afumată, 
tot parcurgînd cu uimită satisfacție zonele orașului unde 
oamenii se întîlnesc și intră în relații cu alți oameni, am 
descoperit — în fine! — un «punct slab» al orașului: în 
Piața Trandafirilor, la Cafe-bar «București» (!!) fum, o 
clientelă alcătuită, în majoritate, din tineri, care lingă 
ceașca de cafea și păhăruțul cu coniac aveau, în general, 
aerul că nu mai au nici o altă treabă pe lume. Un bătrînel 
așezat singur la o mescioară își citea cît putea de liniștit 
ziarul. Din cînd, în cînd,își ridica pe sub ochelari privirea 
contrariată, cînd voci prea stridente îi întrerupeau lec
tura. Cîte asemenea cafenele irespirabile funcționează în 
plin centru al orașului? Una o văzusem, a doua — în clă
direa Palatului Cultural — era închisă, iar «Flora» — a 
treia — își schimbase titlul... peste noapte. Pe data de 
16 februarie am asistat, așadar, la inaugurarea Cofetărie 
tineretului care, spun oamenii, nu mai seamănă deloc cu 
«Flora». Nu doar fiindcă în locul sticlelor cu băuturi tar 
au apărut pahare înalte cu conținut îmbietor colorat, ni 
doar fiindcă ceșcuța de cafea conține frișcă și scorțișoară

Avem lapte (sau iaurt, sau frișcă) toată ziua — nu 
scrie pe nici un afiș la «Mercur». Dar autoservirea 
ți le oferă, realmente, pină la ceasul închiderii.



Cocteilurile — inițial, patru la număr — preparate cu un 
conținut mic de alcool, ieftine și gustoase au adus ele 
însele o schimbare de... decor. Mai presus de toate însă 
revistele și ziarele puse la îndemînă pe mese sînt răsfoite, 
chiar citite, și nasc discuții,uneori aprinse, despre fotbal, 
piese de teatru, filme. Noul local destinat uzului tinerilor 
ire toate șansele să se păstreze, ba chiar să devină un 
cadru de reală destindere și schimb de idei, fără «stimu- 
entul» coniacului. Aceleași intenții cu perspectivă foarte 
ipropiată s-au clarificat și în legătură cu cafeneaua «Bucu
rești» și cu cea din subsolul Palatului Cultural. Deci, la 
>ra cînd apare acest fotoreportaj, acest obiect al criticii 
loastre nu va mai fi (probabil) actual.

Am încercat, în încheierea vizitei la Tg. Mureș, să ne 
:xplicăm, mai în amănunt; de unde vine atmosfera agreabilă 

orașului.
— Să fie vorba despre o anumită tradiție? — l-am con- 

ultat noi pe directorul Direcției comerciale județene, 
ovarășul Cornel Ceucă.
— Poate și despre asta. De multe ori însă, este la fel de 

;reu să păstrezi o tradiție cum este greu s-o creezi.
— Și la dv. cum se conservă?
— Mijloacele sînt, aparent, simple. S-a înstăpînit, prac- 

ic, ideea că vînzătorul este un fel de confident obligatoriu
<1 dienților. Dincolo de caracterul lor eterogen — vîrste, 
icupații, gusturi — fiecare este întîi de toate om, deci

Degeaba aduci 
argumentul 
că ai servietă, 
sau sacoșă, sau... 
De la librărie 
nu poți pleca 
nici cu o broșurică 
fără să-ți fie, 
în prealabil, 
împachetată.

Noua Casă a Modei 
din Piața 
Trandafirilor 
are un succes 
explicabil, 
în șapte zile 
după inaugurare 
s-au comandat, 
bunăoară, 
120 de rochii. 
Cochetăria 
nu-i un lucru 
care să lipsească, 
în nici un chip, 
orașului 
de pe Mureș.

simte nevoia să se consulte, să întrebe, să ceară sfaturi, 
fie că este vorba de o pereche de ciorapi sau un aparat 
de radio. Comunicarea, în sensul ei cel mai generos, începe 
de la schimbul de saluturi, în care întîietatea o are cel 
care vinde...

— Da, ni s-a părut cam neobișnuit...
— De ce? Vînzătorul este gazda. El primește, prin 

urmare iese în întîmpinarea oaspeților. «Bună ziua» depă
șește simpla aparență a politeței. Asta încercăm și se pare 
că izbutim destul de bine în predarea cursurilor la Școala 
comercială.

— Figurează o asemenea disciplină în programa ana
litică?

— Nu. Din păcate nu. Pînă acum n-am fost însă «amen
dat» că le vorbesc elevilor despre valoarea cuvintelor, a 
respirației și dialogului cu care sînt obligați să semene 
încrederea clientului.

Discuția cu tovarășul Cornel Ceucă n-a durat nici zece 
minute. Explicațiile sale, așa succinte cum au fost, ne-au 
dezvăluit un tîlc mai profund decît învelișul vorbelor. 
Firește, nu trebuie să te slujești de o lupă ca să descoperi 
neajunsuri, că există încă mult loc pentru mai bine. Dar, 
în general vorbind, nu ne este deloc teamă de bănuiala 
vreunui cititor precum că am fi inventat o poveste: Tîrgu 
Mureș se numără printre acele orașe ale țării despre care 
nu poți să spui, nicicum, că ar avea un aer... provincial!

CRAMPON

să deschidem ochii 
mingii de fotbal!

de Adrian PĂUNESCU

Ceea ce părea pînă mai ieri irealizabil, se realizează 
iată sub ochii noștri. Ceea ce părea ieri vis e astăzi rea
litate. Abia respira Angelo Niculescu ușurat că Adrian 
Păunescu a încetat din viața sportivă, abia dăduse 
Neagu de la Rapid acatiste în mai multe altare balcanice, 
abia se învățase Radu Urziceanu să facă box cu umbra 
și Cristian Țopescu să tragă cu vocea lui dură în paseri, 
abia își rotunjise un fitecine gogoloiul de metafore, 
abia se făcuse liniște — de se auzea musca pe căciula 
Federației de fotbal — și iată Adrian Păunescu re
apare.

El profită de prilejul primei sale cronici la Flacăra 
pentru a-i anunța pe foștii lui cititori că a plecat de 
bunăvoie de la cîrma cronicii sportive din Luceafărul. 
I-ar plăcea și bietului poet să fie victimă, să fie privit 
ca o victimă, dar cruda, cinica realitate e că Pău
nescu nu e o victimă. El a hotărit să plece și nu din mo
tive sportive. Dacă e de găsit un Neagu vinovat în 
chestiunea respectivă, acela nu e în nici un caz Neagu 
fotbalistul și nici Aurel Neagu de la Sportul. Și iată-1 
pe Păunescu mutîndu-se cu arme și bagaje, cu obiceiuri 
și năravuri, cu pleonasme și susținători, cu inimă și cu 
bocanci cu tot, în paginile revistei Flacăra. Și ca semn 
al unei vechi tristeți și, în același timp, al unei noi spe
ranțe, el hotărăște ca rubrica să se numească, din nou, 
Crampon, așa cum se numea altădată colțul din ziarul 
Sportul, unde își făcea de cap cu o părere mai mult sau 
mai puțin personală.

O dată Crampon, de două ori Crampon, de trei 
Crampon —... Adjudecat!

★
Și acum are cuvîntul tovarășul Adrian Păunescu 

pentru a ridica unele aspecte. Urmează primele pro
misiuni de obiectivitate și rațiune ale noului însărcinat 
cu strîngerea relațiilor dintre Flacăra și mișcarea noas
tră sportivă:

«Tovarăși! Absența mea de pe ogorul publicisticii spor
tive a determinat imediat o scădere a tonusului vital al 
‘întregii noastre activități fotbalistice. în cursul turneului 
din Brazilia, echipa Steaua și-ă schimbat numele în re
nume și renumele în poreclă, cîștigîndu-și dreptul inalie
nabil dea se numi, în zilele de sărbătoare, Echipă Șvaițer 
București. Echipa\ Șvaițer București activează sub ba
gheta inspirată a maistrului acordeonist Valentin Stă- 
nescu care cîntă și din gură de-a lungul întregii zile. 
Echipă Șvaițer București e plină de goluri. Ea a primit 
intr-un turneu cite goluri nu primesc altele intr-un an. 
Echipă Șvaițer București se va răzbuna crunt pe echipa. 
Bayem Munchen, dar crunt de tot. După perioada de 
glorie a echipei Șvaițer va urma etapa de răsfăț a echipei 
UTA, adeptă a egalității intre echipele bune și echipele 

proaste.
în orice caz, turneele echipelor noastre in străinătate 

și-au atins scopul: jucătorii sini obosiți, ca după un cam
pionat. Ei s-au încălzit și s-au reîncălzit, s-au antrenat 
și s-au paraantrenat, acum li s-a făcut un somn din alea 
cum numai noi, oamenii, știm să tragem.

Iar cei care sînt încercați de dulceața chemătoare a 
odihnei, cei care au chef de joc, au din păcate picioarele 
rupte. Cazul lui Mocanu e numai un caz.

Forma echipelor UTA și Steaua, starea picioarelor 
unora dintre componența echipei naționale, pedepsirea 
lui Răducanu exact cînd nimeni nu se mai aștepta, toate 
acestea îmi sugerează cu destulă acuitate că ne aflăm 
pe drumul cel bun.

Campionatul cucăielii și al cîrjelor poate să înceapă. 
Jucind aproape singur, Neagu de la Rapid va realiza 
multe. Trăiască ideea de turneu obositor! Jos odihna! 
Trăiască Angelo Niculescu și mai ales Valentin Stănescu! 
Pentru binele fotbalului adversarilor noștri, de trei ori 
ura. Muzica!»

Acesta a fost cuvîntul de început al noii tentative 
a lui Adrian Păunescu de a deschide ochii mingii de 
fotbal la picioarele care dau în ea.
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600000000 
de europeni 
fața în față 
cu destinele 
EUROPEI (II)
de Cristian POPIȘTEANU

Nume de glorie al istoriografiei românești. 
Nicolae lorga (în fotografie, la Oxford in 
timpul vizitei de decernare a titlului de 
Doctor Honoris Causa) s-a înscris cu o mare 
strălucire în cultura europeană.

Rezultat al unei mari diversități 
de contribuții, tezaurul de civi
lizație și cultură europeană a 
început, încă din timpuri mai îndepărtate, 

să fie considerat un bun comun al tuturor 
popoarelor continentului, un bun care tre
buie să fie apărat și îmbogățit prin eforturi 
unite. Această convingere a început să fie 
semnalată încă de gînditorii secolelor tre
cute. Un scriitor englez — este vorba de 
Edmund Burke — scrie încă la 1797: «Nici 
un locuitor al Europei nu s-ar putea considera 
exilat în vreo parte a continentului». Pri
mul gînditor care a remarcat specificul orga
nizării statelor în Europa, Niccolo Machia
velli, considera mulțimea de principate și 
republici de pe continent o dovadă a diver
sității sub care se manifestă entitatea euro
peană. O primă cristalizare a necesității de 
asigurare a apărării continentului a apărut 
în momentul în care granițele Imperiului 
otoman au fost strămutate în Europa.

EUROPA—UN DOMUS

In condițiile expansiunii imperiului Semi
lunii, Țările Române au îndeplinit un rol 

de substanțială însemnătate pentru a feri 
Europa centrală și de vest de contactul dis
trugător cu efectele multiple ale unor răz
boaie îndelungate, ale ocupației sau domi
nației otomane. Domnitorii Țărilor Române 
s-au aflat atunci în centrul diplomației sud- 
est europene, au avut repetate contacte cu 
conducătorii statelor din apus și răsărit. 
O cronologie a soliilor, contactelor, alianțe
lor sau negocierilor, desfășurate între Țările 
Române și celelalte state europene, fie din 
vestul, fie din estul continentului, ar fi de 
natură să pună în evidență caracterul con
cret istoric al legăturilor dictate de preocu
parea pentru salvgardarea ființei popoarelor. 
Mircea cel Bătrîn, Alexandru cel Bun, lancu 
de Hunedoara, Ștefan cel Mare, Gheorghe 
Râkoczi, Mihai Viteazul, Alexandru loan 
Cuza, primul domnitor al statului național 
modern român — numeroși au fost voievo
zii noștri care s-au aflat în contacte politico
diplomatice cu Franța, Veneția, Vaticanul, 
Anglia, Serbia, Austria, Rusia, Polonia, Un
garia și cu alte state europene, din conside
rentele strîngerii forțelor în vederea rezis
tenței comune față de asaltul otoman. Istoria 
dezvoltării Europei datorează mult dîrze- 
niei și iscusinței cu care românii și-au apărat 
glia strămoșească, ferind totodată într-o 
măsură flancul sud-estic al continentului, în 
special în acele momente cînd puterea Impe
riului otoman era la apogeu. Statornicit 
încă de pe vremea etnogenezei daco-romane 
a poporului român, dialogul prin care ne-am 
implicat în istoria europeană s-a evidențiat 
ori de cîte ori poporul nostru s-a aflat în 
fața unor momente de vîrf pentru destinele 
sale sau ale continentului. Așa a fost,secole 
de-a rîndul,rezistența antiotomană, căreia 
diplomația autonomiei Țărilor Române i-a 
adăugat note particulare; așa a fost contri
buția noastră efectivă la pregătirea și renaș
terea culturilor naționale și statelor națio
nale din Balcani; așa a fost revoluția din cele 
treiȚări Române de la 1848, căreia Bălcescu 
și C.A. Rosetti, Ion Ghica și Dimitrie Brătia- 
nu îi corelau scopurile naționale și sociale 
cu coloratura europeană; așa a fost Unirea 
Principatelor,din care Alecsandri și Kogălni- 
ceanu făceau «o chestie europeană»; așa a 
fost participarea activă a diplomației româ
nești prin exponentul ei cel mai ilustru în 
perioada interbelică — Nicolae Titulescu — 
la cîteva acțiuni și schițe ale unei securități 
colective cum ar fi Mica înțelegere, înțele
gerea Balcanică, Convenția pentru definirea 
agresorului.

Iluminismul și socialismul utopic au pro
iectat asupra problemelor păcii (care și pînă 
atunci fuseseră prezente în gîndirea și pro
iectele filozofilor sau oamenilor de stat) noi 
iluzii și noi speranțe, mărturii ale visurilor 
celor mai înalte ale omenirii. Filozoful ger
man Immanuel Kant publica la Konigsberg, 
în 1795, o lucrare intitulată: «Spre o pace 

veșnică», pronunțîndu-se împotriva trata
telor secrete, a armatelor permanente, a 
utilizării forței pentru dobîndirea de avantaje 
naționale. Pentru asigurarea păcii, Kant 
era de părere că toate statele trebuie să fie 
republici, înțelegînd prin republică un stat 
în care consimțămîntul cetățenilor era nece
sar pentru declararea războiului, iar puterea 
executivă era separată de cea legislativă. 
Victor Consideram, discipol al socialistului 
utopic Saint-Simon^cria lucrarea: «Ultimul 
război și pacea definitivă în Europa». Acum 
mai bine de trei veacuri, Campanella visa la 
o„cetate a soarelui" la o lume fără arme și 
fără războaie.

Dacă acestea sînt cîteva dintre premisele 
tradiției pozitive în istoria ideilor privind 
asigurarea stabilității europene, nu trebuie 
uitat că în istoria continentului apasă greu 
numeroasele conflicte și războaie, întregul 
bilanț al erei cuceririlor coloniale care nu 
au fost de natură să-i sporească prestigiul. 
Antecedentele politicii de bloc și ale cursei 
înarmărilor se regăsesc încă în «echilibrul 
politic european», principiu dominant invo
cat fățiș în relațiile dintre statele europene 
în perioada de formare a statelor naționale 
moderne și pînă la sfîrșitul primului război 
mondial. Reglementarea relațiilor intereuro- 
pene, stabilită de pildă la Congresul de la 
Viena din 1815, pornește în mod oficial de la 
necesitatea «echilibrului european». în rea
litate, Sfînta Alianță — între partenerii că
reia se țeseau insidioase intrigi și manevre 
— era un directorat imperial al marilor 
puteri continentale: Prusia, Austria, Rusia, 
învingătoare ale Franței napoleoniene. A- 
cest directorat, care a desfășurat o politică 
de intervenție armată împotriva mișcărilor 
de eliberare națională, s-a prăbușit în cele 
din urmă sub loviturile luptei pentru inde
pendență și libertatea națiunilor europene. 
Sfîrșitul Sfintei Alianțe a înlocuit formula 
echilibrului european cu echivalența «con
certului european», care consacră de ase
menea rolul preponderent al marilor puteri, 
inclusiv al Franței, care-și refăcuse forțele. 
La începutul secolului, Europa era din nou 
divizată în două alianțe diametral opuse: 
Antanta și Tripla Alianță, a căror rivalitate a 
dus la o serie de ciocniri imperialiste culmi- 
nînd cu primul război mondial. Nu trebuie 
uitat, de asemenea, că pînă acum cîteva 
decenii nici o altă regiune a globului nu se 
putea compara cu Europa în acumularea 
bogățiilor, productivitatea muncii sociale, 
puterea militară sau influența politică. La 
sfîrșitul secolului al XlX-lea principalele 
mari puteri erau state europene.

în felul acesta Europa a deținut multă 
vreme monopolul virtual al puterii econo
mice și politice în lume. Creînd o adevărată 
polemică în legătură cu locul Europei în lume, 
atacînd sau proslăvind curentele europo- 
centriste, iluminismul consacra rolul Eu
ropei luminilor în dezvoltarea economică 
și culturală a umanității. Denunțînd tendin
țele de a subjuga alte popoare, tendințe a- 
junse la apogeu în epoca dominației colo
nialiste, Montesquieu, Voltaire, Rousseau au 
dedicat pagini pline de căldură contribuției 
aduse de Europa la înflorirea civilizației o- 
menești, iar o serie de alți mari gînditori 
ca Gropius, Grotius, Leibniz, subliniază 
încă din secolele XVI—XVII că Europa este 
o patrie compusă din state suverane și insistă 
asupra egalității în drepturi a statelor națio
nale care încep să se constituie în perioada 
de ascensiune a burgheziei capitaliste. Lui 
Karl Marx îi revine meritul istoric de a fi 
relevat virtuțile socialismului în organizarea 
păcii pe continent atunci cînd în celebra sa 
lucrare «Războiul civil în Franța» arăta că 
în opoziție cu vechea societate, cu mizeria ei 
economică și cu demența ei politică,se naște 
o societate nouă, al cărei principiu interna
țional va fi pacea, pentru că în sînul fiecărei 
națiuni va domni același principiu: munca.

PRIN CONLUCRAREA 
TUTUROR NAȚIUNILOR 
EUROPENE

S-ar putea scrie mult despre ceea ce a 
cîștigat și a pierdut Europa de pe urma cam
paniilor lui Cezar, de pe urma cuceririlor lui 
Napoleon sau de pe urma războaielor colo
niale. Cert este însă că tot ceea ce s-a creat 
sub numele de civilizație materială și spiri
tuală pe continentul european, tot ceea ce 
aparține fiecărei națiuni, fiecărui popor, 
fiecărui stat din Europa și revine în egala
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Mihai Viteazul era un nume adesea ami 
în Europa timpului său. în chiar anul asasin 
voievodului celei dintîi uniri a Țărilor Rom 
(Țara Românească, Moldova, Transilvania, 
Paris apărea o cronică, tradusă din itali 
și tipărită la Praga, a pieirii «neînfricat 
erou al creștinătății».

măsură întregii Europe și umanității, nu a 
avut niciodată condiții mai favorabile pentru 
a fi apărat și, în același timp, în chipul cel 
mai paradoxal, pentru a fi distrus ca în epoca 
noastră. Alternativa coexistenței pașnice, 
singura posibilă față de un război racheto- 
nuclear pustiitor, este cauza majoră căreia 
popoarele europene îi dedică eforturile lor 
precumpănitoare.

Să reamintim în acest context concepția 
pe care am auzit-o exprimată de generalul 
De Gaulle pe vremea cînd era președintele 
celei de-a V-a Republici franceze, concepție 
realistă și clarvăzătoare,care pornește de la 
ceea ce marele om de sțat numea «realitatea 
cea mai reală a zilelor noastre — națiunile și 
statele». Spunea generalul De Gaulle: «A 
construi Europa înseamnă a o uni. Este de
sigur un fapt esențial și este aproape banal 
a o spune. De ce trebuie ca acest mare leagăn 
al civilizației, al puterii și rațiunii, al pros
perității,să se stingă sub propria sa cenușă? 
Desigur, într-un asemenea domeniu trebuie 
procedat nu după visuri, ci conformîndu-ne 
realităților. Și care sînt realitățile Europei? 
Care sînt pilonii pe care poate fi ea con
struită?

într-adevăr, acestea sînt statele, în mod 
cert diferite unele de altele, avînd fiecare 
propriul lor suflet, propria lor istorie, pro
pria lor fizionomie, nenorocirile, gloriile și 
ambițiile lor, sînt statele, singurele entități 
care au dreptul de a dispune și de a fi urmate

Acum statele Europei au între ele și 
împreună foarte mari mijloace de acțiune 
ele avînd desigur și marile lor probleme»

Gînditori iluștri visau în urmă cu tre 
secole o lume fără arme și fără războaie, < 
lume în care rolul Europei să se releve a f 
acela de patrie a progresului și păcii. Nici 
odată în istoria ideilor, a doctrinelor și con 
cepțiilor politice, juridice, filozofice, nu ; 
existat un program atît de amplu și atît d< 
diferențiat elaborat pentru asigurarea liniș 
tii, stabilității și cooperării fructuoase a po 
poarelor europene, ca în zilele noastre 
Niciodată în istoria continentului nu a exi: 
tat o asemenea forță a maselor ca în zilei 
noastre care să se pronunțe cu hotărîre și e> 
tremă vigilență pentru apărarea cauzei păci 
securității continentului și atîtea eforturi î 
promovarea acțiunilor concrete pentru ne 
tezirea drumului securității europene. Ca : 
în promovarea ideilor și concepțiilor aceste 
opere, statele socialiste, popoarele țărilo 
socialiste s-au situat în primele rînduri, a 
adus o contribuție de primordială însemnă 
țațe. Desigur că în calea procesului de de; 
tindere europeană, în calea procesului d 
asigurare a securității și cooperării europen 
există încă numeroase obstacole, există înc 



numeroase piedici ridicate de cercurile impe
rialiste, care nu doresc să-și însușească ideea 
unei Europe dedicate pe de-a întregul cauzei 
păcii și colaborării între popoare.

Dar ceea ce este esențial în momentul 
istoric în care se află actualmente Europa 
este afirmarea din ce în ce mai pregnant, și 
într-un consens din ce în ce general, a con
cepției potrivit căreia securitatea și coope
rarea europeană necesită crearea unui sis
tem de angajamente care să ofere tuturor 
țărilor garanții că se află la adăpost de acte 
de agresiune, să asigure bunăstarea și pros
peritatea dezvoltării fiecărui popor. Pentru 
această dezvoltare, esențială este punerea 
relațiilor dintre state pe temelia fundamen
tală a unor principii care să permită și să 
asigure afirmarea liberă și nestînjenită, în
florirea tuturor națiunilor continentului. 
Această temelie nu o pot constitui, decît 
relațiile de bună vecinătate și colaborare 
dintre statele continentului, nu o pot con
stitui decît principiile independenței națio
nale, egalității, neamestecului în treburile 
interne și avantajului reciproc, nu o pot 
constitui decît principiile și imperativele 
egalității, justiției și eticii internaționale, 
universal valabile în raporturile dintre state. 
Toate acestea ar constitui o piatră unghiu
lară a colaborării și destinderii, o adevărată 
cheie de boltă a dezvoltării relațiilor de în
credere și stimă reciprocă, de conlucrare 
rodnică, o adevărată schelă a edificiului 
securității și cooperării europene, eliberată 
de povara cursei înarmărilor, a blocurilor 
militare, a bazelor și trupelor străine pe alte 
teritorii.

In aceste condiții istorice în care se găsește 
Europa, dezvoltarea relațiilor intraeuropene 
pe linia coexistenței pașnice — necesitatea 
obiectivă a situației contemporane — în
cepe prin o abordare eficientă și construc
tivă a problematicii europene, prin o re
cunoaștere a realităților continentului. în 
cadrul acestor realități este de o primă în
semnătate inviolabilitatea frontierelor apă
rute în urma celui de-al doilea război mon
dial, integritatea teritorială a tuturor sta
telor existente în Europa. Este evident că, 
în aceste condiții, renunțarea la recurgerea 
la forță sau la amenințarea cu forța în rela
țiile dintre state se impune drept o garanție 

a unei evoluții ferite de tensiune și pericole. 
Problemele internaționale din zilele noastre 
pot fi realmente soluționate numai pe calea 
tratativelor, a reglementării lor în mod 
exclusiv pașnic prin mijloace politice.

Momentul istoric actual prin care trece 
Europa este apreciat drept unul din cele 
mai pozitive din întreaga și zbuciumata sa 
istorie. O populație de peste 600 000 000 
de locuitori în cadrul a treizeci și două de 
țări este antrenată într-o uriașă activitate ale 
cărei beneficiare sînt popoarele europene. 
Pentru o nestingherită dezvoltare a acestei 
activități, pentru o înflorire a tuturor capa
cităților creatoare ale popoarelor europene, 
cauza cooperării și a unirii eforturilor în 
asigurarea securității a devenit o cauză 

la transpunerea în fapt a ideii creării unei Europe a păcii și securității își aduc contribuția diferite 
organizații și organisme internaționale, cercuri largi ale opiniei publice de pe continent, lată 
imagini de la recenta reuniune de la București a Comitetului Internațional U.N.E.S.C.O. pentru 
pregătirea celei de-a 6-a Conferințe regionale a Comisiilor Naționale pentru U.N.E.S.C.O. din 
Europa (foto 1) și de la întîlnirea de la Varșovia a asociațiilor studențești pentru pace, securitate 
și cooperare în Europa (foto 2).

principală. (In timp ce scriam acest articol 
am aflat că un comitet de pregătire,format 
din parlamentari din Bulgaria, Danemarca, 
Elveția, Finlanda, Italia, Iugoslavia, Marea 
Britanie, Polonia, România, Statele Unite și 
Uniunea Sovietică, a recomandat convocarea 
la Helsinki, în perioada 10-15 noiembrie 
1972, a unei conferințe parlamentare asupra 
cooperării și securității în Europa.) în desti
nele Europei ne apropiem de acel moment 
de la care poate începe o evoluție nouă, 
evident constructivă, care să marcheze vii
torul istoric al Europei cu jaloanele progre
sului, construcției exclusiv pașnice, dezvol
tării armonioase și nestînjenite a fiecărei 
națiuni, a fiecărui popor. Cauza securității 
și cooperării europene este în fond țelul

major către care se îndreaptă eforturile 
tuturor popoarelor de pe continent. în acest 
context, pregătirea Conferitei general-eu- 
ropene are în prezent premisele pentru a fi 
accelerată și urgentată. Conferința pan- 
europeană, care poate să ia hotărîri de mari 
proporții istorice, are asigurat sprijinul țări
lor socialiste, are asigurat sprijinul a nume
roase alte state, al opiniei publice din în
treaga Europă. în ceea ce privește țara 
noastră, România va participa activ la pre
gătirea conferinței, la lucrările acesteia, la 
instaurarea unui climat de securitate, care 
să garanteze independența și suveranitatea 
tuturor statelor, să asigure dezvoltarea fără 
îngrădiri a colaborării economice, științifice 
și culturale între toate națiunile continen
tului nostru. Este evident că cultura euro
peană, civilizația europeană, așteaptă să fie 
continuate în secolul nostru și în secolele 
următoare. Climatul de pace și de coope
rare în condiții de securitate este singurul 
climat propice, apt,pentru a traduce aceste 
necesități istorice în realizări certe.

„IMBOLD PROMOVĂRII SECURITĂȚI I EUROPENE*
Continuam sâ publicăm în paginile de fața declarații pe tema securității europene făcute 

de personalități marcante ale vieții politice din diferite țări ale Europei, care au vizitat în ultima 
vreme România — declarații consemnate de colaboratorul nostru Z. Florea.

GASTON THORN, 
ministrul afacerilor externe 
al Luxemburgului

Am abordat cu conducătorii României 
probleme internaționale de interes co
mun, printre care la lo„c de frunte se situea
ză, bineînțeles, pregătirea Conferinței de 
securitate europeană sau, cum a mai fost 
denumită, pan-europeană. Am constatat 
cu satisfacție că preocupările noastre sînt 
foarte apropiate, că destinderea europea
nă nu este o noțiune lipsită de conținut. 
Am constatat, deopotrivă, că se înregis
trează progrese vizibile, iar elementele 
disonante se estompează, ceea ce ne în
dreptățește să sperăm că se poate lua în 
considerare trecerea la faza pregătirii 
multilaterale a conferinței. După părerea 
mea, nu trebuie să se aștepte minuni de 
la o singură conferință, care prin forța 
lucrurilor nu poate să fie nici începutul. 

nici să reprezinte încununarea relațiilor 
europene și nici unica garanție a destin
derii. Securitatea europeană, ca și destin
derea, este o problemă de climat politic, 
un proces în plină evoluție și, de aceea, 
cred că ar fi util să aibă loc mai multe 
conferințe europene și sper că va fi consti
tuit un organism permanent. Există nu
meroase soluții care pot fi luate în seamă, 
dar nu consider că problemele ar tre
bui să fie abordate într-o manieră rigidă, ci 
trebuie să îngăduim explorarea tuturor 
soluțiilor fără a trînti ușa în fața nici 
unei alternative. Sper din toată inima 
că în viitoarele luni ne vom găsi în situația 
de a acționa — pe baza intensificării 
schimburilor comerciale — în direcția 
dezvoltării schimburilor în diferite do
menii între toate țările europene, ceea 
ce constituie o premisă trainică pentru 
promovarea securității europene.

EMMANUEL PHTENAKIS, 
ministru fără portofoliu 
în guvernul grec

Dezvoltarea relațiilor dintre Grecia ți 
România este o expresie a dorinței co
mune a ambelor popoare de a colabora. 
Prin lucrările de la București ale Comisiei 
guvernamentale mixte de colaborare ro- 
mâno-elene, și prin protocolul semnat 
la încheierea sesiunii am pus bazele reali
zării unor adevărate programe de per
spectivă. Este de la sine înțeles că promo
varea colaborării din ce în ce mai strînse 
între țările noastre, în domeniul econo
mic și cultural, va contribui la crearea 
unui climat de pace în regiunea noastră, 
in Balcani, și va conștitui un exemplu de 
colaborare și pentru cbleialte țări, ceea 
ce va aduce o contribuție la consolidarea 
păcii între toate popoarele din Europa. 
Tocmai de aceea sîntem convinși că o 
colaborare rodnică între țările europene 
este utilă și constructivă.

GERHARD SCHRODER, 
președintele Comisiei 
pentru politică externă 
a Bundestaguiui

Apreciez că relațiile dintre țările euro
pene se dezvoltă pozitiv, pe planuri multi
laterale. Sînt de părere că politica comer
cială, și în general economică, a țărilor 
din apusul Europei trebuie să tindă spre 
înnodarea de relații cît mai numeroase 
cu țările din răsăritul Europei, cu alte 
cuvinte sper că țările occidentale vor 
acționa nu numai pentru dezvoltarea re
lațiilor dintre ele, ci vor contribui la 
înflorirea relațiilor economice în întreaga 
Europă. Pentru aceasta există, după pă
rerea mea, premise făurite de o serie 
de aranjamente bilaterale, cum ar fi de 
exemplu relațiile Republicii Federale a 
Germaniei cu România, la fel ca și cu alte 
state din răsăritul Europei. Trebuie nea
părat să aibă loc o evoluție fructuoasă a 
relațiilor în întreaga Europă și cred că 
această perspectivă este foarte realistă. 
Există, desigur, greutăți care trebuie în
vinse, dar în general optez pentru o prog
noză pozitivă din acest punct de vedere. 
Sper că nu se va dezvolta o gîndire de 

bloc, ci fiecare stat european va acționa 
de sine stătător. Sper totodată că viitoa
rea Conferință general-europeană de secu
ritate, a cărei perspectivă se conturea
ză tot mai mult la orizont,va consolida 
tendințele pozitive de pe continent. în- 
tîlnirile liderilor politici din diferite țări 
pot aduce o contribuție importantă la 
pregătirea Conferinței general-europene. 
Europa, deși reprezintă o parte mică a 
lumii, are o pondere deosebită și nu tre
buie deci așteptată rezolvarea proble
melor pe plan mondial pentru a găsi 
soluții aici pe cdntinent, în problemele 
majore care ne preocupă pe toți.

TANILI KEKKONEN, 
ambasador, consilier consultant 
în Ministerul afacerilor externe 
al Finlandei

întrevederile avute la București s-au 
desfășurat într-un spirit amical, de înțe
legere reciprocă și de căutare a unor 
soluții în vederea organizării cît mai 
grabnice a securității europene, înscriin- 
du-se practic în vasta acțiune de pregătire 
a conferinței general-europene. Schimbu
rile de vederi pe care le-am avut la Bucu
rești, la fel ca și contactele stabilite între 
diferite capitale europene, ne îndreptă
țesc să pășim înainte în vederea pregătirii 
conferinței. Recenta Declarație de la Fra
ga a țărilor socialiste dă un imbold pro
movării securității europene. Diploma
ția finlandeză are motive să fie sa
tisfăcută de consensul existent în pri
vința consultărilor ce se desfășoară acum 
și acționează pe diferite căi, pentru ca 
aceste consultări să fie cît mai cuprinză
toare. Numeroase guverne și personali
tăți politice au salutat perspectiva creării 
unui organism pan-european și acum se 
caută elaborarea unei concepții care să 
aducă clarificări în privința atribuțiilor 
viitoare ale acestuia. Pentru făurirea secu
rității europene, actualele frontiere 
trebuie considerate inviolabile, iar renun
țarea la folosirea forței, printr-un anga
jament solemn din partea tuturor state
lor, ar avea o utilitate deosebită.
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cinematografia noastră o nouă generație de 
regizori în preajma căreia merită să ne oprim 
o clipă O nouă generație care, după ce a 
trecut prin botezul focului, își așteaptă locul 
ce i se cuvine în filmul românesc, -acel loc 
bine definit, pe întinsul căruia să se simtă 
în largul ei, solicitată și mobilizată să-și folo
sească harul, pasiunea, nerăbdarea, ambițiile, 
în slujba unei cinematografii pe care o dorim 
cu toții profund angajată în realitățile noastre, 
în condițiile în care filmul național are obli
gația de onoare de a ne dovedi că există cu 
adevărat de cel puțin 25 de ori pe an, nimic 
din ceea ce este talent și conștiință nu se 
poate' risipi în van. O tînără generație de 
cineaști lăsată să se dezvolte la întîmplare, 
de azi pe mîine, precum cîntăreții de muzică 
ușoară, este o aberație, un păcat de moarte. 
Poate că fraza noastră este cam «literaturi- 
zantă», poate că trimiterea la simpaticele 
vedete ale cîntecului nu este prea măguli
toare pentru stelele noastre muzicale (să ne 
ierte, nu am folosit-o din răutate), dar am 
vrut să subliniem cu mai multe linii impor
tanța unuia dintre capitalurile prețioase de care 
dispune cinematografia noastră la ora actuală: ti
nerii.

în ce cadru organizatoric, spiritual, acest capital 
poate fi pus la treabă cu maximum de eficiență 
artistică, ideologică, umană? Ce trebuie întreprins 
— și în general, și în special — pentru ca cele 
cîteva noi individualități făgăduitoare pe care ie 
avem să determine, împreună, un moment aparte 
în arta noastră cinematografică, pentru ca toți 
acești băieți — există și fete, pe ici, pe colo — să 
se impună conștiinței noastre cinematografice siste
matic, cu realizări de ținută, capabile să ne re
prezinte pe noi «aici și acum» 2 în paginile de 
față, puse la dispoziția unor nume despre 
care ați auzit și, cu siguranță, veți mai auzi, 
am consemnat răspunsurile a cinci tineri 
care au binevoit să-și cheltuiască vreo cîteva 
ceasuri bune în redacția noastră, în jurul 
unui magnetofon: Andrei-Cătălin Băieanu, Radu 
Gabrea, Dan Pița, Constantin Vaeni, Mircea Veroiu.

Debutul trebuie ocrotit ca un 
nou-născut

— Ca un supliment Io întrebarea-cheie, să-i 
spunem așa, a discuției noastre, cred că nu 
ar fi lipsit de interes să încercați a stabili 
un anumit punct al experienței existente în 
cinematografia noastră, acel punct din care 
v-ar plăcea să porniți la drum, cu sentimentul 
că generația voastră nu se îmbarcă cu mîinile 
goale, că are deja un bun acumulat, dincolo 
de neîmplinirile și erorile știute.

DAN PIȚA. Există un astfel de punct ce 
a purtat diferite nume, în timp. Ele ar fi 
«Moara cu noroc», «Viața nu iartă», «Va
lurile Dunării», «Duminică la ora 6», 
«Meandre», «Reconstituirea».

ANDREI-CĂTĂLIN BÂLEANU. De fapt 
toți cei care au absolvit institutul sau au 
debutat acum 15-16 ani au plecat la drum 
anunțînd o școală; au făcut un prim film 
foarte bun, ca după aceea să se risipească 
sau să se istovească așteptînd.

DAN PIȚA. Trebuie să ai o mare forță 
de a continua ceea ce ai început, dar și posi 
bilitatea reală de a lucra, să nu stai după un 
debut— bun sau mai puțin bun, cum a fost, 
asta se vede ceva mai tîrziu. Băieanu are 
foarte multă dreptate cînd ne amintește că 
am avut cîndva în față o posibilă școală na
țională de film: Mihu, Marcus, Ciulei, Mu- 
resan, Săucan, Blaier, Pintilie.

CONSTANTIN VAENI. Felul cum au fost 
apoi întîmpinați, fără prea multă solicitu

UN CAPITAL PREȚIOS 
AL FILMULUI ROMÂNES 

tinerii 
regizor
Anchetă realizată de Magda MIHĂILESCU 
Fotografii de Traian PROS AN

dine, a creat uneori impresia că o carieră 
depinde de o șansă.

DAN PITA. Ce înțelegi tu prin sansă?
CONSTANTIN VAENI. Ce să înțeleg? 

Norocul, întîmplarea. De-a lungul atîtor 
re-reorganizări ale cinematografiei noastre 
s-a pierdut, nu de puține ori, printre degete 
și acea problemă căreia i-aș spune «politica 
rațională a debuturilor».

E adevărat că nu întotdeauna tinerii «s-au 
bătut», nu au insistat, nu au manifestat o 
dorință arzătoare de a debuta. Unii au de
venit prea curînd salariați sau au acceptat 
scenarii conformiste, care nu dau dureri 
de cap la aprobări.

DAN PIȚA. în ceea ce privește generația 
noastră, nu putem accepta gîndul că unii 
au avut noroc, alții nu. Ar însemna să ne 
angajăm pe un drum greșit. Să nu uităm că 
încă din institut am avut posibilitatea să 
facem cîte ceva, unii am participat cu filmele 
noastre la festivaluri, s-au primit premii. 
Din moment ce am avut scenarii aprobate, 
am avut cu cine să discutăm, să schimbăm 
o idee pe marginea lor, înseamnă că startul 
este bun și același pentru toți. Apoi, nu se 
poate spune că cei repartizați la Studioul 
de filme artistice București nu au fost luați 
în seamă. Totul este ce se întîmplă după 
această primă luare în seamă, cît de mult 
și în care anume zone se întîlnesc insistența 
și pasiunea noastră cu grija forurilor în 
drept de a ne cunoaște și a ne folosi.

RADU GABREA. Soarta, rostul nostru 
nu pot fi desprinse de cele ale întregii 
noastre cinematografii, de criteriile ei va
lorice, de temeinicia criteriilor de promo
vare. Acestea sînt premisele creșterii noastre 
Structurile mai bine chibzuite pe care le 
anunță cinematografia, sub aspectul orga
nizării, lasă să se întrevadă și posibilitatea 
unui acord între planul tematic și năzuin
țele regizorilor. Toți cei care dăm examen 
ia institut venim cu intenția de a fi creatori. 
Vedem la școală Renoir, Stroheim, Anto
nioni și, mărturisit sau nemărturisit, toți 
am vrea să le semănăm, asta e cert. Desigur, 
unii dintre noi pot deveni buni creatori, 
alții foarte buni profesioniști, mă rog, corecți 

profesioniști. De fapt așa stau lucrurile 
orice domeniu al artei și oriunde ne- 
îndrepta, în oricare din aceste dome 
trebuie să se cunoască exact raportul din 
artă și creatorii ei, dintre cerințe și pot 
țial. Atunci cînd te apuci să demonstr 
că poți să faci un film, trebuie să demonstr 
că poți să faci un film valabil, altfel nu ai c 
să intri în nici una din categoriile de n 
zori de care aminteam mai sus. Ceea 
vreau eu să accentuez este acest ades 
punerea la punct a întregului nostru m< 
nism cinematografic va înlesni, sperăm, 
sibilitatea debutului planificat, organizat 
toate privințele și înțeleg prin asta, 
deosebire, grija pentru pașii imediați 
nou lansatului. Adică, mai direct, în tc 
bugetele care se fac trebuie să existe 
fond alocat pentru debut, dar și per 
urmărirea și sprijinirea lui, așa cum înt 
prinderile prevăd fonduri pentru profe 
nalizarea ucenicilor.

MIRCEA VEROIU. Un debut trebuie 
grijit, ocrotit, precum un nou-născut. ! 
de după el sînt foarte importanți, ei d, 
de fapt soarta creatorului. Altfel, se iv< 
acest cumplit sentiment că totul atîrnă 
o șansă, iar dacă ajungem la această < 
cluzie este trist, este ca și cum ne-am t 
într-o cameră întunecoasă...

CONSTANTIN VAENI... ba și legat 
ochi. Dacă prindem ceva cu mîna,bine, < 
nu, mai încercăm și altă dată.

MIRCEA VEROIU. Noi nu putem e> 
decît integrați unui sistem — este zada 
să încercăm a ne găsi o conduită separat 
și vrem să aparținem unui sistem care fi 
ționează normal, unei mișcări convins 
hotărîte să facă o cinematografie națior 
nu filme pur și simplu, nu doar un 
tematic. Altfel, vorbim degeaba, lut 
răzleț, la întîmplare și, în consecință, n 
va putea ține piept solicitărilor atît de c 
plexe ale realității noastre.

RADU GABREA. Indiferent la ce fc 
organizatorică va apela cinematografia r 
tră, trebuie să existe și un debut legift 
concret, dacă se vor alcătui, să zicem, 
grupe de creație, una trebuie să aib



zederile ei scurt metrajul artistic, gen foarte 
la îndemîna unui proaspăt regizor.

CONSTANTIN VAENI. Asta nu înseamnă, 
red eu, că scurt metrajul trebuie să devină 

5 condiție obligatorie pentru un debutant, 
,ă nu se înțeleagă îngust treptele stagiaturii 
loastre. Nici secundariatul nu este o cale 
>e care trebuie să mergem neapărat. Lu
turile trebuie privite de la caz la caz.
RADU GABREA. Nu că am fi noi «prea 

nici pentru filme atît de mari», dar scurt 
netrajul își are virtuțile lui. Eu unul regret

incer că acel studio «Victor lliu» (nu era 
I chiar studio, dar să-i spunem totuși 
stfel),care a funcționat cîteva luni (cu 
xcelente rezultate) în colaborare cu Sec- 
orul 1 U.T.C.,s-a autodizolvat, neavînd un 
uget. Întîlnirile noastre de acolo ne-au 
jutat, a început lumea să ne cunoască.

DAN PIȚA. Primul obiectiv pe care ni 
■am propus, să organizăm niște vizionări, 
ă stabilim contacte, l-am atins. Urma să 
recem la partea a ll-a, să facem filme.

RADU GABREA. Și noi sîntem de vină.
iu ne-am tinut pînă la capăt, am abandonat. 

CONSTANTIN VAENI. Dacă sînteți de 
icord, aș propune să mai insistăm puțin 
isupra a ceea ce am numit noi acum, aici, 
<al doilea film». Cred că asta este o pro- 
>lemă ce stă la inima noastră, a tuturor.
Dacă am ajuns la concluzia că important 
iste să nu fii părăsit pe drum, cred în con- 
inuare că tot atît de important este și ceea 
e ți se oferă, la a doua operă. Este în folosul 
uturor, și al nostru, și ai cinematografiei, 
a filmul numărul doi să fie cît mai aproape 
le ceea ce își dorește fiecare, de ceea ce ne 
ăscolește și neliniștește pe noi. La un mo- 
lent dat doream să realizez un film după 
îngerul a strigat», după «Pădurea nebună» 
au «Jocul cu moartea», după proza lui 
'elea, dar tot timpul mi s-a sugerat în re
acții să fac altceva.
RADU GABREA. Și eu revin asupra fil- 

lului numărul doi, cel care te consacră de 
ipt. Trebuie ca acesta să reprezinte pre
ria noastră opțiune.
MIRCEA VEROIU. Să presupunem că 

intre toate discuțiile care se duc la AON, 
i C.N.C.,va ieși ceva bun pînă la urmă, 
i se va impune o orientare capabilă să sa- 
sfacă și cerințele planului tematic dar și 
finitățile noastre, ceea ce rîvnește fiecare 
agizor. Avem nevoie de un sistem civi li
lt de a face cinema, de a instala convingerea 
î debutantul nu este un individ strecurat 
i cinematografie, ci primit.
RADU GABREA. Altfel, el trebuie să 

ea într-o permanentă așteptare a unui 
enariu care să-l servească!

îătre scriitori:
tai aproape de noi
— Pentru a nu aștepta atît de mult și de 

^eficient, trebuie să existe însă și o foarte 
iprinzătoare posibilitate de alegere. Chiar 
tcă unii dintre dv. vor găsi în ei forța de a 
iveni autori totali, chiar și cu această chemare, 
elaborarea cu literatura noastră rămîne o 
mdiție sine qua non a temeiniciei cinemato- 
afiei noastre. Nu putem intra acum pe firul 
turor implicațiilor, dar cred că nu strică să 
uneam o privire și asupra relațiilor dv., ale 
terilor regizori, cu scriitorii.

DAN PITA. Este un subiect tare fragil. 
ANDREI-CĂTĂLIN BĂLEANU. Poate 
te și greu ca ei să ne acorde nouă încre

dere de la început, dar, oricum, relațiile 
dintre cinematografie și literatură nu au 
fost luate în considerație cu toată seriozi
tatea, nimeni nu are, cred, conștiința împă
cată că ar fi făcut tot ce se poate face pentru 
a nu crea această barieră între două arte. 
Toate cinematografiile din lume au pornit, 
într-un fel sau altul, de la literatură, oricît 
am vrea noi să scoatem cinematograful în 
afară, nu se poate. Greșeala mi se pare cu 
atît mai mare cu cît literatura noastră este 
o valoare culturală certă. Nu mă refer 
numai la cea clasică, ci la cărțile contempo
rane solide, reprezentative, la nuvelistica 
noastră actuală.

MIRCEA VEROIU. Să nu trecem însă 
peste faptul că un lung șir de eșecuri cine
matografice i-a îndepărtat pe scriitori, era 
normal într-un fel. în afară de asta, unele 
dintre propunerile lor au fost respinse, sau 
dacă nu respinse, evitate; s-au preferat 
ideile comode, chiar ieftine.

CONSTANTIN VAENI. Nu se duce o 
luptă îndîrjită pentru atragerea scriitorilor, 
asta e. îri schimb se fac concursuri de sce
narii cu tot felul de regulamente. Este inad
misibil ca Marin Preda să nu fie «obligat» 
să scrie pentru film.

MIRCEA VEROIU. Cum să-l obligi?
CONSTANTIN VAENI. Să facem în așa

fel îneît să-l atragem să-și dea consimțămîn- 
tul.

DAN PIȚA. Se va face o ecranizare după 
«Intrusul». Aș vrea să mai adaug că apro
pierea scriitorilor de noi implică realizarea 
substanțială a dezideratului nostru cel mai 
fierbinte, un puternic film românesc de 

pe ecrane
LOCOTENENTUL 
BULLITT
Steve AfcQueen; nu detectivul superman, 
ci învingătorul învins,

actualitate, care să se impună ca valoare 
artistică și socială, lată ce vrem,filme româ
nești, nu spectacole care să copieze diver
sele formule ale peliculelor de mare succes 
la public. Mai există voci care susțin că la 
un film cu problematică contemporană nu 
vine lumea. Va trebui o dată lămurită și 
această chestiune a succesului, orice cine
matografie trebuie să mențină un echilibru 
între filmele de mare audiență și celelalte.

RADU GABREA. Rentabilitatea trebuie 
judecată în ansamblu pe întreaga cinemato
grafie. Nu trebuie să pierdem din vedere 
«rentabilitatea» artistică, eficiența politico- 
educativă. Un cinematograf exclusiv de di
vertisment nu e de conceput. în 1971, în 
afară de «Mihai Viteazul», care a fost un 
film de excepție, cel mai mare succes l-au 
înregistrat «Brigada diverse», «Cîntecele 
mării», «Haiducii». Un film politic ca «Face
rea lumii», o operă de ținută precum «Se
rata» au fost mai ocolite de public; de aici 
nu trebuie să tragem concluzia că n-ar fi 
avut rost să se facă aceste filme. O cinema
tografie trebuie să fie complexă, să facă loc 
și comediilor muzicale, și celor polițiste>și 
filmelor-eseu. Bresson nu-l exclude pe de 
Broca. Dar eu aș vrea să ne mai întoarcem 
la scriitori. Una dintre ideile frumoase ale 
acelui studio de care am vorbit era și apro
pierea noastră de tinerii prozatori și poeți, 
îndepărtarea acelor suspiciuni pe care le 
au față de cinematografie. De fapt a fost 
singurul nostru prilej de a ne cunoaște mai 
bine.

CONSTANTIN VAENI. în condițiile în 
care cinematografia noastră va trebui să 
realizeze 25 de filme pe an, nici nu se poate 
concepe izolarea scriitorilor. V-aș ruga să 
subliniați că nu este îngăduită nici o retra
gere, nici o acțiune, oricît de abilă, pentru 
a nu se realiza aceste 25 de filme. Numai 
astfel vom trăi și acea zi în care cineva ne va 
întreba «ce vrei, tinere, în afară de salariul»

RADU GABREA. Viitoarea Uniune a cine
aștilor — pe cale de a se constitui — vrea 
să-și facă un plan de perspectivă, cere fie
căruia idei de film, 7, 10, 12, cîte avem. 
Revista «Cinema» a început să le și publice.

MIRCEA VEROIU. Este o inițiativă bună, 
cinstită, sinceră.

RADU GABREA. Un exemplu elocvent 
de sprijinire activă, mai ales că se înfăptu

iește și un contact premergător, încă din 
faza de idee, cu cineaștii. M-a bucurat nespus 
să aflu ce are în cap acest mare artist, Lucian 
Pintilie, sînt nerăbdător să văd unul din 
aceste posibile filme, oricare din cele amin
tite.

MIRCEA VEROIU. Să urmărim eficiența, 
pe cine interesează, ce vrem noi, regizorii.

Grijile mari și grijile mici
— Să zicem că ocrotirea debutului, atenția 

acordată celui de-al doilea film, și celelalte 
discutate pînă acum fac parte din «grijile 
mari», din răspunderile de maximă acuitate. 
Cum știu însă că nici grijile «mai mici» nu vă 
dau pace, să ne aplecăm și asupra lor. Le-am 
spus astfel nu pentru că ar fi în sine minore, 
ci pentru că în general nu li se dă prea multă 
importanță, din păcate. Concret, mă gîndesc 
la atitudinea publicității, a organelor de difu
zare și a criticii față de tinerii regizori.

DAN PIȚA. Critica ne-a ieșit în întîmpi- 
nare, mie mi se pare că ea a înregistrat 
semnele cu adevărat noi, în orice caz, reac
ția majorității cronicarilor a fost mai favo
rabilă decît cea a cineaștilor de profesie.

MIRCEA VEROIU. Unii regizori au prostul 
obicei de a nu vedea filme. Culmea este că 
și vorbesc în necunoștință de cauză. ACIN-ul

a anunțat că eu și cu Pița mai avem de lucru 
la un film a cărui copie standard a fost vîn- 
dută la 25 decembrie anul trecut,

ANDREI-CĂTĂLIN BĂLEANU. Această 
distanță între generațiile de artiști — e 
vorba de generație spirituală, nu neapărat

(Continuare în pag. 18)

în galeria filmului detectiv american există o categorie de peli
cule, nu tocmai numeroasă, care încearcă să destăinuie spectatoru
lui, în mod realist, condițiile complicate în care este silită, uneori, 
poliția să-și ducă lupta ei «anti-gang». Locotenentul Bullitt, perso
najul lui Peter Yates, face parte dintre acești detectivi plasați, 
cîtuși de puțin confortabil, între ciocan și nicovală. Implicat per
sonal în urmărirea unei bande de gangsteri care i-a doborît cama
radul, Bullitt stingherește prin rîvna sa politica venală a unor 
cercuri influente. Și iată-l în surd război cu șefii săi, acționînd dez
nădăjduit în limitele unui termen care se apropie, inexorabil, de 
scadență, aruneînd drept miză întreaga sa carieră într-un joc 
care este departe de a se anunța cîștigător.

Acest duel de ambiții, pasiuni și voințe este filmat în decorul 
natural al portului San Francisco, «Poartă de Aur» a Pacificu
lui care păstrează, în mod neverosimil, un izbitor parfum eu
ropean. Scefiele de suspense se vor desfășura pe bulevardele 
unui oraș scutit de uniformitatea geometrică a buildingurilor, 
printre tramvaie patriarhale, pe meandrele unor coline de pe 

care automobilele coboară în plină viteză, dănțuind spectaculos 
ca pe treptele unei scări. Regizorul știe să facă cinematograf de 
bună calitate, el n-a asimilat numai ticurile exterioare ale «noilor 
valuri», flourile de prim plan și filmările reflectate în vitrină, ci 
potențează tensiunea spectacolului cu un rafinament pe care-l 
recunoști ca descinzînd de la Fritz Lang. Zănatica urmărire auto
mobilistică sau cursa de pe pistele aeroportului, pe sub pîntecele 
uriașelor nave turboreactoare,sînt cele mai spectaculoase, dar nu și 
singurele secvențe de suspense ale filmului. Yates izbutește să 
mențină un climat de amenințare pînă și în secvențe neutre ca 
acelea ale unei orchestre într-un local, în imaginea unor degete 
nervoase ce fac să vibreze strunele unui contrabas...

Dincolo de calitățile de limbaj, ceea ce se revelează este lăudabila 
tendință a cineastului dea integra aventura într-un context social de 
insolentă venalitate și violență. Rivala lui Bullitt nu este atît 
banda care-l urmărește pe Johnny Ross cît cea a politicianului 
Chalmers, personaj admirabil interpretat de Robert Vaughn 
Cu un obraz, precum o mască de cauciuc pe care nu poți descifra 
nimic altceva decît ambiție și amenințare, Peter Yates îl filmează 
cu ostentație pe Chalmers și suita sa, amintind izbitor de ceata lor 
în afara legii. Forța lui Chalmers este corupția; el amenință,tră
dează și părăsește scena atotputernic, urmîndu-și încrezător 
traiectoria succesului său. în urma sa, rămîne Bullitt,locotenentul 
care se încăpățînează să-și conserve integritatea și căruia Steve 
McQueen i-a împrumutat chipul său încordat, privirea-i metalică 
în personajul său, căruia îi sînt sugerate cu discreție dimensiunile 
tragice, se definește nu banalul mit al detectivului «superman», 
ci învingătorul mereu învins continuîndu-și cu îndărătnicie 
războiul cu fărădelegea, împins de vocația unui Hercule în fața 
grajdurilor lui Augias... T_ CARANFIL
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FRANCIS Anne
Actriță americană de film și TV, născută la 16 septem- 
rie 1930 la Ossining (New York). Cariera ei începe 

din copilărie, cînd este solicitată să pozeze ca model 
pentru reclame, iar mai tîrziu, să se producă în emi
siuni de varietăți la radio și la TV. De aci va trece direct 
în teatrul de revistă și va juca pe Broadway un rol 
important în musicalul Lady in the Dark de Moss Hart, 
pe muzica lui Kurt Weill. Debutează pe ecran în 1947 
în Summer Holiday de R. Mamoulian, făcînd apoi parte 
din «pepiniera» tinerelor speranțe de la Metro, unde 
se va afirma de la început prin frumusețea ei proaspătă, 
nesofisticată și prin jocul ei sincer, spontan. Cunoaște 
o mare popularitate datorită unor filme ca: So Young, 
so Bad (1950), Lydia Bailey (1952) de jean Negulescu, 
A Lion is in the Street (1953), Susan Slept Here (1954) 
de Frank Tashlin, Bad Day at Black Rock (id) de John 
Sturges, cu Spencer Tracy, Rogue Cop (id) cu Robert 
Taylor, Geor/e Raft, The Blackboard Jungle (1955) de

Richard Brooks, cu Glenn Ford, The Rack (1956) cu Paul Newman, Forbid
den Planetoid) cu W. Pidgeon, Don’t Go Near the Water (1957) cu Glenn 
Ford etc. între 1958 și 1968, timp de 10}ani devine un star al TV-ului, 
interpretînd peste 100 de filme și seriale, printre care amintim pe cele 
ale lui Hitchcock j Invadatorii și Incoruptibilii. în tot acest interval a apărut 
pe ecran doar în anii 1960 (Girl of the Night și Crowded Sky) și 1965 (Satan 
Bug; Brainstorm; The Woman who Wouldn’t Die). Revine din 1968, jucînd 
în Funny Girl (William Wyler) alături de Barbra Streisand, în: Hook, Line 
and Sinker; Golden Bullet, More Dead Than Alive etc. și continuînd să apară
(mai rar) la TV.

FRANCIS Kay
Actriță americana de film și teatru, născută Katharine 
Gibbs, la Oklahoma City, la 13 ianuarie 1905; moartă 
la 26 august 1968. A fost una din marile actrițe ale 
Hollywoodului anilor ’30. Debutează în teatru, unde 
va activa pînă în 1929, an în care, angajată la Paramount, 
va fi lansată ca tip de frumusețe brună, opusă blondelor 
la modă (Dietrich, Harlow). După un prim rol în 
comedia The Cocoanuts, alături de frații Marx, devine 
un star al dramelor sentimentale, polițiste, exotice 
(Illusion; Marriage Playground; Passion Flower; Street of 
Chance: Femei zvăpăiate; Ladies Man; 24 de ore (după 
Bromfield); Iahtul plăcerilor; Raffles; Dragoste demo
nică etc.). Din 1932 trece la Warner Bros unde va fi 
folosită în același repertoriu dramatic, dovedindu-se 
imbatabilă în sectorul dramei sentimentale de rafinată 
factură psihologică, avînd ca parteneri pe William 
Powell (Veninul dragostei; Escrocul sentimental), pe 
George Brent (Cheia raiului; Oameni de sacrificiu;

Rătăcind spre fericire; In umbra păcatului; Soție și amantă; Secretul unei 
actrițe), pe Ricardo Cortez (Mandalay; Wonder Bar; Casa amintirilor), 
pe Ronald Colman (Cynara), pe Leslie Howard (In serviciul secret), pe 
Humphrey Bogart (King of the Underworld), pe Edward Robinson (I 
Loved a Woman), pe Errol Flynn (Prin foc și sabie) etc. Realizează două 
creații memorabile în două filme diametral opuse: Contesa Lily (1932), 
comedia sofisticată a lui Ernst Lubitsch,și îngerul alb, emoționantă evocare 
a vieții Florencei Nightingale, fondatoarea Crucii Roșii, film semnat de 
W. Dieterle. Din 1939 trece la R.K.O. unde debutează în drama Rivala 
de John Cromwell, cu Cary Grant și Carole Lombard. în ciuda popularită
ții intacte, cariera ei devine oscilantă. Turnează pentru mai toate casele 
în filme inegale, în westernuri (When the Daltons Rode), în roluri de mamă 
tînără a Deannei Durbin (Prima decepție), a Dianei Barrymore (între noi 
fetele) sau a Gloriei Warren (Tu ești de-a pururi în inima mea), în comedii 
de salon (Feminine Touch), în roluri de vampă care nu-i convin (Divorce) 
sau filme de război (Four Jills in a Jeep) etc. Din 1946 abandonează ecranul 
dedicîndu-se producției de filme.

FRANJ U Georges
Regizor și scenarist francez,, născut la Fougeres, la 
12 aprilie 1912. Pasionat de film, creează împreună 
cu Henri Langlois Cinemateca franceză și revista 
Cinâmatographe devenind secretar al Federației In
ternaționale a Arhivelor de Film (FIAF), iar după răz
boi secretar general al Institutului de cinematografie 
științifică. Debutează cu filme documentare (1934: 
Le Metro) și se impune atenției generale, după război, 
cu scurt metrajele Le sang des bâtes (1949); Hotel des 
invalides (1952) și Premiere nuit (1958), opere originale 
și curajoase, ca și filmele sale artistice începînd cu 
La tete contre Ies murs (1959), unde cineastul revoluțio
nar devine suprarealist (în stilul lui Bufiuel), conti
nuînd cu: Pleins feux sur l’assassin (1961) după Boileau- 
Narcejac, cu Les yeux sans visage (id), bizar amestec 
de groază și poezie. Cu Th^rese Desqueyroux (1962), 
după un scenariu scris în colaborare cu Claude și 
Francois Mauriac (autorul romanului), G.F. se situează 

pe linia de calitate a filmului francez, bazat pe o ilustră tradiție litera» ă. 
Un fascinant exercițiu de stil se dovedește a fi și Judex (1964), care mai 
mult decît un film de avânturi este un omagiu adus direct lui Feuillade 
și serialelor sale, cinematografului mut francez. O altă transpunere 
literară: Thomas l’lmposteur, după Jean Cocteau (1965),strălucește tot 
prin acea grijă meticuloasă de redare a-atmosferei, cea din timpul primului 
război mondial: 1914-1918. în 1970 a adaptat pentru ecran romanul 
lui Emile Zola»Greșea/o abatelui Mouret.

FRANKENHEIMER John
Regizor american de film și TV, scenarist și producător, 
născut ia Malba (Long Island), New York, la 19 februa
rie 1930. Aparține grupului marilor cineaști contem
porani formați la școala televiziunii. Studiază istoria 
artelor la Williams College, devine actor de teatru și 
radio, apoi asistent de regie și mai tîrziu regizor la 
TV, unde desfășoară o intensă și strălucită activitate, 
semnînd 127 de teledrame, adaptări, filme, printre 
care: Forbidden Area, cu Charlton Heston; Browning 
Version,cu John Gielgud; The Turn of the Screw, după 
Henry James, cu Ingrid Bergman (debutul ei la TV); 
Cui îi bate ceasul, după Hemingway, cu Maria Schell 
ș.a. Se impune ca unul din cei mai talentați cineaști ai 
tinerei generații,fiind premiat de 5 ori de Academia 
de arte și științe TV din New York. Debutează în 
film cu unui din succesele sale de la TV: The Young 
Stranger (1957), despre criza morală a tineretului ame
rican și responsabilitatea părinților, temă pe care o va

relua 4 ani mai tîrziu în The Young Savages (1961) și, parțial, în All Fall 
Down (1962), autentice tranșe de viață, înfățișate la modul realist-critic. 
Un subiect grav, original, atacă în The Birdman of Alcatraz (1962), poveste 
(autentică) a unui deținut devenit specialist în ornitologie. Cu acest film 
începe colaborarea lui cu un mare actor: Burt Lancaster, pe care-l vom 
reîntîlni în cele mai bune filme ulterioare ale sale: Seven Days in May 
(1964), vibrant apel pentru pace: Trenul (id.), episod eroic din Rezistența 
franceză și The Gypsy Moth (1969), zguduitoare dramă psihologică. Vom
mai cita din filmografia lui: The Mandchurian Candidate (1962) cu Lau
rence Harvey: Seconds (1966) cu Rock Hudson; Grand: Prix (id.) cu un 
mare număr de vedete; The Extraordinary Seaman (1968) cu David Niven, 
Faye Dunaway; The Fixer (id.) cu Alan Bates, Dirk Bogarde; / Walk the 
Line (1970) cu Gregory Peck; The Horsemen (id.) după Kessel, cu Omar 
Sharif și The Devil Drives (1971).

film 

tinerii 
regizori
(Urmare din pag. 17)

de vîrstă, trebuie să precizăm — este nefi
rească, întrucît fiecare «nou val», dacă are 
ceva autentic de spus, reprezintă un stimu
lent pentru toate generațiile, trage cu sine 
și pe ceilalți.

DAN PITA. Există însă cineaști care au 
fost tot timpul alături de noi, în primul 
rînd Iulian Mihu, el a înțeles perfect ce 
poate să dea fiecare, ce îl doare pe fiecare.

RADU GABREA. Nu prea avem de ce 
să ne plîngem împotriva criticii, nu stăm 
rău cu ea. Prost se înfățișează lucrurile cînd 
este vorba de o anumită înlesnire, mai bine- 
zis pregătire, a accesului nostru în lume, 
înlesnire ce ar putea veni din partea publi
cității. Aici nu s-a făcut uneori nimic, nu 
s-a mișcat un deget, și nu înțelegem această 
inechitate. «Apa ca un bivol negru», film 
extrem de necesar, de o deosebită semnifi
cație socială — dincolo de valoarea lui ar
tistică — a fost dat pe piață fără nici un fel 
de pregătire.

ANDREI-CĂTĂLIN BĂLEANU. La în
ceput nu a avut nici fotografii de reclamă, 
lumea nu știa despre ce este vorba.

RADU GABREA. Același lucru s-a întîm- 
platși cu filmul meu «Amintiri bucureștene» 

în schimb pentru «Brigada diverse» am 
văzut furgoanele cu panouri și poze ale acto
rilor străbătînd în zori de zi cartierul Titan. 
Eu așteptam premiera și nu existau încă 
afișe tipărite. Din nu știu ce motive, pentru 
debutul meu, «Prea mic pentru un război 
atît de mare», cheltuielile de difuzare au 
fost calculate a fi de 5-6 ori mai mici decît 
la altele. Noroc că în unele orașe publicul 
a avut grijă de sufletul nostru. La Reșița, 
unde am fost întîmpinați cu un entuziasm 
de nedescris, organizatorii premierei au 
făcut afișe de mînă. N-am să uit niciodată, 
am plecat de acolo cu una dintre cele mai 
emoționante amintiri. Vă imaginați un oraș 
năpădit de afișe de mînă care făceau în necaz 
ploii, pentru că toată săptămîna a turnat 
cu găleata iar ei refăceau afișele. Ploua și 
scriau.

CONSTANTIN VAENI. Este inexplica
bilă atitudinea D.D.F.-ului față de unele 
filme. Știți ce s-a întîmplat în seara premie
rei cu «Decolarea»,debutul lui Timotei Ur- 

su ? La 100 de metri de Patria, la Scala, exact 
în aceeași seară au dat drumul «Trenului», 
film cu răsunătoare nume de actori. Nu se 
poate să nu protejezi, cît de cît, prima ieșire 
în public a unui cineast.

RADU GABREA. Toate aceste chestiuni 
așa-zis mărunte, strînse una lîngă alta, nu 
rămîn fără urmări. Să nu se uite că noi 
trebuie să facem față unor cerințe foarte 
înalte, unor datorii pe care cinematografia 
noastră nu le poate achita decît printr-o 
angajare lucidă, responsabilă, în toate com
partimentele. Să nu se uite, de asemeni, că 
intrăm într-o competiție mondială de mare 
nivel, concurăm prin forța lucrurilor cu 
Antonioni și Fellini, cu Jancso și Wajda ori 
cu filmele de mare succes la public, cu cine 
vrei și nu vrei. Poate mai mult decît în alte 
arte, în cinematografie cea mai mică indi
ferență se răzbună nebănuit.

Acest schimb de idei, pe care le vrem 
constructive, a captat — atît cît poate să 
facă o dezbatere socotită abia începută, 
nicidecum încheiată — sensul uneia dintre 
multele răspunderi pe care le are cinema
tografia noastră. Acum, cînd realizarea unui 
film de o mare acuitate politică, precum 
«Puterea» și «Adevărul», dovedește că ne 
aflăm într-o etapă esențială, de profundă 
maturitate artistică, avem datoria de a des
coperi și folosi toate căile prin care 
se poate ieși în întîmpinareo tinerei ge
nerații de cineaști nu numai cu căldură, dar 
și în spiritul eficienței practice, nu numai cu 
brațele deschise dar și înarmate cu ceea ce 
se cheamă, fără nici o metaforă, «o politică 
rațională a debuturilor».

literare
de Lucian RAI CU

Tudor
ARGHEZI 
interpretat

Nu obosim prea repede de prezența unor mari scrii
tori în conștiința noastră? Și e această «oboseală» un 
semn atît de bun pe cît ne place uneori să credem? Nu 
mărturisește ea mai curînd o infirmitate a spiritului 
nostru?

într-un comentariu incisiv și pasionat publicat nu 
demult de Al. Paleologu în revista Luceafărul, întrebări 
de categoria celor enunțate de noi primeau singurul răs
puns justificat: prea ne grăbim să considerăm pe cutare 
mare scriitor intrat în «conul de umbră», numai pentru că 
între timp, epuizată de un scurt entuziasm, atenția 
noastră dă semne de nerăbdare, vrea «altceva», vrea pe 
«altcineva». Dar e vreodată de ajuns cît s-a vorbit despre 
o mare operă, există scriitori de valoare excepțională 
despre care s-a spus totul? Cartea lui Edgar Papu despre 
Emjnescu, semnalată de noi în cuprinsul chiar al acestei 
rubrici, lasă senzația că în ceea ce privește interpretarea 
lui Eminescu, după atîtea exegeze cîte i s-au consacrat, 
sîntem abia în faza unui foarte promițător început. 
Nici Eminescu, nici Caragiale, nici Rebreanu, nici 
Bacovia nu sînt subiecte epuizate. Și, firește, nici Arghezi, 
care continuă să ne uimească; adevărul este că nu-1 
«cunoaștem» încă. Abia dacă s-au trasat primele jaloane 
ale interpretării sale, e loc pentru foarte multe studii 
argheziene de aici înainte și de altfel ele sînt imperios 
cerute de spiritul unei culturi autentice.

Cu cîtva timp în urmă la Editura Eminescu a apărut 
un mic volum omagial «Tudor Arghezi interpretat de: 
Mihai Ralea, Pompiliu Constantinescu, Eugen Lovines- 
cu, Vladimir Streinu, G. Călinescu, Șerban Cioculescu, 
Ov. S. Crohmălniceanu, Tudor Vianu, Sorin Alexan- 
drescu», util fără îndoială oricui vrea să înceapă a se 
familiariza cu opera poetului, conținînd cîteva texte de 
referință. L-am fi dorit cu mult mai amplu, mai conform 
și cu rigorile unei colecții ce se intitulează Biblioteca 
critică. Regăsim în cuprinsul său pagini memorabile, 
caracterizări de răsunet binecunoscut, și care nu pot 
lipsi dintr-o minimală bibliografie critică. Se începe 
cu Mihai Ralea, eseist strălucit (el însuși cam ignorat 
fără nici un temei serios în ultima vreme!), unul dintre 
cei dintîi în a recunoaște că «Tudor Arghezi e cel mai 
mare poet al nostru de la Eminescu încoace» la apariția 
în 1927 a Cuvintelor potrivite. M. Ralea face unele 
observații oarecum în treacăt, în felul elegant și nepăsător 
ce-1 caracterizează, dar ele devin repede fundamentale: 

«Lipsa sa de facilitate îi încarcă sufletul pînă la o tensiune 
neobișnuită. Cînd i se întîmplă cîteodată să izbucnească, 
întrece chiar efectul dorit. Expresia e grea de toată 
apăsarea sufletului reținut atîta vreme... Săgeata e 
trimisă mai departe de spațiile bătute fiindcă coarda 
arcului e prea mult întinsă».

Tot Mihai Ralea este primul care știe să observe o 
anume «gratuitate» plină de farmec a violenței verbale 
argheziene:

«în unele din articolele sale, mai ales din polemicile 
sale, d-sa ne apare ca un spirit revoltat. Dar revoltat 
contra cui? N-am putea preciza. Mai degrabă contra 
tuturor și contra toate. Revolta sa nu e limitată la un 
domeniu social ori moral precis, ea n-are obiect. După 
momente el se indignează pentru lucruri care i-au 
plăcut ieri».

G. Călinescu e prezent cu un întreg capitol din 
Istoria literaturii române, în schimb Pompiliu Constanti
nescu (poate cel mai stăruitor exeget arghezian), numai 
cu o cronică literară; am fi vrut să avem și un capitol, 
cel puțin,din importanta monografie Arghezi, puțin 
cunoscută cititorului de astăzi. Tudor Vianu apare cu 
un fragment nesemnificativ din comentariul său tîrziu 
la Cîntare omului, în schimb lipsește pătrunzătorul 
studiu din Arta prozatorilor români, vol. II. în genere, 
proza lui Arghezi, cel puțin la fel de însemnată ca poezia 
sa, nu se bucură de atenția cuvenită. Ceea ce lipsește 
folositoarei culegeri este stăruința de a urmări o idee 
centrală, capabilă să cristalizeze în jurul ei fragmente 
care altfel par așezate unul după celălalt într-un fel etero
gen.

rai»!



atitudini
de Mihai HETCO

zbor planat
Micul, fragilul aparat al «Aviasanului» rulă cîțiva 

zeci de metri și se înălță brusc, vibrind din toate articu
lațiile sale. După cîteva minute dominam orașul, mai 
întîi partea de sus și combinatul învăluit în largi trombe 
de fum, apoi cartierele din imediata vecinătate a fluviului, 
portul. Geometrii, culori și fluviul revărsat monstruos, 
pînă departe, pînă la poalele Munților Măcin, parcă. 
Soarele, strălucirea dimineții împrumutau Galațiului 
și Dunării un aer sărbătoresc, aproape de chermeză, 
dar jos, sub noi, la o sută sau două sute de metri, puteam 
distinge o linie sinuoasă, acolo, la interferența dintre 
elemente: digul de pămînt, într-una întărit, necontenit 
mărit, și oamenii ce se agitau în jurul lui, harnici, neobo
siți. Era spre sflrșitul lui mai 1970.

La un moment dat, aparatul vibră parcă mai violent 
ca de obicei, se cabră și avui senzația că ceva sc 
întîmplase sau fusese pe cale să se întîmple. Doar cîteva 
secunde, pînă cînd omul din fața mea cu o simplă mișcare 
îl redresă. N-a fost nimic, un curent de aer mai puternic...

Peste cîteva minute aterizam pe micul aeroport din 
apropierea orașului. Zburasem poate cel mult o oră, dar 
mă simțeam sfîrșit. Și cu toate impresiile puternice ale 
acelei zile, momentul care mi se întipărise cel mai puter
nic în memorie se produsese în acele secunde anodine 
cînd percepusem sau fusesem pe cale să percep că ceva 
se întîmplase ori era pe cale să se întîmple — moment 
greu de definit, o anxietate de-abia conturată, înlăturată, 
poate în chiar clipa nașterii sale de gestul sigur al 
pilotului.

«.,.Ei bine, acum pot să-ți spun. A fost un moment 
dificil. Curentul puternic putea să ne ta». Totul spus 
«en passant», pe un ton neutru, impersonal, o constatare 
lipsită de orice încărcătură emoțională. I se potrivea de 
minune pilotului, Toma Lupu. Era în concordanță cu 
întregul său fel de a fi, cu siguranța calmă, măsurată, a 
mișcărilor, cu glasul său baritonal. potolit. Acolo — 
înaintea acelui zbor de recunoaștere făcut în jurul 
orașului asediat de ape, sau poate după aceea, nu mai 
țin minte cînd, ca să ne relaxăm ne-am întins pe iarba 
încă sclipind de rouă, în apropierea hangarelor în 
vîrful cărora se răsuceau giruete fără-ncetare, vesel, și 
se agitau baloane de forme ciudate, ca niște mari plase 
de prins fluturi-am stat de vorbă și l-am cunoscut mai 
îndeaproape. Zboară de ani și ani, a fost mai întîi pilot 
militar, a zburat chiar și pe reactoare. Și i-am simțit 
orgoliul din glas, satisfacția de a fi putut cu ani în 
urmă conduce fără greș acei bolizi cerești la înălțimi și 
viteze uriașe. Ani și ani ai tinereții sale cînd, la 3 diminea
ța, pe cîmpul încă întunecat pășea grăbit, înfiorat de 
răcoarea acelei ore pentru a pomi pe traiectorii numai 
de el știute. Om și aparat, într-o tensiune comună, fără 
nume, străbătînd spații și doar glasul celor de jos sau 
al colegului de escadrilă răsunînd din cînd în cînd în 
cască. Sentiment îmbătător, de forță și tinerețe. Ore 
lungi alunecînd prin văzduh în tăcere, ca printr-o apă. 
Apoi reflexele i-au slăbit. Și a sosit o zi cînd i-a venit 
tot mai greu să strunească bolizii aceia argintii, vibrind 
de o forță abia stăpînită. Așa a ajuns la «Aviassan». 
A ajuns, nu «a eșuat». Și-mi repetă acest cuvînt cu 
gîndul la zborurile făcute cu micul, fragilul aparat 
spre deltă, spre satele pierdute de pescari sau spre 
satele dobrogene, pentru a aduce medicamente, plasmă, 
pentru a transporta cît mai grabnic bolnavi, accidentați. 
Și în aceste curse zilnice, multe anodine, de rutină în 
cursele făcute cu 100 km/oră, își găsește întreaga satis
facție, întreaga rațiune a existenței sale, dacă aceste 
cuvinte prin prea larga și ușuratica întrebuințare nu 
sună cumva fals aici. El, care cu ani în urmă străbătea 
spațiile lăsînd în urma sa doar o dîră argintie de cometă.

Și-a cîștigat prietenii trainice, și-a cîștigat recunoștință.
La ore și zile precise, micul aparat este așteptat în 

tăcutele sate de pescari și în satele dobrogene copleșite 
de soare. Copiii îi ies în întîmpmare. fugind. îl înconjură. 
Toți îl cunosc, îl știu, îl iubesc, îl respectă. Este pilotul 
Toma Lupu de la «Aviasanul» din Galați.

...Deasupra hangarelor, giruetele se învîrtesc fără 
odihnă, baloanele de o formă ciudată, ca niște mari 
plase de prins fluturi, se zbat răsucite de vînt. Avioane 
minuscule decolează unul după altul. Ele poartă în 
zborul lor lin, planat, Speranța.

„MCI O MAȘINA 
SI MICI UN UTILAJ . 
SUB RANDAMENTUL 
PLAMFICAT.
NICI UN MINUT 
NELUCRAT“
Marele dialog dintre partid și popor desfășurat în Capitala patriei noastre între 17 
și 23 februarie, bogăția de idei și învățăminte marcată prin dezbateri aprofundate, 
deschise, competente, cu ecouri și implicații largi pentru întreaga noastră viață eco
nomică și socială, au început să prindă viață în toate compartimentele economiei noas
tre. Cele două mari evenimente, Conferința pe țară a cadrelor de conducere din între
prinderi și centrale industriale și de construcții și cel de-al ll-lea Congres al țărănimii 
cooperatiste, au întrunit într-un amplu colocviu,al rodniciei și al gîndirii cutezătoare, 
reprezentanții forțelor de bază ale societății noastre, constituind în același timp o 
dovadă elocventă a alianței trainice a clasei muncitoare cu țărănimea, intelectualitatea 
și celelalte categorii sociale, o expresie grăitoare a democratismului orînduirii noastre, 
a participării întregii noastre națiuni la făurirea conștientă a propriului ei destin. 
Un amplu și vast dialog al productivității, un viguros și realist program al hărniciei, 
competenței și experienței înaintate pe care la ora actuală miile de participanți le 
continuă la locurile de muncă, în cadrul fiecărui colectiv, concretizîndu-le în programul 
de măsuri subordonate aceluiași imperativ: sporirea continuă a randamentului și efi
cienței, revizuirea stilului de muncă, a modului de a aborda și rezolva problemele cu 
care sîntem confruntați în procesul complex al edificării României socialiste.

Anchetă realizată de I. MUNTEANU, E. IAROVICI, P. ANGHEL, F. URSEANU si C. CĂRTĂRESCU

viata fără muncă 
și-ar pierde sensul

Există la secția mecanică mijlocie și ușoară a Uzinei 
constructoare de mașini-Reșița o echipă de lăcătuși care 
de aproape doi ani execută în exclusivitate utilaje și agre
gate pentru export. Faptul în sine ar putea trece neobser
vat, pentru că într-o uzină de talia U.C.M.R.-ului întîlnești 
destui artiști în modelarea metalului, iar producția reali
zată aici s-a dovedit a satisface întotdeauna exigențele 
beneficiarilor. Și totuși.cei 43 de lăcătuși conduși de Eroul 
Muncii Socialiste losif Waninger sînt de neîntrecut. Nu 
numai experiența vastă acumulată de ei i-a impus în marea 
întrecere pentru mai mult, mai bun și mai ieftin, ci și dăru
irea cu care se angajează în muncă. Experiența comunis
tului losif Waninger este molipsitoare, încetățenind în 
rîndul tinerilor ideea că «viața fără muncă și-ar pierde 
sensul, iar munca făcută de mîntuială înseamnă renunțare 
la demnitate ».

L-am întîlnit recent pe acest neastîmpărat șef de echipă. 
Era în mijlocul unui grup de muncitori. Se vorbea despre 
lucrările recentei Conferințe a cadrelor de conducere din 
întreprinderi și centrale industriale și de construcții la 
care a participat în calitate de delegat al secției de mecanică 
mijlocie și ușoară. «Formarea societății socialiste mul
tilateral dezvoltate necesită o industrie care să meargă 
ca ceasul, spunea losif Waninger, iar dacă pînă acum se 
mai încurcau lucrurile pe ici, pe colo, din diferite motive, 

dar mai ales datorită aprovizionării defectuoase cu materii 
prime și materiale, acum a venit vremea unei ordini abso
lute în organizarea producției. Participanții la consfătuire 
au dezbătut cu toată răspunderea în spirit critic și auto
critic aceste probleme, cristalizîndu-se o gamă de măsuri 
în sensul îmbunătățirii proceselor de fabricație în toate 
ramurile industriei.

în timpul consfătuirii s-a accentuat necesitatea îmbu
nătățirii muncii în cadrul Ministerului aprovizionării teh- 
nico-materiale și controlului gospodăririi fondurilor fixe, 
încît să se asigure din timp materia primă și materialele 
pentru fiecare unitate economică, creîndu-se astfel con
diții de îndeplinire sistematică și chiar depășire a sarcinilor 
de plan. Și în uzina noastră, mai ales în secția de mecanică, 
am avut și mai avem chiar nenumărate necazuri cauzate 
de aprovizionarea neritmică. Pierdem timp, ne facem 
nervi, uneori lucrăm tn grabă și de aici suferă în primul 
rînd calitatea, ceea ce nu-i bine».

Cei din jur, cu toate că cunoșteau din presă lucrările 
conferinței, puneau totuși întrebări, cereau relații, erau 
interesați de cuvintele șefului de echipă. Chiar în cadrul 
unei asemenea discuții s-a născut propunerea simplificării 
sistemului de manipulare a pieselor și reperelor în secțiile 
respective, pregătirea comenzilor cu cel puțin o lună îna
inte de intrarea în lucru, înțelegîndu-se prin aceasta asi
gurarea documentației, asigurarea sculelor și dispoziti
velor. Am asistat, cu alte cuvinte, la un dialog al hărniciei, 
al competenței, născut din nevoia oamenilor de a afla mai 
multe, de a face mai multe, îndemijați de sfaturile dar și de 
exemplul tovarășului losif Waninger. Acum, echipa pe 
care o conduce a luat hotărîrea ca fiecare piesă, mai îna
inte de a trece examenul calității tn fața controlului tehnic, 
să fie verificată chiar de cel care o produce. «La noi în 
echipă —spune lăcătușul Cristian Lucacela —cel mai exi
gent controlor este executantul. De altfel, nici nu văd cum 
ar putea să facă altcineva această treabă mai bine decît 
mine sau decît colegii mei. Aprecierile beneficiarilor, lu
crările de calitate ne care le execută secția noastră nu 
numai că ne-au dat satisfacții, dar ne și obligă!»

lată pentru ce in conștiința oamenilor din echipa con
dusă de losif Waninger s-a încetățenit convingerea că 
viața fără muncă și-ar pierde sensul,iar a munci de mîn
tuială înseamnă a renunța la demnitate.

program 
însufletitor«

Pe directorul Uzinei de prelucrare a maselor plastice 
din Buzău, Marin Ionescu, l-am întîlnit la cîteva zile după 
ce participase la lucrările Conferinței pe țară a cadrelor 
de conducere din întreprinderi și centrale industriale și 
de construcții, unde luase cuvintul.«Am avut marea bucu
rie — ne mărturisește dînsul — de a primi chiar ieri vizita 
unor delegați de la Institutul de proiectări pentru automa
tizare și de la Centrala industrială de automatizare cu 
care am discutat despre probleme legate de îmbunătățirea 
procesului de producție. Este un rezultat foarte operativ 
și concret în urma lucrărilor conferinței pe țară».

(Continuare în pag. 20)



DRUMEȚIE
de Gh. EPURAN

pornind

de la
„hanul drumeților"

Termenul de turism este de import. El s-a născut 
undeva în Apus, sub pana unui scriitor — Stendhal — 
despre care știm atîtea dar poate nu și cît de mult iubea 
călătorule. Nu cele de nevoie pe care omul le face de 
cînd a apărut pe lume, ci călătoriile de cunoaștere a 
locurilor și oamenilor cu care nu ne întîlnim în fiecare

După mai bine de un veac de la nașterea sa, termenul 
de turism desemnează cea mai amplă peregrinare pe 
care a cunoscut-o omenirea și una din cele mai noi 
și rentabile industrii. Acest exod spre alte orizonturi, 
fie al vacanțelor, fie doar al sfîrșitului de săptămînă, 
este astăzi atît de viguros încît a făcut să dispară dis
tanțele și sezoanele.

Termenul de turism a ajuns — firesc — și la noi și — 
tot firesc — a prins rădădni,deși activitatea pe care o 
desemnează de-abia pășește pragul copilăriei. De 
altfel, termenul este universal și — după cum promite 
nepieritor. Pentru călător noi avem însă și un termen 
strămoșesc. Cu siguranță, el nu s-a născut pentru a-1 
desemna pe cel ce face — cum spunem azi — turism, 
adică pe cel care pornește la drum pentru plăcerea de a 
vedea și a cunoaște. Este însă atît de plastic pentru 
limba noastră, ne este atît de drag încît nu numai că 
nu l-am uitat, ci continuăm să-1 folosim curent. Drumeț 
este turistul nostru și drumeție, peregrinarea lui în spațiu, 
adică turismul. Prima cabană construită pe versantul 
sudic al Bucegilor (cea de lîngă Peștera lalomiței, 
mistuită nu demult din nou de incendiu, dar care va 
renaște iarăși) s-a numit de altfel «Hanul drumeților», 
după numele dat de Bucura Dumbravă și Emanoil 
Bucuța primei mari asociații turistice românești, deve
nită apoi (din tendințele cosmopolite ale lui Mihai 
Haret) Turing Clubul României. Este drept că și ei, 
și urmașii lor vedeau în drumeț mai ales pe amatorul 
mersului pe jos. Pe turistul de munte care — cu sacul 
în spate — se aventura pe potecile însemnate de opin
cile ciobanilor. Acum, cînd multe din aceste poteci au 
devenit «drumuri carosabile» și prin tainicele cotloane 
ale lalomiței nu mai nechează murgii lui Butmăloiu 
(primul cabanier al «Hanului drumeților»), d caii- 
putere, iar vînturile care mătură platoul Bucegilor 
aduc miresme de 98 octane, drumeț nu mai este și nu 
mai poate fi doar cel ce umblă pe jos. Drumețul de 
astăzi este turistul de astăzi, indiferent de mijlocul de 
locomoție folosit. Că noi l-am dori pe acest turist, ajuns 
la țintă cu trenul, automobilul sau telefericul,și un ama
tor de mers pe jos, dispus să cerceteze și pe alături de 
drumurile mari, este altceva. Dar tocmai acest altceva 
poate îl va sublinia «drumeți® din titlul rubricii pe 
care o inaugurăm. Totodată, poate acest termen stră
moșesc, vînturat continuu alături de cel internațional al 
turismului, ne va face poate să ne gîndim mai mult 
ia un turism al nostru. Ne va face poate să înțelegem că, 
și pe plan internațional,succesul, adică dorința altora 
de a ne cunoaște, materializată în excursii pe meleagu
rile frumoasei noastre țări, îl poate asigura mai curînd 
hanul cu rădăcini în tradițiile arhitecturii populare 
românești, hanul împodobit cu scoarțe decît mochetele 
peste tot prezentei arhitecturi modeme. Vorbind mai 
mult de drumeți și drumeție, poate ne vom gîndi mai 
mult și la turismul montan rămas, ca o rudă săracă, 
în conul de umbră al hotelului cu 10 niveluri și auto
care la scară. Și fiindcă tot ne-am lungit cu drumeția 
să poposim o clipă la vechiul«Han al drumeților»; din 
Bucegi. Am auzit că în locul vechii cabane de ta Peștera 
lalomiței, atît de dragă multor generații de turiști, 
se va înălța un hotel modem.

Dar poate nu va fi așa. Poate, înainte de a păși la 
fapte, gospodarii din județul Dîmbovița, mai puțin 
încercați în ale drumeției (sau,dacă vreți,ale turismului), 
se vor interesa în dreapta și în stingă și vor afla că nu 
au de ce și pentru cine urca un hotel urban în inima 
muntelui. Că ar face mari și utile economii dacă ar 
reconstrui cabana pe vechile ei temelii (pentru a o 
reda turiștilor pînă ta iama viitoare), iar cu milioanele 
pregătite pentru hotel să mai facă două-trei hanuri 
pentru drumeți, în stilul atît de frumos al caselor din 
Dîmbovița de sub munte. Ce splendid nucleu pentru 
viitoarea stațiune montană «Peștera» ar fi aceste con
strucții turistice făcute pentru cei ce le așteaptă cu 
adevărat, adică pentru drumeții de ta noi și de aiurea.

„MCI O MAȘINA 
SI MCI UN UTILAJ 
SI B ItWDAMI VI UI 
PIAN1FICAT 
NICI UN MINUT 
NELUCRAT"

Directorul Marin Ionescu, directorul tehnic Ștefan 
Posedaru și reglorul Ion Constantin, in fața capului 
de extruder de 800 mm, proiectat în uzină și executat 
prin autoutilare pentru prima oară în țară. Numai 
acest utilaj a adus o economie de 300 000 lei valută

(Urmare din pag. 19)
Schimbul fructuos de păreri și indicațiile prețioase 

primite la conferință au reprezentat și pentru colectivul 
uzinei buzoiene un nou imperativ pentru sporirea neîntre
ruptă a eficienței economice, a ridicării însușirilor calita
tive ale produselor. Analizîndu-se în cadrul colectivului 
de conducere problema foarte importantă a autoutilării, 
domeniu în care uzina a avut și pînă acum rezultate apre
ciabile, s-a hotărît să se dea o mai mare extindere atelie
rului mecanic. In acest scop s-a constituit un colectiv 
larg din cei mai buni specialiști — ingineri, maiștri și mun
citori de înaltă calificare —care să vină cu propuneri pentru 
dezvoltarea și dotarea acestui atelier, pentru ca munca de 
autoutilare să devină o preocupare permanentă în viața 
uzinei. S-au și trimis delegați la mai multe uzine din țară 
pentru a achiziționa și a contracta utilajele necesare. Dar 
nu numai atît: sarcinile sporite ce revin uzinei în actualul 
cincinal impun, totodată, dezvoltarea sectorului propriu 
de proiectare-cercetare. Vor trebui proiectate noi utilaje 
care să se execute prin autoutilare, noi tehnologii care să 
ducă la diversificarea producției și îmbunătățirea calității 
produselor, la eliminarea importurilor de materii prime 
care pot fi fabricate în țară. De asemenea, conducerea 
uzinei a discutat necesitatea dezvoltării sectorului, înfiin
țat abia anul trecut, de studiu al pieței (marketing). «Nu 
ne putem permite— spunea tov. Marin Ionescu — să gîn
dim la viitor fără să știm ce se cere pe piața internă și pe 
cea externă, la ce nivel de calitate și în ce cantități».

Dezvoltarea în perspectiva cincinalului, pune zeci de 
probleme care trebuie rezolvate din timp. în afară de mă
rirea suprafețelor actualelor secții productive va trebui 
să se construiască altele noi și, bineînțeles, pentru aceste 
noi secții trebuie pregătită forță de muncă cu o înaltă 
calificare. Astfel s-a aprobat ca la Buzău să se înființeze 
un grup școlar de chimie, avînd o școală profesională de 
ucenici și un liceu industrial de 5 ani.

în timpul convorbirii,tovarășul director Marin Ionescu 
răsfoia caietul cu însemnările făcute la conferință, mai 
ales in timpul cuvîntării tovarășului Nicolae Ceaușescu. 
Multe pasaje erau subliniate. Ideile limpezi din cuvîntare 
au și început să prindă viață în uzina din Buzău. Dar de o 
însemnătate tot atît de mare este spiritul mobilizator 
care a cuprins pe participanți, convingerea în justețea 
liniei partidului, entuziasmul care acum se răspîndește 
pe tot cuprinsul țării.

valoarea 
unui minut

Roadele Conferinței pe țară a cadrelor de conducere 
din întreprinderi și centrale industriale și de construcții 
au început, în ciuda timpului scurt care s-a scurs, să se 
arate. La secția montaj a Șantierului naval-Turnu Severin, 
cea mai mare secție, acolo unde se asamblează corpul 
navelor, șalandele de 500 mc și șlepurile de 1 100—1 200

tone, dezbaterile au început să prindă viață. Dacă anul 
trecut s-au risipit zadarnic 850 de ore prin pierderea... 
aproape neobservată a minutelor, în urma unei mai bune 
organizări a producției, mobilizați de sfaturile și învăță
mintele prețioase desprinse în timpul conferinței, con
structorii de nave sînt hotărîți ca în anul 1972 timpul uti
lizat să atingă cifra de 96%. Un singur procent va oferi 
posibilitatea ca tntr-un an de zile să se fabrice un cargou 
de 2 000 tdw.

lată și o altă cale, măruntă în aparență, dar capabilă 
de urmări spectaculoase: șantierul are un depozit situat 
la circa 1 kilometru depărtare de secție. Calculele au arătat 
că zilnic se risipesc 3 ore cu drumul și că echipa pierde 
astfel într-o lună 800 de ore. Plecînd de la indicația secre
tarului general al partidului «nici un minut pierdut», con
structorii severineni au înființat un depozit intermediar, 
chiar alături de secție, ceea ce creează posibilitatea ca 
materialele necesare în procesul de producție să se afle 
la îndemînă.

Unul dintre delegații la conferință, tovarășul Constantin 
Ghenciu, șeful secției montaj, ne-a spus: «Colectivul 
nostru e hotărît să economisească pînă la sfîrșitul anului 
1 500 kilograme electrozi pentru sudură, 1 000 kg carbid 
și multe alte materiale necesare economiei noastre».

„am participat 
la un dialog viu, 
de o înaltă tinută“

Smtem la Filatura din Oltenița — una din cele mai noi, 
mai modeme și mai mari unități ale industriei noastre 
textile.

La Conferința pe țară a cadrelor de conducere din între
prinderi și centrale industriale și de construcții a luat cu- 
vîntul și un delegat al textilelor din această nouă si mo
dernă întreprindere — Ana Mureșan, președinta comitetu
lui sindical al filaturii.

— Cu ce învățăminte v-ați înapoiat de la conferință? Ce 
probleme ați ridicat? Care sînt măsurile ce s-au luat în 
întreprinderea dv.,pe baza prețioaselor propuneri făcute 
în acest important forum al reprezentanților industriei 
noastre și a rezoluției cu care s-a încheiat conferința, 
pentru ca planul de producție să se realizeze cu succes?

— Tot ce s-a discutat la conferință, dar absolut tot — 
ne declară tov. Ana Mureșan — constituie un sprijin deo
sebit de important adus activității noastre. Am participat 
la un dialog viu, de o înaltă ținută, fiecare participant avînd 
posibilitatea de a analiza critic și autocritic activitatea 
personală cît și a colectivului din care face parte. Cuvîn- 
tarea tovarășului Nicolae Ceaușescu ținută în încheierea 
conferinței, cuvîntare care a încununat întreaga desfășu
rare a acestei manifestări, a subliniat încă o dată largile 
posibilități pe care le avem de a îndeplini cu succes măre
țul. program elaborat de Congresul al X-lea.

în legătură cu sectorul în care lucrez: colectivul între
prinderii noastre a încheiat anul 1971 cu planul și angaja
mentele îndeplinite, dînd peste plan o productie-marfă 

, în valoare de 9 milioane lei, precum și un beneficiu supli
mentar de 570 000 lei. Asta nu înseamnă însă că n-am în- 
tîmpinat greutăți sau rămîneri în urmă. în trimestrul III și 
IV, de pildă, filatura noastră n-a putut realiza o producție 
de 200 tone de fire din fibre artificiale. Ceea ce a necesitat, 
bineînțeles, multe ore de muncă suplimentară. Tovarășul 
Nicolae Ceaușescu a arătat la conferință la ce sume 
uriașe conduc orele suplimentare. Greutăți în ceea ce

Ana Mureșan alături de cele mai tinere filatoare 
din Oltenița.

raâo



privește reparațiile la mașini nu avem, întructt uti
lajele sint noi; au existat și există incă rămîneri în 
urmă din cauza fluctuației mari de personal, a ab
sentelor etc. Și acest lucru se vădește nu numai 
la noi, ci și tn alte unități ale industriei textile, in pri
vința calității materiei prime,centrala industrială de care 
depindem, direcția noastră vor solicita mai insistent res
pectarea de către furnizori a contractelor atît în ceea ce 
privește calitatea produselor pe care ni le trimit, cît și li
vrarea lor la timp. Pentru reducerea la maximum a fluctu
ațiilor de personal se va insista pentru construirea pe lîngă 
întreprindere a unui cămin de copii (toarte multe lucrătoare 
sînt mame), a unei cantine (deocamdată nu există), spo
rirea locurilor la căminele de nefamiliști etc.

Peste cîteva zile — continuă interlocutoarea noastră — 
vom dezbate pe larg problemele ridicate la conferință și 
vom analiza în amănunt rezoluția cu care s-a încheiat 
importanta manifestare. Pe baza chemării la întrecere, 
inițiată de Fabrica de confecții și tricotaje-București, 
colectivul și-a luat oeja angajamentul de a da peste plan 
în acest an o producție-marfă în valoare de 4 500 000 lei; 
un plus de 70 tone de fire de bumbac,și aceasta numai din 
economisirea de materie primă; de a îmbunătăți calitatea 
produselor și de a realiza beneficii suplimentare în valoare 
de 300 000 lei. Putem chiar anunța că în primele două luni 
ale acestui an am depășit cifrele de plan cu o realizare 
suplimentară de 1,2 la sută.

Așa cum am făcut cunoscut și la conferință,am început 
instalarea unor noi utilaje, care încă din 1972 vor spori 
producția cu 20 la sută — noile utilaje, și acest fapt e im
portant, fiind instalate nu în clădiri noi, ci în spații deja 
existente.

Măsurile pe care le luăm constituie desigur o urmare 
firească a importantelor dezbateri ale Conferinței pe țară 
a cadrelor de conducere din întreprinderi și centrale in
dustriale și de construcții, la care ne-am spus și noi cu- 
vîntul. Și de la care am învățat multe.

la lucru
pentru înfăptuirea 
hotărîrilor

Miile de delegați participanți la cel de-al ll-lea Congres 
al Uniunii Naționale a Cooperativelor Agricole de Produc
ție s-au reîntors la locurile lor de muncă, hotărîți ca alături 
de întreaga noastră țărănime să muncească cu dăruire 
și pricepere pentru creșterea producției agricole, pentru 
sporirea aportului agriculturii la dezvoltarea generală a 
României socialiste. Pentru cooperatorii de la C.A.P.- 
Poiana, județul Cluj, anul acesta va însemna o întrecere 
cu propriile lor rezultate. După ce, în anul care a trecut 
au fost fruntași la cultura griului, acum sînt preocupați 
pentru dobîndirea unor rezultate de prestigiu la toate 
celelalte culturi cerealiere, prin fertilizarea întregului 
teren arabil.

a 12-a primăvară
Pentru tovarășul Marin Bădălău, anul agricol 1972 de

butează cu cea de-a 12-a primăvară de cînd a fost ales 
brigadier în C.A.P.-Putineiu, județul Ilfov.

— Doisprezece ani — ne declară interlocutorul nostru — 
în care, cred, am acumulat suficientă experiență pentru 
a fi de folos și altora. Mă gîndesc în primul rînd la rezulta
tele bune dobîndite în domeniul organizării muncii și sis
temului de plată. Aș dori să menționez înainte de orice 
că din 1960 brigada mea muncește pe aceleași terenuri. 
In felul acesta am avut prilejul să le fertilizăm și să le lu
crăm după toate regulile agrotehnice. Nu a fost primăvară 
în care pămîntul să nu fie tot mai bine lucrat, cum nu a fost 
toamnă în care să nu'culegem roade tot mai mari. Din cei 
12 ani, aș vrea să mă opresc puțin doar la rezultatele 
obținute în 1971, In acest an, brigada a doua vegetală, pe 
care o conduc, s-a situat în fruntea întrecerii socialiste 
organizate între formațiunile de muncă din unitate.

— De ce v-ați oprit tocmai la anul 1971?
— Pentru că în acest an am trecut la un nou sistem de 

organizare, planificare și de retribuire a muncii. Suprafața 
brigăzii — 636 hectare — ca și producțiile planificate la 
cele 8 culturi au fost repartizate pe grupe de țărani coope
ratori sau pe familii. Pentru a răsplăti în mod echitabil 
munca fiecăruia am diferențiat atît producțiile cît și can
titatea de îngrășăminte, în funcție de fertilitatea solului. 
La porumb, grupa lui Gheorghe Ghiran, formată din 5 mem
bri cooperatori, a realizat în felul acesta 5100 kg porumb 

boabe la hectar, iar cea a lui Marin Vărzaru a obținut peste 
2 350 kg floarea-soarelui la hectar. De fapt, planul de pro
ducție a fost depășit anul trecut la toate cele 8 culturi 
in mod substanțial.

La congres — unde am avut marea cinste și bucurie 
de a participa in calitate de delegat al cooperativei noastre 
— tovarășul Nicolae Ceaușescu, secretar general al parti
dului, ne-a vorbit despre posibilitățile mari de creștere a 
producției agricole în fiecare unitate cooperatistă. Trebuie 
să vă spun că și noi avem încă mari rezerve. Am discutat 
în aceste zile oe îndelete cu oamenii de la noi. Sîntem ho- 
tărîți, printr-o continuă pregătire profesională și politică să 
aplicăm în viață prețioasele învățăminte desprinse din cu- 
vîntarea secretarului general al partidului și din celelalte 
documente ale congresului și să demonstrăm în acest fel 
că a 12-a primăvară a cooperativei va însemna o cotitură 
în viața noastră, a tuturor, va însemna producții superioare 
la toate culturile. Dar pentru a vedea ce pot cooperatorii 
din Putineiu vă așteptăm la toamnă, la strînsul recoltelor.

suportul milioanelor: 
investiții, muncă, 
inițiativă»

Printre numeroșii delegați în marele sfat al țărănimii 
cooperatiste s-a numărat și Constantin Alexe, președin
tele C.A.P.-Otopeni. L-am reîntîlnit,după cîteva zile de la 
încheierea congresului, la el acasă, pe tarlalele gospodă
riei.

— Din dezbaterile ce au avut loc la congres, ne-a decla
rat dînsul, am reținut în mod deosebit faptul că fiecare 
unitate, în raport de baza materială de care dispune, trebuie 
să facă totul pentru a spori continuu nivelul producțiilor 
vegetale -și animale, pentru asigurarea unor venituri tot 
mai mari atît cooperativei agricole cît și membrilor coo
peratori. Unitatea noastră,prin valorificarea mai bună a 
bazei materiale,a reușit să ridice nivelul producției globale 
în anul 1971 cu 16 milioane lei față de anul 1966, iar averea 
obștească a crescut în această perioadă cu peste 19 mili
oane lei.

— Care este suportul acestor milioane, ce activități 
noi au contribuit la sporirea continuă a avuției membrilor 
cooperatori?

— Consiliul de conducere și specialiștii din unitatea 
noastră, lucrînd zi de zi în mijlocul cooperatorilor, au ori
entat activitatea unității, în funcție de condițiile locale, 
spre acele sectoare de activitate care răspund unei tot 
mai bune aprovizionări a populației Capitalei cu produse 
agroalimentare proaspete. Solariile cu încălzire tehnică, 
serele, uscătoarele și instalațiile de pregătire a furajelor ne
cesare cooperativei, cultura florilor în seră, crearea unui 
sistem propriu de irigații au contribuit și vor contribui și de 
acum înainte atît la creșterea producțiilor, cît și a veniturilor 
Prin modernizarea procesului de muncă în zootehnie 
am reușit să depășim producția de lapte cu peste 400 litri 
pe vacă furajată, iar la legume să obținem în complexul 
de sere rezultate dintre cele mai bune. De asemenea, în 
sectorul activității industriale și prestări de servicii, pro- 
ducția-marfă vîndută și încasată a fost depășită cu peste 
4 milioane lei. Toate aceste sectoare au făcut ca atît ve
niturile cît și fondul de acumulare să crească față de anii 
trecuți cu peste 50 la sută.

— Avînd la bază rezultatele obținute tn anul trecut, 
ce v-ați propus pentru viitor?

— Este suficient să arătăm că in anul trecut atît valoarea 
producției globale, cît și veniturile planificate au fost de
pășite cu aproape un milion de lei. Acest lucru a permis 
să acordăm pentru o normă convențională suma de 37 lei. 
Pentru anul în curs, ținînd seama de posibilitățile pe care 
le avem, ne-am propus ca valoarea unei norme conven
ționale să depășească 40 de lei. Vom realiza acest deziderat 
prin acordarea unei atenții deosebite rezolvării în totali
tate a problemei desecărilor. Suprafețele de teren supuse 
inundațiilor, prin lucrările efectuate în vederea constru
irii unui sistem de canale de scurgere a apelor,vor rodi la 
întreaga lor capacitate. Pînă în prezent locuitorii comunei 
noastre au executat canale și șanțuri de scurgere a ape
lor, pe 5 370 m , escavîndu-se pentru aceasta 6 600 mc de 
pămînt, iar pînă la 31 martie anul acesta întreaga suprafață 
va fi repusă în circuitul agricol.

în acest fel vom reuși ca în anul în curs să obținem o 
producție globală de peste 30 milioane lei, fără investiții 
suplimentare, numai prin muncă și prin valorificarea ini
țiativelor izvorîte din rindul maselor de țărani cooperatori.

mapamond 72
de loan GRIGORESCU

vertebra

Luați loc, mi s-a spus într-una din încăperile castelului 
Wartburg din districtul Erfurtului, și cînd am luat 
seama la scaunul pe care eram poftit să șed, în încăperea 
aceea de cancelarie medievală, am văzut că era un os 
uriaș, de animal preistoric, teșit și cafeniu ca o buturugă 
de brad vechi. Era o vertebră de mastodont pe care mi 
s-a spus că ar fi stat Luther, și am simțit atunci că 
monștrii au adormit pentru că rațiunea rămăsese un 
timp trează. Și mi i-am închipuit pe toți gînditorii 
Germaniei, pe la casele cărora tocmai trecusem trezin- 
du-i din adormirea morții, șezînd pe somnul ancestral al 
tenebrelor și înălțînd osanale vieții. Pe Goethe îl găsim 
la Weimar înconjurat de lumea lui mitologic-minerală, 
filistin de geniu asaltat de coșmaruri; pe Haendel, la 
Halle, în casa cu clavecine dezacordate de timp; pe 
Schiller smulgînd din sudoare odă bucuriei; pe Bach la 

Leipzig, acordîndu-și orga din geamătul vijeliilor care 
i-au bîntuit sufletul, și iar. m-am întors la Luther, în 
Wittenberg, în poarta bisericii unde preachinuitul 
contestatar al vremilor sale își afișase tezele, și la mor- 
mîntul unde i se risipeau prin sicriu vertebrele cît 
nuca, prea mici și prea neînsemnate pentru ca vreun 
monstru pahidermic al tenebrelor apuse să se fi putut 
așeza pe ele și să glăsuiască vreo reformă. La Potsdam, 
în palatul Sans Souci, am întîlnit umbra lui Voltaire, 
oaspete de budoar al fui Frederic al fT-lea, la Weimar am 
dat de urmele trecerii lui Cranach bătrînul și tot acolo 
l-am regăsit pe Liszt în patetica lui oprire peste un 
pămînt în care, dintotdeauna, monștrii s-au luptat 
pe viață și pe moarte cu rațiunea.

Germania clasică a fost pentru un timp locul de 
întîlnire al marilor spirite europene și toți cei ce-și 
visau cîndva consacrarea trebuiau să țină piept exigențe
lor om arte și din gîndire ale unui secol ce se smulgea 
impetuos din atributele medievalului și care, după ce 
dăduse strălucire iluminismului francez, venea să sălăș 
luiască vremelnic dar viguros pe pămînturile din 
dreapta Rinului. Pentru orice spirit european, supravie
țuirea Germaniei clasice, prin vestigiile ei de cultură 
atît de vitale, este aproape de neexplicat după două 
cumplite războaie care nu i-au adus decît prăpăd și 
distrugeri. Se vede însă că nesomnul rațiunii este mai 
fecund decît trezirea monștrilor. Dresda, ce părea 
irecuperabil pierdută, a renăscut ca pasărea Phoenix 
din propria-i cenușă, jefuirea și dosirea comorilor ei 
n-au fost decît vremelnice și tot ceea ce îi dăduse. înainte 
de marele și teribilul cataclism al ultimului război 
mondial,faimă și nemurire s-a reîntronat în drepturile 
sale perene. Comorile faimoasei galerii de la Zwinger — 
adevărată capodoperă a barocului saxon—au avut 
șansa de a fi fost descoperite într-un fund de mină de 
ghips unde furii lor le dosiseră pentru a le valorifica 
ulterior, și pînzcle, atacate de mucegai, îmbolnăvite de 
umezeală, au suportat un îndelung tratament în subso
lurile Ermitajului pînă să fie restituite în strălucirea 
întregii lor splendori și prinse din nou pe zidurile 
Dresdei mutilate. A fost o șansă unică, un adevărat 
miracol, descoperirea locului în care fuseseră 
aruncate capodoperele unuia dintre cele mai mari 
muzee din lume, renașterea lor și reîncredințarea către 
cei ce le stăpîneau de drept,ca depozitari ai uneia dintre 
cele mai neprețuite comori ale talentului omenesc. 
Războiul a ocolit Weimarul, a cruțat casele lui Goethc 
și Schiller, a ocolit orga lui Bach și clavecinele lui 
Haendel, dar a lăsat pe trupul mutilat al Germaniei 
însemnele trezirii monștrilor din timpul somnului rațiu
nii: la Ravensbruch, la Sachsenhausen și la Buchenwald 
se află muzeele de care niciodată n-ar fi avut nevoie 
această țară. Vertebra se trezise însă din somnul ei 
ancestral, căci rațiunea adormise, monștrii renăscuseră 
și bestialitatea își lăsa urma în osuare, în tăvile cremato
riilor, în zidurile slinoase ale camerelor de gazare.

O singură vertebră se afla în camera aceea de cancela
rie medievală de la Wartburg și pe ea șezuse gîndul.

Ar fi trebuit să nu se ridice niciodată și somnul să 
nu-1 biruie.



gastro 
nomicăt

cu gazetari
Mai deunăzi, maturul tartor intru ale 

gazetăriei și umblător la «ars poetica», 
amicul Zeve, fu surprins de subsemnatul 
dosind în servieta-i doldora cu reviste, 
plicuri și manuscrise masacrate o teș- 
cheruță din șervetele de hîrtie. Bănuin- 
du-l de cărpănoșenie l-am împuns cu o 
privire reprobatoare, la care el, cu mus
tața ușor zbîrlită, mi-a replicat orin 
viu grai:

— Ce vrei? Am făcut rost de niște 
chimen și-l duc acasă. Că am o retetă 
de saleuri...

— Simplă?
— Ultra: 200 g unt, 200 g făină frecate 

bine, apoi un ou amestecat cu drojdie 
de bere cît o nuca, plus 200 g brînză rasă 
care se frămîntă la un loc cu celelalte. A- 
luatul respectiv se întinde imediat, se 
taie în fîșii lungi și se așază pe tava usca
tă. Se mai ung saleurile cu ou, se presa
ră chimen, apoi se bagă în cuptor 20—25 
minute. Calde sau reci, cu bere sau 
șpriț, sînt extra.

Am plecat, fără un cuvînt. dar cu in
tenția să-mi fac neapărat o provizie de 
chimen dacă voi reuși să descopăr 
vreo alimentară care, prin cine știe ce 
complicate demersuri, să aibă aceste 
rarisime sămînțuri. Cu acest gînd în 
cap am intrat în sanctuarul de creație 
al poligazetarului Debe care, atlîndu-se 
într-o pauză, l-am găsit ocupat cu o 
operațiune tartinofagă.

— Știi ce-s astea? — mă chestionă el, 
în stilul său limpede și direct.

— Tartine.
— Ce spui, dom'le? Tartine? Sînt 

mii de feluri de tartine. Astea, stimabile, 
sînt «tartine Debe», adică inventate de 
mine, la mata o scrumbie afumată, 
curăț-o de piele, scoate-i toate oscioare
le și paseaz-o bine. Adaugă 70—100 g 
unt, — după cît de mare a fost scrum
bia— două linguri de smîntînă și freacă 
totul pînă iese o pastă uniformă. Și 
faci niște tartine cum n-ai mîncat de 
cînd ești! Dacă vrei, poți să le și ornezi 
cu bucățele de măsline și feliuțe subțiri 
de lămîie. Ei, ce zici?

N-am apucat să mai zic nimic că a 
sunat telefonul și a început o conver
sație ce promitea sa dureze. Așa că 
am pornit într-un raid în oraș.

Dar tocmai cînd treceam prin dreptul 
magazinului «Polar», mă întîlnesc nas 
în nas cu vigurosul condeier Cene, care 
trăgea o sarsana doldora cu cutiuțe 
și pachețele.

— Ce faci magistre? — îl salutai eu. 
Te aprovizionezi cam tîrziu de iarnă.

— Am fost de serviciu azi-noapte, 
așa că mi-am făcut abia acum cumpă
răturile. îmi vin nepoții în vizită si 
au o poftă de mîncare... Am luat și 
niște cutiuțe cu pateu din carne de 
pasare, tu aoaug la o cutie un ticat 
de pasare tiert, gălbenușurile de la oa- 
tru ouă fierte tari, cincizeci de grame de 
unt, sare și piper bine dozate. Ei bine: 
scot o pastă pentru tartine pe cinste! 
Acum, pa și puși, că mă grăbesc... 
dacă nu dai o bere.

N-am apucat să-i propun a mă înfia 
și pe mine, că l-am și pierdut. Motiv 
pentru care m-am grăbit să mă întorc 
pentru a-mi scrie rubrica. Telefonul 
suna în draci:

— Alo! Șefule — auzii o voce famili
ară în care am recunoscut pe valorosul 
reporter Befe — am cumpărat ieri 
niște carne de vacă la pachet. Nici nu-ți 
trece prin cap ce-am făcut cu ea: am 
ales carnea macră, am dat-o prin mașină 
de două ori. i-am pus sare, piper, o 
lingură de smîntînă, un vîrf de cuțit de 
bicarbonat, am frămîntat-o bine și am 
făcut niște gogoloașe pe care le-am 
ținut în frigider- preț de un ceas. Ei, 
află că după ce le-am scos și le-am 
turtit puțin ca pe chiftele, le-am pus 
pe grătarul aragazului și a ieșit ceva «nec 
plus ultra». încearcă și d-ta. și dacă-ti 
place presară-le și niscaiva cimbru...

Și iac-așa: de cînd am descoperit 
imixtiunea amicilor în preocupările me
le, mă bate gîndul să-i invit la mine acasă 
cu mostrele respective să-mi facă o 
demonstrație concretă. Pînă atunci în

cercați dumneavoastră rețetele. Eu nu-mi 
iau nici o răspundere.

P.P. NAȘII

varietăți
PĂSĂRLLĂTI -LUNGILĂ

Henrv Hilme afirmă — și pină la proba contrarie îl credem — că 
este cel mai inalt om din lume: are 2.48 metri înălțime (fără pan
tofi) și 136 de kilograme (fără haine). In ciuda particularității sale 
fizice, sau tocmai pentru acest motiv, Hilme a fost angajat să facă 
publicitate unui magazin universal din Londra, motiv pentru care este 
îmbrăcat așa cum îl înfățișează fotografia noastră. Alături de el se 
află soția sa, Ellen Hilme, care are 1,60 m.

La 28 martie se împlinesc 23 de ani de la moartea neîntrecu
tului violonist Grigoraș Dinicu. Cite succese ale muzicii 
românești sînt legate de numele lui! A dus doina și ciocirlia, 
pe corzile viorii sale, la Paris, la Londra și New York, fer- 
mecind miile de ascultători cu armonii de neuitat în anul 
1935 s-a organizat la Arenele Romane din București primul 
concurs național de taraiun ia care au particinat. intre 
altele, formațiile conduse de: Victor Predescu, Petrică Moțoi, 
Jean Sibiceanu, Ion Matache și Grigoraș Dinicu. în foto
grafie: Dinicu și orchestra sa — premiul întîi al concursului. 
Laurii au fost cîștigați cu cîntecele: Doina Oltului; Steluța. 
Sus, băiete, sus!,Hora lui Dobrică și Ciocîrlia. Același taraf 
și aceleași cintece aveau să facă adevărată senzație la expo
zițiile internaționale de la Paris și de Ia New York, in anii 
1937 și 1939.

ESTE ADEVĂRAT
CĂ TUTANKHAMON
SE DEPLASA CU AVIONUL?

Oricît de riscată, ipoteza a fost lansată. în camera cu nr. 
22 a Muzeului de arheologie din Cairo sînt expuse cîteva 
statuiete de lemn reprezentind păsări. Deși însăși înfățișarea 
lor exterioară este izbitor de asemănătoare cu a unui modem 
aparat de zbor (foto 1),nimeni nu s-a gîndit (sau poate s-a 
temut) să tragă de aici vreo concluzie. Iată însă că un pasionat 
amator și-a propus să demonstreze nici mai mult,nici mai puțin 
decît că reprezentările plastice de păsări sînt de fapt repre
zentări de avioane, cunoscute de antichitatea egipteană. 
Schițele întocmite de temerarul cercetător (foto 2) oferă 
intr-adevăr specialiștilor niște date de-a dreptul tulburătoare 
cu privire la «adevărata» origine a aviației moderne.

FĂRĂ EȘAPAMENT, FĂRĂ CLAXON

TARAFUL NUMĂRUL 1

Cît la sută protest 
împotriva poluării chi
mice și sonice și cît 
la sută extravaganță 
conține acest singular 
triciclu electric, nu 
putem stabili cu exac
titate. Fapt este că el a 
apărut pe străzile Pa
risului și se pretinde 
chiar că frații Jarret, 
care l-au născocit, se 
bucură de încurajările 
înseși ale lui Mon
sieur Silence — Dom
nul Tăcere — cum i se 
spune lui Robert Pou- 
jade, ministrul francez 
pentru problemele me
diului înconjurător.

L_______



STIMATE DOMNULE YOUNG

Am mai avut prilejul, in aceste pagini, să vorbim despre inte
resanta și cu totul originala colecție cosmo-filatelică a tova
rășului Tiberiu Vlad din Constanța, constind din autografe 
ale cosmonauților sovietici și americani pe corespondență 
francată cu timbre tematice. Revenim cu noutăți.
în preajma «numărătorii inverse» a Iui «Apollo-16», Tiberăi 
Vlad a trimis comandantului noii misiuni selenare, John 
Young, o scrisoare in care — o dată cu urări de drum bun și 
succes — solicită pentru colecția sa autografe ale celor trei 
membri ai echipajului. Veche cunoștință a filatelistu- 
hii constănțcan, John Young (care va întreprinde a 
patra sa misiune cosmică) a răspuns cu amabilitate printr-o 
scrisoare francată oi două mărci poștale americane de cite 
10 cenți dedicate «Primului om pe Lună», obliterate cu 
ștampila centrului spațial Cape Kennedy (foto 1).
De la John Young colecționarul nostru mai posedă, printre 
altele, un autograf (alături de al cosmonautului Michael 
Collins) pe un plic «prima zi a emisiunii», pus in circulație 
de poșta română cu prilejul celui de-al doilea zbor cosmic al 
lui Young la bordul Iui «Gemini-10» în anul 1966 (foto 2).

Ne grăbim să publicăm 
această fotografie 

mai înainte ca sosirea zilelor de primăvară 
s-o facă anacronică 
și să-i știrbească forța ei de înfiorare... 
Un grup de cetățeni danezi, 
nu toți tineri, 
dar toți sănătoși, 
au fost siliți într-una 
din zilele geroase 
ale acestei ierni 
să-și facă Ioc printre ghețuri 
cu ajutorul ferăstraielor, 
tirnăcoapelor și topoarelor.
Să-și facă loc pentru ce?
Pentru scaldă, pur și simplu.

UN JOC DE ZARURI CU O MIZĂ URIAȘĂ:
2 000 000
DE DOLARI

Din opera lui Georges 
de La Tour, unul din cei 
mai mari artiști plastici 
ai Franței din secolul al 
XVII-lea, au rămas pos
terității puține lucrări dar, 
de aceea, cu atît mai pre
țuite. Cu prilejul unor re
cente operații de inventa
riere la Muzeul britanic 
Teesside din Middle
sbrough. specialiștii au 
scos la iveală o splendidă 
pictură a artistului francez 
intitulată «Jucătorii de 
zaruri». Pregătit pentru 
expoziția specială «La 
Tour»,care se va deschide 
in luna mai la galeriile 
«Orangerie» din Paris, ta
bloul a fost deocamdată 
asigurat pentru valoarea 
de 2 000 000 de dolari.

cronica 
satirică
de Teodor MAZILU

sandvis 
cu pîine 
și film

Autoritatea. origina
litatea, spiritul inovator al 
sandvișului sînt indiscu
tabile... El și-a cîștigat de 
mult un rol important in 
viața noastră. Utilitatea 
lui n-o mai pun la îndoială 
nici scepticii cei mai înră- 
iți. A nega sandvișul în
seamnă a nega viața.

Iată însă că sandvișul 
începe să-și ia nasul la 
purtare. Mai exact — în
cearcă să-și depășească a- 
tribuțiile. Nemulțumit de 
sfera gastronomică unde 
l-a aruncat destinul, sand
vișul încearcă să zboare 
spre zone culturale. El nu 
vrea să mai fie uns cu unt, 
ci cu idei. S-a plictisit de 
salam și tînjește dună me
tafore. I s-a acrit de brînză 
și are nostalgia capodo
perelor. Așa s-a și născut 
expresia pe care o cunoaș
tem cu toții. .

— Eu mănînc cinema 
pe pîine...

Parcă și văd o franzelă 
proaspătă, arsă, rumenită, 
tăiată energic pe din două 
și unsă cu cele mai noi 
realizări ale celei de-a șap
tea arte. Așa s-a pregătit, 
s-a prăjit, s-a dezvoltat, 
s-a rumenit și s-a înghițit 
«sandvișul cultural».

Sandvișul cultural e o 
realitate indiscutabilă. E 
la fel de real, de gustos, 
de tăiat în două, ca și 
sandvișul cu unt, brînză, 
șuncă sau salam. Există o 
întreagă categorie de oa
meni care mănîncă cinema 
pe pîine. Ce gust poate să 
aibă gustul de peliculă a- 
mestecat cu cel de pîine 
proaspătă e greu de spus 
și greu de controlat. Dar 
de mîncat cinema pe pîine, 
se mănîncă. Se mănîncă și 
muzica ușoară pe pîine. 
Se mănîncă și romane poli
țiste pe pîine. E drept, nu 
toată cultura poate fi în
tinsă pe o felie de franzelă. 
E imposibil să mănînci 
filozofie pe pîine. Are și 
sandvișul cultural limi
tele lui.

Dar, deși înghit atîta 
cultură, film, muzică, a- 
cești mîncăi slăbesc — din 
punct de vedere cultural — 
văzînd cu ochii. Cultura 
lor.e anemică și dietetică. 
Abia se mai țin pe 
picioare...



muzică
mărturisiripe aceeași tema

MINA
voi cînta 
pînă cind 
publicul 
va dori

Corespondență specială 
de la Giuliano ORLANDO

Nu e ușor să o «intervievezi» pe Mina, 
cu toate că nu refuză să vorbească, dar 
te intimidează cu aerul ei de a fi mereu 
«în defensivă». Cîntăreața din Cremona, 
pe care toată Italia muzicală o consideră 
artista numărul unu, a debutat acum 13 
ani sub un nume fictiv foarte năstrușnic, 
Baby Gate; uneori i se mai spunea și 
«micuța Gate», ceea ce nu i se potrivea 
deloc, căci numai «micuță» nu este Mina, 
cu statura ei de jucătoare de baschet. 
Am întrebat-o de ce a recurs la un pseudo
nim, la urma urmei? «Pur și simplu pentru 

că aveam o teamă îngrozitoare de public 
și voiam să fiu pentru el o persoană fără 
identitate precisă. M-am gîndit că dacă 
săraca Baby Gate va da greș, aș mai putea 
încerca altă dată ca... Mina (dar nici acesta 
nu este numele meu exact). Totul a mers 
însă bine, chiar atît de bine încît astăzi 
pot să spun că, în ciuda tuturor celor 
petrecute de-a lungul timpului, dacă ar fi 
să iau totul de la capăt, aș reface orice 
lucru exact ca în urmă cu 13 ani».

Mina ne-a pus de multe ori pe gînduri 
cu refuzul său de a participa la Festivalul 
de la San Remo. Deși știu că nu-i face 
plăcere, o rog totuși să-și argumenteze 
atitudinea. „Un festival de genul acestuia 
mi se pare inuman. Sîntem aruncați ca 
numerele la loterie sau, dacă vreți, ni se 
cer condiții asemănătoare încercării la 
care sînt supuși alergătorii pe o sută de 
metri plat. Trebuie să se înțeleagă o dată 
că sîntem profesioniști, oameni care exe
cutăm o muncă și ne străduim să o facem 
cît mai bine. Și apoi, eu nu sînt făcută 
pentru competiții. Vreau să cînt melodiile 
care-mi plac mie, cîntece sensibile, cele 
care au ceva de spus, nu alese după unicul 
criteriu «să sune bine». Și așa mi-e frică 
de public, după atîția ani de carieră. Mă 
imaginez la un festival: cred că mi s-ar 
face rău“.

Pentru că tot m-am apucat să scormo
nesc prin sacul cu pseudonime și apelative 
drăgălașe ale Minei, trebuie să vă mai 
spun că uneori este numită și «tigroaica 
din Cremona». Nu este de acord însă, 
contestă comparația: «Măcar de ar fi așa. 
Adevărul este că am un suflet bun, poate 
chiar prea bun; adeseori plătesc pentru 
greșelile pe care le fac din naivitate. Dacă 
totuși cineva vrea să vadă în mine o 

tigroaică, atunci să știe că sînt una cu 
inimă plămădită din aluat fraged. Cred că 
e mai bine astfel. în acest mod’ nu am 
nimic să-mi reproșez și pot să mă dedic 
în întregime bucuriei mei» de a putea 
cînta. Asta vreau: să cînt, să cînt». «Pînă 
cînd?» — m-am trezit întrebînd aproape 
fără să vreau și, bineînțeles, cred că am 
supărat-o puțin. „Pînă cînd? Nu se poate 
răspunde la o astfel de întrebare. Pînă 
cînd publicul va dori, pînă cînd eu mă voi 
simți în stare să cînt bine. Cînd îți iubești 
meseria cu pasiune, nu poți accepta 
limitele timpului, nu le cunoști de fapt, 
așa cum nu știi niciodată, de la început, 
dacă un cîntec va avea sau nu succes. 
Eu nu fac nici o deosebire între succesul 
de public și propria mea bucurie. Fiecare 
piesă care îmi place, în care cred, este 
pentru mine un succes. Este adevărat că 
există cîntece care cîștigă imediat ade
ziunea publicului. Adu-ți aminte de «Cerul 
într-o cameră» al lui Gino Paoli; a mers 
drept la inima oamenilor. Toată Italia l-a 
cîntat. Nu este ușor să găsești cîntece 
frumoase, în care să nu recunoști toate 
clișeele banale ce circulă de colo-colo!

Sînt prima care trebuie să admit un 
cîntec, pentru că îmi respect publicul 
Pentru acești spectatori care atunci cînd 
vin la un recital al meu, și care, în mod 
firesc, vor să descopere o altă Mina, caut 
întotdeauna piese diferite de cele pe care 
le lansez la radio sau la televiziune4*.

Această discuție a fost realizată înain
tea unei intrări în scenă. Anunțată «dom
nișoara Mina, este rîndul dv.», am privit-o 
cum s-a ridicat, cum și-a mai aranjat o 
dată în oglindă cîteva șuvițe ale perucii 
și cum s-a îndreptat către public hotărîtă 
să cîștige încă o bătălie.

MIHAEL2 
MIHAT.

nu-mi doresc 
să fac decît 
ceea ce 
am invătat »

si să continui 9
să învăț

Interviu realizat 
de Florian LUNGU
Fotografie 
de S. STEINER

— Nu te superi dacă ți-aș propune să 
stăm de vorbă pornind de la film, avînd in 
vedere că în 1971 ai debutat in cinema, 
și după părerea criticilor — se pare că toți 
au fost de acord — nu s-a văzut deloc că ești 
o începătoare.

— Prefer să încep cu muzica ușoară. 
Rămîn în continuare fidelă acelei chemări 
interioare care mă îndeamnă fără încetare 
să cînt — să trăiesc, să iubesc, să mă 
exprim pe mine însămi prin cîntec.

— De acord; să ascultăm atunci «.Primo 
tempon: cred că nu ar fi lipsit de interes 
să rememorăm ce ai făcut după Cupa Eu
ropei la Knocke, pentru că 1n ultima vreme 
nu ai fost prea generoasă cu interviurile. 
Este adevărat că unul dintre ziarele belgiene 
de limbă franceză afirma că evoluția ta a 
constituit «cel mai frumos moment al festi
valului»?

— Da, însă în mod paradoxal «cel mai 
frumos moment francez al festivalului», 
căci am cîntat pe lîngă patru melodii 
românești și piesa «Luciana» (Marie La- 
foret) și, probabil, la această interpretare 
s-au referit cuvintele cronicarului belgian.

— Să revenim; continuă, te rog, «numă
rătoarea inversă».

— După Knocke a urmat o emisiune de 
televiziune la O.R.T.F. — am cîntat aici 
«Sub un petic de cer» de Alexandru 
Mandy și «Inimă nu fi de piatră» de 
Edmond Deda — și o altă apariție TV în 
R.D.G., în contextul programului inter
național dedicat inaugurării emisiunilor 
în culori. Ar mai fi de amintit apoi prezența 
la Festivalul de la Sopot unde am fost 
trimisă ca reprezentantă a Casei Electre
cord în cadrul Zilei discului, ca si reali
zarea a trei recnaiuri filmate la televiziunea 
noastră (regizor — Andrei Brădeanu), 
dintre care unul pentru străinătate, desti
nat țărilor de limbă franceză.

— Dintre noile melodii romanești lansate 
de tine, pe care le-ai aminti în primul rînd?



— Aș menționa, dintre înregistrările 
elativ recente, «Ce vrei să faci din mine» 

o remarcabilă creație a lui Horia Mo- 
ulescu, pe care am prezentat-o în primă 
iudiție la Knocke — și «Fuioraș de amin- 
ire» (Sorcova) de Alexandru Mandy.
— Totuși, acceptă și o discuție despre 

Im. După «Asediul», nu te-ar tenta, să 
icem, un rol intr-un film muzical?
— Mai întîi o precizare: nu țin să devin 

ctriță de film cu orice preț, doresc să mă 
erfecționez și să mă afirm în continuare 
a solistă de muzică ușoară. Filmul mă 
trage doar atunci cînd îmi oferă posibili- 
atea punerii în valoare a unor disponibi I i— 
iți — momentan încă nu întru totul cris- 
ilizate — adecvate acestei pretențioase 
lodalități de expresie. Cît privește filmul 
luzical, mi se pare că problemele se 
implifică și se complică în același timp, 

în măsura în care arta muzicală și cea 
actoricească se juxtapun și se întrepă
trund totodată. în orice caz, am să mai 
reflectez...

— Să ne întoarcem din nou la muzică; 
ce poți spune despre colaborarea cu com
pozitorii noștri de muzică ușoară?

— Am cîntat și înregistrat îndeosebi 
piese de Alexandru Mandy, George Gri- 
goriu și Florin Bogardo. La dînșii am găsit 
acea înțelegere necondiționată, o recep
tivitate aleasă în conlucrarea directă pe 
care o presupune «transpunerea în bandă» 
a unei partituri. Ei mi-au intuit fără greș 
posibilitățile interpretative și în relațiile 
de colaborare dintre noi ne-am acceptat 
reciproc sugestii și sfaturi utile. Mai mult, 
aș îndrăzni să cred că unele dintre piesele 
ce mi-au fost încredințate de acești com
pozitori au fost, încă din faza «premedi

tării» lor, anume gîndite pentru mine.
— Ce crezi despre personalitatea inter

pretului de muzică ușoară?
— Să știi că prefer să aplic direct la 

actul interpretării propriile-mi principii de 
cînt decît să le... susțin teoretic. Dar de 
fapt ai anticipat din întrebare o parte a 
răspunsului pe care mi-l soliciți, căci ai 
pomenit cuvîntul «interpret» — un termen 
cu accepțiune foarte clară. Este de dorit 
să se spună despre un cîntăreț că inter
pretează o lucrare muzicală, nu că o 
execută — nici la propriu, nici la figurat!

— Proiecte ?
— Nu-mi doresc decît să fac ce am 

învățat și să continui să învăț. Pentru 
acest an, pe lîngă înregistrări, spectacole, 
turnee, se întrevede... un nou rol de film 
asupra căruia însă păstrez încă discreție 
cuvenită.

către .
cititori

Următorii cititori doresc să corespon
deze:

Petrovan Rodica, 20 ani. contabil șef, 
C.A.P.- Oșorel. comuna Bobîlna, jud. 
Cluj: schimb de ilustrate; Gheorghe A. 

Gheorghe, 18 ani. Oradea, str. Orșovei 
nr. 5: schimb de ilustrate; Pădureami 
Mărioara. 18 ani și Pădureanu Ar on, 
24 ani, com. Margina, sat. Zorani nr. 9, 
jud. Timiș: cinema, muzică, schimb de 
ilustrate; Eres Mihai Adrian, București, 
sect. 1, str. F.Chopin nr. 13 B, ap. 12: 
teme diverse, schimb de ilustrate; Ghinea 
Octavian Sorin. Craiova, str. Al. I. Cuza, 
nr. 9, bl. 156, sc. 7, ap. 6, et. I: cinema, 
muzică ușoară, schimb de ilustrate; Pă
durarii Mihai, București, sect. 8. bd. 
1 Mai nr. 20: probleme de muncă și 
viață ale tineretului contemporan. O.Z.N, 
turism montan; Eufrosin Mircea. Brăila, 
str. Th. Aman nr. 19: muzică pop; 
Braic Dragomir, 26 ani, tehnician geolog, 
București, I.P.G.G. electronică, str. Co
ralilor nr. 20: turism, schimb de ilustrate; 
Ionescu Adrian. 21 ani, funcționar. 
Cîmpulung Muscel, str. I.C. Frimu nr. 55. 
bl. 9 anexă, et. 3. ap. 22: teme diverse; 
Dimofte Lidia. 20 ani, educatoare, loc. 
Ncgulești, of. Găiceana, jud. Bacău: 
muzică, tineret, schimb de ilustrate; 
Shuuii Mariana. 23 ani. studentă filolo
gie, Craiova, str. Sărarilor nr. 49: 
literatură, cinema, teatru, muzică, schimb 
de foto actori; Rima Petru, 22 ani, elev 
școală tehnică, București, sector 8, Of. p. 
nr. 52, post-restant, str. Pajurei: geogra
fie, știință și tehnică, teatru, muzică, 
sport, schimb de ilustrate; Gligor Tanti, 
studentă medicină. Cluj, str. Hasdeu nr. 
45. cămin 5: teme diverse; Popescu Paula, 
21 ani. casnică. Cîmpina, jud. Prahova, 
aleea Pescăruș nr. 6: schimb de ilustrate; 
Spiridon Valentin, 23 ani. tehnician geo
log, Deva, str. Mărăști, nr. 26, bl. T2, 
et. III, ap. 93: cinema, muzică, turism, 
schimb de ilustrate; Ștefan Iulia, Plo
iești, str. Ștefan Gheorghiu, nr. 392: 
literatură, teatru, cinema, schimb de 
ilustrate; Platon Th. Adelina, elevă, Turnu 
Severin, str. A. Saligny nr. 114: teme 

diverse, schimb de ilustrate; Aurel Boar. 
52 ani, tehnician principal, astronom 
amator, Arad, str. Cocorilor nr. 89: 
teme diverse (în mod deosebit astro
nomie); Stîngaciu Livia. 22 ani, muncito.i 
re. Dorohoi. str. Lupului nr. 12: teme 
diverse; Onofraș Cristina,20 ani, profe
soară suplinitoare, corn. Vorona, sat 
Protopopeni Deal, jud. Botoșani: schimb 
de discuri de muzică populară, foto 
actori, ilustrate; Negoescu Costi, Pitești, 
str. Tache Ionescu nr. 19: teme diverse, 
schimb de mărci* poștale, foto oameni 
celebri, ilustrate; Dragnea Gheorghe. 24 
ani, mecanic, București, sect. 4, Aleea 
Buchetului, nr. 108. bl. Ct, ap. 10; 
literatură, schimb de ilustrate; Iordan 
Pictorița, 17 ani, elevă, Dobroești, sect. 3, 
București, str. Gh. Doja nr. I I: teme 
diverse (în mod deosebit din viața fine 
retului); Georgescu Fătu, 35 ani, lăcătuș 
ajustor, Brașov, str. Jupiter, nr. 7, ap. 20. 
O.Z.N.,filozofie; Gănică Dumitru, 27 ani. 
învățător, com. Cireșu, sat Batogu, jud. 
Brăila: teme diverse, schimb de ilustrate; 
Straton Castel, 24 ani. electrician. Com. 
(’.A. Rosetti. sat Vizireni, jud. Buzău: 
-.chimb de ilustrate; Bozgan Bimbo. 27 
ani. sudor, Segarcea. jud. Dolj, str. Re
forma Agrară nr. 4: schimb de ilustrate; 
Sur Rina, juristă, Vișeul de Sus, jud. 
Maramureș, str. Cerbului nr. 6: litera
tură; Mihuț A. Victor, 20 ani, lăcătuș. 
Petroșani, str. Buceginr. 15: teme diverse 
schimb de ilustrate; Șerbu Corneliu, Sibiu 
str. Sebastian, nr. 13: turism, viața tine 
retului, schimb de ilustrate; Sur du Ion 
17 ani. elev, Timișoara, bd. Lenin nr. 22. 
ap. 2: matematică, sport (baschet); Tal- 
peș Vasile, electronist, Vaslui, str. Dragoș 
Vodă nr. 2: filatelie, schimb de ilustrate.



glob comentar ioto

săptămină 
in lume

O săptămină bogată In evenimente de covtrșitoare însemnătate. 
La București a avut loc vizita delegației ungare ae pârtia si guverna
mentale, care s-a încheiat cu semnarea noului Tratat de prietenie, 
colaborare și asistentă mutuală între Republica Socialistă România și 
Republica Populară Ungară. La Moscova s-a anunțat încheierea cu 
succes a activității selenare desfășurate, cu precizie, de stafia automată 
«Luna-20», a cărei capsulă recuperabilă avea să aducă pe Pămint mos
tre de rocă lunară. $1 In timp ce la Pekin aveau loc primele convorbiri 
dintre conducătorii R.P. Chineze și președintele Statelor Unite, la 
Londra se contura victoria categorică a celor aproape 300 000 de 
mineri greviști englezi. Pe de altă parte noi adeziuni la ideea unei 
Conferințe generai-europene și noi pași in direcția pregătirii ei multi
laterale și In ritm mai alert au coincis cu invitațiile oficiale adresate de 
conducătorii citorva țări africane tovarășului Nicolae Ceausescu de 
a vizita împreuna cu tovarășa Elena Ceaușescu aceste țări, cu care 
România întreține reiatii de colaborare fructuoasa.

Fiecare manifestare a politicii externe românești este pătrunsă de 
ideea și preocuparea permanentă a partidului și guvernului. tării 
noastre, a întregului nostru popor, de a contribui cu profund spirit 
de responsabilitate la dezvoltarea colaborării Internationale cu statele 
socialiste și nesocialiste, precum și la rezolvarea problemelor vitale 
— și uneori grave — cu care se confruntă omenirea contemporană. 
Telul suprem al acestei politici realiste și lucide este acela de a zădăr
nici sub orice formă politica imperialistă de dominație, de dictat și de 
agresiune, intr-un cuvlnt de a se bara drumul spre izbucnirea unor 
noi conflicte singeroase, a unui nou război mondial.

Pe primul plan al preocupărilor noastre se află strădaniile de a 
întări prietenia și solidaritatea internationalist cu toate țările socialiste. 
In acest sens, noul tratat de prietenie, colaborare și asistență mutuală 
intre România și Ungaria este expresia grăitoare a trăiniciei legăturilor 
de solidaritate frățească dintre partidele și popoarele țărilor noastre 
prietene și vecine. Vreme de peste un mileniu popoarele noastre au 
conviețuit ca vecine și au colaborat adesea In cele mai diferite domenii 
și împrejurări. Și nu o dată masele populare, oamenii muncii români 
și maghiari s-au aflat alături tn lupta comună pentru eliberare națio
nală și socială. Tradiția acestor legături a făcut posibilă depășirea 
politicii de discordie și învrăjbire și a mașinațiunilor marilor puteri 
imperialiste. «A revenit socialismului meritul istoric^— a aeciarat 
tovarășul Nicolae Ceausescu la mitingul prieteniei româno-ungare — 
de a fi asigurat fundamentul trainic al unor reiatii de tip nou, cu 
adevărat internaționaliste, de înțelegere și prietenie, de colabo
rare și bună vecinătate între popoarele României și Ungariei». 
în cuvintarea sa la același miting, tovarășul Jânoș Kădăr a subliniat 
însemnătatea capitală a încheierii noului tratat. «Semnarea și in
trarea în vigoare a acestui document de mare importanță — a 
afirmat primul secretar al C.C. al P.M.S.U. — precum și convorbirile 
pe care le-am avut dau un nou avînt dezvoltării relațiilor noastre». 
întreaga desfășurare a vizitei delegației ungare de partid și guverna
mentale, spiritul și litera tratatului încheiat și in general abordarea 
pe asemenea cooraonate principiale a raporturilor bilaterale sau 
multilaterale dintre statele socialiste confirmă punctul de vedere, 
exprimat cu claritate de tovarășul Nicolae Ceaușescu, potrivit căruia 
interesele construcției socialiste, interesele generale ale socialismului 
«care precumpănesc asupra oricăror deosebiri de vederi» cer să 
milităm neîncetat pentru întărirea prieteniei și colaborării, a unității 
și coeziunii dintre țările socialiste.

Pașii care se întreprind in ultima vreme pe arena Internațională 
in direcția înlăturării oricăror obstacole și anomaui in calea unei 
evoluții pozitive pornesc tocmai de la recunoașterea realităților social- 
politice existente azi In lume. Modalitatea rațională de abordare a 
problemelor ce preocupă, despart și confruntă fări mari sau mici 
apare nu numai ca necesară dar și eficientă. Făptui că două state ca 
R.P. Chineză și Statele Unite ale America au făcut această opțiune 
este grăitoare. Sub acest aspect, vizita președintelui Nixon în R.P. 
Chineză, convorbirile pentru normalizarea raporturilor bilaterale 
chino-americane constituie fără îndoială un eveniment pozitiv in 
arena internațională. Desigur, există și persistă divergentele. Dar așa 
cum a declarat premierul Ciu En-lai, ele «nu trebuie să împiedice 
China și S.U.A. să stabilească relații normale de la stat la stat» 
pe baza principiilor respectului reciproc. «Ceea ce ne aduce împreună 
— a declarat la rindui său președintele Nixon — este faptul că avem 
interese comune care depășesc aceste divergențe». Comunicatul 
chino-american se face ecoul acestui consens, reflectind acordul 
ambelor părți că disputele Internationale trebuie soluționate fără a se 
recurge la folosirea sau amenințarea cu forța. Totodată, reiese din 
comunicat că ambele părți sint de părere că «ar fi împotriva interese
lor popoarelor lumii ca vreuna din țările mari să intre în cîrdășie 
cu o alta împotriva altor țări sau ca țările mari să împartă lumea 

în sfere de interes».
La ora clnd scriem aceste rlnduri, telegramele de presă anunță 

succesul virtual al luptei greviste a minerilor britanici care au reușit 
să impună acceptarea revendicărilor lor (unele majorări de salarii 
depășind 20 la sută), punind In dificultate cabinetul Heath, care abia 
reușise să iasă din alt impas obținfnd, cu o majoritate fragilă, 
avizul Camerei Comunelor in legătură cu aderarea Angliei la Piața 
comună. Aflat «la un pas de cădere» («Times») in ajunul acestui vot, 
guvernul conservator a trebuit să sufere, in confruntarea sa cu mine
rii greviști, «cea mai gravă infrlngere de la instalarea sa» («Sun»), 
lată, Intr-adevăr, o săptămină cu evenimente memorabile.

Die. BABOIAN
Marți, 29 februarie 1972

din nou 
condamnată
Militanta nord-irlandeză pentru drep
turi civile Bernadette Devlin a tost 
din nou condamnată de un tribunal 
din Belfast la șase luni închisoare. 
Delictul este același pentru care tînă- 
ra deputată a suferit prima condam
nare, cu doi ani în urmă: participarea 
la demonstrații interzise de guvern 
pentru drepturile minorității cato
lice din Irlanda de Nord. După pro
nunțarea sentinței, Bernadette Dev
lin a declarat Curții: «Dacă am încăl
cat vreo lege, este o lege care refuză 
drepturi cetățenești. Este de datoria 
mea să nu mă supun unei asemenea 
legi». împreună cu Bernadette Dev
lin au fost judecați și condamnați 
12 cetățeni nord-irlandezi, printre 
care un alt deputat în Camera Co
munelor, Frank McManus. Pînă la 
judecarea apelului au fost cu toții 
puși în libertate. în fotografie: Ber
nadette Devlin în timpul manifesta
ției de la Newry.

„arlechinul" regăsit

Dispariția a avut loc în noaptea de 23 spre 
24 noiembrie 1971 din incinta Galeriei de 
artă «Knockler» din Paris. Săptămîni și 
luni în șir poliția franceză, în colaborare cu 
«Interpolul^ nu a reușit să redescopere urma 
dispărutului. In cele din urmă, valorosul 
tablou realizat de Picasso în 1905 a fost 
recuperat după o palpitantă operațiune 
polițistă. Pe temeiul unei informații par
venite poliției franceze în legătură cu o 
iminentă tranzacție cu obiecte de artă 
furate, o echipă de detectivi versați în 
frunte cu comisarul parizian Mathieu au pus 
la cale o cursă pentru prinderea hoților... 
Dintr-un «Peugeot 504» coboară Victor 
Courbey, originar din Chicago. Se adresează 
interlocutorului său, care trebuia să fie 
amatorul de artă, clientul său: «Cît îmi 
oferiți pe mărfi?» Răspunsul are efectul 
unui trăsnet: «O pereche de cătușe!» * 
între timp a fost arestat și tînărul italian 
Walter Vanelli, unul dintre coautorii furtu
lui de la Galeria «Knockler». Astfel, «Arle
chinul», care era asigurat de proprietarul 
său (un colecționar american) la suma de 
250 000 dolari, a putut fi recuperat după o 
dispariție de trei luni.

4 bombe 
la bancă
Scrisori anonime și denunțuri telefonice adre
sate posturilor de radio și diferitelor ziare din 
ban Francisco și Chicago au permis să se desco
pere la timp și să fie făcute inofensive bombe 
cu întîrziere, plasate în incinta a nouă mari 
bănci americane.
Grupuri de specialiști, adevărate «echipe ale 
morții», au lucrat zi și noapte în condiții de 
mare tensiune pentru descoperirea ascunzători
lor și pentru dezamorsarea bombelor. între 
timp, poliția a descoperit alte încercări de a se 
arunca în aer bănci și instituții oficiale. Unele 
din aceste acțiuni sînt considerate ca acte sim
bolice de protest împotriva inechităților sociale 
și politice din S.U.A., și ca avertismente împo
triva adepților segregației rasiale.
în fotografia pe care o reproducem din «Inter
national Herald Tribune» pot fi văzuți doi din
tre detectivii care au descoperit o mică mașină 
infernală în trezoreria unei mari bănci new- 
yorkeze.



nemulțumirea agricultorilor vest-germani
Reprezentanți ai agricultorilor vest-germani își afirmă, pe străzile Bonnului, hotărirea de a lupta și mai dîrz pentru revendicările 
lor. Asemenea demonstrații au avut loc și în numeroase alte localități ale R.F.G., la care au luat parte sute de mii de fermieri, 
exprimîndu-și nemulțumirea față de înrăutățirea situației lor determinate de politica agrară comunitară, căreia i s-a adăugat 
în ultimul timp și criza valutar-financiară occidentală. După cum recunosc cifrele oficiale, între anii 1949 și 1970 au fost lichidate 
aproximativ 700 000 de gospodării țărănești, iar datoriile publice ale agricultorilor se cifrează în prezent — potrivit ziarului «Ge
neral Anzeiger» — la 32 miliarde mărci.

R. D. VIETNAM:aici a fost un spital
Fotografie-document, difuzată de agenția 
de presă nord-vietnameză ca mărturie a 
bombardamentelor aviației americane asu
pra teritoriului Republicii Democrate Viet
nam, soldate cu victime din rîndul popu
lației civile. Spitalul din Thanh Hoa a fost 
bombardat pentru prima oară în 1968. 
Parțial reconstruit ulterior, spitalul a fost 
din nou lovit de o bombă americană. Au fost 
uciși 10 oameni — bolnavi și membri ai 
personalului medical.
E numai unul din sutele de alte cazuri de 
violare flagrantă a propriilor angajamente 
asumate de factori de răspundere din S.U.A., 
a însesi legilor umanității.

riposta 
forțelor 
de eliberare

în timp ce aviația americană 
continuă să bombardeze Viet
namul de Sud, Laosul, Cam- 
bodgia și Republica Demo
crată Vietnam, forțele patrio
tice din Vietnamul de Sud au 
lansat o serie de puternice 
atacuri asupra unor baze a- 
mericano-saigoneze din re
giunile septentrionale ale ță
rii. A fost atacată cu obuze 
marea bază de la Da Nang, a 
fost aruncat în aer un depo
zit de muniții lîngă An Khe, 
au fost bombardate terenuri 
de aviație și alte poziții ame- 
ricano-saigoneze, provocînd 
inamicului grave pierderi. în 
zona Platouniorjnalteau avut 
loc ambuscade. în fotografie: 
militari saigonezi își evacuea
ză răniții după unul din a- 
tacurile forțelor de eliberare.

la londra...
Opinia publică engleză și in
ternațională continuă să în
fiereze acțiunile represive pe 
care autoritățile rasiste din 
Rhodesia le întreprind împo
triva populației majoritare a- 
fricane din această țară, care 
se opune cu îndîrjire acor
dului încheiat recent între 
premierul rhodesian, Jan 
Smith, și ministrul de exter
ne britanic, Alec Douglas- 
Home.
In urma unor procese însce
nate la Salisbury aproape 
100 de africani au fost con
damnați la executarea unor 
pedepse mergînd de la bătăi 
cu vergele de trestie pînă la 
detențiune în închisori și ta
bere de muncă forțată. Timp 
de cinci săptămîni au fost 
deținuți în închisoarea de la 
Salisbury și fostul premier 
rhodesian Garfield Todd îm
preună cu fiica sajudith Todd, 
pentru «vina» de a fi luat 
apărarea populației africane 
și de a fi criticat politica ra
sistă a guvernului Smith. Sub 
presiunea opiniei publice și 
în urma raportului Comisiei 
Pearce, însărcinată cu son
darea opiniei populației ma
joritare africane față de acor
dul Smith-Home, autoritățile 
din Salisbury au fost obligate 
să pună în libertate pe Gar
field Todd și pe fiica acestuia, 
în imaginea din dreapta, 
Judith Todd participînd la o 
demonstrație ce a avut loc pe 
străzile Londrei împotriva re
gimului Smith. Pe pancartă 
se poate citi: Puneți capăt 
regimului rasist din Rhodesia!

... și la Salisbury
între timp, la Salisbury și în alte orașe rhodesiene con
tinuă demonstrațiile (fotografia de jos) împotriva acordului 
anglo-rhodesian. Fiind chemat, la cererea mai multor țări 
africane, să facă o depoziție în ședința extraordinară a 
Consiliului de Securitate consacrată examinării situației 
din Rhodesia, Abel Muzorewa, președintele Consiliului 
Național African (organizație a populației majoritare afri
cane din această țară),a arătat că acordul menționat urmă
rește să legifereze în fapt declarația unilaterală de inde
pendență a guvernului minoritar al lui Jan Smith și că popu
lația giajoritară respinge orice înțelegere la care nu a fost 
consultată. Propunînd organizarea unei conferințe consti
tuționale la care să fie reprezentata întreaga populație 
africană și ale cărei concluzii să înlocuiască termenii acor
dului anglo-rhodesian, A. Muzorewa a subliniat totodată că 
dacă cererile africane nu vor fi luate în considerare se va 
trece la organizarea rezistenței civile și la greva generală.



glob comentar loto

Autobuzul Jelcz-Karosa, prezență familiară pe stră
zile și șoselele- Poloniei. -Uzinele din Jelcz sînt de 
asemenea specializate în producția de camioane 
între 8 și 10 tone. Pentru viitor: camioane semi
remorcă cu o capacitate de 31 000 kg.

VARȘOVIA ____________

licențe „fiat“, „bosch“, 
„westinghouse", „leyland“

Corespondență de la
Roman BURZYNSKI (InterpresșJ

în 1926 atelierele centrale din Varșovia au început să 
producă în serii mici mașini CWS T-1. în anii următori, 
uzinele URSUS din Varșovia au trecut la fabricarea unor 
camioane cu licența firmei italiene SPA, iar întreprinderile 
naționale de construcții civile au produs circa 2 000 mașini 
FIAT 508 și 518 precum și 1 800 camioane. Astăzi industria 
poloneză a construcțiilor de automobile produce 5 000 de 
mașini pe zi — în patru zile echivalentul întregii producții 
antebelice. în Polonia există în prezent 8 uzine care fabrică 
circa 70 tipuri și genuri de mașini și alte 18 întreprinderi 
specializate în ansambluri și piese detașate. Industria 
automobilului folosește peste 80 000 de muncitori și dis
pune de licențe cumpărate de la marile firme europene 
«Fiat», «Bosch», «Westinghouse», «Leyland» ș.a. Coope
rarea cu aceste firme prevede de asemenea vînzarea unor 
elemente și piese fabricate de industria poloneză. Coopera
rea cu întreprinderile industriei de automobile din Togliatti- 
grad (U.R.S.S.) are un caracter mai special, constînd în 
schimburi reciproce de piese. Schimburi de piese se efec
tuează de asemenea cu întreprinderi din Ungaria, Ceho
slovacia, R.D. Germană și Iugoslavia. în ce privește Iugosla
via, cooperarea înglobează și domeniul construcției și 
tehnologiei. Mașini de producție poloneză sînt montate 
în Republica Arabă Egipt; șasiuri poloneze pentru mini- 
buze se exportă în Columbia. în 1970 exportul polonez 
de mașini s-a cifrat la 150 milioane dolari, de atunci înre- 
gistrîndu-se o tendință continuă de creștere. în prezent 
se exportă circa 50% din producția uzinelor FSO WAR
SZAWA și 80% din cea globală de vehicule pentru livrări.

Hotărîrea partidului și guvernului polonez de a se trece 
la construirea, cu licență FIAT, a unei mașini de mic litraj 
destinată pieței "interne marchează începutul unei noi 
etape. Este un automobil modern, a cărui producție va fi 
de ordinul a 150 000 pe an. Pînă în prezent constructorii 
italieni și polonezi nu-i divulgă secretele. Se știe numai că 
italienii vor lansa producția de FIAT-uri 126 în 1973, iar 
polonezii un an mai tîrziu. Punerea pe piața poloneză a 
acestui nou tip de mașină, cu soluții constructive moderne, 
cu linii elegante, răspunzînd tuturor exigențelor securi
tății rutiere, este așteptată cu nerăbdare. Noul FIAT 126 
va fi o mașină populară care va constitui baza motorizării 
masive a țării.

□28

neliniște
în insula afroditei

Atmosfera de tensiune 
ce domnește 
de cîteva săptămîni in Cipru 
a readus în atenția 
opiniei publice internaționale 
realități, contraste 
și contradicții politice 
din această insulă mediteraneană 
atît de frămîntată, 
in care se intilnesc și se confruntă 
interese și tendințe politice, 
economice și strategice 
foarte diferite.
Situația actuală este considerată 
atit de explozivă, 
incit există temeri 
că ar putea degenera intr-un război civil. 
Intre timp, agenția engleză «Keystone» 
a difuzat această fotografie mai veche, 
in care pot fi văzuți, 
față in față, 
doi dintre actualii adversari politici: 
președintele cipriot, 
arhiepiscopul Makarios, 
și generalul Grivas.

pentru amatorii 
de castele-n spania
Clădite be înălțimile mai mult sau mai puțin aride ale pro
vinciei Guadalajara, șapte dintre castelele-vestigii ale epocii 
medievale au fost scoase la licitație de autorități, pentru a se 
îmbogăți trezoreria provinciei. Prețurile sînt acceptabile, 
anunță agenția ce transmite fotografia. Așadar, o ocazie pe 
care amatorii de castele în Spania nu trebuie să o scape.:.

marsilia:
după furtună
în timp ce pe aproape întreg 
continentul vremea pare să se fi 
pus de acord cu calendarul, ex
cepții fac tocmai regiuni în care 
clima e în general mai blîndă. 
Ninsori masive au fost semnalate 
în Italia, furtuni violente, însoțite 
de ploi torențiale pe coasta a- 
tlantică și mediteraneană a Fran
ței. în zona continentală a Fran
ței, anunță agențiile de presă, 
numeroase rîuri s-au revărsat, 
întrerupînd pe anumite porțiuni 
circulația. Inundații au fost în
registrate de asemenea la Mar
silia, de unde am primit și această 
fotografie: automobile, scufun
date pe jumătate în apă,într-unul 
din parkingurile orașului.

4 împotriva 
„squadraccelor" 
neofasciste
Seria de noi provocări ale 
diferitelor «squadracce» 
neofasciste (în fotografia 
din dreapta, o aseme
nea bandă la Univer
sitatea din Roma) ce 
au culminat cu atentatele 
cu bombe organizate la 
Milano — la tipografia 
ziarului «l'Unită», la pla
ca comemorativă de la 
Loggia dei Mercanti în 
memoria luptătorilor din 
Rezistență, la Monumen
tul funerar din Piața Lo
retto, ridicat în aminti
rea a 15 partizani uciși 
de naziști — ca și la Roma, 
la sediul unei secții a Par
tidului Comunist, au stîr- 
nit un val de indignare în 
întreaga țară. în cadrul a 
numeroase mitinguri de 
protest, organizate de 
forțele democratice, s-a 
cerut să se pună stavilă 
recrudescenței neofascis
te.



„(una-20“ agendă
Reîntoarcerea pe Pămînt a stației automate 

sovietice «Luna-20» — a acelei părți a 
complexei aparaturi ce conținea mostrele 
de rocă selenară — este unanim considerată 
o excepțională performanță sub multiple 
aspecte. Desfășurarea cu maximă precizie 
a întregii operațiuni — aselenizarea într-o 
regiune accidentată, colectarea rocilor aflate 
la 35 cm adîncime în solul lunar, apoi ateri
zarea la locul dinainte stabilit — constituie 
un strălucit exemplu de automatizare com
pletă a unui zbor Pămînt — Lună — Pămînt, 
deschizînd largi perspective în acest dome
niu. Datorită alegerii punctului de aseleni
zare într-o regiune continentală a Lunii — 
unde rocile sînt mult mai vechi decît în 
zonele așa-numitelor mări lunare — studie
rea mostrelor aduse de «Luna-20» face po
sibilă obținerea unor date extrem de valo
roase pentru lărgirea cunoștințelor asupra 
formării și evoluției satelitului planetei 
noastre.

In fotografie: «Luna-20» aterizează în 
punctul dinainte stabilit, aducînd cu sine 
prețioasa sa încărcătură de rocă selenară.

Zilele acestea, o delegație de 
industriași italieni in frunte 
cu președintele marelui con
cern «Sniaviscoza» a sem
nat la Moscova un contract 
privind livrarea de către con
cernul italian a instalațiilor 
pentru încă o întreprindere 
chimică sovietică — a 18-a 
de acest fel din ultimii 12 ani. 
Delegația industriașilor ita
lieni a avut cu acest prilej 
o întrevedere cu V.A. KIRI
LIN, vicepreședinte al Con
siliului de Miniștri al U.R.S.S.

Vizita la Tokyo a președinte
lui Comisiei C.E.E, FRANCO 
MARIA MALFATTI, nu s-a sol
dat cu rezultatele scontate 
în capitalele vest-europene. 
in comunicatul final ol ne
gocierilor, privind un even
tual acord comercial global 
între Japonia și Piața comună, 
se arată, neechivoc, că cele 
două părți nu au reușit să 
ajungă la o înțelegere în 
problemele discutate. 0 nouă 
rundă de tratative urmează 
să aibă loc, tot în capitala 
Japoniei, în luna mai.

în curînd 
„apollo-16“

După amînarea determinată
de defecțiunea semnalată
la sistemul de separare
a cabinei de comandă de modulul lunar, 
lansarea navei spațiale «Apollo-16» 
a fost fixată la 16 aprilie.
Pregătirile în vederea
acestei penultime misiuni
din cadrul programului american Apollo
(ultima, «Apollo-17», 
a fost prevăzută pentru luna decembrie) 
se desfășoară intens.
Cei trei cosmonauți
se antrenează la Galverston Bay, 
în statul Texas.
lotă-i — de la stingă la dreapta,
Thomas K. Mattingly (pilotul cabinei de comandă), 
John W. Young (comandantul misiunii)
și Charles M. Duke (pilotul modulului lunar) — 
intr-un moment de repaus.
Ei urmează, după cum s-a anunțat, 
să exploreze o zonă selenară accidentată, 
situată in apropierea craterului Descartes.

cronica de trei secunde
OAMENI Șl LOCURI

în acea țară de peste alte mări și țări, înfiorată 
de spasmele atîtor legende, țară de văi și dealuri 
straniu cicatrizate, dealuri bătrîne, stîncoase și abia 
surîzătoare la trecerea unor norf măreți și înțelepți, 
țară de autosugestie prin fiecare mandarină, prin 
fiecare măslin convulsionat, prin milioane de dune 
nisipoase duse de vînt și gînd, țară criptică și non
figurativă din cauza atîtor cripte și a atîtor morminte 
risipite ca suspinele unui muribund rătăcitor prin 
deșert, din cauza legii aspre de a nu-ți face chip cioplit, 
ceea ce a permis sculptorilor de a ridica din două 
bîrne și trei bolovani o idee, o întrebare, o frumusețe 
strigătoare la cer și la norii lui, în acea țară fără coșari 
și fără cosași, dar a mării și a sării — nenumărați oameni 
mă îndemnau obsesiv să merg, să văd, să merg și să 
văd, să mă duc, să zbor, să plec... Vocația călătoriei 
și a contemplării nu-i părăsise.

Or, eu nu am, nu mai am această vocație. Eu nu 
știu să călătoresc. Eu nu mai am plăcerea drumurilor. 
Eu detest turismul. Eu nu .vreau să văd, eu vreau să 
ascult. între o ruină tăcută și o cafenea plină de vorbe 
și fum, eu prefer cafe-ul. între un ghid turistic și chel
nerul unui bistrou instalat pe bulevardul central — 
eu rămîn lîngă chelner, în universul lui nesemnificativ, 
îmi place să stau, nu să mă mișc. Mă considerau cu toții 
comod, leneș și nebun. Nu mă apăram. îi lăsam să vor

bească. Mă rezemam bine de scaun, întindeam picioa
rele și-i ascultam calm, atent — călătorind pînă la capă
tul fiecărei fraze:

— Ai fost la...? Ai văzut...? Te-ai dus pînă la...? Du-te 
neapărat la...! Dar ce faci toată ziua? Dar cum e posibil 
ca...?

De cele mai multe ori nu răspundeam. îi lăsam să ia 
avînt, să argumenteze, să se ridice pînă la sfîntul semn 
de întrebare. Fastuoasă călătorie — aceea de a asculta 
un om de la început pînă la sfîrșit, cu subiect, predicat 
și semn de întrebare:

— Ai să mă întrebi de ce-ți spun toate astea...
— Nu, nu te întreb... Te ascult.

Un fel de bunică mi-a spus, întinzîndu-mi un pahar 
cu suc de portocale, cum a murit bărbatul ei, anul 
trecut, la 90 de ani, curat, ca un înțelept. Era noaptea, 
pe la unu noaptea. El i-a spus că nu mai poate. Ea i-a 
spus că e singură. Să mai aștepte pînă dimineață. Să 
n-o lase singură noaptea. El i-a răspuns că nu mai poate. 
Ea l-a rugat încă o dată, plîngînd. El i-a spus că n-o să 
poată și a închis ochii. Cînd am afirmat, într-o seară, 
că această poveste e una din cele mai frumoase călă
torii întreprinse aici — oamenii din jur au tăcut și 
m-au privit atent, o clipă, două, atît cît durează tris
tețea acordată unui halucinat.

Radu COSAȘU

Ca urmare a respingerii de 
către Senatul italian a votu
lui de încredere, noul guvern 
monocolor, creștin-democrat, 
condus de GIULIO ANDREOT
TI, și-a prezentat demisia. 
Președintele Giovanni Leone 
a decis, pentru soluționarea 
instabilității guvernamentale, 
dizolvarea Parlamentului și 
anticiparea alegerilor cu a- 
proape un an. Giulio Andreotti 
continuă să îndeplinească 
funcția de prim-ministru.

înainte de a pleca la New 
York pentru a conferi cu se
cretarul general ol O.N.U., 
în legătură cu evoluția efor
turilor pentru soluționarea 
pașnică a conflictului din O- 
rientul Apropiat, ambasado
rul GUNNAR JARRING, re
prezentantul special al se
cretariatului general al 
O.N.U pentru această zonă, 
a făcut vizite succesive la 
Nicosia, Cairo, Amman și 
Tel Aviv. Convorbirile avute 
in fiecare din aceste capitale 
sînt considerate rodnice și 
utile.

Printr-un recent număr al 
Buletinului Oficial de la Ma
drid, Luisa Isabel Alvarez de 
Toledo y Maura, a 21-a DU
CESĂ DE MEDINA SIDONIA, 
este chemată să se prezinte 
în fața autorităților spaniole 
pentru a răspunde învinuirii 
de a fi insultat regimul fran- 
chist — fără a se preciza 
însă în ce mod. Supranumită 
și «Ducesa roșie a Spaniei» 
ea se afla in prezent în exil la 
Paris, de unde continuă să 
critice regimul dictatorial și 
represiv de la Madrid prin 
articole și cărți.

CHARLES MANSON, vinovat 
de asasinarea actriței Sharon 
Tate și a unui grup de'prie- 
teni ai acesteia, nu va mai 
ajunge în camera de gazare. 
După discuții care durează 
de peste patru decenii, Tri
bunalul Suprem al statului 
California a votat abolirea 
pedepsei cu moartea. De a- 
ceastă hotărîre beneficiază 
106 condamnați la moarte 
care așteptau executarea sen
tinței, printre care și Sirhan 
B: Sirhan, acuzat de asasi
narea senatorului Robert Ken
nedy.
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A. PÎRVAN- S ASCUT

— Asta strigă de parcă n-ar ști noutatea!...

TOT PE DRUM,

DE PESTE HOTARE

4»

ORIZONTAL: 1) Te oprește-n drum— 
A compus melodia de muzică ușoară 
«Strada». 2) Iubitorii drumeției — își 
vede de drum prin albii, prin canale, prin 
conducte. 3) La marginea drumului — 
Sublocotenent (abr.).4) La capătul dru
meției — Drum pe sub munte. 5) Roman 
de Al. Vlahuță — Te opresc în drum. 
6) Măsură la plecare! — Culoare la joc 
de cărți.7) Virai tocmai la mijloci — 
A pune în mișcare. 8) Galben la intersec
ție. 9) Tras pe dreapta — Notă muzicală. 
10). Chemare — în mers! — Grabă la 
drum. 11) Mers impetuos — Puși în cir
culație.
VERTICAL: 1) Drum urban — Umple 
strada la ceremonii, parăzi etc. 2) Merge 
pe șapte cărări (fam.) — Primii pași pe

punte! 3) Picior — Indicator. 4) Pătruns 
de dragoste și respect — Drumuri fără 
pulbere. 5) O bate vîntul — Start în- 
tr-un traseu! 6) Verb la sfirșitul unui 
drum obositor — Prinse de picioare. 

7) Sfîrșit de alei! — La marginile drumu
rilor. 8) Verb pe drumuri de munte — 
Scurtă interjecție. 9) Stațiuni de cură 
și tratament — De dimineață pînă seara. 
10) Fără aripi — O duce greu la drum 
lung, din cauza poverii de timp ce o 
poartă în spate. 11) Invitație la canal! 
— Norme cu caracter obligatoriu, cum 
există și în domeniul circulației pe dru- 
nurile publice.

Dezlegarea jocului «MĂRȚIȘOARE FEL DE FEL»,apărut în numărul trecut

ORIZONTAL: 1) STAMPILA —A. 2) PARA — RUBIN. 3) INIMA —NAVA. 4) 
RACI — LACAT. 5) ISI — ME — ERE. 6) DE — TOBA — EM. 7) U — COSARI — 
A. 8) SPIC — DAMA. 9) OU — PAPUSA. 10) PERIE — INEL.



memento prezentat de:

Traian STOICA (carte) • Magda WIHÂILESCU (cinema) • Vlad MUȘATESCU (disc)

Cornel BOZBICI (plastică) • Sanda FAUR (teatru) • E. DASCĂLU (muzică și televiziune)

CARTE
• Gellu Naum: Copacul-ani

mal. Cîndva, mai demult, poetul 
vorbea într-un poem de «ora dis
ponibilității totale». Consecvent cu 
sine însuși, poetul nici în recenta-i 
carte nu-și trădează «ora». Dar 
despre acest frumos îngemănat «co- 
pac-animal» vom referi în curînd 
(Editura Eminescu).
• în Editura Eminescu a apărut 

o culegere de Droze a Luciei Deme
trius purtînd titlul remarcabilei bu
căți de debut: Tinerețe.

* Adrian Păunescu: Istoria unei 
secunde. Consemnăm această car
te conștienți de gratuitatea actului. 
O facem numai pentru bucuria 
noastră de a scrie aici titlul unei 
cărți de mare autenticitate. Nu 
putem îndemna și pe alții să încerce 

acest sentiment, pentru simplul 
motiv că volumul a dispărut in
stantaneu din librăriile în care a 
ajuns. Ne exprimăm doar încă o dată 
mirarea în fața neînțeleselor șî 
întortocheatelor căi de stabilire a 
tirajelor... (Editura Cartea Româ
nească).
• Victor Săhleanu: Știința și 

filozofia informației. Spune au
torul :«Lucrarea își propune să ur
mărească diferitele ipostaze sub 
care își face loc, în cele mai variate 
domenii ale teoriei si Dracticii, 
conceptul de informație» (Editura 
politică).
• în aceeași editură, Ovidiu Trăs

nea semnează cartea Curente și 
tendințe în politologia contem
porană.
• Aurel Martin: Poeți contem

porani (li). în primul rînd subli
niem receptivitatea criticului față 
de diversele formule poeți cep re
puse de autorii discutați. în al 
doilea rînd, evidențiem comenta
riul la obiect, fără divagații și inu
tile ocolișuri. Apoi mai relevăm 
efortul criticului de a arăta chipul 
poetului și nu pe al lui (Editura 
Eminescu).
• Cartea de proze a lui Ion Băie- 

șu Sufereau împreună se află 
la ediția a lll-a (Editura Cartea 
Românească).
• Trimestrialul Manuscrip- 

tum ne-a obișnuit cu un sumar 
întotdeauna interesant, inedit, îm- 
păcînd exigențele specialistului cu 
cele ale cititorului curent. Ultimul 
număr (1), mareînd existența unui 
an de la apariție, prezintă noi 
rezolvări grafice, un conținut și 
mai diversificat.

CINEMA
O Steaua sudului. Aventura — 

fundal dinamic pentru o poveste 
de dragoste regizată de Sidney 
Hayers. Remarcăm prezența acto
ricească înnobilatoare a marelui 
Orson Welles. Parteneri — Ursula 
Andress, George Segal.
• 12 scaune. Ilf și Petrov «văzuți» 

de cineastul sovietic Leonid Gaidai 
a cărui forță satirică se dovedește 
capabilă să facă față umorului în 
cascadă al cunoscuților scriitori. 
Un Ostap Bender notabil — Ancil 
Gomiașvili. în restul distribuției — 
Serghei FiHpov, Natalia Variei, furi 
Nikulin, M. Pugovkin, D. Bogda- 
nova-Cesnokova.

Ursula Andress

• Luni 6 martie va avea loc pre
miera noului film românesc Pă
durea pierdută, realizat de Andrei 
Blaier după un scenariu aparținînd 
lui Mihnea Gheorghiu.
• în această primă lună de primă

vară vom mai vedea: Pentru că se 
iubescțregia—Mihai lacob), Adio, 
domnule Chips (Herbert Ross), 
Fericit cel care ca Ulise (Henri 
Colpi), Femei în ofsaid (Borivoj 
Zeman), Incidentul (Lary Peerce), 
Mary Poppins (Robert Stevenson) 
Sacco și Vanzetti (Giuliano Mon- 
taldo), Nu-mi place ziua de luni 
(Tadeusz Chmielewski), Tată cu 
de-a sila (Soja Jovanovici), To
rentul de fier (Efim Dzigan), Ole- 
sia (Boris Ivcenko).
• Martie ne prilejuiește noi în- 

tîlniri cu actorii — Peter O’Toole, 
Petula Clark, Michael Redgrave, 
regretatul Fernandel, Jirina Boh- 
dalova, Tony Musante, Julie An
drews. Liudmila Ciursina, Gian Ma
na Volonte, Miodrag Petrovici- 
tkalja.
• Nu pierdeți aceste filme: Pu

terea și Adevărul, Viață de fa
milie, Poveste de dragoste, A- 
tunci i-am condamnat pe toți 
la moarte, Fuga.

MUZICA
• Erich Bergel dirijează con

certul simfonic săptămînal al Filar
monicii (Ateneu, 10 și 11 martie) 
cu programul: Concert pentru or
chestră de coarde de Ion Dumitres
cu ; Concert pentru fagot și orches
tră de Weber (primă audiție); poe
mul simfonic «O viață de erou» 
de Richard Strauss. Solistul con
certului este fagotistul canadian 
G. Zukerman.
• Studioul de concerte din stra

da Nuferilor găzduiește marți 7 
martie (și nu joi, ca de obicei) un 
Festival Beethoven susținut de or
chestra simfonică și corul RTV, 
dirijor, losif Conta. în program, 
piese vocal- simfonice: «Marea fu
gă», Cantata «Liniștea mării și Că
lătorie fericită», Cantata «Inaugura
rea casei» (solistă, soprana 
Eugenia Moldovan), precum și 
Concertul pentru pian și orchestră 
nr. 3, solist, Aldo Ciccolini.
• Sala Studio-Ateneu, la 5 mar

tie, în ciclul «Tineri interpreți pe 
scenele Filarmonicii»: recital de 
sonate Octavian Rațiu — vioară 
și Gabriela Stepan — pian (Mi
hail Jora, Beethoven) și un recital 
de lieduri Marina Mirea — sopra
nă, Viorica Cojocaru — pian 
(Schubert, Wolf, Faure, Ravel, Ro- 
galski, Obradors. Hrisanide).

• In același ciclu, la 7 martie, 
recitalul violonistului Al. Gavrilo- 
vici, la pian Irina Gavrilovici (J.S. 
Bach. Brahms, Ravel, Tiberiu Olah) 
și recitalul mezzosopranei Mariana 
Coidum, la pian Doina Micu (Mo
zart, Grieg, Purcell-Britten, Lau- 
rențiu Profeta, Doru Popovici).
• Azi la Ateneu: dirijorul Mir

cea Basarab și pianistul Paul 
Badura-Skoda: «Monumentul» de 
Dumitru Bughici, Concertul pentru 
pian K.V. 491 de Mozart și Simfonia 
a lll-a de Honegger.

• Un concert omagial de Ziua 
femeii la 8 Martie în sala mică a 
Palatului, cu concursul unor inter
pret vocali și instrumentiști frun
tași. în program, lucrări de Florica 
Dimitriu, Mansi Barberis, Carmen 
Petra-Basacopol, Miriam Marbe, 
Hilda Jerea, Irina Odăgescu, Felicia 
Donceanu.

TEATRU
• 104 pagini despre dragoste 

de Eduard Radjinski (a cincea pre
mieră a actualei stagiuni piteștene): 
cunoscutul — din mai vechi mon
tări, de pe alte scene ale țării — 
poem dramatic despre dragoste și 
eroism, convertit scenic de regizo
rul Mihai Radoslavescu cu respect 
și participare autentică la lirismul 
patetic al scriitorului sovietic. Bun, 
cuplul actoricesc: Angela Rados
lavescu si Vistrian Roman. în alte

Tatiana iekel

roluri: Alex. Morariu. Ricardo Col- 
berti, Adina Popescu, Petre Dinu- 
liu.
• Avarul de Moliâre (Teatrul 

«Mihai Eminescu» din Botoșani): 
din nou mîna de pedagogă experi
mentată a regizoarei Marietta Sa
dova lucrînd sîrguincios (în colabo
rare cu Eugen Traian Bordușanu) 
cu actorii botoșâneni asupra mare
lui text clasic și exersîndu-i în arta 
dificilă (și cam uitată) a pronunției 
si mișcărilor stilului clasic. Un dar 
artistic oferit localnicilor: prezen
ța lui Constantin Godrescu (de la 
Teatrul Mic-București) în rolul titu
lar, alternînd cu cea a actorului 
Ion Plăeșanu. Scenografia: Elena 
Pătrășcanu-Veakis.
• Vicleniile lui Scapin de Mo

liere (Teatrul Mic): spectacol plin 
de vioiciune și fantezie, vestind 
buna gîndire teatrală și harul in
venției comice ale unui tînăr regi
zor despre care vom mai auzi 
vorbindu-se: Iulian Vișa. El își trece 
excelent, cu acest spectacol, exa
menul de stat. Cu totul și cu totul 
memorabilă apariția în travesti a 
Tatianei lekel (în rolul bătrînului 
Geronte), făcînd un cuplu de zile 
mari cu Olga Tudorache, de ase
meni în travesti (Argante). Actrițele 
sînt bine secondate de jean Lorin, 
Monica Ghiuță, Florin Vasiliu. Din 
păcate, Scapin-ul lui Dumitru Fur- 
dui e anemic și lipsit de relieful, de 
sclipirile de umor justițiar ale per
sonajului.
• Turandot de Carlo Gozzi 

(Teatrul de stat din Tg. Mureș — 
secția română): un alt tînăr regi
zor de mari ambiții și cu gustul 
inovațiilor de șoc, Dan Micu, exer- 
citîndu-și frenetic dar lucid cău
tările, urmat de o trupă tînără care 
nu-i gustă tot timpul, ori nu-i în
țelege, ori nu-i poate gusta și 
înțelege intențiile. în cuplul Turan- 
dot-Calaf, doi actori excelenți: Eli- 
sabeta Jar și Gelu Colceag.
• La mulți ani Teatrului «Con

stantin Tănase» și popularei sale 
trupe, cu prilejul dublei sale săr
bători: 100 de ani de la apariția 
primului spectacol românesc de 
revistă (Apele de la Văcărești 
de Matei Millo) și cinci decenii de 
la cele dintîi spectacole realizate 
de «patronul» teatrului, Constan
tin Tănase. Am fi așteptat totuși 
ca evenimentul să fie sărbătorit 
cu o premieră care să... rupă în 
sfîrșit gurile și să pună frînă con
deielor prea critice!!

PISC
• Simfonia nr. 6 în Re major «Di

mineața»,compusă în 1761 de Joseph 
Haydn, sugerează prin cantabilita
tea și ritmica dansurilor de factură 
populară o stenică și debordantă 
bună dispoziție. Interpretează tînă- 
ra formație orchestrală «Acade
mica» a Conservatorului din Bucu
rești, la pupitrul dirijoral — Alexan
dru Șumski (ECE — 0630/1).
• Concertul Dentru oboi și or

chestră de coarde în Re minor de 
Alessandro Marcello, lucrare semni
ficativă pentru barocul italian, pri
lejuiește oboistului Radu Chișu ex
primarea plenară a evidentelor sale 
calități interpretative. în comple
tarea discului, Simfonia nr. 24 în 
Si bemol major KV 182, scriere, 
mai rar executată, din creația lui 
W.A. Mozart (ECE — 0630/2).

• Maria Butaciu, eminentă so
listă de muzică populară româneas
că, și-a impus mai de multă vreme 
personalitatea ei artistică. Atît la 
radio, cît și la televiziune, glasul 
ei farmecă și cucerește prin fru
musețea timbrului și vigoarea inter- 
pretativă. Acompaniată de o for
mație dirijată de George Vancu, 
Maria Butaciu ne comunică noile 
ei descoperiri folclorice: «Cîntecul 
cununii». «Măi bădiță părăsit». «De 
ce, Doamne, ai lăsat» si altele (EPD- 
1297).

PLASTICA
• Tablourile pe care le expune 

Elena Uță Chelâru la Apollo 
atestă preocupările artistei pentru 
adecvarea formelor la o exprimare 
plastică mai sintetică. Astfel, aceste 
imagini — de fapt peisaje — sînt 
suma juxtapunerilor unor pete de 
culoare dispuse optic după o sche
mă laborioasă, care amintește parcă 
de legile de compunere ale vitra
liului. Registrul tonurilor, ritmul 
desfășurării sau al alternanțelor lor 
pe linii de forță, contrapunctele 
cromatice toate avînd o tendință 
anabolică, provoacă un real șoc 
optic.

• Pastelurile Angelei Popa Bră- 
dean sînt o retragere în peisajul 
calm montan, uneori idilic prin 
narativismul său. Compozițiile ne 
descoperă o desenatoare de talent 
dar și aspirația spre picturalitatea 
imaginilor. Artista reușește prin 
mijloace simple să creeze o at
mosferă de autentică poezie a na
turii (Apollo).
• Materialul preferat al Elenei 

Hariga Avram eseu este lemnul. 
Oscilînd între tendința de a în
chide semnificațiile reprezentării, 
epurînd-o de narativism și inter
pretarea simbolică, mai aproape de 
descriere, artista e încă în cău
tarea unei personalități distincte 
(Apollo).
• Tentativa de a ilustra «Divina 

comedie», după atîția predecesori 
iluștri, pare temerară. Bencsîk 
Jânos abordează însă universul dan
tesc nu ca un epigon; ei nu transcrie 
și nici nu repovestește lumea bol- 
giilor, ci, uzînd de puterea meta
forică a umbrei și luminii, creează 
o atmosferă, ca un posibil comen
tariu la operă (Sala de expoziții 
LR.R.C.S., str. Eminescu nr. 8).
• Clubul de gravură din Mon

tevideo prezintă lucrările de gra
fică a 22 de artiști uruguaieni, rea
lizate în diverse tehnici, al căror 
numitor comuQ este figurativul, 
dar și o remarcabilă angajare socială 
(Galeriile de artă «Amfora» — 
Mihai Vodă nr. 2).
• Noua sculptură americană. 

Părăsind metodele tradiționale de 
construire a formei, noua genera
ție de sculptori face apel la diversele 
tehnologii moderne, dar și la o 
mare varietate de materiale noi, 
realizînd obiecte și forme plastice 
de un neașteptat inedit și unele de 
o reală frumusețe (Biblioteca ame
ricană),

TV
DE ZIUA FEMEII. Omagii — 

o emisiune muzical-literară prile
juită de Ziua femeii • Aceluiași 
eveniment îi este dedicat reporta
jul «Nimic despre bărbați», reali
zat pe șantierele Sistemului de 
hidrocentrale de pe Someș 
(miercuri).

REPORTAJ. Anotimpuri în Del
tă — un film de Sabin Devderea 
și Virgil Sacerdoțeanu (vineri) • 
Note de drum din Algeria (marții.

ANCHETE - DEZBATERI. 
Contraste în lumea capitalului (luni) 
• O anchetă de Emil Ghițulescu 
despre viața și activitatea uteciști- 
lor din școală, în întîmpinarea semi
centenarului U.T.C. (joi).

LITERATURĂ. Un recital de 
poezie cu Silvia Popovici, din vechi 
culegeri de folclor (marți) • A 
doua emisiune «I.L. Caragiale» din

Biblioteca pentru toți are în 
vedere dramaturgia marelui nostru 
clasic și se bucură de participarea 
lui Liviu Ciulei și a lui Nicolae 
Manolescu (vineri).

TEATRU. Mușatinii — Cum
păna vremurilor. Intră în scenă 
Ștefăniță Vodă, întruchipat de Geor
ge Mottoi (luni) • «Micul Eyolf», 
încă o operă ibseniană (1894) pe 
micul ecran, în adaptarea și regia 
lui Petre Sava-Băleanu, cu Eugenia 
Popovici, Gina Patrichi, Ion Mari
nescu s.a. (marți).

FILM. La Telecinematecă: 
«Afurisitul de bunic», cu Michel 
Simon, Marie Dubois, Yves Lefe
bvre, Serge Gainsbourg (miercuri). 
• «Călătorie fantastică», senzațio
nalul «science-fiction» al lui Ri
chard Fleischer (vineri) • Primul 
episod al serialului sovietic «Drum 
fără întoarcere» — o epopee a 
eroismului (luni) • «Primăvara pe 
strada Zarecinaia» (sîmbătă).

MUZICĂ — COREGRAFIE. 
Duminicala întîlnire cu New York 
Philarmonic Orchestra, ai copiii de 
la Carnegie Hall și cu Leonard 
Bernstein, vrăjitorul: Să înțele
gem muzica — Folclorul (dumi
nică) • Cîntare patriei — se 
întrec coruri din județele Hune
doara, Buzău, Tulcea (duminică) • 
Transmisă prin Interviziune, o 
seară de balet pe muzică de Bach 
(marți).

FOLCLOR. Mult apreciata emi- 
siune-concurs de muzică populară 
Floarea din grădină (luni) • An
sambluri folclorice: «Doina», al 
studenților bucureșteni, și «Măr
țișorul», al colegilor lor clujeni 
(sîmbătă).

DIVERTISMENT. De la Sala 
Palatului — pe micul ecran: spec
tacolul de Varietăți cu public 
înregistrat la 8 martie (duminică) •

Mihai Fotino

Emisiunea de divertisment «Ce 
faceți astă-seară?» (sîmbătă).

SPORT. Autocritică serioasă la 
redacția de sport a TV. lat-o: 
handbal masculin România— Sue
dia (duminică) și România— R.D.G. 
(luni) • Fotbal: U.T.A. — Totten
ham (marți), Steaua — Bayern 
Munchen (miercuri) și Ujpest Buda
pesta — Celtic Glasgow (joi) o 
Europenele de atletism de la Gre
noble (sîmbătă).

PRONO
Pronosticul cronicarului spor
tiv EFTIMIE IONESCU la Con
cursul Loto-prono 1972 — etapa 
din 5 martie 1972 —

I. Cimentul-Medgidia ■»— 
C.F.R.-Cluj 2

II. F.C. Galați-Farul 1,2
III. C.F.R. Tim.-S.C. Bacău 1,2
IV. Metalul Plopeni-Crișul x, 1
V. Tractorul-Poli. lași 2
VI. Olimpia S.M.-

«U» Craiova x
VII. Catania-Palermo 1,x, 2
VIII. Foggia-Ternana x, 2
IX. Genoa-Reggiana 2
X. Modena-Como x
XI. Perugia-Brescia 1
XII. Sorrento-Reggina x

XIII. Taranto-Novara 1

PREȚUL REVISTEI: 5 LEI
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cea mai înalta clădire din tg. mureș

primăvara continuă
fă prezentăm o imagine dintr-un sector al agriculturii în care nu există niciodată iarnă. Coope- 
atorii de la CJLP.-Otopeni, sub enormele cupole de polietilenă, pregătesc, ca într-o primăvară 
•șnică, produse proaspete destinate pieței. în prezent se desfășoară intens lucrările de întreținere 
i culturilor de castraveciori.

Este vorba de noul hotel turistic O.N.T. în curs de construcție și care, deocamdată, 
deține recordul de înălțime în municipiul de pe Mureș. Clădirea va avea în final 14 
niveluri, iar încăperile vor putea găzdui 240 persoane. Edificiul va mai cuprinde res
taurante, cafe-bar, cofetărie, bar de noapte, precum și atelier de frizerie-coafură- 
cosmetică, magazin de obiecte de artizanat, agenție OJ4.T.
într-o etapă viitoare, pe platforma superioară a hotelului se va amenaja un parc de 
agrement cu piscină, solar, bonding, minigolf, teren de tenis etc.

tehnologii moderne 
la „timpuri noi“

O problemă esențială a reținut în mod 
deosebit atenția delegaților uzinei ia recenta 
Conferință pe țară a reprezentanților oame
nilor muncii din industrie și construcții: 
îmbunătățirea calității produselor. Prin pla
nul de măsuri adoptat ulterior, în urma unor 
largi consultări cu oamenii muncii din între
prindere și prin convocarea cadrelor tehni- 
co-inginerești la comitetul de partid, s-a 
hotărît ca toate produsele realizate în uzină 
să întrunească aceleași condiții de înaltă 
calitate, indiferent dacă vor fi livrate pe 
piața internă sau pe cea externă.

Pentru înfăptuirea celor discutate la comi
tetul de partid s-a trecut fa aplicarea unor 
metode avansate din punct de vedere teh
nologic Menționăm, printre altele, turna
rea pieselor în coji de bachelită, procedeu 
care asigură reducerea consumurilor de 
metal și dimensiuni mai precise pieselor 
turnate. S-a procedat apoi la îmbunătățirea 

compoziției amestecurilor de formare. Prin 
această metodă s-a obținut și eliminarea 
intr-un procent de 80 la sută a gazelor toxice, 
ceea ce a avut drept rezultat o substanțială 
îmbunătățire a condițiilor de muncă din 
secția turnătorie.

în perspectivă, mergînd pe linia indica
țiilor Conferinței, uzina va asimila noi pro
duse cu un grad de tehnicitate avansat, ca 
de exemplu motoarele diesel de 120 CP, 
compresoarele C 200 și C 300.

O altă problemă la ordinea zilei: elimina
rea timpilor morți și descoperirea unor 
importante rezerve interne de timp pro
ductiv. Foarte sugestivă în acest sens se 
dovedește a fi agitația vizuală: panouri și 
grafice afișate pretutindeni demonstrează, 
între altele, că «o zi lipsă din producție 
reprezintă o valoare de 360 lei, ceea ce 
înseamnă o pierdere din producție a 5 mo
toare de 2 S 9 pe trimestru».

4 tineri 
actori 
în preajma 
aniversării UTC
La Teatrul «Ion Vasilescu», un grup de 
tineri actori, sub îndrumarea tinerei 
regizoare Olimpia Arghir, pregătesc în 
Cinstea aniversării unei jumătăți de veac 
de la înființarea U.T.C. o nouă formă 
de spectacol, cu un puternic caracter 
agitatoric antumperialist: «Cîntecele fan
toșe». Spectacolul a fost realizat pe 
baza unor texte preluate din operele 
unor cunoscuți scriitori progresiști ca 
Peter Weiss, Armand Gatti, Barry Stavis, 
Ernesto Che Guevarra ș.a.
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săptămînă in
Pagini realizate de:

Liviu TIMBUS, 
Petre ANGHEL, 

Eugen IAROVICI

7 minute 
cu tiberiu olah
Compozitor din generația 

nouă, de factură modernă, 
Tiberiu Olah îți găsește in
spirația în folclorul țării noas
tre, pe care îl transpune cu 
o mare măiestrie în formele 
cele mai subtile. A devenit 
cunoscut prin monumentalul 
ciclu Brâncuți, mai ales prin 
lucrarea simfonică «Coloana 
infinită», adesea inclusă în 
programele de concerte din 
țară și de peste hotare. Din
tre celelalte compoziții men
ționăm doar «Translațiuni 
pentru 16 instrumente de 
coarde», prezentată în primă 
audiție ia Paris și reprodusă 
pe disc ERATO; «Perspecti
ve pentru 13 instrumentiști», 
prezentată în prima audiție 
la ultimul Festival Enescu; 
«Invocație pentru 5 instru
mentiști», recent prezentată 
la Festivalul de muzică con
temporană de la Varșovia.

Lucrări ale lui Tiberiu Olah 
au fost publicate în țară, ca 
și în edituri celebre din străi
nătate, cum ar fi, de pildă, 
Salabert (Paris) sau Schott 

(R.F.G.), «editură încare — 
zîmbește interlocutorul nos
tru — au apărut de altfel și 
compozițiile lui Beethoven...»

Pe lîngă aceste genuri mai 
complexe, compozitorul nu 
neglijează nici genurile care 
se adresează și publicului ce
lui mai larg. Astfel, Tiberiu 
Olah a compus muzica pen
tru 15 filme românești, de- 
cernîndu-i-se pentru muzi
ca filmului «Răscoala» pre
miul Pelicanul alb. Ultimele 
filme pentru care a compus 
muzica au fost «Mihai Vitea
zul», «Atund i-am condam
nat pe toți la moarte», «Pu
terea și Adevărul».

întrebat despre preocupă
rile sale actuale, ne-a decla
rat: «Am terminat o sonată 
pentru violoncel solo, dedi
cată excelentului violoncelist 
Cătălin llea, și sînt în. stadiu 
de finisare la o lucrare în
chinată anului 1907, intitulată 
«Fresce simfonice». ■ De ase
menea, lucrez la o suită (co
laj) din muzica filmului «Mihai 
Viteazul», pe care aș vedea-o 

executată eventual însoțită 
de jocuri de lumini și pro
iecții cinematografice».

în cadrul unui premiu al 
fundației muzicale Konssevit- 
zky din New York, Tiberiu 
Olah pregătește o compoziție 
spre a fi interpretată de Chem- 
ber Music Society, Lincoln 
Center. Poate că nu e lipsit 
de interes a aminti că vice
președintele fundației este 
compozitorul american Cop
land. care ne-a vizitat țara 
nu demult, și unul dintre 
directori este Leonard Bern
stein, care ne incintă în fie
care săptămînă la televizor.

«în creația mea mă simt 
influențat de tot ce mă în
conjoară, de amintirile din 
copilărie, de peisajul in care 
am trăit și trăiesc, de oame
nii pe care ii iubesc și ii admir. 
Caut prin muzica mea — ne-a 
mărturisit interlocutorul nos
tru — să găsesc un contact 
cit mai viu cu cei din jurul 
meu. Acest contact se reali
zează pe diferite căi de comu
nicare, după cum există dru
muri de țară de pămînt, căi 
aeriene sau traiectorii cos
mice; principalul este să revii 
întotdeauna pe pămînt, prin
tre semenii tăi».

bătălia ogoarelor
Deși nu ne-am despărțit încă de anotimpul friguros, campania 
agricolă de primăvară a început din plin. în unele zone ale țării, 
unitățile agricole de stat și cooperatiste, folosind la maximum 
timpul prielnic, au însămînțat peste 10 000 ha cu culturi din prima 
epocă: mazăre, borceag, orz. lucernă și diferite legume. în același 
timp, în întreaga țară continuă lucrările de fertilizare a semănă
turilor de toamnă. Pînă la această dată, întreprinderile agricole de 
stat au aplicat îngrășăminte pentru stimularea vegetației pe 
aproape întreaga suprafață prevăzută, acțiunea apropiindu-se de 
sfîrșit și în numeroase cooperative agricole.
Deși la începutul campaniei, lucrătorii ogoarelor, mecanizatorii, 
toți factorii de răspundere din agricultură sînt hotărîți să munceas
că cu forțe sporite, astfel încît actuala etajă a lucrărilor să fie 
încheiată la timp și în bune condiții.

aripi românești
An de an, întreprinderea de transporturi aeriene române TAROM își amplifică activitatea, 
incluzînd noi itinerare. Astfel, în 1971 s-au efectuat curse care au legat Bucurețtiul și litoralul 
nostru de Amsterdam, Genova, Milano, Zurich, Las Palmas, Insulele Canare, Rabat și Djeddah. 
în 1972 se vor deschide noi linii aeriene turistice internaționale. Se estimează că vor fi transportați 
pe calea aerului circa 500 000 turiști.

«Moșia verde» a Capitalei se întinde pe o suprafață de aproximativ 
1 800 hectare și anual se plantează circa 16 milioane de flori de 
către administrația parcurilor, împreună cu organismele respec
tive ale fiecărui sector în parte.
Dintre multiplele preocupări ale administrației parcurilor reți
nem doar cîteva: îmbogățirea parcurilor centrale cu noi elemente 
de arhitectură peisageră, ca de exemplu alpinarii, oglinzi de apă, 
alei dalate, pergole și elemente de joacă pentru copii. Astfel, în 
mod deosebit, în Cișmigiu, în zona fostului colț zoologic se amena

jează o grădină alpină și de plante acvatice, se valorifică mai bine 
movila și grota prin lărgirea perspectivei și instalarea unor proiec
toare pentru decor de noapte; se extinde grădina japoneză. 
Parcurile-păduri (Băneasa. Snagov, Pustnicul) vor fi dotate cu mese 
și bănci rustice, cu adăposturi de oloaie și locuri de ioacă pentru 
copii. Zonele verzi din oraș vor fi îmbogățite cu noi elemente de 
vegetație,intre altele în piața Universității, în care se include plat
forma din fața Teatrului Național și spațiul de lîngă Spitalul Colțea.

milioane de flori
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ercetarea
i pas 
u nevoile 
roducției
upă înregistrarea,în 
iul 1971,a unor suc- 
se deosebite în 
unea de cercetare, 
ginerii și tehnicie- 
i de la Combinatul 
derurgic Reșița pre- 
d pentru anul aces- 

obiective de cea 
ai mare importan- 
pentru producție, 
intre acestea me- 
:ă consemnate 
eocupările pentru 
ărirea durabilității 
lăriei de la cuptoa- 
le Siemens-Martin 
a cărămizilor folo- 
e la căptușirea 
lelor de turnare, 
ducerea consumu- 
de combustibil la 

:ălzirea oțelului 
ntru laminate și 
ele. Toate aceste 
idii vor avea drept 
mare nu numai îm- 
nătățirea calității 
or produse, dar și 
cșorarea cheltu- 
ilor de fabricație.

cînd
«centrocoopu I» 
intră 
în acțiune*

Ziarele au anunțat de curînd 
că în cursul acestui an rețeaua 
sătească de unități prestatoare 
de serviciu și de producție din 
cadrul cooperației de consum se 
va mări cu 3 500 de ateliere. Cum 
vestea aceasta este deosebit de 
importantă pentru toți locuitorii 
din mediul rural, am solicitat un 
interviu tov. ing. IOAN BUCȘA. 
vicepreședinte al Uniunii centra
le a cooperativelor de consum.

lată ce declară d-sa colabora
torului nostru F. Urseanu:

— Pînă la sfîrșitul anului 1971 
existau 23 500 unități răspîndite 
în toate comunele și satele țării. 
Acest număr nu satisfăcea gama 
de servicii pe care sătenii le soli
citau. Este vorba de croitorii, 
frizerii, ateliere de reparat încăl
țăminte, de reparat televizoare 
și aparate de radio, unități de 
construcții etc. Se impunea deci 
creșterea numărului de unități și 
lărgirea gamei de servicii. Astfel, 
măsura augumentării numărului 
cu încă 3 500 de ateliere a cores
puns unei necesități absolute. Ea 
a fost de altfel preconizată și cu 
prilejul adunării generale a oame
nilor muncii din Centrala de pro
ducții, prestări și transporturi 
din cadrul Centrocoopului. Nu
mărul atelierelor de prestări de 
serviciu va crește și în anii viitori 
— ne spune în continuare inter
locutorul nostru. De pildă, după 
prognoza întocmită, în 1980, în 
mediul rural vor funcționa 50 000 
de ateliere. Centrocoopul se pre
gătește în prezent să-și dezvolte 
cu prioritate baza materială pen
tru crearea de complexe de de
servire a populației în cele 250— 
300 comune ce se vor urbaniza 
pînă la sfîrșitul actualului deceniu. 
Vom da atenție, încă de pe acum, 
acelor unități care sînt solicitate 
cel mai mult în mediul rural, și 
anume atelierelor de reparat bu
nuri cu folosință mai îndelungată, 
tot mai mult cumpărate în ultimul 
timp: televizoare, aparate de ra
dio, magnetofoane, aspiratoare, 
aparate foto etc. Numai pentru 
repararea unor asemenea bunuri 
vom crea încă 200 de ateliere, 
în acest scop pregătim cadre de 
specialitate și mărim numărul 

claselor la cele optspreceze școli 
profesionale pe acest profil pe 
care le avem. Cum la sate se con
struiește mult în prezent, vom 
crea încă 80 de unități pentru 
producerea materialelor de con
strucții (cărămizi, olane, var), 
precum și 40 de unități de pro
iectare de construcții și reparații 
de_ case.

în viitorul apropiat, în comu
nele mai mari vor ființa ateliere 
ale Centrocoopului cu unități 
de la 25 pînă la 100 de lucrători, 
în care se vor produce în serii 

Aceste piese, expuse acum intr-o vitrină a muzeului. Ou fost des
coperite in morminte datind din neolitic.

cinci milenii de istorie
O surpriză pentru toți cei pe care-i interesează vestigiile 

unei lumi demult dispărute: la Oltenița s-a deschis de curînd 
un muzeu de arheologie — unul dintre cele mai cuprinzătoare 
ți mai interesante muzee de acest fel din țară. Instalat în inima 
orașului, muzeul cuprinde mii de piese arheologice descope
rite exclusiv în zona de est a județului Ilfov.

Exponatele — ne declară arheologul Done Șerbănescu, 
directorul noii instituții de cultură — reflectă activitatea și 
preocupările unor oameni care au trăit pe aceste meleaguri 
începînd din neolitic (aproximativ cu 5 000 de ani în urmă) și 
pînă în secolul al XVIII-lea. O bună parte a muzeului cuprinde 
ceramică din cea mai întinsă și mai interesantă așezare neolitică 
descoperită vreodată în țară — cea de la Gumelnița (treF kilo
metri de Oltenița). Muzeul mai cuprinde vestigii din epoca 
metalelor, din perioada dacică, a migrațiilor, precum și urmele 
materiale ale unui sat românesc, Cuconi. din timpul lui Mircea 
cel Bătrîn, recent scoase la lumină și cercetate de către arheo
logul N. Constantinescu de la Institutul de arheologie.

grădinițele sezoniere sătești
Cu o săptămină in urmă și-au redeschis porțile peste S 300 de 
grădinițe sezoniere sătești, care pregătesc pentru școală circa 
317000 copii.

mici bunuri de larg consum mult 
solicitate: sticlărie. împletituri 
din nuiele, ceramică, obiecte din 
masă elastică etc.

Pentru transpunerea în viață 
a tuturor acestor sarcini acțio
nează în momentul de față toate 
cele 1 721 cooperative. Iar pri
mele roade ale acestei acțiuni se 
și profilează: în primele două luni 
ale anului (ianuarie și februarie), 
activitatea în domeniul prestă
rilor de serviciu la sate este cu 
15 la sută mai mare decît în pe
rioada analogă a anului trecut.

teze si 
paranteze
de Aure! BARANGA

zambaccian
Muzeul Zambaccian a împlinit 

un sfert de veac. Evident, există 
în lume așezăminte similare ce 
numără secole, de o bogăție fas
tuoasă, de prestigii universal re
cunoscute. Și totuși acest muzeu, 
numit inițial «Colecția Zambac
cian», sintetizează un cumul de 
emoții justificate Fiindcă repre
zintă strădaniile de o viață ale 
unui singur om. ale unui 
particular, ale unui laic pornit la 
drum fără studii de specialitate, 
fără fonduri speciale și fără sub
sidii, fără nici un stimul, în afara 
pasiunii sale pentru frumos, a 
unei intuiții uluitoare, a unui 
gust de o siguranță stupefiantă.

Zambaccian a început să-și a- 
dune comorile într-o vreme cînd 
colegii săi de îndeletnicire privată 
și lucrativă colecționau chefuri 
nocturne prin marile restaurante 
ale Bucureștilor, călătorii în străi
nătate, apartamente somptuoase 
sau pietre prețioase pentru între
ținutele lor lascive.

în acel timp, al frivolității și al 
cinismului, Zambaccian umbla 
prin atelierele pictorilor, cei mai 
multi anonimi și disprețuiți, ca 
să descopere pînzele lor de geniu 
și de nemurire.

Dacă există un talent al picto
rului, funcționează, fără îndoială, 
și unul al privitorului. Zambac
cian n-a avut talent: geniu. A știut 
să aleagă cu o precizie ce te 
pune într-o stare de uimire vecină 
cu perplexitatea nu numai între 
cei mai dăruiți artiști ai vremii 
lui, dar, și din ce au pictat ei, 
ce a fost mai strălucit și mai plin 
de semnificație. Ghidat de același 
instinct fericit a știut să se opreas
că la pînzele unor maeștri străini, 
de o augustă inspirație. Și, după 
ce a adunat o viață întreagă cu o 
patimă împinsă pînă la manie, 
după ce nu și-a îngăduit în întrea
ga sa existență decît această vo
luptate a descoperirii frumosului, 
și-a dăruit comoara, păzită cu 
avariție, țării, ca s-o privească 
oamenii și să se împărtășească 
de bucuriile ei.

într-o epocă în care din sufletul 
omenesc n-a dispărut egoismul 
feroce sau goana după plăceri 
inferioare, pasiunea lui Zambac
cian ne apare ca o sfintă «nebu
nie» ce reabilitează ființa umană.

Festivitatea aniversării a 25 de ani 
de la înființarea Muzeului Zam
baccian.



„Nici o mașină 
și nici 
un utilaj 
sub 
randamentul 
planificat, 
nici un minut 
nelucrat! *

sase iyhkm ns 
DIV SASE MII 
POSIBILE
Text de I. NICOLAE Fotografii de Elena GHERA

Mai bine de șase mii de constructori fac (extr< 
de puternic verbul ăsta!) Tirgoviștei — in zilele Iu 
zilele acestui cincinal, in zilele noastre — o fort 
platformă industrială. Și, cei șase mii, o fac, fără îi 
cu gindire lucidă, de oameni ai revoluției tehnice 
lice; dar — tot fără îndoială — și cu multă dăruire, 
suflet, cu pasiune, cu însuflețire de adevărați edifii 
socialismului. Altfel nu se explică chemarea la îi 
pe care ei au adresat-o tuturor constructorilor d 
colectivele din unitățile de construcții și montaj < 
cu rostul final de a depăși — cu toții — planul p

La Tîrgoviște m-am dus tocmai pentru această cl 
Ca să-i aflu izvoarele, forțele, amănuntele, nuan 
Tîrgoviște m-am dus ca să pun întrebări, multe îr 
Dar mai cu seamă dintre acelea privitoare la e 
constructorilor de acolo pentru reducerea che 
materiale de producție. Trebuia să mă limitez singui 
că o revistă nu-i totuși un roman.

1
— Părul dumneavoastră cărunt, stimate tovarăși 

ghe Stamate...
— Vă îndeamnă să-mi cereți ceva confesii, nu 
— întocmai.
— Atunci, să le fac! Am 58 de ani de viață și 38 d 

rie. Specialist în confecții și montaje metalice..
— Șantiere?
— Spun doar o parte. București: Danubiana, 

de medicamente și Fabrica de cinescoape; Tr. M 
Combinatul chimic; Buzău: Fabrica de zahăr. Fa 
geamuri. Uzina de sîrmă și electrozi. Peste tot < 
de la început și am plecat la sfîrșit De două luni: 
la Tîrgoviște...

— Singur?
— Dacă aș fi venit singur, nu m-aș mai consi 

adevărat șef de șantier. Peste tot mi-am format < 
de muncă foarte puternice. Sudate, în special, su 
Parte dintre foștii mei ucenici sînt acum șefi de 
Doar au trecut peste ei 10—15—20 de ani de șantir 
preocupat de soarta lor. De pregătirea profesio 
și de educația lor ca oameni, l-am învățat să se i 
între ei, să-și respecte viața de familie, iar ab: 
«retezam» cu severitate. Așa am reușit să fac un 
de care-s mindru. Sînt copiii mei. Există între no 
șament reciproc deosebit care explică și succese 
tre și care explică și de ce în ziua în care pe ur 
«se ridică ancora» ne aliniem și plecăm cu toții, în 
în altă parte, pe alt șantier. E adevărat, unii rămîi 
califică și rămîn în fabricile.în uzinele pe care sing 
făcut Șantierul a fost primul lor pas spre munca ii 
iă. Am lăsat vreo 70 la Pipera, iar la Buzău, vreo 100 
venit cam tot cu o sută. Oamenii de bază. Acest 
n-a știut niciodată ce-i acela «loc doi».. Cont 
de pe șantier ne-au învățat să nu mai socotim nici < 
imposibilă. Și aici, la Tîrgoviște, sînt convins că v 
tot pagini de muncă serioasă. Altceva ce să vă m

— Nimic. Ați răsturnat regula interviului. Ne-ați 
punsul înaintea întrebării.

— Și care era întrebarea?
— Pe ce temeiuri, pe ce forțe v-ați bazat dumne 

și oamenii șantierului 4 confecții construcții 
atunci cind ați subscris la angajamentele — ev 
loc ușoare — din chemarea la întrecere lansată 
structorii întregii platforme industriale tîrgovi

2
— Tovarășe Constantin Nițelea, ca maistru și 

ca șef al atelierului de confecții metalice, vreți s 
plicați pe ce căi, dumneavoastră și întreg colectiv 
rului, scontați să contribuiți la angajamentul g> 
constructorilor platformei de a reduce cheltuielili 
lei producție construcții-montaj cu 5 Iei față de 
planificată?

— S-o luăm pe puncte. Aplicăm sistemele 
inaintate pentru debitatul metalelor într-o trasar 
micoasă și cu formații de muncă specializate Ai 
trasează, alții debitează ș.a.m.d. r-iecare om îșî 
ochiul pe un anume obiect, și-i intră in reiiex 
operație. Rezultate le-s total altele Timpul de lucn 
la maximum. Iar în ce privește reducerea eoni 
specifice, ne-am propus pur și simplu să eliminai

Constantin Nițelea in dialog creator cu Lui 
cel mai bun șef de echipă din atelierul său (sti

«Vom depune toate eforturile pentru respectare 
mentului luat». (Excelentul șef de brigadă și 
Constantin Vișan, Împreună cu o parte dini
Im — stingă)



entui de rezervă pe care ni l-au dat proiectantii. Și vă rog 
să notați că în atelierul nostru confecționăm piese cu 
greutăți de pînă la 5 000 de kilograme și că, lunar, confec
ționăm piese din 450 tone de metal; deci nu-i vorba de un 
atelier cu producție modestă.

— Deci acesta a fost punctul unu. Doi?
— O inițiativă privind tot gospodărirea judicioasă a me

talelor: sudarea cap la cap a bucăților de fier-beton rămase 
din tăierea și folosirea lor. Sîntem întru totul de acord cu re
marca secretarului general al partidului făcută la Conterin- 
ța din februarie: noțiunea de deșeuri trebuie să dispară!

— Deci acesta a fost punctul doi. Trei?
— Chestiuni de disciplină. Vom termina cu absențele. 

Iar locul de muncă va trebui să fie ultraorganizat și curat. 
Am de gînd să pun cordoane roșii despărțitoare. Fiecare 
să răspundă dacă nu-i curățenie și ordine pe bucățica lui.

— Deci acesta a fost punctul trei. Patru?
— Dom-le, da’văd că dumneata ești pus să-mi taci pu

blică toată meseria!

3
— Tovarășe inginer Gheorghiu, din cîte am aflat pînă 

acum, dumneavoastră aveți un rost cu totul special în 
cadrul grupului de șantiere de aici.

— Nu-i vorba numai de mine; sîntem un întreg colectiv 
condus de tovarășul director Andrei Mihai. Important e 
altceva: că grupul de șantiere e ajutat de niște forțe, să le

«Vreau să demonstrez în cit timp se poate ridica un cămin 
de 300 de locuri pentru muncitori! Deși specificul nostru 
e altul, montajul, deși am venit doar de două luni, vom avea 
în curind o performantă pe această platformă. (Gheorghe 
Stamate)

Adevăratul loc a! secretarului de partid: pe șantier, lingă oameni, copărtaș al frămîntărilor lor. In imagine, Mihai Gheorghe 
«ascultînd problema» iui Constantin Schiopu și Gheorghe Iliescu.

spun, dinafară. Mă refer la Centrul de organizare și ciber
netică în construcție din București, de care aparțin și eu, 
precum și- la Institutul de proiectări în construcții.

— Cu alte cuvinte, o inițiativă în spiritul celor arătate 
de tovarășul Nicolae Ceausescu la Conferință, cu privire 
la contribuția pe care institutele de cercetări și proiectări 
e necesar să...

— Exact! Numai să știți că noi facem propuneri, îndru
măm, venim cu idei, în sfîrșit, colaborăm, dar munca tot 
oamenii de aici, oamenii șantierelor, o fac.

— Și totuși, depășind modestia dumneavoastră, aș 
vrea să aflu concret ce v-a adus de la București la Tîrgo- 
viște.

— Introducerea programării pe baza graficului rețea. 
Vrem să stabilim desfășurarea unor mari unități de acți
une în timp. Firește, cu ajutorul unui calculator electronic 
vrem să determinăm datele optime de începere, încheiere 
și alocare a mijloacelor de realizare pentru fiecare activi
tate în parte. Grupul de șantiere a și folosit o parte dintre 
graficele elaborate. Urmează extinderea sistemului. Pînă 
la sfîrșitul lui '72 vom generaliza — așa cum ne-am angajat 
— pregătirea, programarea, lansarea și urmărirea pro
ducției pe bază de metode moderne de calcul.

4
— Ați semnat chemarea la întrecere, tovarășe Virgil 

Aldea, din partea celor mai tineri constructori ai platformei 
industriale, din partea uteciștilor. Care va fi aportul lor 
special?

— Desigur, e greu să facem o delimitare certă, pentru 
că toți, și cei tineri și cei mai puțin tineri, ne străduim să 
realizăm aceleași obiective. Dar se poate spune că nouă 
ne revine realizarea pînă la finele acestui an a structurilor 
ae rezistență de la sălile de mașini de la laminorul de pro
filuri mijlocii și ușoare, ca și acelea de la stațiile de trans
formare de pe platforma industrială. Aș mai adăuga că 
mai ales tinerii urmează cursurile de calificare; că tot 
tinerii au dedicat o oră pe săptămînă gospodăririi șantie
relor; și, în sfîrșit, că se studiază posibilitatea înființării 
unor brigăzi formate doar din tineri. Există de altfel astfel 
de echipe experimentale, care au rezultate foarte bune.

5
— Despre dumneavoastră, tovarășe Constantin Vișan, 

am auzit doar cuvinte de laudă.
— îmi ies lucrurile bine, probabil din pricina experienței. 

Sînt constructor de 26 de ani.
— Am mai auzit că, alături de angajamentele generale, 

v-ați luat și unul personal.
— Am executat multe lucrări importante, la Combinatul 

de îngrășăminte chimice din Tr, Măgurele, la Combinatul 
Făgăraș, la Pitești, dar acum m-am întors acasă, la Tîr- 
goviște, și cum să vă spun... aici trebuie să lucrez cu o 
stimă deosebită. Am cerut să-i tie dat brigăzii mele cel mai 
important obiectiv: turnul de răcire hiperbolic de la oțelărie. 
De altfel, la Rafinăria din Pitești am mai făcut patru din 
astea. M-am angajat să-l terminăm cu 30 de zile mai de
vreme față de termenul stabilit; execuția să fie de o calitate 
superioară; iar consumul specific de material să-l reducem 
cu 1 la sută. în sfîrșit, m-am mai angajat să pun în practică 
două inovații de-ale mele care, pe lîngă economiile în 
procent de 95 la sută de material lemnos,vor determina o 
scurtare a termenului de execuție și vor elimina tencuielile 
ia realizarea betoanelor

6
— Ca secretar al comitetului de partid al grupului de 

șantiere, ați putea să-mi spuneți, tovarășe Mihai Gheorghe, 
cui aparține inițiativa chemării?

— Bineînțeles comuniștilor din organizația de bază 
nr. 1 a șantierului oțelărie. După aceea însă propunerile 
au țîșnit de pretutindeni.

— Care vi se par mai importante?
— E greu de spus. Dar să mă opresc la organizarea șan

tierului model la sectorul laminoare de la Uzina de oteluri 
aliate. Model înseamnă — acolo — metode moderne de 
calcul; tehnologii și metode de lucru avansate, cu grad 
superior de mecanizare a lucrăriior; realizarea de economii 
față de nivelurile prevăzute; executarea lucrărilor de con

strucții-montaj în acord global în proporție de 100 la sută.
— După ce, împreună, am bătut cu pasul șantierele 

platformei, după ce, împreună, am vorbit o zi întreagă, 
ce țineți să mai consemnez aici, pe hîrtie?

— Neapărat un lucru pe care îl socotesc esențial: obiec
tivele chemării noastre la întrecere sînt în spiritul conclu
ziilor Conferinței pe țară a cadrelor de conducere din 
întreprinderi și centrale industriale și de construcții. Cu 
alte cuvinte, țin să subliniez caracterul lor lucid, științific, 
obiectiv.

literare
de Traian STOICA

Radu CÂRNECI:

oracol deschis

Nu e nicidecum greu să se observe semnul inedit sub 
care evoluează lirica din ultima carte de poeme a lui Radu 
Câmeci. Sau, mai bine-zis, în parte inedit; pentru că nu 
avem de-a face cu o ruptură între producția anterioară 
și cea de acum. Subzistă si în Oracol deschis elementele 
de ordin formal si tematic aflate în cărțile de dinainte. 
Dragostea, patria, moartea solicită mai departe si pre
ponderent sensibilitatea și meditația poetului; iar vocabu
larul cu virtuți plasticizatoare al poemului, o anumită 
învăluitoare cantabilitate a versului, însăsi structura 
metaforei din termeni luxurianți, chiar unele «ticuri» 
verbale, factura deschis confesivă, sînt, în ultimă instanță, 
constante si în această, fără îndoială, nouă ipostază. 
Noutate de ton si atitudine care provine din adîncirea 
procesului de interiorizare, proces cu remarcabile conse
cințe. Mai meditativ și mai puțin decorativ, Radu Câmeci 
ne apare cu substanță grav și concentrat. «Acest cintec 
îl încep cu o tristețe a frunții», ne previne poetul în semni
ficativul «Poem de început» al cărții. Ne place să evi
dențiem în această «tristețe a frunții» nu o dezolantă 
tristețe a inimii, ci una lucidă a minții, acum mai acut 
deschisă în sensul sondajului universului interior și 
exterior. De altfel, însuși poetul ne mărturisește că «e 
timpul /să ne întrebăm de toate ce se văd/si mai ales de cele 
ce-s ascunse»...

Cu această întrebătoare luciditate, autorul Oracolului 
deschis (titlu foarte potrivit cu noua sa stare poetică) 
cată a «coborî» în «străfundurile» sentimentelor și gîndu- 
rilor ce-1 bîntuie cînd «coboară acum, o dată cu vîrsta, 
spre brumă». Mai insistăm: e o «coborîre» nu a insului 
copleșit de enigmele existențiale, ci a unuia setos de 
adîncuri, spre a găsi acolo dezlegări și certitudini. Poetul 
e încă obsedat de semnificația mai vechiului său îndrăgit 
mit al lui Zamolxe ce «s-a ascuns în miezul pămîntului». 
De aici și acea neîntreruptă «coborîre», stare nu lipsită 
de încordare și neliniște, dar de previzibile jubilații spi
rituale ca în poemul «Ciudat drum»: «un duh mă cere 
acolo în străfunduri/ si fiecare unghie-t o stea...»

E interesant de constatat că motivele de inspirație cu 
care ne-a obișnuit poezia lui Radu Câmeci revin cu aceeași 
frecvență și funcționalitate, dar perspectiva din care ele 
sînt explorate are un evident spor de intensitate. Febrili
tatea c diminuată în avantajul unei emotivități mai de 
conținut, pateticului dezlănțuit i se substituie interiorita- 
tea unei trăiri marcate de o mai mare autenticitate. Poetul 
redescoperă alte dimensiuni, mai aproape de originar, ale 
lucrurilor. Iată un poem care ne vorbește de condiția 
actuală a poetului, de modul său de acum de a revedea 
lumea, unde vom remarca m ultima strofa nevoia de 
cenzură pusă în calea unei sensibilități înfierbîntate: 
«Am să te descopăr iar. Tu vei tăcea./ Cu palide miini 
ochii-i vei ascunde/ în timp ce trupul va înflori frăgezit/ de 
privirile mele./ț Vor cădea de pe tine spaime, cojindu-sej și 
sufletul ți-l voi face de răcoare,: iar părul din aer auriu,/ 
ca un vin vechi.// O, femeie, duhul meu/ a intrat în amiază 

si arde/ ca un pom rodindu-se. Trebuie să plingi/ spre-a 
avea o fintînă — între noi».

Setea de originar e manifestă și constituie caracteristica 
de esență a paginilor din Oracolul deschis. O găsim si în 
poezia patriotică, din care, pentru exemplificare, vom 
transcrie această primă strofă din frumosul poem«Momeni 
adînc»:«/n drum spre cetatea de piatră/ sufletul meu isi 
găsea Strămoșii, îi îmbrățișa, le lua de pe umeri armele si 
armurile, și durerile de pe chip si grijile/ și păcatele vechi 
și străvechi».

Vom menționa, în fugă, că modificări substanțiale au 
intervenit și în mijloacele de expresie. Poetul nu mai e 
ademenit de pitorescul vocabulei si metaforei fără suport 
ideatic și emotiv de care se făcea uneori culpabil, de culti
varea unei versificații, cîteodată excesivă, retorica, de 
presupusa sevă a expresiei. Acum, cu rare excepții («și 
vînturi sună spre un auz de dor»...), cuvîntul are con
gruență, exprimă susținut ideea poetică, are, ca să spunem 
așa, culoarea sentimentului, și nu pe acea pur exterioară. 
Dar, ne spune poetul: «Trebuie să tăiem, să căutăm adine, 
să stoarcem/ piatra frunții și, picătură cu picătură,/ auria 
putere să vă nască, cuvinte, fără de care nu !» Drept care, 
stimîndu-i trecutul și elogiindu-i prezentul, îl așteptăm 
cu interes pe drumul în urcuș pe care a purces.
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DE...
de Cornel BOZBICi

Pînă nu demult, aserțiunea că timpurile în care trăim 
ar aparține «civilizației cărții» era cvasiunanim acceptată. 
Cu douăzeci ți cind de ani în urmă, poate acesta era un ade
văr de necontestat. Dar un sfert de veac, agresiv ți tumul
tuos, a diminuat importanța definiției bazate pe primatul 
lecturii. Viața contemporană a consfințit triumful imaginii, 
adăugind la «vechile canale» (fotografia, cinematograful, 
revista ilustrată etc.) altele noi, de o infinită putere de 
penetrație ți influențare, ca televiziunea ți publicitatea. 
Trăim deci o dictatură a vizualului de la care avem prea 
puține țanse să ne sustragem. Trăim, cum remarca un filo

zof al artei ca Rene Huyghe, într-o lume care poate fi 
considerată indubitabil o «civilizație a imaginii».

«Acest gust, această obsesie a imaginii, această robie 
uneori — notează Rene Huyghe — au pregătit triumful 
actual al artei: căci ți ea vorbețte ochilor, iar ochii, dornici 
de o hrană continuă, au descoperit prestigiul tabloului. 
Acolo unde odinioară îți găseau delectarea numai o elită 
de,,,amatori instruiți se năpustețte astăzi mulțimea publi
cului. Muzeele, expozițiile din ce în ce mai numeroase 
cheamă la admirarea capodoperelor; ața cum în economia 
modernă biletul de bancă a fost inventat pentru a suplini



I prea rar, reproducerile în culori, de la ilustrația de 
s sau de revistă pînă la facsimilul înrămat, se răspîndesc 
uc pe toți pereții, în școală, în uzină, locuințe, prezența 
eînlocuit a pictorului».
oliferarea imaginii a intrat în atenția sociologilor, 
menul fiind privit din punct de vedere al implicațiilor 
ile, în speță urbanizarea, care provoacă ample mutații 
importamente și implicit în cel cultural-artistic. într-o 
iv recentă culegere de studii a unui colectiv de socio- 
care au investigat zona Brașov, cercetătorul T. Bogdan, 
îndu-se de decorarea apartamentelor în cîteva blocuri 
cartierul Steagul Roșu, constată următoarele pro- 
ii în modalitatea de decorare a pereților: fotografii 
milie — 45,08, reproduceri — 22,1, tablouri originale 
',7, scoarțe și vase —14,3. Cifrele se referă la un singur 
iar analizele statistice care ar rezulta din alte referiri 

in decît să sublinieze dominația imaginii și, ca un fe- 
en local, «un moment de luptă între elementul tra
tai» (fotografiile de familie) și «elementul de modă» 
-oduceri, tablouri etc.)... «și că această luptă nu este 
iplin încheiată la marea majoritate a populației investi- 
>.
isesia imaginii e pe deplin ilustrată și în consumul 
aducerilor de artă în România. Cel puțin de 10—15 
cestea foc obiectul unei difuzări organizate și intensive 
inei cereri crescînde,și aserțiunea poate fi susținută de 
momente: 1971, an în care 22 de «modele» (res- 

v reproduceri) au fost difuzate într-un tiraj de aproape 
ă de mii de exemplare, și 1972, cînd solicitările echi- 
ză un tiraj de peste o sută de mii de exemplare.

GUSTURI Șl... CONTROVERSE

meni nu știe ce preferă cu adevărat publicul în materie 
iproduceri de artă. Afirmația pare paradoxală, dar nu 
loc neadevărată. Instrumentele de investigație, în 
i sondajul făcut de specialiști, nu sînt utilizate, la noi, 
ast domeniu și după toate probabilitățile nid nuvor fi. 
cine e dispus să finanțeze o acțiune de amploare pentru 
□meniu considerat tacit (dar nu declarat) minor? în 
gusturile sînt eterogene. Ele sînt influențate de ni- 
de cultură, de climatul grupului social, de inexistența 
cod universal de descifrare etc., etc Un ins cu un gust 
at va cumpăra mai rar o reproducere ca s-o atîrne pe 
te, el aspirind totdeauna spre un original; un altul, 
ărui preferințe sînt guvernate de criterii estetice 
fice noilor forme ale artei, nu va achiziționa niciodată 
ntoarcere de la păscut». Ambiguitatea gusturilor ra
ită la diversele grupuri sociale ne-ar permite să dis- 
m nenumărate motivații. Rămîn cele cîteva sute de 
le potențiali consumatori de imagini plastice, — ne- 
jeni ca masă — virtuali receptori ai acesteia, care prin 
irul lor formează discret, permanent și cu o intensitate 
ivă o opinie publică gata să devină incomodă dacă nu

za de sac» — un efect artistic ?

crescu să fie singurul pictor preferat de public?

i se cunoaște pulsul și agresivă dacă nu i se recunoaște 
gustul...

Se pare că la ora actuală singura sursă de informații asu
pra gustului public o constituie corpul de merceologi 
(ai centrelor de librării din țară) care fac achiziții. Ei de 
fapt și hotărăsc pulsul pieței reproducerilor de artă; sînt 
minusculii dictatori care ne-au relegat în secolul al XIX- 
lea, impunîndu-ne ca unic pictor (ale cărui opere sînt demne 
de a fi contemplate) pe Nicolae Grigorescu sau eventual 
pe Aman. Ei au umplut pereții apartamentelor cu care cu 
boi și turme de oi, cu țigani și petreceri cu lăutari, uzînd 
de un argument sentențios: «Asta se cere, ăsta-i gustul 
publicului». Drept urmare, cea mai mare partea producției 
editoriale de reproduceri de artă se bazează de cîțiva ani 
pe reeditarea lui Grigorescu și Aman. Susținem această 
promovare a valorilor naționale din veacul trecut; dar 
dacă e adevărat că trăim în secolul al XX-lea și chiar spre 
finele lui, ar trebui ca atotputernicul grup de merceologi 
să ne faciliteze accesul și la valorile plastice contemporane. 
Altfel, ne situăm într-un climat spiritual cu totul absurd, 
acceptînd să mai credem că «publicul a rămas în contact 
exclusiv cu spațiile spirituale și de afectivitate preexistente 
artei moderne».

De altfel Editura «Meridiane» propune an de an bazei 
de desfacere a cărții cîte un plan de reproduceri în care sînt 
incluse numeroase opere ale unor pictori români moderni 
(Dărăscu, Șirato, H. Catargi, V. Mărgineanu, Ion Gheorghiu 
ș.a.) sau europeni (Sisley, Derain, Van Gogh, Kandinsky). 
Dar actualul mecanism al comenzilor favorizează nu opiniile 
editurii ci pe cele ale exponenților librăriilor, nespecial iști 
în artele plastice.

TEHNICĂ Șl FIDELITATE...

Dacă în domeniul gustului raportul artă-public rămîne 
un sistem deschis, care deși nu poate fi strict normat 
în orice caz poate fi mediat, cînd e vorba de fidelitatea 
imaginii aspirațiile sînt unanime. O reproducere de artă 
se cumpără și se transformă într-un obiect de contemplare 
și pentru că ea însumează virtuțile originalului... Să fie 
chiar așa? Nu cultivăm o prejudecată păcătuind prin igno
ranță?

Pînă a nu se inventa mijloacele mecanizate de imprimare, 
amatorii de reproduceri se mulțumeau cu xilogravuri și 
stampe după lucrări gravate în aramă, care încorporau o 
mare virtute artistică: erau fidele originalului. Doar uzura 
matriței putea să vicieze această relație. Dacă adăugăm că 
reproducerile erau lucrate chiar în atelierul artistului, ne 
vom da seama că rareori fidelitatea putea fi pusă la îndo
ială. Cointeresarea artistului era uneori atît de activă încît 
Rubens, care realiza din vînzarea de planșe sume conside
rabile, a fost acuzat în 1635 că sustrage din Franța valori 
prea mari. Gîndindu-se la un eventual embargo, se spune că 
situația i-ar fi prilejuit această reflecție: dacă piața franceză 
îi va fi interzisă, el se va mulțumi și cu restul Europei... 
Timp de cîteva secole, pînă la formarea unei piețe moderne 
a reproducerilor, gravura a fost aceea care a satisfăcut 
apetitul de imagini al amatorilor care nu puteau să cum
pere originalele celebre. Azi, gravurile de odinioară au 
devenit opere artistice care înmagazinează adeseori, prin 
raritatea lor, valori inestimabile.

Se constată în tot acest timp — și faptul trebuie reținut 
— prezența artistului, controlul său asupra reproducerii. 
De altfel, prima lege asupra proprietății artistice a avut 
drept cauză colportarea de reproduceri. Pictorul englez 
Hogarth, scandalizat că negustorii de gravuri încredințau 
fără știrea sa unor muncitori reproducerea tablourilor 
sale, a elaborat împreună cu cei mai buni juriști un text 
de lege pe care parlamentul britanic l-a adoptat în 1735.

Cromolitografia — o tehnică mult mai aproape de zilele 
noastre — nu e nici ea produsul unei munci artizanale 
întîmplătoare. Marea ei fidelitate față de original se dato
rează nu numai tehnicii, ci poate în primul rînd ochiului, 
mîinii și culturii plastice a celui care o lucra, totdeauna sau 
mai întotdeauna un artist.

Mijloacele moderne de imprimare au schimbat radical 
datele problemei: artistul a fost «înstrăinat» de opera sa. 
între tabloul original și reproducere apare un intermediar 
— filmul color. El aduce cu sine germenele unei infidelități 
latente la care nu se poate renunța, filmul fiind purtătorul 
unei tehnici prodigioase. Sau altfel spus, trebuie să judecăm 
valorile fidelității în alți termeni. Pentru că nici o tehnică 
din lume nu va reuși să redea inefabilele nuanțe ale unui 
tablou. Atunci? Specialiștii în arta tipografică spun că 
două sînt căile prin care se poate ajunge la adevărurile 
fidelității. Prima: să se cuprindă toate nuanțele pe care 
procesul tehnologic de tipărire le poate reproduce. A 
doua: să se păstreze atmosfera cromatică, printr-o inter
pretare și recreare a imaginii (modalitate practicată de 
altfel de cele mai multe dintre editurile europene).

Aceste păreri cvasiteoretice nu scuză calitatea, adesea 
deplorabilă, a reproducerilor de artă pe care le colpor
tează librăriile noastre și pe care le tipărește «Arta grafică» 
din București. O hîrtie care are o diformație liniară prea 
mare și face imposibilă suprapunerea exactă a culorilor; o 
cerneală cu pigmenți necorespunzători care reduce mult pu
terea de seducție și adevărul nuanțelor cromatice; practi
carea reeditărilor pe diapozitive folosite în repetate rînduri 
și pe care Editura «Meridiane» nu le înnoiește; reprodu
cerea pe peliculă a originalelor după procedee primitive, 
cîteodată departe de normele științifice; punerea în prac
tică a unei invenții diabolice, practicată de «Decorativa», 
aceea de a imprima pe reproducere textura unui sac de 
ambalat cereale (cică pentru a da mai multă autenticitate 
imaginii), sînt tot atîtea cauze ale calității necorespunză
toare a reproducerilor de tablouri. Dacă adăugăm la 
acestea și gustul îndoielnic al merceologilor, care se pre
valează de cel al publicului, avem adevărul complet.

stilul (II)
de Henri WALD

Stilul nu rezidă, așadar, nici în strălucirea semni
ficantului și nici în profunzimea semnificației, ci 
în cîmpul semantic format între acești doi poli ai 
oricărei opere umane. Stilul nu este nici arta construi
rii semnificantului, nici arta făuririi semnificației, 
ci arta actului însuși de semnificare. Expresivitatea 
unei opere rezultă din mișcarea spiritului, în ambele 
direcții, de la sensibilitate la intelect, de la semnifi- 
cant la semnificație. Există o continuă influență 
retroactivă a semnificației asupra semnificantului. 
«Grupul zdr în cuvîntul zdrobesc—observa Tudor 
Vianu exprimă sfărîmarea unui obiect numai a- 
tunci cînd îl raportăm la înțelesul acestui cuvînt, 
nu și în alte împrejurări, de pildă cuvîntul zdravăn». 
Dacă un semnificant este cu atît mai «motivat» 
cu cît materialitatea lui evocă mai puternic semnifi
cația pe care o semnifică, atunci stilul îi restabilește 
motivația fără să restrîngă distanța dintre el și 
semnificația la care a ajuns.

Ignorarea esenței dialectice a stilului a dus la 
apariția a două curente opuse și la fel de unilaterale: 
literalismul și scientismul. Primul sacrifică semnifica
ția pe altarul semnificantului, iar celălalt, invers. 
Jean Cohen pretinde că poetul «este creator nu de 
idei, ci de cuvinte», iar Roland Barthes vrea să se 
ajungă la «comunicarea gîndirii pure, fără ca 
această comunicare să mai desfășoare un mesaj 
parazit». într-o epocă în care au apărut pictori 
care nu știu să deseneze, poeți care nu știu să scrie 
versuri, muzicieni cărora le displace melodia și 
cîntăreți care n-au voce, stilul devine... scriitură, 
adică un sistem de semne, dincolo de adevăr și fals, 
bine și rău, frumos și urit, cu ajutorul căruia oamenii 
își reglează raporturile lor cu natura, precum și 
raporturile dintre ei, fără nici un «mesaj parazit». 
Numai că acest «mesaj parazit» este prima condi
ție a stilului și principala sursă a evoluției lingvistice. 
Un sistem de semne fără «mesaj parazit» este 
inevitabil încremenit; așa este sistemul nostru de 
numărare. El nu poate evolua decît printr-o inter
venție din afara lui, prin adăugarea unor noi semne 
și a unor noi convenții.

» S-a spus de către multi că stilul este o abatere de la 
vorbirea curentă, o folosire, originală a limbii 
obișnuite. însă ce anume determină pe cineva să 
întrebuințeze în mod personal limba societății sale? 
Faptul că are ceva de adăugat la cele spuse pînă la el. 
Prin stil, vorbitorul sau scriitorul comunică semeni
lor ceea ce poate deveni un bun comun din ceea ce 
a simțit și a gîndit el.

Cînd Nicolae Bălcescu povestește faptele româ
nilor la prezent și isprăvile otomanilor la trecut, 
el se «abate» de la «concordanța timpurilor» pentru 
a-și exprima simpatia față de apărători și antipatia 
față de năvălitori. «Ceilalți—scrie Nicolae Bălcescu 
— își căutară mîntuirea în fugă, dar ai noștri, 
urmărindu-i în întunecimea nopții fără seamă, 
îi ucid sau îi prind mai pe toți». Acest procedeu 
stilistic este numit de Tudor Vianu «tehnica baso
reliefului literar». Altemînd lumina prezentului cu 
umbra trecutului, N. Bălcescu realizează în litera
tură adîncimea și prim-planul. «Faptele eroului 
slăvit—scrie T. Vianu—sînt povestite la prezentul 
istoric și participă la via lumină evocativă a acestui 
timp; isprăvile adversarilor sînt narate la trecut și 
împinse, o dată cu aceasta, în planuri mai umbrite 
ale reprezentării». Stilul este mai mult o abatere 
de la banal decît de la gramatical. Stilul nu este o 
ornamentație exterioară a unei banalități, ci un 
nou fel de a simți și de a gîndi lumea. Stilul măsoară 
libertatea vorbitorului față de constrîngerile limbii.

Stilul se întemeiază pe unitatea dialectică dintre 
material și spiritual, dintre sensibilitate și intelect, 
dintre individual și social. Stilul este. într-adevăr. 
omul însuși.
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mapamond 72
de loan GRIGORESCU

caragiale 
tokyo-bucurești

Momentul mi-a revenit brutal în memorie, deunăzi, 
revăzînd «O scrisoare pierdută» la Teatrul «Lucia 
Sturdza-Bulandra» în viziunea lui Liviu Ciulei. Cu trei 
ani în urmă trăisem cu o intensitate sufocantă emoția în- 
lîlnirii cu Caragiale la Tokyo, și momentul acesta — pc 
care atunci cînd scriam «Fenix inflamabil» nu l-am putut 
povesti în toată forța lui răscolitoare mi-a revenit 
aidoma în sala bucureșteană. Era un salt enorm peste 
mii de kilometri și, totodată, peste o epocă. Acel Caragia 
le întîlnit în teatrul «Bugeiza» din preajma Broad
way ului nipon—Ginza scăldată zi și noapte în zbaterea 
spasmodică a neonului—îmi reapărea la el acasă așa 
cum îl știusem dintotdeauna, și totuși altfel. Așa cum 
mi-1 arăta Liviu Ciulei. Critica teatrală a salutat copios 
omagiul adus marelui nostru dramaturg de strălucita 
echipă de actori din Schitu Măgureanu și nu-mi mai 
rămîne să adaug decît un singur cuvînt, încă nerostit de 
cronicari: virilizarea. Virilizarea panopticului uman din 
«Scrisoarea pierdută» așa cum presupun că a existat, 
inițial, în concepția autorului. între cele două spectacole 
din Tokyo și din București, o epocă diferită dar și 
o trăsătură comună: perenitatea și universalitatea lui 
Caragiale. Rîsul era însă același. Căci și la Tokyo, 
unde teatrul modern este dominat de formele tradițio
nale ale lui Noh și Kabuki, atît de impenetrabile de către 
noi, europenii, se poate, se mai poate încă țese o vertigi
noasă intrigă politico-electorală în jurul pierderii unei 
scrisorele de amor, se mai poate șantaja divulgarea 
sentimentelor, se mai poate leșina, zbuciuma, isteriza 
sub panicanta întrebare «dar ce va zice guvernul ?», apro
po de furtunile iscate într-un orășel burghez de provincie 
din pricina unei mărunte afaceri de buduar cu grave 
implicații în desfășurarea luptei pentru putere. La 
Tokyo, ca și la Paris, la Helsinki sau la Montevideo, o 
entuziastă echipă de actori îl decopereau pe Caragiale 
și îl arătau japonezilor. în viziunea lor, coana Zoe 
Trahanache descindea din lumea de pastel a gheișelor. 
Cațavencu avea apucături de intrigant la curtea șoguni- 
lor. Tipătescu izbucnea în coleră ca un samurai sanguinar, 
Cetățeanul turmentat mirosea a «sake» la fel deonatu 
rel» ca autohtonul nostru «șpriț», iar Agamemnon 
Dandanache își filtra tîmpenia cosmopolită prin rafi
namentul alambicat al unei multiseculare școli a intrigii 
extrem-onentale. O dominanta: virilitatea lumii incri
minate. primatul politic al intrigii și, prin acestea, 
contemporaneitatea de strictă actualitate a clasicului 
român. Nu o adunătură de decrepiți. de gîngavi, de 
infantilizați prin atribute exterioare, de mărunți pro
vinciali goi pe dinăuntru dar setoși de putere, ci un 
vertiginos carusel al vicleniei în care prostia era doar 
mimată spre a fi folosită ca armă perfidă alături de dema
gogie și patriotardism. Lui Zaharia Trahanache ii 
convenea postura de încornorat, deoarece era deposedat 
de armele necesare în viața erotică și în rechinismul 
politicii «evoluate», tiradele lui Brinzovenescu prefigu
rau filibusterismul contemporan. Pristanda devenea 
«slugă la doi stăpîni» într-o lume modernă.

Nu știu dacă regizorul spectacolului de la Tokyo 
a văzut pe vreo scenă românească «O scrisoare pierdută», 
dar poate că, nevăzînd-o, aici, a intuit-o pe o scenă 
universală.

Ciulei repune cu spectacolul său de la Teatrul «Lucia 
Sturdza-Bulandra» potența lui Caragiale în rangul 
marii virilități. De aid acuitatea, causticitatea, virulența 
satirei caragialești scuturate de colbul așternut peste 
ea de scurgerea timpului. Ciulei n-a mai vrut să ne 
demonstreze doar că moravurile, mutabile, s-au schim
bat, nid că incultura era fenomenul studiat d,așa cum 
spunea George Călinescu. «incompatibilitatea dintre 
mijloace și forma de civilizație adoptată și,mai la urmă, 
incongruenta de idei care poate persista pe once treaptă 
de civilizație...» alături de aspirația individului către 
supremul stadiu al incompetenței sale, iată în ce mi se 
pare a consta optica regizorului român asupra capodo
perei lui Caragiale.

Printr-un salt în timp șt în spațiu capabil să ateste 
perenitatea și universalitatea acestei opere, mă aflu 
acum nevoit să divulg emoția sufocantă încercată cu 
trei ani în urmă la Tokyo și reeditată cu și mai mare 
forță, zilele trecute, la București.

IDEALUL 
RIAOIITIOXAK 
IDEALUL 
SPIRITULUI 
T1AÂR

Masă rotundă realizată de Cristache NICOLAE

împlinirea unei jumătăți de veac
de la crearea Uniunii Tineretului Comunist 
prilejuiește o amplă evocare 
a trecutului de luptă revoluționară 
al avangărzii tineretului din România. 
Cu această ocazie, 
redacția noastră 
a organizat o masă rotundă cu tema: 
idealul revoluționar — idealul spiritului tînăr. 
Au participat: Tatiana BULAN și Alexandru BONDOC, 
vechi militanti ai mișcării comuniste de tineret din țara noastră, 

Carmen DIACONESCU, studentă la Facultatea de filozofie din București, 
Ion COCIUBA, secretarul Comitetului municipal U.T.C. București, 
Dan CRĂCIUNEANU, elev la Liceu! «M. Sadoveanu» din București, 
Liviu KISS, secretar U.T.C. la C.A.P.-Petrești, 
Ion MIHAI, muncitor la Uzinele «Timpuri noi».

REDACȚIA: Motiv de meditație retrospectivă in viata 
oricărui om, în istoria unei organizatii, virsta semicentenară 
devine momentul unor semnificative interferențe, punctul 
unde, privind In trecut, generația contemporană iși reflecta 
in oglinda evenimentelor de atunci înfățișarea pe care ea 
însăși o va lua tn fata generațiilor viitoare, in timp ce, cei 
care au trăit și au luptat in vremurile de debut, deslușesc in 
configurația prezentului valoarea sentimentelor și durabili
tatea idealurilor de odinioară. Am invitat aici, la această masă 
rotundă, reprezentanți ai mai multor generatii pentru ca 
împreună să dezbatem una dintre temele care in prima ju
mătate a acestui veac atlt de frămîntat a captat reflecțiile 
tuturor revoluționarilor tineri din tara noastră. Procedînd 
astfel am avut în vedere momentul jubiliar în care ea are loc, 
dar și sentimentul că pentru cei care au trăit și au luptat In 
acele vremi de trecui eroic nici un omagiu nu ar putea egala 
interesul meditației vii asupra gindurilor cărora ei li s-au 
consacrat In întregime și despre care ei au știut mai bine 
decît oricine că necesită o interogație permanent reînnoită.

I. COCIUBA: Tema acestei dezbateri — idealul re
voluționar, idealul spiritului tînăr, avînd în vedere îm

prejurarea festivă în care are ioc, este deosebit de actuală. 
Tipul tînărului care aniversează astăzi împlinirea unei 
jumătăți de veac de la înființarea Uniunii Tineretului Co
munist este acela al revoluționarului integrat cu toată 
ființa sa în contemporaneitate. Alegerea liberă a idealului 
de viață, apropierea și confundarea cu el, fac ca tînărul 
de azi să apară ca o ființă vibrînd pentru progresul său și 
al societății, promotor al tendinței continue de perfecțio
nare atît a existentei obiective cît și a existenței sale su
biective. Orînduirea socialistă, ca o reală luare în stăpînire 
a esenței omenești de către om și pentru om (Marx), în
seamnă acțiunea liberă a omului în funcțiile sale esențial 
umane și în primul rînd în formularea și realizarea idealului

ALEXANDRU
BONDOC:
...noi intram în orga
nizație, adică ale
geam un drum in via
ță.

său de viață. Nota dominantă a spiritului revoluționa 
contemporan o constituie orientarea constructivă îi 
toate problemele cu care ne confruntăm în dezvoltare 
noastră social-economică. Idealul revoluționar se mani 
festă într-o fermă ancorare cotidiană în îndeplinirea obiec 
tivelor care jalonează progresul în fiecare domenii 
în dăruirea întregii noastre energii la propășirea patrii 
noastre.

T. BULAN: Idealul uteciștilor a fost — și este — idee 
Iul partidului; sintetic l-am putea defini ca fiind transfoi 
marea revoluționară a societății. Mi se pare interesant s 
ne oprim puțin la legătura acestui ideal cu viața fiecări 
tînăr, la măsura în care el este asimilat ca o convinger 
personală, profundă, ca parte esențială a ființei sale. î 
condițiile ilegalității, fiecare comunist, fiecare utecist ni 
știa dacă va apuca să trăiască o revoluție socialistă, dac 
va fi participant al construcției socialiste. Aceasta nu 
împiedica pe comuniști să activeze cu toată ardoarea și di 
ruirea de sine. Ilegaliștii insă nu erau niște asceti sau fanatic, 
erau oameni și nimic din ceea ce e omenesc nu le-a fo: 
străin, in sensul cel mai bun al cuvlntului; aveau simți 
umorului, știau să guste frumosul, să fie pasionați pentr 
meseria lor, fideli, profunzi in dragoste, in camaraderii 
Toate acestea Insă erau strins împletite cu țelul fundament, 
al vieții lor, cu activitatea lor revoluționară. Nu exista nici 
contradicție intre calitatea de utecist și aceea de om. Și poai 
in virtutea faptului că erau profund umani, erau și adevăra 
revoluționari, și invers: calitățile lor de revoluționari i 
dădeau o profundă omenie. Oamenii aceștia au trăit in cor 
diții foarte grele, erau supuși la tot felul de încercări: inch, 
soare, bătăi, condamnări la moarte. Și moarte fără condam 
nare. în ciuda acestora, conștiința că trăiesc pentru o cauz 
nobilă, sentimentul că erau înconjurați de oameni care gin 
deau la fel, le dădeau sentimentul de plinătate a vieții, 
încălzeau sufletește, făceau ca ei niciodată să nu se simtă sin 
guri. Trăiau un sentiment de apartenență la o mare și minuna
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tă familie. Acest lucru le dădea Încredere in forțele proprii, in 
cei de alături și, prin aceasta, in ceea ce este mai bun și mai 
frumos in om. Cu toate greutățile, cu toată sărăcia, specifice 
uteciștilor din ilegalitate, oamenii se simțeau bogati. Astăzi, 
celor ce-au activat atunci trecutul li se pare frumos. S-a 
uitat ceea ce a fost greu — a rămas doar sentimentul plină
tății vieții, sentimentul legăturii cu tovarășii de luptă, cama- 
aderia, adevărata frăție.

L COCIUBA: Cînd tovarășul Nicolae Ceaușescu se 
referea la necesitatea reînvierii romantismului revolu
ționar, trebuie să fi avut în vedere tocmai aceste minunate 
calități...
T. BULAN. Oei, era romantism revoluționar, în sensul 

cel mai bun al cuvîntuiui; acel romantism care nu te face 
să plutești in nori; trăiai pe pămînt, te ocupai de lucruri 
foarte pămîntești, dar în același timp erai încălzit de senti- 
nentul trăirii depline.

AL BONDOC: Pasiunea de care vorbea tovarășa Ta- 
Sana Bulan nu s-a alterat nici astăzi, s-a păstrat intactă 
dealul revoluționar nu se împacă cu blazarea, el presu
pune entuziasm, și dacă cei care au luptat acum 50, 40 
sau 30 de ani au fost entuziaști, ei rămîn așa pînă la adinei 
pătrineți, mai ales că acum beneficiază de împrejurarea 
ie a-și fi văzut visul împlinit în perioada 1940—1944 am 
ost In închisoare și trebuie să vă spun că și acolo entu-

CARMEN
DIACONESCU:
Și poate prima năzu
ință a noastră este 
aceea de cunoaștere.

iasmul se manifesta în orice făceam, in orice activitate, 
i noi aveam o viață foarte bogată, făceam chiar producție 
itr-un anume fel, Eu am lucrat,de pildă, la strung in lemn, 
-a pornit o întrecere intre uteciștii din închisoare care 
reduceau cele mai frumoase obiecte de șah, — lucram 
i figurine de șah pentru Ajutorul roșu — deci era o intre- 
ere,și o întrecere foarte aprinsă, cine să ia titlul de cel 
■ai bun strungar; eram vreo șase sau șapte uteciști. A- 
pam și o viață culturală. Cultura noastră națională, asi- 
lilarea ei era una dintre preocupările noastre esențiale, 
e crede uneori că acolo învățam numai marxism-leninism, 
u, făceam și limbi străine, și geografie, și istorie, cine 
î a avut nevoie căpăta de-acolo de unde putea lua... 
T. BULAN: Această trăire intensă e proprie tuturor 
imenilor care simt că participă la o creație, la o acțiune 
: care sint legați sufletește. Același lucru l-au simțit 
aceia care au participat la șantierele naționale de mai 

ziu ca și de astăzi. Aici ar mai fi de spus un lucru legat 
9 zilele noastre: un obiectiv fundamentări al socialismului 
>te ridicarea nivelului de trai al celor ce muncesc. Asi- 
irarea fiecărui om cu posibilitatea de a munci, de a avea 
profesie, de a se perfecționa este o lege a societății 
lastre. De aceea este firească preocuparea oamenilor 
ieri — fiindcă de aceștia vorbim — pentru condiții de 
ață cit mai bune, pentru confort, pentru achiziționare 
i bunuri materiale necesare confortului. Lucrul acesta, 
sine, nu are nimic rău. Dimpotrivă, crearea unui belșug 

meral este un țel al socialismului, al comunismului. Răul 
cepe atunci cînd confortul personal devine principalul 
op al vieții unui tînăr, cînd noțiunea de fericire se reduce 
o garnitură de mobilă, perdele frumoase, haine modeme 
c. Confortul personal e bun atîta timp cît nu paralizează 
ipacitatea proprie a unui tînăr de a fi acolo unde patria 
e nevoie de brațele și mintea lui, de a avea un înalt simț 
datoriei, capacitatea de a fi săritor și gata de dăruire 

s sine în raporturile cu societatea, cu colectivul de muncă, 
milia, prietenii.
Nici un confort personal nu-i poate da omului acel 
ntiment de satisfacție și fericire pe care i-l dau sentimen- 
I de omenie și larghețe sufletească, stima și dragostea 
lor din jur. lată de ce activitatea partidului nostru desfă
tată intens pentru educația socialistă a poporului, a 
ieretului, în primul rînd, are o dublă valoare: ea nu numai 
ridică conștiința oamenilor la nivelul sarcinilor actuale 

s societății, dar — în aceiași timp — îmbogățește univer- 
il lor spiritual, rafinează și înnobilează raporturile dintre 
imeni, dă un conținut nou noțiunii de fericire.
L COCIUBA: ...Chiar în urmă cu ctteva zile am aflat 
emoție despre gestul unui grup de tineri de la Uzina 
mecanică fină din București, care au inițiat acțiunea 

bilă de reeditare a obiceiurilor din perioada reconstruc- 
i țării și, renunțînd la concediul lor de odihnă, au plecat 
lucreze pe șantierele de la Lotru.

REDACȚIA: Exemplul acesta dovedește convingător 
•ponibilitatea constantă a tineretului pentru acțiunea 
'oluționară, dar șantierele, desigur o expresie fericită a 
inului constructiv in munca de fiecare zi, nu epuizează 
mele in care ea se poate manifesta.
L. KISS: Reluarea tradiției șantierelor naționale ale 
eretului a avut un ecou larg. Noi, tinerii, simțim nevoia 
știm că slntem chemați să ne legăm numele de fapte 
anume semnificație. Nu întîmplător, poate, acest sen- 

lent este simțit din ce în ce mai pregnant de către tinerii 
i Satele și comunele țării. Aceștia descoperă, e ade
rat, treptat și prin clarificări nu lipsite de frămîntări, 
iea de proprietate obștească și nevoia firească de a o 
ăra. Am reținut un pasaj din romanul «Ion» al lui Liviu 
breanu: «Cu o privire setoasă, Ion cuprinse tot locul, 
itărindu-l. Simțea o plăcere atît de mare văzîndu-și 
mîntul, îneît îi venea să cadă în genunchi și să-l îmbră- 
eze. I se părea mai frumos, pentru că era al lui. Iarba 
asă, grasă, presărată cu trifoi, unduia ostenită de ră- 
area dimineții. Nu se putu stăplni. Rupse un smoc din 
9 și le mototoli pătimaș în palme». Scriitorul surprinde

ION
COCIUBA:
... fac ca tânărul de azi 
să apară ca o ființă 
vibrind pentru pro
gresul său și al socie
tății.

în această descriere simțămîntul adine de proprietate 
asupra bucății de pămînt Un simțămînt stăpînit de un pu
ternic individualism, e drept de un fel deosebit de al pro
prietarului capitalist, totuși individualism. Eliberarea de 
această povară sufletească nu a fost chiar o simplă opera
ție chirurgicala. Mutația spre înțelegerea ideii de proprie
tate obștească este cu adevărat revoluționară. Devenit mai 
realist, știind spre ce este chemat sa înfăptuiască, ute- 
cistul din sat convins de întinderea social-istorică a fap
telor lui, devine organic revoluționar.

C. DIACONESCU: Despre ideal, cred eu, nu putem 
vorbi ca despre ceva abstract E necesar să discutăm 
despre niște determinări concrete ale idealului, determi
nări istorice, social-politice și economice. Există un ideal 
din perioada luptei ilegale, un ideal al anilor reconstrucției 
țării, un ideal contemporan, ai tinerilor care participă la 
edificarea societății socialiste multilateral dezvoltate. Dar 
in același timp, există și citeva trăsături perene ale idea
lului tînărului revoluționar, membru al unei organizații 
întemeiate pe învățătura marxist-leninistă,și aș spune 
că nu ne-am întîlnit aici mai multe generații, ci una singură, 
unită sufletește și spiritual. Iar faptul că ne frapează en
tuziasmul celor mai în vîrstă și faptul că acest entuziasm 
s-a păstrat este o dovadă că fiecare societate își are ide
alul ei revoluționar. Idealul de revoluționar se grefează 
pe niște condiții date, de aici și de acum. Sigur că ne im
presionează entuziasmul, spiritul de sacrificiu al celor 
ce au luptat în anii ilegalității. Sigur că îi apreciem cît nu 
se poate spune în cuvinte și că ne pretindem să le fim pe 
măsură, dar nu le putem fi pe măsură cu aceleași activi
tăți, ci trebuie să vedem cum în condițiile date ale muncii 
noastre, ale statutului nostru în societate, condiții In care 
de la noi se cer lucruri și ni se pun la dispoziție anumite 
posibilități, putem fi în aceeași măsură revoluționari, dar 
în felul nostru. Cred că tinerii de vîrsta mea sînt la fel de 
entuziaști ca și aceia din anii '30, '40 sau '50. In 1950 era 
nevoie de un tîmăcop și mergeau zece, pentru că așa era 
perioada, acum este nevoie de unul și trebuie să meargă 
unul singur, pentru că ne interesează alte dimensiuni ale 
activității noastre. Nu ne putem manifesta mereu în ace
lași fel spiritul revoluționar, așa cum ne-am obișnuit să 
vedem revoluționarul din cărțile de istorie sau literatură. 
Aș aminti cîteva momente: inundațiile, munca patriotică 
din vara asta sau alte momente mai dificile, cînd tineretul 
a arătat că poate fi la fel de entuziast ca și tineretul unor 
ani mai îndepărtați. A fost un moment cînd a fost nevoie 
de el și cînd a răspuns plin de entuziasm. Nu neg că există 
și atitudini de comoditate intelectuală, să spunem, și

chiar o comoditate de angajare și uneori ne mulțumim cu 
niște deziderate minore de moment Uneori tinerii trăiesc 
cu impresia că le lipsește ceea ce se numește un ideal 
măreț și că cel pe care îl au nu este suficient pentru viața 
lor sufletească...

REDACȚIA: Mai ales in prima parte a vieții, tinărul, lip
sit de o disciplină a mijloacelor prin care se ajunge la ideal, 
pendulează Intre dorințe ce vizează lucruri care ies din co
mun, adică acea latură romantică a modelului revoluționar. 
Această tentație spre neobișnuit, un neobișnuit izvortt toc
mai dintr-o insuficientă cunoaștere a realității, nu trebuie 
stăvilită ci canalizată spre scopuri constructive, utile socie
tății.

C. DIACONESCU: Noțiunea de revoluționar, idealul 
revoluționar capătă în condițiile societății noastre dimen
siuni noi, păstrîndu-le nealterate pe cele cîteva durabile. 
Este vorba de un fel de vizionarism aș spune eu, o posibi
litate de a te detașa de lucrul mărunt de cotidian, dar în 
sensul bun, nu mă gîndesc la posibilitatea de a fi vizionar 
în sens utopic, ci așa cum e vizionar un revoluționar care 
se slujește de învățătura marxist-leninistă, adică să fii 
vizionar în măsura în care cunoști foarte bine realitatea, 
în măsura în care poți clădi acest vis, acest romantism pe 
o anume stare de lucruri, pe înțelegerea perfectă a ei și pe 
înțelegerea a ceea ce trebuie să faci pentru ea, pentru a 
te putea Încadra societății și a putea ajuta la progresul ei. 
Cred că a avea un ideal revoluționar în condițiile de astăzi 
înseamnă în primul rînd a încerca să te formezi ca un om

(Continuare în pag. 12)

dialog cu cititorii

de H. DONA

«Există o morală generală, proprie omenirii de la 
începuturile ei și pînă azi, sau morala se schimbă în 
fiecare orînduire socială?»—ne întreabă cititorul Dtru. 
Manoliu, referindu-se la unele discuții pe care le-a avut 
intr-un cerc de prieteni.

Morala, exprimînd principiile raporturilor dintre 
indivizi și dintre indivizi și societate, reflectă natura 
relațiilor de producție din o anume orînduire socială: 
în acest sens, putem vorbi despre o morală feudală, o 
morală burgheză sau o morală socialistă (ba mai mult, 
într-o societate împărțită în clase antagoniste, fiecare 
clasă își are, în fond, propriul ei cod moral). Morala 
are deci un caracter de clasă indiscutabil. în același 
timp, trebuie să ținem seama că de-a lungul dezvoltării 
umanității s-au constituit și s-au consolidat anumite 
norme care țin de apartenența omului la o societate 
organizată, de un anumit nivel al civilizației și culturii 
și care dăinuesc de-a lungul a multor perioade istorice. 
Nu e de mirare că anumite norme («să nu ucizi pe 
aproapele tău», «să nu furi» etc.) pe care le găsim în 
decalogul biblic sau în preceptele multor filozofi antici 
(europeni sau asiatici) își păstrează și astăzi deplina 
valabilitate. E vorba însă de norme cu un caracter 
foarte general,care «capătă carne», se materializează 
în raport cu condițiile fiecărei epoci în parte. Pentru 
prima dată în socialism, societate de un tip cu totul nou, 
fără clase antagoniste, aceste norme capătă nu numai 
un conținut incomparabil mai bogat și mai profund ca 
oricând înainte, ci și condițiile unor garanții materiale. 
De exemplu, eliminînd războaiele din viața popoarelor, 
eliminînd legile junglei djn raporturile dintre oameni, 
socialismul creează adevăratele premise materiale pentru 
aplicarea generală a principiului «să nu ucizi». Sau 
prin abolirea proprietății private asupra mijloacelor 
de producție, prin lichidarea structurării societății pe 
bază de avere, socialismul garantează traducerea în 
viață a normei «să nu furi». Desigur, aceasta nu înseam
nă că în momentul de față, cînd metehnele vechii orân
duiri mai sînt atît de persistente, cînd socialismul e 
departe de a fi orînduirea dominantă în lume, pot să 
dispară deplin crima și hoția, dar tendința aceasta este.

Ceea ce aduce de asemenea nou socialismul în materie 
de morală este predominanța spiritului colectiv asupra 
individualismului, lichidarea rădăcinilor egoismului. 
O asemenea schimbare radicală dă un alt conținut (și 
o nouă frumusețe!) întregii morale practice. Eliberat 
din cătușele alienării sociale, omul își poate regăsi esența 
umană. în acest fel, visurile oamenilor celor mai aleși 
trec din sfera dezideratelor pioase în aceea a înfăptuiri
lor concrete și tot în acest fel se rezolvă contradicția 
dialectică dintre perenitatea normelor etice și caracte
rul lor istoricește determinat '

Cititorul Lucim Boboc din Turda ne roagă să-i 
comunicăm titlul exact al primului ziar din lume. 
Dacă facem abstracție de foile cu apariție neregulată, 
ivite încă de la sfîrșitul secolului al XV-lea, la cîteva 
decenii după inventarea tiparului, primul ziar, cu titlu 
fix și cu apariție regulată (săptătnînală), a apărut la 
începutul anului 1609 la Strasbourg, editat fiind de 
către tipograful Johann Carolus. Titlul exact (în vechea 
ortografie germană) era: «Relation; Aller Fumemmen 
vnd gedenck wiirdigen Historien so sich hin vnnd wider 
in Hoch vnnd Nieder Teutschland auch in Franckreich, 
Italien, Schott vnd Engelland, Hisspanien, Hungetn, 
Polen, Siebenburgen, Wallachey, Moldaw, Turnkey 
etc. Jnn diesem 1609. Jahr verlauffen vnd zutragen 
mochte. Alles auff das trewlichst wie ich solche beko- 
mmen vnd zu wegen bringen mag in Truck verfer- 
tigen will». Ceea ce, în traducere aproximativă, ar 
însemna: «Relatări a tot felul de întîmplări nobile 
și demne de atenție care cînd și cînd în acest an 1609 s-au 
desfășurat și au ajuns la cunoștință din Germania de 
Sus și de Jos, Franța, Italia, Scotia și Anglia, Spania, 
Ungaria, Polonia, Transilvania. Valahia. Moldova, 
Turcia etc. Toate încredințate tiparului cu fidelitate așa 
cum le-am aflat și le-am cîntărit». După cum se vede, 
titlurile lungi, astăzi la modă în teatru și cinematografie, 
se practicau și la începutul secolului al XVII-lea. Dar 
ceea ce este deosebit de important pentru noi e faptul 
că în titlul primului ziar din lume sînt cuprinse și infor
mațiile privind cele trei țări române (în condițiile în 
care numele unor țări mai mari sau mai apropiate 
de Strasbourg nu sînt menționate). De unde putem 
trage concluzia că atunci, ca și acum, dacă un ziar vrea 
să-și afirme prestigiul și în același timp să atragă cititorii, 
trebuie să publice știri despre România. Aviz amatorilor.
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IDEALUL 
REVOLUTIONAR- 
IDEALUL 
SPIRITULUI 
TINAR

REDACȚIA: Alegerea unui ideal, motivarea ca și repre
zentarea lui in toate ipostazele posibile nu reprezintă totuși 
decit un început, traducerea lui in fapt, angajarea conștienta 
și deliberată pe acest drum este aceea care in ultimă instanța 
justifică și validează opțiunea noastră.

Al. BONDOC: Angajarea presupune ancorarea totală 
în social, în întreaga viață a societății. Nu numai din punct 
de vedere profesional și obștesc, dar din toate punctele 
de vedere ale transformării prin care trecem noi și socie
tatea. O angajare activă presupune atitudinea de a nu sta 
alături, de a nu te împăca cu nimic din ceea ce nu este 
bine, in mersul nostru înainte nu parcurgem o cale lină, 
sînt multe urcușuri ca și hopuri. Fiul meu spunea deunăzi 
că el nu este de acord cu felul în care se organizează în 
școală munca voluntar-patriotică. L-am întrebat de ce 
vine la mine și nu discută această chestiune în organizația 
U.T.C.... Uneori, oricît de bine intenționați am fi, cădem 
in păcatul, cu care de altfel am fost obișnuiți un timp, de a

sport
de Victor BĂNCI ULESCU

multilateral dezvoltat, pentru că o societate multilateral 
-dezvoltată nu se poate clădi decît cu oameni cu o pregă
tire vastă și solid însușită. Și poate prima năzuință a 
noastră este aceea de cunoaștere. Idealul de cunoaștere 
este unul peren pentru spiritul revoluționar.

ION MIHAI: Idealul revoluționar la noi, muncitorii, se 
manifestă cu predilecție în înțelegerea necesității de a 
munci, de a depune o activitate utilă societății.

Preocuparea esențială a celor care au activat în condi
țiile capitalismului era de a răsturna societatea nedreaptă. 
De aceea mai clară pentru ei era ideea de contestare decît 
aceea de promovare. Astăzi, noțiunea de ideal militant 
este potențată în și mai mare măsură prin faptul că țelurile, 
diversificate la maximum, sînt mult mai precis conturate 
in chiar programul general al partidului. Ce vreau să spun? 
Să luăm de exemplu conceptul lansat de Congresul al 
Vlll-lea al U.T.C. de educație prin muncă și pentru muncă, 
care ar putea foarte bine fi tradus cu «prin noi, pentru noi, 
pentru societate». Munca este valoarea supremă dar și 
modelatorul conștiințelor noastre. Sau oricare altul dintre 
comandamentele teoretice ale politicii partidului, toate 
sînt în același timp sarcinile și idealurile noastre. Bunăoară 
lărgirea consecventă a democrației socialiste nu e o 
treabă ușoară. Dacă ar fi fost așa, s-ar fi făcut dintr-o dată, 
în această democrație vom trăi și noi, și copiii noștri. 
Poate ea să nu constituie un obiectiv permanent al ori
cărui tînăr? Sau mai există încă vocația unora de a se 
acoperi cu aprobări și paraaprobări. Decizia comportă 
risc și acest risc nu toți sînt dispuși să și-l asume în limita

LIVIU
KISS:
Eliberarea de aceas
tă povară sufletească 
nu a fost chiar o sim
plă operafie chirur
gicală.

funcțiilor ce le-au fost atribuite. Viitorul societății noasue 
depinde de felul în care fiecare dintre noi ne asumăm 
efectiv răspunderile ce le avem în cadrul sectorului în care 
activăm. Tinerii, noi uteciștii, ne putem aduce un aport sub
stanțial la realizarea programului partidului privind adîn 
cirea democrației socialiste și mărirea răspunderilor so
ciale. De asemenea, partidul militează pentru promovarea 
valorilor științei, pentru integrarea mai rapidă în această 
revoluție științifică și tehnică contemporană. Nu te poți 
realiza ca membru al societății socialiste fără a fi un pro
motor al noului și nu poți fi un promotor al noului fără 
să-ți însușești și să lupți pentru aplicabilitatea științei la 
locul tău de muncă. Exemplele mele ar putea fi continuate 
cu lupta împotriva rutinei, a tot ceea ce uniformizează 
și se opune noului, mersului înainte, împotriva spiritului 
individualist, mic-burghez, de indiferență față de marile 
aspirații ale poporului, împotriva mentalităților vechi, 
retrograde, a obiceiurilor și moravurilor care poartă am
prenta modului de viață burghez.

Idealul nostru, al muncitorilor, este de a uni elanul re
voluționar cu știința, de a gîndi activ, profund îndrăzneț...

AL BONDOC: Revin asupra unei afirmații sau mai 
exact asupra unui cuvînt care a fost pronunțat aici: sacri
ficiu, ca să fac precizarea că niciodată n-am simțit și nici 
tovarășii mei n-au simțit că se sacrifică pentru cineva. 
Noi am trăit așa pentru că noi am ales acest drum. Pentru 
noi. Am simțit necesitatea de a merge pe drumul parti
dului, și am mers. Există încă această idee, superficial 
admisă, că noi am fi fost generația de sacrificiu. Afirmația 
se referă, cred, la faptul că n-am ajuns decît tîrziu să ne 
vedem idealurile înfăptuite. Totuși nu e adevărat. Nici noi, 
și cu atît mai puțin dumneavoastră, tinerii, nu sîntem gene
rații de sacrificiu. Noi nu ne înscriam în U.T.C., noi intram 
în organizație, adică alegeam un drum în viață.

D. CRĂCIUNEANU: Pentru mine, intrarea în organi
zația revoluționară a tineretului a însemnat o delimitare 
riguroasă a drumului pe care îl am de urmat, atingerea 
primei etape a idealului meu de viață. Pentru că așa cum 
preciza tovarășul Nicolae Ceaușescu în expunerea de la 
Plenara C.C. al P.C.R. din 3—5 noiembrie 1971, «a fi cu 
adevărat marxist-leninist înseamnă a fi un explorator 
îndrăzneț și experimentat al drumului nou pe care îl des
chide omenirii socialismul și comunismul, un cutezător 
vizionar al zilei de miine pornind de la realitățile și cerințele 
arzătoare ale zilei de azi, precum și de la concluziile gene
ralizate pe plan teoretic ale experienței de ieri și de azi». 
Este un ideal spre care tind și pentru realizarea căruia 
nici un efort nu mi se pare prea mare.

ION
MIHAI:
Sau mai există voca
ția unora de a se aco
peri cu aprobări și 
paraaprobări.

aștepta ca altcineva să ne rezolve problemele noastre. 
Fiecare din noi trebuie să plecăm de la ideea că nimic din 
ceea ce se întîmplă în jurul nostru, în întreaga societate, 
nu ne este străin, că totul ne privește personal, că sîntem 
implicați cu propria noastră viată.

D. CRĂCIUNEANU: Multă vreme n-am înțeles de ce 
Tolstoi afirma că a înțelege înseamnă a ierta. Nu mă împă
căm cu ideea compromisului pe care-o conținea maxima 
scriitorului. Dar nici nu realizam mecanismul psihologic 
care poate declanșa un asemenea proces. Mai tîrziu mi-am 
dat seama că, de fapt, eu substituiam pe furiș conceptului 
de a înțelege pe acela de a afla. A înțelege nu înseamnă 
înmagazinare de cunoștințe, de informație dintr-un do
meniu sau altul și nici chiar revelația descoperirii unui 
adevăr. A înțelege înseamnă mai mult. înseamnă o stare 
pe care ți-o dă asimilarea, confundarea cu adevărurile 
la care ajungi, măsura ei fiind acțiunea. Pentru Tolstoi 
acțiunea care valida înțelegerea era iertarea, pentru mine, 
pentru noi, tinerii, a înțelege înseamnă a te angaja. Mai 
există elevi care-și închipuie că îngrămădirea în depozi
tele memoriei a cît mai multe cunoștințe de specialitate 
înseamnă totul. Evident, însușirea cunoștințelor teoretice 
la materiile care se învață în școală este datoria noastră 
predilectă. Dar nu e totul. Arcuirea reflexivă asupra reali
tăților pe care le trăim, asupra fenomenelor lumii contem
porane, asupra a tot ceea ce se întîmplă în această țară 
ce parcurge în ritmuri dintre cele mai înalte atîtea perioade 
de care istoria ne-a vitregit, a înțelege deci toate astea 
înseamnă în primul rînd angajarea fermă în social, în viața 
social-politică a țării, înseamnă să devii un participant 
activ la viața organizației U.T.C., ale cărei scopuri și ide
aluri ne unesc pe toți într-o singură generație de construc
tori.

C. DIACONESCU: Tineretul este avid de cunoaștere, 
dar aș spune nu de cunoaștere abstractă, ci o cunoaștere 
care să slujească acțiunii de fiecare zi, o cunoaștere care 
să genereze angajarea. Pentru că o veritabilă angajare 
este doar aceea făcută în urma unei alegeri conștiente, 
alegere pe bază de cunoaștere, de însușire fermă a ideo
logiei marxist-leniniste. Nu o cunoaștere pur livrescă, 
ci o cunoaștere pornită de la practică, o cunoaștere ca . 
termen generic pentru foarte multe lucruri și nu doar per
cepere a unor lucruri înscrise în cărți. Cunoașterea a tot 
ce ne înconjoară, fenomene științifice și în aceeași măsură 
fenomene sociale. Poate ca ce spun eu e un deziderat. 
Dar orice ideal pînă se înfăptuiește rămîne un deziderat. 
Apoi urmează alte idealuri, mai înalte... Cred că societății 
noastre îi este caracteristic acest fapt de a amplifica în 
fiecare zi idealurile, de a da noi dimensiuni vieții umane, 
de a o determina să-și pună mereu noi idealuri și a se 
raporta continuu la real, la realul care se depășește per
manent pe sine. De altfel, ceea ce se petrece în acest an 
la noi în țară e dătător de măsură pentru ceea ce înseamnă 
a perfecționa o societate: a fi mereu atent la ceea ce se 
întîmplă, a înțelege necesitățile fiecărui moment și fiecărei 
clipe pe întreg ansamblul și în cele mai variate domenii, 
sub cele mai variate aspecte și, mai ales, a te opri asupra 
acelora cu care perfecționezi societatea astăzi și mîine și 
în continuare. O societate revoluționară ca a noastră nu 
poate fi gindită și clădită decît de revoluționari.

CRISTACHE
NICOLAE:
...adică acea latură 
romantică a mode
lului revoluționar.

utilitatea 
investițiilor sportive

Mîine se încheie la Miercurea Ciuc turneul internațio
nal de hochei pe gheată care a întrunit adeziunea a 
șapte echipe naționale străine și care poartă (destul 
de pretențios) titlul de C unpionat mondial al grupei 
C. Jucători din Austria. Bulgaria, R.P. Chineză, Dane
marca, Italia, Olanda și Ungaria și-au disputat pucul 
cu crosele, pentru a obține un loc mai sus în ierarhia 
hocheiului mondial. Tot acest eveniment ar putea să ne 
lase indiferenți, dacă am face abstracție de faptul ca 
sîntem gazda competiției și de împrejurarea că de 
deznodămîntul ei depinde și compania în care se vor 
invîrti la anul hocheiștii români. în capitala Harghitei 
s-a desăvîrșit construcția unui impunător patinoar 
artificial acoperit (puțind adăposti pînă la 4 000 de 
spectatori) și s-a durat, în strînsă conexiune de interese, 
un nou și modem hotel turistic, de 8 nivele. La prima 
vedere efortul pare uriaș, raportat la dimensiunile urbei, 
pentru că în zilele campionatului mondial, de pildă, 
unul din șase locuitori era cu siguranță în tribunele 
încălzite la 15 grade.

Asemenea situații nu sînt noi și nici observațiile de 
dată prea recentă. în lumea sportului, sau mai precis 
în lumea olimpică, de vreun deceniu se tot pune proble
ma utilității investițiilor pentru o competiție de scurtă 
durată și în localități prea mici ca să justifice cheltuiala. 
Ei bine, în toate cazurile cercetate s-a constatat că prețul 
nu e mare pentru a fi și gazde bune și beneficiarii unor 
circumstanțe. Cu alte cuvinte, în toate orașele care an 
investit pentru organizarea unei competiții importante, 
cîștigul ulterior este imens, pe de o parte în echipament 
urban (de toate naturile), pe de altă parte în ambianta 
creată și care este totdeauna favorabilă progresului 
ulterior (fie și numai pe plan sportiv).

Aceste gînduri ne-au îndemnat să-i punem primarului 
orașului. Raduly Elek, întrebarea: «Cum vor fi valo
rificate instalațiile?»

Răspunsul său este elocvent: «Sîntem capitala unui 
județ cu veleități turistice, așa că noul hotel din Miercu
rea Ciuc nu poate decît să favorizeze fluxul turistic, în 
ce privește patinoarul, îl considerăm încă prea mic, 
ați văzut doar în zilele de meci că nu puteai arunca un ac; 
ba chiar ne-ar mai trebui încă unul». Cu tot aerul 
șăgalnic, cuvintele acestea nu-s de glumă. Și nici intenția 
de a ține patinoarul artificial în activitate timp de 
10 luni pe an.

în holul patinoarului, într-o improvizată expoziție 
sportivă, am văzut un afiș care atesta activitatea hocheis- 
tică la Miercurea Ciuc încă din 1929. Astăzi sînt în 
oraș 12 echipe, iar în județ peste 80, incluzînd formații 
școlărești și sătești. O clasă a liceului din oraș se speciali
zează în hochei pe gheață. Cu asemenea premise și cu 
proiectele aflate mai înainte, investiția de la Miercurea 
Ciuc nu ni se pare de loc hazardată. «Polul frigului» 
vrea să devină «cetatea hocheiului». Austriacul Walter 
Wasservogel. reprezentantul Ligii internaționale de 
hochei pe gheață, le spunea gazdelor că aceasta-i 
singura cale de progres în sport și că toată admirația 
sa merge spre ceea ce s-a. creat în acest mic oraș.

Cu doi ani în urmă, alt oraș provincial românesc, 
Galațiul, și-a oferit ospitalitatea aceluiași campionat 
mondial și în condiții simțitor apropiate. Este semnifi
cativ faptul că orașele țării noastre intră tot mai mult 
in circuitul marilor organizatoare de competiții interna
ționale fără a neglija fireștile beneficii autohtone, pe 
diverse planuri.

Sînt în curs de finisare și alte patinoare artificiale la 
Cluj, Timișoara. Sibiu. Amortizarea investițiilor va 
veni cu siguranță și cu dobîndă. Nu atît de re
pede pe cît presupun cei grăbiți. Nu trebuie proba
bil să ne așteptăm la minuni nici din pai tc.i Campionatu
lui mondial al grupei B, în care echipa României va 
juca la București, la sfîrșitul acestei luni. Oricare va li 
rezultatul, el nu va reprezenta încă recolta noilor 
patinoare. Generațiile de patinatori și de hocheiști se 
cresc în cîțiva ani. Totul e să semeni bine. Numai astfel 
prețul investițiilor sportive nu va mar părea nimănui 
prea mare.
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Alexandria — orașul-port, unul dintre punctele 
de racordare a țârii la circuitul mondial al 
schimburilor, domeniu în care Egiptul, cu o 
economie in plină dezvoltare, se manifestă 
astăzi dinamic și activ. Totodată aici se află 
un mare șantier naval (fotografia de sus).

«Vă aflați în locul cel mai vestit din lume — 
platoul Giseh». Este prima replică a specta
colului «Sunet și lumină» care are loc aici, lin
gă sfinx și piramide, in fiecare seară. Ele
mentul antic și cel oriental sint elocvent repre
zentate; cel modem constă, poate, in atitudi
nea degajată a beduinului in fața aparatului 
fotografic (fotografia din mijloc).

Această strănepoată a lui Nefertiti, eliberată 
de rigorile voalului, privește cu încredere 
viitorul Un sfert din populația țării o constituie 
astăzi tineretul - creșterea medie anuală a 
populației este de 750 000 locuitoriffotografia 
de jos).

platoul de granit de la Giseh, nu de- 
de Cairo, unde se află sfinxul și 

i piramide, am văzut nu demult insta- 
teva «creiere electronice». însoțitorii 
explicat că prin emitere de radiații 

vor contribui la dezvăluirea mistere- 
chii civilizații egiptene, ascunse în 
i morminte ale lui Kheops, Khefren și 
inos. Este numai unul dintre nume
le aspecte ale întrepătrunderii di- 
or vîrste ale civilizației dezvoltate în

șase mii de ani în Valea Nilului. 
:eza anticului, orientalului și.mo- 
lui dă o configurație specifică Egip- 
contemporan — Republica Arabă 
Consemnată de toate îndreptarele 

ce, ea este evidentă literalmente 
:are pas oricui a fost confruntat 
cu realitățile egiptene.
<alent este însă, pretutindeni în E- 
iouI. Blazonul său, în modalități și 
ze nenumărate, marchează toate 
irele realității egiptene. De-a lungul 
i, pămînturile rodesc azi nu sub zo- 
pricioasă, de mii de ani, a fluviului, 
aceea, statornică și binefăcătoare, 
elui obiectiv hidroenergetic de la 
<n, care a deschis o nouă etapă și 
unea de valorificare, în beneficiul 
Iturii, a pămînturilor aride. La Helo- 
antrul vital al industriei grele egip- 
i jurul combinatului siderurgic gra- 
, acum, o uzină de automobile și o 
vagoane de căi ferate, o fabrică de 
și o alta de bumbac. Regiunile de 

itinderi nesfîrșite, altădată acope- 
nisip, sînt străbătute acum de armă- 
mductelor petroliere ce transportă 
exploatat, de numai cîțiva ani, în 
:re de Alamein. Și, bineînțeles, 
apare deosebit de evident la Cairo, 
erele sale fabrici și uzine, prin car- 
populate de blocuri pastelate, ri- 
în ultima vreme.
a sfinxului și a piramidelor și lea- 
uneia dintre marile civilizații ale lu- 
jpublica Arabă Egipt este astăzi 
angajat într-o operă de mari trans- 
sociale, de recîștigare a timpului

torului român pe itinerarele Egip- 
ontemporan, cele văzute în această 
jferă un sentiment sporit de satis- 
bI este legat de mărturiile multiple, 
> în cele mai diverse sectoare ale 
jiptene, privitoare la legăturile sta- 
e între Egipt și România, care se 
ilizează în forme de cooperare me- 
consolideze totodată vechi rapor- 
prietenie. Pe ogoarele din Al Tah- 
pildă, ca și din alte ținuturi, sînt

tractoare U-650, semănători și 
de recoltat românești. Două im- 
e obiective industriale — fabrica 
duse sodice de la Alexandria și 
xul de fosfați de la Hamrawein — 
istruite în colaborare de cele două

Dar bunele relații, ce se dezvoltă în in
teres reciproc, dintre România și Egipt 
își găsesc încă alte numeroase forme de 
expresie.

Egiptul confruntat cu trecutul său, Egip
tul în drum spre viitorul pe care și-l cro
iește ca țară liberă — iată ecuația care ar 
putea defini bilanțul unei călătorii între
prinse prin Republica Arabă Egipt Din 
mănunchiul de impresii, rod al unei ase
menea vizite, vă prezentăm cîteva imagini 
sugestive din viața Egiptului contemporan.





La stingă șoselei se întinde cîmpia. La stînga cîmpiei se 
întinde tot cîmpia. Iar peste cîmpia Cîmpiei Bărăganului 
se întinde în continuare Bărăganul.

Mă rotesc în jurul axei mele. Trei sute șaizeci de grade, 
un tur complet. Puteam face liniștit rămășag; de jur împre
jur, cît vezi cu ochii, nu se zărește nici o tufă sărmană, nici 
o movilă, nici măcar un mușuroi. Există un singur reper: 
orizontul. Prin el pășește, de la o margine la cealaltă, un 
dorobanț bizar, un sol c-un steag înalt din plastic. Calcă 
imensitatea cîmpiei. Rar și apăsat. Măsoară. Măsoară cu 
pasul universul cu o singură dimensiune. Treizeci de călcă
tori mari, apoi se oprește și ridică steagul. Steagul lui din 
polietilenă. Steagul lui transparent prin care se vede ori
zontul.

Dorobanțul singuratic este țăranul acestei primăveri. La 
fiecare două minute apasă cîte treizeci de pași lateral către 
orizontul acela încăpățînat, nesigur, apoi ridică spre cer 
prapurele lui făcut dintr-o foaie de sac din plastic, sfințit 
cu superfosfat și azotat de amoniu. Întîmpină un mesager 
ceresc. E E.K.E.

YR-E.K.E. a introdus în Bărăgan un element deosebit: 
ritmul aeronautic. Pe fondul hărniciei strămoștenite, pe 
fondul mai nou al ritmului mecanizării, pe fundalul uriaș al 
cîmpiei fără margini, căreia trebuie să i se stoarcă munți 
de roade, a fost implantat ritmul neobișnuit al benzii rulante. 
Libelula aviației utilitare este capabilă să înghită în buncărul 
ei cîteva sute de kg de îngrășăminte, pe care să le risipească 
într-un zbor de un minut, cu întoarcerea—două. Aterizează 
la fix între saci, iar oamenii de la sol trebuie să-i umple din 

nou buncărul, avînd la dispoziție alte două minute. în sinea 
lor țăranii n-au fost de acord cu acest ritm și, printr-o înțe
legere tacită a brațelor, au comprimat timpul de încărcare 
a prafurilor la 55 de secunde. Prin aceasta ei au corectat 
noțiunea de viteză sub înseși aripile aviației. S-a petrecut 
in Cîmpia Română, între satele Malu și Valea Măcrișului 
(foto 1).

Dar aviația nu va înlocui niciodată în întregime caii, după 
cum substanțele active nu se vor substitui cu totul gunoiului 
de aur. Molipsiți de exemplu,de agrotehnică, de aburul 
eteric al pămîntului redeșteptat, forfoteau la grădina de le
gume a cooperativei și țăranii din comuna Ion Roată, județul 
Ilfov (foto 2).

Vorbim la timpul trecut pentru că ne referim la fotoimpre- 
siiie unui raid (fulger și el) făcut cu mai multe zile în urmă. 
Fața lucrurilor se va fi schimbat între timp. Poate vor fi 
dispărut și îngrășămintele de pe rampa stației C.F.R.-Bucu 
destinate cooperativelor agricole din Mărculești și Gimbă- 
șani, poate că cei de la Combinatul de îngrășăminte azo- 
toase din Năvodari vor fi început să ambaleze toate produ
sele, terminîndu-se o dată cu acest sistem greu și costisitor 
al livrării unora dintre substanțe în vrac, ca pietrișul (foto 3).

Raidul a surprins și cîteva locuri după care primăvara 
plîngea. Zăbranice de apă stătută mai acoperă ici-colo su
prafețe prețioase de teren, cum ar fi izlazul de la marginea 
satului Misieanu. Cîteva lopeți, o inițiativă, poate chiar ma
șina special construită pentru despicarea șanțurilor — 
aflată la ferma Lehliu — ar șterge o pată albă de pe harta 
folosirii integrale a pămîntului (foto 4).

în general însă, lozinca luptei pentru fiecare palmă de 
teren a pătruns în întreaga țară, inclusiv în județul Ilfov și 
Ialomița, prin care ne-am efectuat periplul. La puțini kilo
metri distanță de Misieanu, țăranii din Munteni-Buzău dă
deau o replică, demnă de renumele cooperativei lor, apelor 
și indiferenței. O părticică din răspunsul dat de țărănime 
îndrumărilor, angajamentelor, concluziilor, prilejuite de cel 
de-al doilea Congres al U.N.C.A.P. (foto 5).

în ziua de 10 februarie, toate tractoarele, semănătorile, 
grapele cu discuri și celelalte agregate ale I.A.S.-Balaciu 
erau gata pentru campanie, pregătite pentru prima zi care 
putea fi furată iernii. Această zi a fost neobișnuit de devre
me, — 18 februarie — și,drept consecință, la sfîrșitul lunii 
lucrările se efectuau în toi. Arături, ultimele fertilizări, în- 
sămînțări, discuit, boronit, arături.

Pentru că totuși primăvara... primăvara înseamnă prima 
brazdă (foto 6).



film

pe ecrane

Andrâs Balint — interpretul băiatului. Și el poate sta 
foarte bine lingă Ryan O’Neal.

POVESTE DE 
DRAGOSTE

«Love story»-ul maghiar, venind îndată după succe
sul poveștii americane, e oarecum nedreptățit, pentru 
că simpatiile noastre au mers prea în bloc către «prima 
dragoste». O, dacă difuzarea ar fi întîrziat de data 
asta programarea! Atunci, ca în această nouă «poveste» 
de Istvan Szabo, sentimentele noastre ar fi avut timp 
să se înlocuiască blînd, să se regăsească pe noile chipuri, 
în noile întîmplări propuse,de care să ne putem atașa 
tot atît de puternic. Ori măcar să încercăm, întrucît 
schimbul propus nu-i ușor. Filmul lui Szabo, cu aparenta 
lui candoare (istoria unei prietenii din copilărie trans
formate treptat în dragoste, obsesie, apoi din nou în 
prietenie și uitare), este de fapt istoria crudă a realității 
unor sentimente muritoare și ele, înaintea noastră, 
în filmul maghiar nu moare nimeni decît noi, cei de 
ieri, cu iubirile noastre în care credeam, cu iubirile pe 
care le credem, pe care deodată nu le mai credem. 
O dialectică blîndă și totuși foarte amară, sugerată 
cinematografic cu o mare finețe a detaliului psihologic, 
în secunde de viață amintite sau doar imaginate, dorite, 
montate într-un ritm capricios ca apa, mereu alta 
cînd țîșnește din munte ori scaldă domol cîmpia. 
Un tînăr (Jancsi) pleacă într-o călătorie condus de o 
fată frumoasă care-l va aștepta; dar băiatul pleacă să-și 
regăsească dragostea din copilărie, care-l obsedează, 
pe care n-o poate uita tocmai pentru că depărtarea 
retușează, estompează contururile reale, șterge deta
liile neconvenabile pînă la idealizare. Fata-copil pe care 
și-o recheamă în amintire tînărul, veselă și încîntătoare, 
colț de lumină într-o copilărie traumatizată de război, 
devine de fapt o imagine a copilăriei însăși, imaginea 
flatantă a primei stîngace iubiri, o nostalgie după puri
tatea și inocența «paradisului pierdut». Szabp reia aici, 
cu un plus de poezie și rafinament cinematografic, 
tema miturilor din «Tatăl». Acolo, adolescentul deve
nea adult abia cînd reușea să se elibereze de imaginea 
hiperbolizată a tatălui mort pe care și-o construise 
copilul din nevoia de a crede într-un erou: tatăl fusese 
în realitate un om foarte obișnuit. Aici, tînărul (același 
interpret de o mare spiritualitate și finețe fizionomică) 
devine bărbat cînd începe să înțeleagă că fata romantică 
pe care o construise imaginația lui e de fapt o femeie 
singurică, foarte trista, ușor agresivă în nesiguranța 
ei, asprita de lupta pentru existență într-o țară străină, 
încercînd și ea, cu disperare, ta uite, dar nu prea reu-

Judith Halăsz — interpreta fetei blonde din «Poveste de dragoste». Puteți să-i alăturați numele fără nici o ezitare lingă cel 
al lui AH 'Mac Grow.

șind. Decalajul — uneori comic, alteori dramatic — 
dintre vis și realitate, dintre ceea ce își închipuia tînărul 
că va însemna revederea și dintre stîngăcia, aproape 
prozaismul cu care se petrec toate (Kata nu are vreme 
să-l întîmpine la gară, să stța mai mult cu el), constituie, 
dacă vreți, partea «conflictuală» a acestui poeticeseu 
despre sentimente. Pe malul mării, îndrăgostiți!, în 
sfîrșit împreună după ani de așteptare, ar trebui să fie 
fericiți. Dar băiatul închide ochii și în loc de fata mult’ 
dorită și marea atît de visata vede o stradă mohorîtă 
din Budapesta. Incertitudinea sentimentelor? Rapida 
lor veștejire? Szabo analizează, ca sub un cristal, gin
gășia, capriciul, neașteptatele întorsături, complicatele 
traiectorii ale reacțiilor noastre. De fapt, retrospecti
vele, întoarcerile fulgerate de imagini — obsesii de o 
concretețe plastică deosebită — nu reconstituie logic 
trecutul, nu refac precise biografii; în timpul călătoriei 
amintirile asediază eroul ca în «Modificarea» — roma
nul modem al lui Michel Butor. Trecutul e de fapt în 
noi, plăcută și amară sclavie, ne impresionează tot 
timpul, modificînd cîteodată pînă la eroare, pînă la 
ratare, prezentul. Frînturi de copilărie traumatizată 
de bombardamente — un prînz tăcut, pe un colț de 
masă, o mamă încercînd să păstreze o iluzie de ordine 
în mijlocul unei case dărîmate; o voce plăcută, ca un 
cîntec de leagăn; o execuție fulgerătoare, pe malul 

Dunării, sau o alunecare domoală a copiilor-prieteni 
pe sanie, ia vale, într-o stare de euforie regăsită (dar 
într-o intensitate minoră), la prima* lor întîlnire de 
dragoste matură. Nu, copilăria nu se poate întoarce 
cu toate dulcile, nostalgicele chemări de corn. Separați 
de viață, dar și de alt mod de a o concepe, a o trăi, 
foștii îndrăgostiți își pierd elanul. Revederea lor e 
tristă dar salutară^ Au scăpat de obsesii. Se pot regăsi 
fiecare, cu alți prieteni, la alte vîrste ale altor iluzii.

Tehnica flash-back-ului nu e convenție formală, ea 
constituie însăși demonstrația filmului: trecut — pre
zent — viitor, totul ducem cu noi, bagaj copleșitor, 
încercînd alte senzații, trăiri, idealuri. întoarcerile — 
refugiu comod în ieri, iluziile dificilului mîine repre
zintă structura fluidă, poetică, a acestei melodioase 
fugi de Bach. Cu o rigoare mai mare a selecției retros
pectivelor, montării unor secvențe (îndeosebi cele din 
timpul războiului), filmul lui Szabo ar fi cîștigat în 
valoare. Eu, personal (dar poate mă înșel), aș vedea și 
o altă interpretă. Judith Halăsz e într-adevăr simpatică, 
extrem de firească, dar mobilitatea și grația Katei-fetiță 
nu se mai regăsesc, din păcate, la interpreta adultă. 
Sau poate tocmai asta a urmărit autorul. Spre demiti- 
zarea completă a personajului.

Alice MĂNOIU

nu-



actori si roluri
1)
Un nume nou în cinematograful francez: 
actrița Muriel Catala, grațioasa inter
pretă din filmul Ninei Companeez «Faus
tina și frumoasa vară».

Foto UNIFRANCE

2)
Once străduință de recunoaștere ni se 
pare zadarnică. Clovnul din fotografie 
este Shirley McLaifie în filmul «Lumea 
lui Shirley», un serial pentru televiziune 
realizat în colaborare cu «Billy Smart's 
Circus» (adică «Circul lui Billy Istețul»).

Robert Mitchum și Rita Hayworth sînt 
parteneri în filmul lui Ralph Nelson 
«Mînia lui Dumnezeu». Turnările au loc 
în Mexic.
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FRANKLIN Sidney
Regizor și producător american, născut la San Fran
cisco (California), la 21 martie 1893. Lucrează în do
meniul filmului din 1915 la Bosworth Comp, ca asistent- 
operator, iar din 1916 pînă în 1918, în colaborare cu 
fratele său Chester Franklin, face regie la casele Trian
gle și Fox. Anii ’20 marchează perioada lui de afir
mare la casa Metro-Goldwyn-Mayer, unde își cîștigă 
un renume (binemeritat) de bun dirijor de actori, 
asigurînd gloria și strălucirea unor mari vedete (în 
special feminine) ca: Norma Talmadge (Safety Curtam, 
Forbidden City), Constance Talmadge (Two Weeks, 
East is West, Her Sister from Paris), Mary Pickford 
(The Hoodlum, Heart o’the Hills), Marion Davies 
(Beverly of Graustark, Quality Street), Greta Garbo 
(Orhidee sălbatice), Norma Shearer (The Actress, 
The Last of Mrs. Cheyney) etc. Perioada sonoră îi aduce

Krzysztof ZANUSSI,

alte mari succese de critică și public, ca: Jenny Lind (1930), cu Grace 
Moore, Serenada dragostei (id.), cu Ramon Novarro, Lady of Scandal 
(id.). The Guardsman (1931), Intimități (id.), cu Norma Shearer, Dragoste 

dincolo de mormint (1932), oj Norma Shearer, Fredric March, Leslie 
Howard, Reuniune la Viena (1933), cu John Barrymore, Fecioarele din 
Wimpole Street (1934), cu Norma Shearer, Fredric March, Ch. Laughton, 
îngerul întunericului (1935), cu Merle Oberon, Fredric March, Herbert 
Marshall, Ogorul (1937), cu Luise Rainer, Paul Muni. Din 1937 se dedică 
producției de filme, obținînd mari satisfacții artistice cu: Prietena noastră 
moartea, Podul Waterloo, Madame Curie, Homecoming etc A obținut 
(ca producător) două Oscar-uri speciale pentru filmele Recoltă la întîm- 
plare și Mrs. Miniver (1942—1943).

Fratele său, Chester FRANKLIN (născut la San Francisco, 1890), a 
debutat ca desenator^ de «cartoons», făcînd apoi asistență de regie pe 
lîngă D.W. Griffith. în timpul perioadei mute a realizat filme pentru 
tineret (Aladdin, Insula comorilor etc.) și polițiste (serialul Slim Detective). 
In anii vorbitorului se remarcă mai ales prin: Vanity Fair (1932) cu Myrna 
Loy, The Iron Master (id.), Sequoia (1935), cu Jean Parker, Rin-Tin-Tin 
salvator (1936), The Painted Hills (1951). Este membru al Academiei 
Motion Picture Arts and Sciences.

FREDA Ricardo
Regizor italian de film, născut la Alexandria (Egipt), 
la 24 februarie 1909. Renunță la ziaristică pentru a se 
dedica cinematografului, la început ca scenarist (1938), 
apoi ca regizor, cu Don Cesare di Bazan (1942), cu Gino 
Cervi, demonstrînd o bună stăpînire a mijloacelor teh
nice și o anume predilecție pentru filmul de aventuri 
După război, după ce realizează numeroase filme pe 
temele cele mai diverse, se dedică cu mult zel, și cu 
bune rezultate pe plan spectacular, genului istorico- 
mitoiogia Astfel, după cîteva ecranizări clasice: 
Aquila nera, după Pușchin, I miserabili, după Hugo, și 
Hagi Murad, după Tolstoi, și o serie de filme de capă și 
spadă ca: II cavaliere misterioso, II conte Ugolino, Gua- 
rany, II figlio di d'Artagnan, se consacră filmului istoric, 
mergînd pe linia unor Galione sau Guazzoni în super
producții ca: Spartaco (1953), cu Massimo Girotti,

Teodora (1954), cu Giannamaria Canale, Beatrice Cenci (1956), / giganti 
della Tessaglia (1961), Oro per i Cesari (1963), Genoveva de Brabant (1964).
Inegal, cultivă fără nici o reticență genul filmului de aventuri de tip popular, 
cum ar fi seria Mac iste, ecranizări ambițioase ca Romeo și Julieta ( a treia 
versiune sonoră — 1964), inspirată măi mult din cronicile veroneze decît 
din tragedia shakespeariană, cu doi interpreți foarte tineri: Geronimo 
Meynier și Rosemarie Dexter; filme fantastice: în stilul englezesc al 
«ghost-story»-ilor: L'orribile segreto del dot. Hichcock (1962), Lo spettro 
(1963), Moresque, obiettivo, allucinante (1967); melodrame «fin de silele» 
ca Roger La Honte (1966), turnat în Franța cu Irene Papas, Georges Geret.

FRESNAY Pierre
Actor francez de film și teatru, de origine alsaciană, 

. născut Pierre Jules Louis Laudenbach, la Paris, la 
4 aprilie 1897. O altă ilustră figură a cinematografului 
francez de ieri. A început,ca mai toți marii actori,prin 
a face teatru la o vîrstă foarte tînără. (La 22 de ani face 
deja parte din ansamblul Comediei franceze), la un 
prim contact cu cinematograful în 1915, într-un film 
patriotic France d'abord. In anii '20 face sporadice 
apariții în filme mute ca: Les Mysteres de Paris, Le 
Petit Jacques, Rocambole, La Vierge Foile. Dar veritabila 
sa afirmare se va produce o dată cu apariția vorbito
rului, în special în trilogia marsilieză a lui Marcel 
Pagnol: Marius (1931), Fanny (1932) și Cesar (1935). 
Pentru prestanța lui și vocea-i cu grave inflexiuni i

se dau roluri de prim-amorez în filme dramatice de mare spectacol, ca 
Dama cu camelii (1934), Koenigsmark (1935), Romanul unui tînăr sărac (id.) 

Adrienne Lecouvreur (1938), Duelul (1939). Pentru tactul, finețea interpre
tării și forța lui dramatică i se rezervă roluri mai complexe în filme de 
altă factură: Omul care știa, prea multe (1934—r: Hitchcock), Sous les
yeux d’Occident (1935-r: M. Allegret), M-lle Docteur (1936-r: G.W. 
Pabst), Iluzia cea mare (1937—r: J. Renoir), Le puritain (id.),Alarmă In 
Mediterana (1938) ,Căruța fantomă (1939—r: J. Duvivier) și Trei valsuri 
(id—r: Ludwig Berger). în anii războiului cunoaște o popularitate încă 
mai mare datorită unor filme polițiste inspirate din romanele lui Steeman 
și Simenon, unde interpretează rolul comisarului Maigret, precum și ca 
protagonist a două filme insolite, unul amestecînd realul cu fantasticul: 
Mina diavolului (1942—r: M. Tourneur), altul în care realitatea capătă 
înfățișarea unui coșmar: Scrisori anonime (Le Corbeau — 1943,r: Clo^zot). 
Dintre numeroasele filme realizate ulterior vom mai cita Idolul prăbușit 
(1946), Monsieur Vincent (1947), Condamnați/ (id.), Au gran balcon (1949), 
Dieu a besoin des hommes (1950), Monsieur Fabre (1951), Un grand patron 
(id.), II est minuit, Dr. Schweitzer (1952), Evadații (1954), les aristocrates 
(1955). Les vieux de la vieille (I960) etc...

FREUND Karl
Operator și regizor de film (în S.U.A.), născut în Ce

hoslovacia, la 6 ianuarie 1890; mort la Santa- Monica, 
la 3 mai 1969. Poate cel mai important operator din 
istoria filmului. Aportul său artistic la o serie de capo
dopere ale școlii germane mute este esențial. Cola
borează astfel cu F.W. Murnau la: Satanas (1919), 
Brennende Acker (1922), Austreibungg (1923), Ultimul om 
(1925), Tartuffe (id.), Faust (1926); cu H. Galeen: 
Golem (1920); cu C. Th. Dreyer: Michael (1924); 

cu Fritz Lang: Metropolis (1926); cu E.A. Dupont: 
Variete (id.); cu Walter Ruttmann: Berlin (1927); 
cu Paul Czinner: Dona Juana (id.), Domnișoara Elsa 
(f929). După cîteva prime filme sonore în patrie:

Dragoste la poruncă (1930), Contesa de Monte-Cristo 
(1932) etc., se stabilește în S.U.A. unde va semna ima
ginea unor filme ca: Bad Sister (1931), Dracula (id.),

Crima din str. Morgei (1923), In umbra fericirii (id.), Air Mail (id.). în 1932 
trece și la regia de film cu unul dintre clasicele genului fantastic: Mumia, 
cu Boris Karloff. Va mai semna ulterior cîteva filme inegale ca: Moonlight 
and Pretzels (1933), Uncertain Lady (id.), In slujba inamicului (1934) și 
a unui alt remarcabil film de atmosferă: Mtinile lui Orlac (1935) cu Peter 
Lorre. Se reîntoarce apoi la operatorie asigurînd imaginea unor filme de 
prestigu ca: Dama cu camelii (în col.), Parnell, Ogorul pentru care primește 
în 1937 premiul Oscar; Contesa Walewska, Infernul îngerilor, Baricade, 
Mîndrie și prejudecată, Tortilla Flat, A șaptea cruce, Undercurrent) Key 
Largo etc. Din 1950 activează ca regizor și operator la TV americană.

autorul filmului

VIATA 
DE FAMILIE "
corespondență specială
pentru „Flacăra"
primită prin Interpress

Zanussi este la ora actuală cel mai strălu
cit reprezentant al tinerei noastre generații de 
creatori,unul dintre acei autori totali care au 
întinerit cinematograful polonez. De la lu
crarea sa de diplomă «Moartea unui provin
cial», regizorul acumulează premii după pre
mii: Veneția 1967, Moscova 1967, Manheim 
1968, Valladolid 1968 (pentru acest prim film 
realizat în facultate),apoi trei distincții acor
date adevăratului său debut, «Structura cris
talului», dobîndite la Festivalul de la Mar del 
Plata 1970 (pentru regie, pentru cel mai bun 
debut și premiul cinecluburilor argentiniene).

înfățișarea lui Zanussi ne amintește fără 
putință de tăgadă că ne aflăm, mai întîi și 
mai întîi, în fața unui... lucrător științific. 
Cea dintîi formație a artistului este cea de 
fizician, iar echilibrul și puterea de concentra
re îl însoțesc totdeauna pe platou; nu se în- 
tîmplă vreodată să nu știe precis ce vrea, 
dar nu este apodictic sau încăpățînat, se do
vedește gata să schimbe ceva în funcție de o 
sugestie binevenită Omul de știință ce sălăș
luiește în Zanussi și-a spus cuvîntul și în filmul 
său «Structura cristalului», după părerea noas
tră cea mai bună creație a sa de pînă acum.

Pentru prima dată cinematograful polonez 
lansa, în termeni foarte pregnanți, întreba
rea: valoarea omului contemporan se poate 
defini exclusiv numai prin cariera sa? Zanussi 
prezintă o scară de valori care, în aparență, 
se exclud: dreptatea pare a se afla nu numai 
de partea aceluia care prin munca sa asiduă 
devine un fel de artizan al propriei poziții 
sociale, care atinge toate treptele carierei, 
ci și de partea aceluia care renunță uneori 
la toate acestea în favoarea unui mai deplin 
acord cu el însuși, pentru a avea sentimentul 
deplinei responsabilități a destinului său, pen
tru a găsi timp să mediteze asupra complexi
tății lumii înconjurătoare și a raporturilor 
dintre oameni, l-am propus cineastului să 
începem discuția pornind de la acest puncț.

— Aceste observații nu trebuie să capete un ton 
atît de categoric — spune Zanussi. Mi se pare 
că nimeni nu are dreptul să impună omului sclavia 
propriului său talent. După părerea mea, dacă un 
scriitor, exersîndu-și meseria, se simte amenin
țat în condiția sa de om de o anumită unilaterali- 
zare,trebuie să aibă dreptul de a părăsi literatura. 
La fel, fizicianul trebuie să iasă din laborator. 
Eroul meu, cel care se instalează în provincie, con
sideră că este mai important pentru el să se regă
sească pe sine însuși decît să împlinească un singur 
aspect al personalității sale,cultivîndu-și cu exacer
bare meseria. Și eu, la rîndul meu, cred că sîntem 
amenințați de pericolul restrîngerii ariei unor acti
vități importante, din punct de vedere moral, 
ale omului. Dar nu vreau să impun spectatorului o 
judecată, îl las să judece singur rațiunile care i-au 
călăuzit pe eroi.

— Am impresia totuși că acestui spectator nu-i 
va fi chiar ușor să judece rațiunile eroilor din celălalt 
film al dv.,«Viață de familie».

— Aș vrea ca spectatorii mei să întîmpine mereu 
astfel de «greutăți».Trebuie să recunosc însă că la 
conferința de presă ce a urmat premierei cu «Viață 
de familie» cele mai multe întrebări priveau jus
tificarea morală a comportării protagonistului, 
interpretat de Daniel Olbrychski. Omul are dreptul 
să se rupă brutal de moștenirea trecutului dacă 
acesta i-a devenit străin și îl împiedică în dezvol
tarea sa? Eroul, cum știți, este un tînăr inginer — 
fiul unui fost industriaș — care în condițiile noastre 
de azi a găsit valori absolut noi, diferite de cele cu

care a plecat din casa părintească. Nimic nu-l mai 
leagă de familia sa, dar aceasta din urmă are nevoie 
de sprijinul său moral și de unul mai prozaic, ma
terial. A rămîne însă cu ea înseamnă a spune adio 
ambițiilor sale și a trăi cu conștiința înfrîngerii. 
Tratînd un subiect moral, «Viață de familie» abor
dează în același timp și un subiect social. Dar mai 
există și aspectul psihologic al conduitei eroului. 
El nu poate scăpa de sentimentul unei anumite slă
biciuni asemănătoare unei tare ereditare, încearcă 
să se elibereze, iar efortul este adeseori chinuitor.

— Am observat o schimbare în stilul celui de-al 
doilea film al dv. S-ar zice că «Viață de familie» v-a 
pus noi probleme de meserie.

— Este adevărat că am vrut să realizez un film 
mai puțin ascetic în ceea ce privește modalitățile 
de expresie, să acord mai multă importanță mani
erei de a conduce povestirea. Am intenționat să 
părăsesc unele mijloace tradiționale ale drama
turgiei cinematografice, să înlocuiesc tensiunea ivită 
de pe urma loviturilor de teatru neașteptate cu 
una născută în toiul duelurilor psihologice dintre 
parteneri. Sincer vorbind, ceva îmi spune că nu 
am reușit întotdeauna.

— Aveți de gînd să exploatați unele posibilități ale 
noutății vizuale in filmele dv. următoare ?

— Nu, viitorul meu film va fi mai «ascetic» 
decît debutul. Este vorba de povestea unui om care 
își face studiile prin corespondență, dar nu de dra
gul unei diplome, ci pentru a-și însuși știința nece
sară înțelegerii lumii înconjurătoare.

— Nu vi se pare că acest proiect este cam idealist, 
cam romantic?

— Ce să facem?! Polonezii au trecut totdeauna 
drept romantici. Dar cum vremurile s-au schimbat 
și romantismul nostru și-a schimbat culorile, nu 
mai găsim în el hotărîri disperate, este un roman
tism util. Eroul meu va fi un romantic curios care 
nu încetează să se întrebe cum este alcătuită lumea.

— Acordați foarte multă importanță acestui tip 
de cercetător romantic?

— Sînt convins că oamenii de știință sînt chemați 
să îmbunătățească cunoașterea noastră despre lu
me. Influența lor asupra vieții noastre este mult mai 
mare decît o pot presupune artiștii. Conștiința 

utilității sociale conferă noblețe unor meserii ca 
cele de ziarist, de arheolog, totuși influența acestor 
profesiuni este, relativ vorbind, mai puțin impor
tantă. Să reflectăm mai mult asupra meseriilor care 
hotărăsc viitorul nostru.

— Sinteți foarte exigent cu oamenii de știință. 
Tot atît de mult cereți și cineaștilor ?

— N-aș vrea să supăr pe nimeni, dar cred că am 
putea lăsa în seama televiziunii grija de a ne înfă
țișa istorii, povestiri. Cinematograful ar trebui să 
se ocupe mai mult de problemele fundamentale ale 
destinului uman. *

Explicîndu-se pe sine însuși, Krzysztof Zanussi 
ni se dezvăluie și mai mult ca un artist ale cărui neli
niști creatoare îmbracă adeseori haina unui discurs 
filozofic. Cineastul nu dă soluții dar ridică întrebări. 
Există aici nu numai dovada respectului pentru 

spectatori, dar și a curiozității sale spirituale îndea
juns de complicate pentru a nu exclude răspunsurile 
univoce.

Tatăl și fiul din «Viață de familie» în duel psihologic 
In fotografie, doi mari actori: Jan Kreczmar și 
Daniel Olbrychski. Amintim că interpretul tatălui 
a mai jucat acum șase ani rolul unui pater familias 
tiranic, în filmul «Cifrul» al lui Haas. Fiul de atunci 
se numea Zbigniew Cybulski.
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varietățicititori 
c^tre . 
cititori

Doresc să corespondeze următorii citi
tori:
Teich Ella, 24 ani, Sighetul Marmației 
jud. Maramureș, str. Bogdan Vodă nr. 5: 
schimb de ilustrate; Toplițeanu Cornel, 
26 ani, profesor, Lupeni, str. Paringului 
nr. 24, bl. A5, sc. II. et IV, ap. 62: teatru, 
cinema, muzică, turism, viața tineretului, 
schimb de ilustrate; Florian Eugen, Bis
trița, Piața Mică nr. 4. jud. Bistrița- 
Năsăud: schimb de cărți, ziare, reviste, 
insigne, fanioane sportive, ilustrate; 
Barabașu Corneliu, 20 ani. electrician. 
Buzău, str. Intrarea Iazului nr. 8: din 
viața tineretului, schimb de ilustrate; 
Stan Vasilica, 25 ani, învățătoare, co
muna Ogrezeni, jud. Ilfov: literatură, 
pedagogie, film, sport; Popovici Liviu, 
40 ani, agricultor. Șiret, str. 8 Mai nr. 25, 
jud. Suceava: numismatică; Porcescu 
Adrian, profesor. Craiova. Calea Brestei 
nr. 59: teme diverse; Arion Adi, Bîrlad. 
str. Karl Marx nr. 27: teme diverse; 
Munteanu Vița, elevă. Galați, str. Brăilei 
nr. 200: teme diverse; Dumitrescu Vasale, 
profesor, com. Broșteni. bl. Al, sc. I, 
ap. 8, jud. Suceava: cinema, turism, 
filatelie, schimb de ilustrate; Kovacs 
Carol, Cluj, str. Dostoevski nr. 6—8 
bl. A, ap. 5: zoologie (în mod deosebit 
lepidoptere); Fîntînaru Floarea, profe
soară, comuna Baia, jud. Suceava: schimb 
de ilustrate; Ene Emilia, 23 ani, tele
fonistă, com. Slobozia Conachi, jud.

Galați: teme diverse, schimb de ilustrate; 
Suba Mircea, 19 ani, corn. Tomești, 
str. Livada nr. 13, jud. Hunedoara: teme 
diverse; Alexandresca Pompilia, 18 ani. 
Galați, str. Bazinul Nou nr. 31: schimb 
ile ilustrate; Movilă Gabriela, 26 ani, 
profesoară, Ploiești, str. Clemenței nr. 52: 
teme diverse; Cupciac Ioan, Șiret, str. 9 
Mai nr. 21, jud. Suceava: schimb de 
ilustrate; Predescu Eugen, 25 ani, eco
nomist, Baia Mare, str. Al. Sahia nr. 11: 
turism; Niță Gh. Iulian, 18 ani, desena
tor, com. Merișani, sat Dobrogostea. 
jud. Argeș: schimb de ilustrate; Rusti 
Markka, 18 ani, elevă, loc. Leorda. 
jud. Botoșani; literatură, viata tineretu
lui; Plrcioagă Eugen, 40 am, contabil, 
com. Voineasa, jud. Vîlcea: contabilitate, 
prietenie; Dancea Felicia, 24 ani, inginer 
chimist, Hunedoara, bd. Dacia nr. 1, 
bl. G3, ap. 153: schimb de ilustrate; 
Cantea Mihai, student, Iași, str. I. Crean
gă nr. 73, J3—A — 3—10: cinematogra
fie și tehnică, artă fotografică (cu schimb 
de foto originale); Bejan Florica, 24 ani, 
bibliotecară, com, Brețcu, jud. Covasna: 
literatură, schimb de ihistrate; Ania Cor
nelia, elevă, corn. Ciclova Română, sat 
Ilidia nr. 5, jud. Caraș-Severin: filatelie, 
schimb de ilustrate; Vibrai Gabriel, 27 ani, 
Deva, str. Lenin, bL I, ap. 77: teme 
diverse, schimb de ilustrate; Rado Irina, 
16 ani. București, sect. 7, str. Ghirlandei 
nr. 5. bl. 46, sc. II, ap. 30: schimb de 
ilustrate; Țkșa Matei, com. Poiana Stam
pei nr. 45, jud. Suceava: schimb de 
ilustrate; Dorin Lucia, 19 ani. Iași, str. 
Protopopescu nr. 12: teme diverse, 
schimb de ilustrate; Riza Petre, tehnician 
constructor. Caracal, str. Olt nr. 7, jud. 
Olt: construcții, turism, filatelie, schimb 
de ilustrate; Tătara Ștefan, 22 ani, co
muna Dolhasca. jud. Suceava: viața 
tineretului, schimb de ilustrate; Scoro- 
bețin Virgil, 40 ani, inginer, Brașov, 
Calea Bucureștilor nr. 83: teme diverse, 
schimb de ilustrate; Șerbu Mitică, 24 ani. 
elev școala tehnică, Galați, str. Partiza
nilor nr. 19, bl. E5, sc. 4, et IV, ap. 78: 
schimb de ilustrate.

TE FAC O CAFEA?

INIȚIATIVE VALOROASE
Doi oameni de ispravă, I.G. Duca, pe atunci ministru al instrucțiunii 
publice, și G. Diamandi, director general al teatrelor, au inițiat și reali
zat m vara anului 1914 primele reprezentații teatrale sătești. începutul 
a fost făcut ta comuna Potlogi dm județul Dîmbovița. Un grup de actori 
de la Teatnd Național dm București a reprezentat atunci piesa La furou 
Măgurele de Vasile Alecsandri. Au asistat ta spectacol cîteva sute de 
țărani dm localitate și din satele vecine, veniți cu multă bucurie pentru un 
astfel de eveniment. în fotografie: cîțiva dintre actori și reprezentanții 
autorităților județene,avînd ta mijlocul Iot pe cei doi inițiatori, Diamandi 
și I.G. Duca (x). A fost o acțiune bună, valoroasă, rămasă însă fără con
tinuitate după plecarea tai Duca din fruntea ministerului.

Domnișoara Annette Saunders, în vîrstă de 
20 de ani, avea într-o zi întâlnire cu un amic 
la cafe-barul «Trandafirul albastru» din Churs 
combe Cross, Devon. întârziind la întâlnire 
peste sfertul academic. Annette, la volanul 
mașinii sale, a apăsat piciorul un pic mai mult 
pe accelerator și mi l-a ridicat nici cînd a intrat 
în ultimul viraj înainte de a frina în fața cafenelei. 
Descrierea amănunțită a fenomenului de dina
mică care a avut loc ne lipsește; nu știm nici 
măcar dacă a fost un efect centrifug sau unul 
centripet. Ceea ce știm (și se vede de altfel și 
din fotografie) e că Annette a ajuns cu mașină 
cu tot nu în cafenea ci pe cafenea, de unde a 
fost coborită și transportată, serios rănită, 
la spital.

PRIMA APARIȚIE PE SCENĂ, 
PRIMUL „DISC DE ARGINT*
NeH Reid, 12 ani, din Motherwell, Scoția, 
și-a încercat de curind vocația (și norocul) de 
cîntăreț. încercarea moarte n-are,—se spune — 
iar în cazul tânărului scoțian, chiar dimpotrivă. 
A fost de aiui» să cînte o singură dată «Mama 
mea» pentru ca firma «Disc and Music Echo» 
să-l invite să imprime. Și a fost de ajuns să 
imprime pentru ca discul să se vîndă m jumătate 
de milion de exemplare.

ADDISON LOOMIS
PICTORUL
MARILOR TĂCERI

Pe pictorul american Addison Loomis nu prea 3 dă talentul afară din 
casă. Dar dacă unde nu-i talent se găsește din întâmplare ceva imaginație, 
e bună și aceea...
Omul nostru a plecat de la ideea că originalitatea în activitatea unui 
pictor nu se referă în exclusivitate la stilul său, 1a viziunea sa de artist 
interpret al vieții. Poți să te distingi nu numai prin cum și ce pictezi, ci și 
prin unde pictezi. Drept care, domnul Loom» și-a instalat atelierul pe fun
dul oceanariutai de ta Marineland, ta sudul Californiei, în mijlocul celor 
două milioane litri de ană. Acolo, în lumea liniștii totale, populată de crabi, 
peșu.sepu, — peste o sută de specii de creaturi subacvatice — pictonil- 
scafandra, folosind piaza impermeabilă și uleiurile nealterabile ta apă, 
iși desfășoară gama nu prea largă a posibilităților tai. Are și un model, 
pe Wendy Chalk, despre care se spune că e drăguță. O fi, dacă-i scoți 
masca de scafandru. Uneori, cite un cin! de pești curioși pînă la imperti
nență tulbură pentru o clipă munca maestrului. Dar — se consolează el — 
și afară te poate sicii o muscă...
O Să rideți, dar pînzele Iui Addison Looms se vînd. Și încă ta prețuri 
tamkele.



Așadar, reîncepe campionatul! Din nou iubitul, hu
litul, controversatul balon rotund ia în stăpînire 
stadioanele țării. Fotbalul,regele sportului, pătrunde 
in mințile, gîndurile și preocupările noastre. Despre 
acest nou campionat s-au scris pînă acum numeroase 
pagini, încît ne-am pus problema dacă nu cumva 

subiectul a fost epuizat înainte de a fi început. Dar 
oare se poate spune totul despre fotbal? Motiv 
pentru care ne-am adresat colaboratorului nostru, 
cunoscutul cronicar Romulus Balaban, cu rugămintea 
de a ne ajuta în elucidarea marilor probleme care se 
pun azi și mîine fotbalului românesc. Răspunzînd 
invitației noastre, Romulus Balaban s-a gîndit că ar fi 
mai nimerit să adune în jurul acestei teme 13 nume 
Foarte cunoscute de dv. de jucători, antrenori și 
arbitri. Ni s-a părut interesantă această formulă, 
drept care dăm cuvîntul acestora (menționăm că 
aceste puncte de vedere au fost exprimate cu două 
săptămîni înaintea evenimentelor fotbalistice din 
zilele de 7 și 8 martie, avînd în vedere condițiile de 
tipărire ale revistei noastre).

Fotografii de Paul ROMOȘAN

ANGELO
NICULESCU: «Bine 
că provincia nu mai 
e frustrată de jucă
tori».

—în retur, lumea va vedea un 
fotbal bun. Echipele vor juca 
mai pasionant, se vor înfrunta 
mai puternic, vor avea o stra
tegie mai bună.

Emulația dintre echipele bucu- 
reștene și cele din provincie, 
apărută în ultima vreme, este 
un mare ferment folositor fot
balului. Așa ceva ne-a lipsit 
multă vreme. E bine că s-a 
terminat perioada cînd princi
palele centre fotbalistice ale 
fării erau frustrate de cei mai 
buni jucători ai lor. în prezent 
încep să apară și să se consoli
deze nuclee de fotbaliști valoroși 
în tot mai multe orașe alĂ 
țării.

Deocamdată, o eventuală con
fruntare între selecționatele 
Bucureștiului și ale provinciei 
ar fi, cred, cîștigată de jucătorii 
Capitalei.

UIFĂLEANU: «Am 
iuțea da marea lovi- 
:ură».

~N-o văd pe UTA campioană. 
Echipa e cam bătrînă. Dinamo 
a încerca să vină tare, dar dacă 
om avea puțină șansă la me- 
iurile programate în deplasare, 
ioi, studenții, am putea da 
narea lovitură. Oricum, echi- 
tele din provincie vor termina 
naintea celor din București.

Un med între cei mai buni 
jucători din Capitală și din res
tul țării — grozavă idee! Ar fi 
o luptă nebună. E greu să 
prevezi rezultatul, dar partida 
ar trebui organizată.

LUPESCU: «Vom 
discuta numai cu 
UTA și U».

— In primăvară istoria nu se va 
mai repeta. O istorie cu Rapid, 
Dinamo și Steaua în postură 
secundară, așa cum a fost astă- 
toamnă, nu mai este posibilă. 
Provincia a fost beneficiara unei 
conjuncturi. Noi, cei din Capi
tală, eram pe fa loturi, iar UTA, 
«U»—Cluj, Sport Club-Bacău 
și F.C.-Argeș de pildă, își ve
deau de treabă și lucrau pentru 
campionat. în retur randamen
tul nostru, al formațiilor bucu- 
reștene, va fi mult mai mare. 
De fapt, nu vom avea de discu
tat decît poate cu UTA și 
Universitatea. Fiindcă S.C.—Ba
cău și F.C. -Argeș vor cădea 
acolo unde le e locul, adică pe 
la jumătatea clasamentului.

Acum se vor vedea — sînt 
convins — cele mai frumoase 
jocuri din acest campionat.

VLAD: «Unii se a- 
măgesc, în timp ce 
alții sînt diplomați»

—Ce mă distrează pe mine 
este că majoritatea celor care 
au făcut declarații publice în 
numele diferitelor echipe, a- 
cum. Ia porțile returului, au 
spus că se vor clasa între locu

rile 3 și 7. De parcă între 3 și 7 
ar fi vreo 15 locuri. Cred că 
unii se amăgesc, în timp ce alții 
sînt diplomați, vrînd să ascundă 
visurile lor de mărire. Despre 
F.C.-Argeș eu vă spun cinstit 
că va termina campionatul pe 
unul dintre primele patru locuri. 
Echipa Piteștiului va juca la 
toamnă cel puțin în Cupa UEFA.

...Cît privește raportul de 
forțe dintre echipele bucureș- 
tene și cele din restul țării, 
înclin să cred că el evoluează 
în favoarea provinciei. Faptele 
mă vor confirma chiar în acest 
sezon.

GHEORGHE O- 
LA: «Echipa Dane
marcei se va trezi la 
București din visul ei 
pentru Olimpiadă».

-Cînd se juca fa Copenhaga 
primul meci c^ntînd pentru 
preliminariile olimpice dintre 
echipele României și Danemar
cei, eu priveam la televizor ca 
un simplu spectator și habar 
n-aveam că voi răspunde de 
calificare și de echipa noastră 
pentru partida a doua. Aceastî 
întorsătură mi-a dat numeroase 
griji și mult de lucru. Cu prima 
formulă de lot olimpic pe care 
am alcătuit-o am plecat în tur
neu de verificare în Maroc. Și 
am revenit încrezător fiindcă 
mi-am dat seama că mizasem 
bine pe linia de înaintași Rugiu- 
bei-Kun-Jercan și pe linia me
diană Domide-Simionaș-Brc- 
șovski. La 21 mai, la București, 
va trebui să ne atacăm adver
sarii tot timpul. Și va trebui 
să avem jucători în stare să 
înscrie goluri chiar și printre 

fundași. De aceea mă și gîndesc 
să-i folosesc pe Pigulea, Pop 
(Rapid) sau Vigu (pe postul de 
fundaș stînga), fiindcă sînt ofen
sivi și capabili să pericliteze 
poarta adversă Pînă atunci 
avem timp să asimilăm bine 
strategia adecvată. Echipa noas
tră va susține trei jocuri inter
naționale pentru omogenizare 
și finisări. La un moment dat 
intenționam să iau ceva jucă
tori de pe la lotul A, dar ulterior 
mi-am dat seama că n-ar fi fost 
bine. Sînt hotărît să optez din 
vreme pentru oameni care să 
aibă siguranța că merg pe mîna 
lor. în felul acesta ei se vor 
pregăti, se vor suda și se vor 
încărca cu energie, mai bine 
decît altfel. La 27 martie voi 
definitiva lotul de 18 jucători. 
Apoi n-am să mai schimb nici 
formula de echipă, nici rezer
vele, orice s-ar încîmpla.

între 12 și 19 aprilie fotba
liștii danezi vor face un stagiu 
de pregătire în Italia, la Co- 
verciano, interval în care vor 
juca și două meciuri (cel cu 
Fiorentina, ^ocărit încă de pe 
acum). Pre^țpun că se duc să 
învețe de la sursă jocul de apă
rare cu libero. Va trebui să văd 
experimentul lor, astfel încît 
tricolorii să fie avizați cît mai 
bine. Va fi greu, dar ne vom 
califica.

NICOLAE DUMI
TRESCU: «Nu mai 
cred în așa-zisa va
loare a echipelor 
bucureștene».

—Pentru retur, echipele s-au 
pregătit foarte tare. A crescut 
interesul în legătură cu șansa 
de a participa la una dintre cele 

trei competiții europene. Se 
observă că atractivitatea întâl
nirilor internaționale amicale a 
devenit aproape nulă, în schimb, 
toate cluburile care se respectă 
vor să participe la cupele ofi
ciale. La noi, cel puțin opt echi
pe se vor lupta furibund pentru 
primele patru locuri. A doua 
jumătate a campionatului va * 
extrem de interesantă și pentru 
că echipele provinciale domină 
întrecerea și se vor ambiționa 
să-și apere pozițiile. Sînt de 
părere că ascensiunea acestora 
nu este întîmplătoare, valoarea 
lor a sporit, în timp ce forța 
echipelor din Capitală e în scă
dere.

UTA are șanse mari să devină 
campioană Trei puncte în plus 
față de a doua clasată și șase 
față de Steaua, Dinamo și Ra
pid, reprezintă un avans greu 
de pierdut. Situația UTA-ei de
pinde de ea, în timp ce șansa 
adversarilor noștri nu depinde 
în primul rînd de ei, d tot de 
noi. Vor fi, cum se zice, la 
mîna noastră, vor aștepta să 
pierdem noi, dar asta e greu 
să se întîmple.

în Cupa UEFA avem o mi
siune dificilă față-n față cu Tot
tenham, avînd în vedere cali
brul fotbalului englez, cel mai 
puternic din Europa, după mine. 
Sper să cîștigăm meciul de fa 
Arad, iar în partida de la Londra 
să luptăm pentru calificare. Nu 
știu cum se va descurca Steaua 
cu Bayern Munchen, deoarece 
bucureștenii au pe teren o 
exprimare defectuoasă. Ei se 
limitează a juca numai cu min
gea, în timp ce fotbalul modern 
se joacă obligatoriu cu omul și 
cu mingea. Adică în funcție de 
adversar, de coechipier și de 
minge. Ar mai fi timp de re
medieri, dar e greu de anticipat 
care va fi capacitatea reală a 
Stelei în fața echipei lui Gerd 
Miiller.

Sezonul acesta e dominat pen
tru noi de întîlnirile cu echipa 
Ungariei. Naționala României 
are șansa s-o elimine, prezen- 
tînd mai multe garanții decît 
adversara ei. Fiecare echipă e 
favorită pe teren propriu, oai 
prin adițiuneascorului noi vom 
ajunge în semifinale. Asta e 
credința mea.

DOMIDE: «Sîn- 
tan aproape cam- 
pionj».

— Pentru UTA nu există decît 
un singur adversar în retur: 
Dinamo. Dar în proporție de 
95 la sută titlul de campioană 
este încă de pe acum al nostru. 
Sînt convins că provincia începe 
să aibă tăria fotbalului bucureș- 
tean. Campionatul actual va 
demonstra noul echilibru de 
forțe. După opinia mea, vor 
retrograda Petrolul și C.F.R.- 
Cluj.

Dacă echipa noastră nu va 
primi gol în primele 20 de mi
nute ale meciului de la Londra, 
Tottenham poate să-și ia rămas 
bun de la Cupa UEFA.

VALENTIN STĂ- 
NESCU: «Vom face 
tot ce e omenește 
și supraomenește po
sibil».

—Fotbalul românesc se află 
înaintea celui mai aspru, mai 
promițător și mai primejdios 
retur din istoria sa. înțelegeți 
ce vreau să spun.

Văd că mu Iți se miră pentru 
faptul că Steaua, Dinamo și 
Rapid pierd avansul pe care-l
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multă curiozitate replica 
UTA-ei. Dacă ea se va califica, 
înseamnă că este o mare echipă. 
Deși au 6 puncte avans față de 
principalii lor rivali, șansele 
arădenilor pentru campionat 
vor depinde într-o măsură în
semnată tot de rezultatele ob
ținute în fața lui Chivers, Pe
ters și a celorlalți. Înfrîngerea 
le-ar putea pulveriza moralul.

și care cunosc doar parțial re
gulamentul. Experiența m-a în
vățat că un singur fotbalist 
recalcitrant poate face să de
genereze o partidă. Unul singur 
poate incendia un stadion, nu-i 
nevoie de mai mulți. în fotbalul 
nostru nu există mulți jucători 
refractari la normele sportivi
tății. Dar ei reușesc uneori să 
pericliteze climatul generai.

chen și Tottenham Hotspur. 
Pentru că olimpicii vor întîlni 
echipa Danemarcei la București. 
Pentru că naționala își între
taie drumul spre semifinalele 
Campionatului european ai re
prezentativa Ungariei. Pentru 
că UTA e pe cale să cîștige cel 
de-al șaptelea titlu de cam
pioană sub privirile înmărmuri
te ale leilor din București. Dacă

cu
NECULA 
RĂDUCANU

eau odată față de echipele 
n provincie. Sînt primul care 
um vreo cinci ani am afirmat 
dominarea bucureștenilor va 

a sfîrșit. Pe atunci nu mă cre- 
a aproape nimeni lată că a 
nit vremea să ne batem a- 
oape de la egal la egal. Zic 
roape, fiindcă tot mai cred 
un anume pic de superiori- 

te a rămas de partea noastră, 
ir nu pentru multă vreme, 
confruntare între cei mai 

ni jucători din țară și din 
ipitală ar însemna, sînt sigur, 
med extraordinar. Dar cînd

■I organizezi, o dată ce sezo- 
I acesta va fi istovitor pentru 
ii. Steaua, de pildă, va avea 
susținut în luna martie opt 

curl Opt meciuri într-o lună ! 
ogramul este infernal, dar 
avem ce face.
în Cupa Cupelor, vom întîlni 
adversar de superclasă. Nu 

agerez, dar nid nu pot ne- 
ja adevărul. încercăm să fa- 
m tot ce va fi omenește si 
praomenește posibil.
Zred că România va elimina 
tipa Ungariei. Dar soco- 
c primejdios un oarecare 
timism lejer, nedublat 

convingerea că cele două 
xiuri vor fi foarte grele, 
m văzut jucînd pe maghiari 
timp ce eram în America 
Sud. Am discutat puțin și 
antrenorul Jlovschi. Au des- 
e probleme. Dar, în primul 
id, noi trebuie să fim foarte 
ternici, nu să calculăm slă- 
iunile adversarului.

CEZARE TREN- 
Nl (de la Stadio 
i» Bologna): «Ten- 
țiile dintr-un oraș 
ire amenință ca- 
:ra fotbaliștilor».

unosc destul de bine fot- 
il românesc. Sînt de părere 
returul nu va aduce mari 
mbări în clasamentul de 
mnă. Nu văd cum echipele 
București ar putea declanșa 
> furtună, pentru că cei mai 
i jucători ai lor vor consuma 
tă energie fizică și nervoasă 
activitatea internațională, 
tenii mei de la Dinamo — 
nai fiindcă au o înaltă clasă 
rnațională — m-au dez- 
git prin felul cum s-au corn- • 
:at în partidele disputate 
erenuri străine. Se observă 
iu sînt concentrati asupra 
ritătii clubului lor. Cam 
ași evoluție au avut Steaua 
ipid. UTA, în schimb, mi se 

admirabilă pentru regn
atea ei. O avantajează pro- 
I și faptul că nu are jucă- 
în echipa națională. Dar 

cred ceva, apropo de as- 
iunea formațiilor din ora- 
mai mici; acolo există un 

climat mai bun pentru apariția 
și strălucirea constantă a unui 
mare talent. Nu sînt prea multe 
tentații, viața unei vedete spor
tive e mai apărată, mai ferită 
de posibilitatea unor accidente. 
Orașele mari sînt mai primej
dioase. în Italia e la fel. Numai 
că la noi, fotbaliștii mari fiind 
profesioniști sînt atît de con- 
strînși, îneît, indiferent de me
diu, ei se țin în genere departe 
de orice factor perturbator.

Mi s-a cerut să-mi spun pă
rerea despre sferturile de finală 
ale Campionatului european. 
Trei meciuri sînt clare pentru 
mine: echipa Angliei va învinge 
reprezentativa R F a Germa
ni ei, cea a U.R.S.S., Iugosla
via, iar Italia se va califica în 
dauna Belgiei E dificil de pro
nosticat în cazul partidei Ro
mân ia-Ungaria. Sînteți una din
tre cele trei țări din Europa al 
căror fotbal a progresat în ul
tima vreme, după opinia mea 
(România, Olanda, R.D. Ger
mană). Prin această prismă, sîn
teți favoriți. Ungaria are de 
partea ei tradiția și un oarecare 
reviriment de ultimă oră. Dacă 
echipa antrenată de către An
gelo Niculescu va obține un 
med egal h Budapesta (și e 
posibil), atunci România va in
tra în semifinale.

Pe scurt, despre UTA și Stea
ua în cupele europene: nu-i văd 
pe arădeni eliminînd pe Totten
ham; în schimb, cred că Steaua 
are tot atîtea șanse cît și Bayern 
Munchen.

NICUȘOR: «Vom 
depăși echipa Unga
riei».

-Pentru mine lucrurile sînt 
clare. Dacă echipa națională nu 
se va califica în semifinalele 
Campionatului european, Di
namo va face din acest retur un 
sezon mare. Dar în pofida sen
timentelor mele de antrenor 
de club, vreau ca echipa Româ
niei să realizeze un bilanț fericit 
pînă la vară. Am credința că 
Ungaria este un obstacol peste 
care vom trece. Sigur că în 
această alternativă bătălia pen
tru campionat va fi cîștigată 
de UTA, care nu va putea fi 
prinsă sau împiedicată de ni
meni.

ALEXANDRU 
BOC: «Dacă la Buda
pesta apărarea națio
nalei va avea rezis
tența obișnuită, totul 
va fi OK».

— Eu, care știu ce înseamnă 
echipa Tottenham, aștept cu 

calificarea ar da UTA-ei o forță 
care ar face-o irezistibilă pe 
plan intern. Cel puțin în sezo
nul acesta. Marea carte se va 
juca la Londra, fiindcă UTA va 
învinge pe Tottenham ia Arad. 
Cred, de asemeni, că la sfîrșitul 
campionatului S.C.- Bacău și 
Universitatea-Cluj nu vor mai 
fi acolo unde sînt acum. A fost 
un accident, dar ierarhia va 
reveni la normal; adică UTA, 
Rapid, Steaua și Dinamo pe 
primele patru locuri, într-o or
dine pe care deocamdată ni
meni n-o poate sugera.

Sînt liniștit în privința echi
pei olimpice. Danemarca va 
pleca de la București învinsă 
cel puțin la două goluri dife
rență. Cu Ungaria va fi însă mult 
mai greu, deși, întoreînd lucru
rile pe toate fețele, naționala 
noastră reprezintă mai mult ia 
ora de față decît a lor. După 
mine, momentul cel mai im
portant al acestei confruntări 
cu tur și retur va fi cel de la 
Budapesta. Acolo, dacă apărarea 
noastră va avea rezistența ei 
obișnuită, totul va fi în ordine 
pînă la sfîrșit.

MIRCEA DRIDEA: 
«Mai rău decît astă- 
toamnă, Petrolul nu 
va putea juca».

—Unii spun că Petrolul va re
trograda. Mă gîndesc dacă s-o 
iau drept glumă sau drept visul 
celor fără șansă reală. E adevă
rat că echipa noastră traver
sează o perindă foarte chi
nuită; dar avem 4 puncte mai 
mult decît cei fără drept la 
speranță și> oricum, mai rău 
decît am jucat astă-toamnă nu 
vom putea juca. Mai bine, da, 
dar mai rău,nu. Fiindcă deși 
avem multe hibe, în cele 6 luni 
de cînd a început reconstrucția 
echipei, s-a asimilat și s-a con
solidat ceva.

C. GHEMIGEAN: 
«Ardoarea unei com
petiții nu este o mă
rime invers propor
țională cu moralita
tea ei».

—Noi, arbitrii, vom fi supuși la 
grele încercări în retur. Fiindcă 
primele patru locuri sînt vizate 
de cel puțin opt echipe. Dar 
nu tensiunea partidelor și ri
valitatea dintre echipe repre
zintă principalele elemente de 
îngreunare. Nu în asemenea 
circumstanțe e cel mai dificil 
de arbitrat, ci atund cînd ai de-a 
face cu jucători nedisdplinați

Un campionat dominat de 
echipele provinciale, un cam
pionat în care cele mai orgo
lioase dintre cluburi (Steaua. 
Dinamo, Rapid) nu reușesc să 
domine și să stopeze ascensiu
nea celor din restul țării, a fost 
și va fi, fără îndoială, o întrecere 
fierbinte. Noi, arbitrii (și nu 
numai noi), avem datoria să 
dovedim că ardoarea unei com
petiții nu este o mărime invers 
proporțională cu moralitatea ei. 
S-a pornit în această direcție, 
dar nu s-a ajuns pînă la capăt.

ROMULUS BA
LABAN: «Cred căîn
tre noi și fotbal tre
buie să rămînă tot
deauna ceva».

-începe a doua jumătate a 
celui de-al 53-lea campionat. 
Lumea fotbalului, cam risipită 
în ultimele luni, se reîntîlnește 
mîine. Cu mic, cu mare. Cu 
pitici, juniori și seniori (de ce 
le-o fi spunînd seniori?). Cu 
A, B, C și restul. Cu jucători, 
antrenori, arbitri și funcțio
nari de tot felul. Cu federația 
pe care e atît de plăcut s-o 
critid și atît de nesuferit s-o 
lauzi. Cu acei spectatori de la 
meciul România-Cehoslovacia, 
cu glasurile și inimile lor minu
nate Și cu încă unii fără de care 
nu se poate: cu ziariști sportivi, 
întreg alaiul se pune în mișcare 
cu dorul marilor aventuri.

Pentru noi, fotbalul a deve
nit eveniment de calendar. în
cepe, înseamnă că iarna e în 
agonie. începe, înseamnă că pri
măvara a pornit spre noi de 
acolo de unde fusese exilată.

Multă lume spune și scrie că 
începe un sezon infernal pentru 
echipele noastre, pentru noi, 
pentru lumea fotbalului itostru. 
Așa o fi dacă te lași convins că 
fotbalul nu mai e un joc, d o 
înfruntare serioasă, dramatică, 
o problemă existențială. Așa o 
fi dacă accepți părerea unora 
după care fotbalul și-a cîștigat 
un loc printre sindroame. Sin- 
dromul-fotbal, ai simptomato
logia lui foarte complicată. Așa 
o fi dacă fiecare gol, fiecare 
rezultat îl simp în creier, în 
frecvența cardiacă și în tensiu
nea arterială. Dimpotrivă, cred 
că puțină detașare nu strică. 
Cred că între noi și fotbal tre- 
bu ie să rămînă totdeauna ceva, 
o margine, un spațiu sau măcar 
unul dintre simțuri cum ar fi, 
de pildă, simțul umorului. Fiind
că multe denaturări ar putea fi 
evitate dacă simțul despre care 
a venit vorba cu totul fără să 
vrem ar fi cultivat cu aceeași 
atenție ca și simțul echilibru
lui sau al echității.

De ce multă lume spune și 
scrie că începe un sezon infer
nal? Pentru că Steaua și UTA 
au de jucat cu Bayem Mun- 

Steaua și UTA se vor întrece 
pe ele înșile atund e posibil ca 
echipa din Munchen și echipa 
din Londra să fie scoase în afara 
competiției. Dar dacă Steaua șt 
UTA vor fi doar egale cu ele 
înșile (ceea ce nu-i nici puțin, 
nid dezonorant), atund vor 
saluta ele Cupa Cupelor și Cupa 
UEFA.

Normalul în materie de fot
bal (și nu numai de fotbal) 
fiind o noțiune greu de definit, 
se compune cei mai adesea 
dintr-o medie a argumentelor, 
conjugată cu o cîtime subiec
tivă. In conformitate cu cele 
de mai sus, mi se pare normai 
să învingem Danemarca cu două 
goluri diferență la București. 
Mi se pare normai să obținem 
prima victorie asupra echipei 
Ungariei și prima calificare în 
dauna ei. Și, în sfîrșit, mi se 
pare normai ca UTA să re
devină , pentru un an, vasui 
amiral al diviziei naționale. N-aș 
vrea să se creadă că în aiuatui 
afirmațiilor de mai sus ar exista 
numai dorințele și voința mea. 
Nu. Ele s-au născut în primul 
rînd din foarte multe argumente 
pisate.

Dar cînd cineva are îndrăz- 
neah unor formulări tranșante, 
de felul celor făcute mai înainte, 
vine altcineva și spune cu un 
ton pe sub care curg rîuri de 
praf de pușcă: «Dînsul afișează 
un optimism primejdios». Sînt 
convins că mi se va reproșa 
acest păcat, pentru care nu 
există iertare. Dar eu cred că 
a evita să ne manifestăm franc 
o încredere lucidă, de teamă 
să nu adormim 'înaintea luptei, 
precum și consemnul stereotip 
de a ne arăta îngrijorați, adică 
încrezători și îngrijorați în pro
porții perfect egale, mi se pare 
a fi un joc puțin cam infantil 
și cam dogmatic Am prea mult 
respect pentru Lupescu, Lu- 
cescu, Dumitru, Dinu sau Radu 
Nunweiller, îneît nu cred că 
au nevoie ca eu sau altcineva 
să le spunem public: «Băieți, 
aveți grijă, luați în serios treaba 
cu echipa Ungariei!». De vreo 
3—-4 ani ei au tot luat în serios 
fel de fel de treburi din astea, 
și de aceea mi se pare că li se 
cuvine întreagă plăcerea de a 
gîndi și pregăti bărbătește o 
confruntare cu nimic mai aspră 
decît altele încheiate de ei în 
triumf.

Cît despre campionat^mă gîn
desc că-l vrem cu toții să fie 
spectaculos și palpitant. Dar 
mai înainte de așa ceva, ar 
trebui să-î vrem onest, de o 
moralitate fără eclipse și fără 
dubii. Etica unei întreceri spor
tive este și va rămîne întot
deauna mai prețioasă decît toate 
datele de tehnică și de strategie.

Mîine începe baletul celor 
22 de oameni, cărora le place 
să danseze pretutindeni în jurul 
unei sfere, pe cît de perfectă, 
pe atît de capricioasă.

Stimați arbitri, fluierați toți 
odată lovitura de începere! Și 
comiteți acest gest puțin so
lemn într-un ceas cît se poate 
de bun.

aproape 
nimic 
despre fotbal

Cine spunea că Răducanu nu 
se ține de cuvînt? A venit la 
redacție îmbrăcat într-un superb 
pulover mov, adică așa cum a 
făgăduit de curînd — în revista 
«Fotbal» — că are de gînd să 
apară de acum încolo în poartă. 
Nu în alb «ca o lebădă» — spunea 
el — ci ca un liliac proaspăt 
înflorit — zicem noi. Așadar, 
schimbarea... la față a și început 
să se petreacă, iar dacă vreți 
o dovadă în plus, iat-o: calmul 
desăvîrșit, resemnarea eleganta 
cu care a acceptat sa stea de 
vorba cu o persoana ce nu-și 
amintește să fi pus vreodată 
piciorul pe o minge de fotbal 
adevărată.

— Cine ți-a spus, de fapt, pen
tru prima dată Tamango?

— Un inginer șef, Pîrvuleț îl 
cheamă, de la «Flacăra roșie». 
Juca pe atunci un film «Taman- 
go»r trebuie să-l știi dumneata, 
era acolo un băiat așa ca mine, 
cu forță. Mie mi-a plăcut numele, 
sună frumos.

— Și numele dumitale sună 
frumos, Necula.

— îți place ?
— Da. Dar filmul n-ai avut 

curiozitatea să-l vezi?
— Nu știu ce-am făcut că 

n-an avut timp.
— Era de fapt o ecranizare 

după o nuvelă...
— Adică trebuie să o citesc ? 
— Nu prinde rău.
Fiindcă tot a venit vorba de 

filme, ai vreo preferință ?
— Filmele cu cow-boy, wes

ternurile. Mi-ar plăcea chiar să 
joc într-unul.

— Ai mai declarat o data asta, 
s-ar putea ca pînă la urma să 
te ia cineva în serios.

— Crezi că n-aș fi bun ?
— în cinematografie totul e 

posibil. Ca o recunoștință pentru 
faptul că ai deschis jocul pe un 
teren mai la îndemîna mea, filmul, 
am să încerc sa aduc vorba, 
cît de cît, și despre fotbal. Uite ce 
vreau să te întreb: ai prieteni 
printre ^cronicarii sportivi?

— Eu sînt prieten cu toată 
lumea, dar cu ei nu. N-am unul 
care să meargă cu mine și la 
bine, și la rău. Așa înțeleg eu o 
prietenie.

— Bine, dar trebuie să recu
noști că faci uneori niște figuri 
greu de iertat, orice s-ar spune. 
Nu uita totuși că după povestea 
aceea din meciul cu Cehoslovacia, 
Radu Cosașu a scris un fel de 
poem al durerii, vorbea despre 
«secvența îngenunchierii» ca și 
cînd ar fi avut în față o scenă 
din filmele lui Wojda.

— Asta e altceva. Lasă că și nea 
Cosașu...

— N-am înțeles.
— Știu eu ce știu. Poate Fănuș 

Neagu ține mai mult la mine.
— Observ că fără voia mea 

încep sa bag zâzanie, de aceea 
renunț. Prefer o întrebare nevi
novată și mă întreb cam cum ar 
arăta ea în lumea sportului. Să 
zicem, copilul dumitale, foarte 
mic. după cian se știe, are habar 
cu ce se ocupa tatăl său ?

— Asta-i bună! Cum să nu știe ? 
Nu-I duc eu pe stadion, nud învăț 
să dea cu piciorul în minge ?

— Care sînt cuvintele cele 
mai folosite de către Cătălin 
Răducanu?

— Tata, meci și gol.
— Știe cumva și să deose

bească golurile?

Magda MIHĂILESCU



de C. N. CONSTANTI NIU

o revelație

• Showul Margaretei Pîslaru de sîmbăta 
trecută ne-a servit o mostră de divertisment 
muzical și umoristic în care, folosindu-se 
cu fantezie și pricepere modalitățile variate 
ale filmărilor combinate, «genul» a apărut, 
în sfîrșit, într-o valoare artistică autentică 
și specifică. Așa trebuie făcute spectacolele 
muzicale la televiziune. Pînă la acest show, 
la asemenea divertismente am fost simpli 
spectatori de sală, numai că fotoliile sau 
scaunele noastre în loc să se afle în sala de 
concert a Radioteleviziunii on în Sala pala
tului, se găseau in propriile noastre aparta
mente. Deci nu de oameni care nu-și cunosc 
profesiunea ducem lipsă, ci mai degrabă de 
pasiune și interes. E mult mai comod să 
trimiți două-trei aparate care să înregistreze 
un spectacol revuistic și mult mai greu să 
organizezi totul în studio, cu decoruri spe
ciale, cu o regie complexă de-lumini, cu 
suprapuneri de imagini și decupaje inteli
gente, cu o ilustrație sonoră adecvată.

Bineînțeles, trebuie să ai și o... Margareta 
Pîslaru. Ce evoluție surprinzătoare. Calită
țile manifestate cu ani în urmă în «Opera de 
trei parale» au căpătat o dimensionare 
valorică care o situează, fără exagerare 
credem, printre puținii creatori de gen, cu 
personalitate unică și bine conturată. Dan
sează, scrie texte și compune muzică ușoară, 
face teatru. O gamă variată de mijloace 
artistice, convergentă spre un unic scop: 
interpretarea proprie, originală, a melodiilor. 
Paul Urmuzescu cu întreaga echipă a specta
colului i-au înțeles perfect intențiile, și în joc 
au intrat capacitatea de fabulație a lentilelor 
și reflectoarelor, invenția scenografică și 
farmecul interpretei în prim-planuri de o 
mare forță de sugestie și exprimare. Mai 
trebuie făcut pasul și spre interpretarea 
unui anume univers de idei (poate că melo
dia ei «Timpul» să fie floarea cu care începe 
primăvara), pentru că, de ce n-am spune-o, 
ne-am cam afanisit de invazia de cîntăreți 
de muzică ușoară lamentîndu-se despre dra
goste, soare, flori și anotimpuri fără să ne 
spună nimic serios. Muzica ușoară nu e atît 
de... ușoară pe cît o socotesc textierii de rime 
scoase la tombolă și loz în plic.
Bravo, Margareta!
• De obicei, «Zoorama» ne readucea 

nostalgia circurilor și a menajeriilor. Ultima 
emisiune a fost de un fel deosebit. Operatorul 
ne-a organizat un mare spectacol. Ce colosal 
a fost dansul aerian al maimuțelor, acel balet 
fantastic într-un decor de vegetație luxu
riantă, în care totul părea un imn coregrafic 
al frumuseții și candom. sau jocul cu eterni
tatea, cu broasca țestoasă placidă și ireală 
în acel univers de vitalitate și energie pe care 
îl alcătuiesc splendidele feline ale junglei. 
Totul a fost filmat într-o grădină zoologică. 
Dar operatorul a vrut să ne demonstreze 
că toate sentimentele lumii nu sînt invenții 
ale rațiunii noastre. Și grația, și teama, și ura 
există în natură, tot așa ca apa, ca florile, 
ca straturile geologice.

• Postmeridianul își continuă cursa cu 
aceeași prospețime ca și la început Pe post 
de dispecer, Emanuel Valeriu dialoghează 
cu aceeași vervă cu interlocutorii săi și ne 
construiește săptămînal un magazin social- 
artistic cuprinzător și interesant ca o lectură 
vizuală plăcută și reconfortantă. Poate că 
reportajele emisiunii ar trebui să fie ceva mai 
palpitante, mai originale în abordarea subiec
telor, am spune chiar mai extravagante. Nu 
în sensul unui senzațional fără acoperire 
jurnalistică de calitate, ci cu subiecte mai 
ieșite din comun. (Altfel se confundă cu 
celelalte, obișnuite, din cadrul altor rubrici 
și chiar ale telejurnalelor.) De pildă, ca cel 
realizat despre neobișnuitul fenomen din 
această iarnă: ghețari în apele Mării Negre.

Profund interesată — prin însăși natura ei, de re
vistă ilustrată — în dezvoltarea artei fotografice din 
țara noastră, «Flacăra» urmărește să-și aducă contri
buția la stimularea activității publicistice a fotoama- 
torilor. în acest scop lansează concursul CEA MAI 
FRUMOASĂ FOTOGRAFIE, dotat cu importante 
premii lunare și anuale, atît pentru fotoamatori cît 
și pentru cititorii care vor participa la desemnarea 
cîștigătorilor. lată ți

REGULAMENTUL
concursului
„Cea mai frumoasă fotografie"

1. Concursul se adresează,
a) pentru participarea nemijlocită la concursul Cea mai 

frumoasă fotografie, fotografilor amatori, membri sau 
nemembri ai A.A.F. sau filialelor ei, ai secțiilor foto de pe 
lingă cluburi, case de cultură ș.a.

b) pentru participarea la desemnarea cîștigătorilor con
cursului Cea mai frumoasă fotografie (pe baza de cu
poane detașate din revistă) tuturor cititorilor revistei.

2. Tematica fotografiilor propuse pentru concurs nu 
este limitată. Se recomandă totuși cîteva surse de inspirație:

— omul zilelor noastre, în diferite ipostaze ale activității 
sale creatoare;

— realizări ale epocii noastre socialiste;
— frumusețile patriei — turismul;
— familia;
— timpul liber și odihna oamenilor muncii;
— un accent deosebit punem pe instantanee, surprinde

rea insolită, cu sau fată tendință de a satiriza, a aspectelor 
străzii, locurilor publice etc

3. Fotografiile pentru concurs vor fi trimise pe adresa: 
revista «FLACĂRA», București 33, căsuța poștală4112, 
cu mențiunea pe plic: «Pentru concursul de fotografii». 
Se primesc în concurs numai fotografii alb-negru, copiile 
fiind de format 13x18 sau 18x24, neretușate și netratate 
printr-o tehnică specială de laborator (solarizări etc.). 
Fotografiile trimise pentru concurs vor fi obligatoriu în
soțite de legendă fotografică și o notă cuprinzînd numele 
și prenumele, adresa exactă, vîrsta și profesia autorului, 
precum și cîteva sumare date tehnice cu privire la aparatajul 
și filmul folosit.

4. Un juriu alcătuit din secretarul general de redacție 
al revistei, șeful secției foto, un fotoreporter, redactorul 
artistic și cronicarul de artă plastică va propune dintre 
fotografiile trimise pentru concurs în decurs de o săptămînă 
un număr de 3, 4 sau S fotografii dintre cele considerate 
a fi cele mai reușite și care vor fi publicate.

5. Din fotografiile preselectate și publicate, cititorii 
vor petaa alege una din ele, predzîndu-și opțiunea pe 
cuponul detașabil aflat în pagină și pe care îl vor trimite 
redacției în termen de maximum 5 zile de la publicare 
împreună cu numele, prenumele și adresa, într-un plic pe 
care vor face mențiunea «Pentru concursul CEA MAI 
FRUMOASĂ FOTOGRAFIE».

6. Lunar, după sistemul denumit «top», numele celor ce 
au indicat fotografia cu cele mai multe adeziuni vor fi 
publicate în revistă, iar prin tragere la sorți se va atribui 
un premiu lunar constînd dintr-un abonament pe trei luni 
la revista «Flacăra».

7. La sfîrșitul anului, dintre fotografiile care au obținut 
locul I în fiecare lună, juriul alege cîștigătorii concursului 
Cea mai frumoasă fotografie, acordîndu-le următoarele 
premii:

Premiul I — lei 3 000
Premiul II — lei 2000
Premiul III — lei 1 000
Mențiunea I, un abonament la «Flacăra» pe 1 an 
Mențiunea a ll-a, un abonament la «Flacăra» pe 6 luni 
Mențiunea a lll-a, un abonament la «Flacăra» pe 
3 luni

8. Cititorul care, participînd cu toate cupoanele, cumu
lează cel mai bun punctaj în ce privește desemnarea cîștigă- 
torului, va primi «Premiul cititorilor», în valoare de 
lei 1 000. în caz că mai multi cititori vor realiza un punctaj 
egal, decernarea acestui premiu se va face prin tragere la 
sorți.

9. Redacția își rezervă dreptul de a folosi ca material 
publicistic în revistă sau Almanahul-Flacăra fotografii 
trimise la concurs, cu remunerarea autorilor, conform 
tarifelor în vigoare.

crampon
de Adrian PĂUNESCU

aproape măreață, 
de penibilă ce e!

Scriu rindurile de față luni, 6 martie 1972. între 
meciurile din Cupa României și meciurile celor două 
echipe ale noastre în competițiile europene. Scriu și 
șterg, pînă se iau trei rinduri de piei de pe hîrtie. Și nu 
înțeleg, oricît aș chinui hîrtia: de ce i s-a permis—sau 
i s-a prescris obligația— echipei U.T.A. să se prezinte 
în Cupa națională cu echipa de tineret? Faptul acesta 
nu e numai un fapt,ci o gravă și semnificativă alarmă. 
U.T.A. nu s-a arătat pe ea mergînd la Drăgășani, în 
fața fotbaliștilor Răhăian, Homoraș, Zăvoianu și Flichiș. 
cu echipa de tineret, ci txiaia îngîmfarii și a superficiali
tății de care suferă în genere paparudele (care cred că 
ele aduc ploaia) și în special federațiile de fotbal. Ei. 
dar cum vine asta? Pentru că jucăm cu «pintenii fier
binți» peste cîteva zile,trimitem în teren. într-o competiție 
oficială din țară, niște nimenei? Să nu mi se răspundă 
că U.TA.a făcut asta obligata oc programul prea încărcat! 
Să nu mi se spună că văd pinteni în fața ochilor. Dacă 
am accepta asta, ar însemna să acceptăm și ideea că, 
de acum încolo, dacă vrem nivel intern, noi trebuie să 
facem tot ce ne stă în putință pentru a nu ne califica în 
tururile superioare ale viitoarelor competiții europene. 
Și aici nu U.TA e vinovată, ci federația. Să nu mergem 
pe principiul «fiecare se prezintă la Drăgășani cu ce 
echipă vrea» că ajungem departe. Echipele serioase 
trebuie obligate să-și apere prestigiul.

Trei întrebări:
— Se știa de intenția echipei UXA.de a forfaita (căci 

forfait a fost) meciul cu Unirea-Drăgășani?
— De ce n-a amînat Federația de fotbal. Iară nici o 

discuție, meciul—avîndu-se în vedere că U.TA. urma să 
joace, la două zile după aceea,un meci important?

— Cui folosește absența din această competiție a 
unor echipe grele, ca UXÂ.?

Dacă ni se va răspunde la aceste întrebări sînt gata să 
spun imediat aid numele campioanei olimpice de la 
Munchen.

Un sincer «bravo» echipei Rapid-București, care s-a 
calificat lejer—cu 0-0—în dauna echipei de categoria C, 
Minaur Zlatna, conform unei prevederi foarte inteli
gente a regulamentului. în ritm de tobe, tot așa, înainte, 
copii!

Să nu uităm să sărutăm pămîntul pe care calcă 
Neagu care a ratat un penalti. La mai multe!

Un și mai sincer «bravo» echipei Șvaițer București 
care a fost eliminată la Timișoara de o divizionară 
secundă. Nimic de zis: lui Valentin Stănescu îi merge 
jucăreaua. Ce e frumos îi place și lui Dumnezeu. Dar 
mă întreb ce recompense i-o fi dat clubul militar distin
sului și tăcutului antrenor Stănescu care a reușit să 
strice minunea de echipă, care era Steaua, înainte de 
venirea sa la cîrmă?

*
Mă frămîntam de multă, foarte multă vreme, ce mai e, 

domnule, pe la Calafat? Ce-o mai face stoperul Trăistaru ? 
Dar mijlocașul Pîrjol? Dar atacantul Gutuie? Zadarnice 
întrebări. într-o vreme grăbită în care omului îi mai rămî- 
ne atît de puțin timp liber.

Și iată, echipa Dunărea-Calafat îi trage o mardeală 
clasa-ntîi echipei Petrolul-Ploiești, al cărei antrenor 
— pentru astfel de isprăvi — a și fost declarat antrenor 
emerit, nu demult.

După figurile pe care le-au făcut alde Gutuie și 
Pîrjol echipei sale, Ilie Oană ar putea să-și tragă un 
brevet în tîmplă și să se apuce de patinaj.

♦
Și astfel, prin eliminarea a 7 divizionare A din Cupă. 

Campionatul național seamănă tot mai mult a spital 
ireductibil. O boală tristă îngimfarea și superficiali
tatea—riscă să se localizeze pe principalele celule vițale 
ale fotbalului românesc.

Și dacă pentru cei mici, care se răzbună și ei în Cupă 
pe vanitatea celor mari, Cupa e lumea ailaltă, de dincolo 
de moarte, unde toate sînt ne dos, pentru cei mari 
Cupa devine om ce m ce mai penibilă. Aproape mareață, 
de penibilă ce ei

UXA.de


varietăți

ZIUA PÎINII

RENUMERAȚIE DUPĂ BUGET...

Nu este prea veche tradiția olăritului din Wloclawek, regiunea Bydgoszcz din 
Polonia: im veac doar. De ajuns însă pentru a se face pasul cel mare de la meșteșug 
la artă. Cele două fotografii alb-negru nu pot din păcate să ne dea o imagine 
completă a înaltului nivel artistic la care au ajuns azi maeștrii ceramiști din 
Wloclawek.

Paradoxal: o «zi a plinii» a luat naștere într-o țară în care nu griul, ci orezul constituie alimentul 
fundamental și de tradiție. La Tokyo se sărbătorește de cîțiva ani încoace «Ziua plinii», în care 
brutarii se Întrec pentru a oferi cumpărătorilor cele mai felurite tipuri de pline cunoscută în lume: 
franzelă, chifle, comuri etc. Se pare însă că nimic nu le place mai mult japonezilor convertiți la 
piinofagie decît produsul franțuzesc cunoscut acolo sub numele de «France Pan», gustos și 
înfățișat sub cele mai neobișnuite forme. De «Ziua plinii», orice cetățean care dorește capătă 
cadou o bucată de pline, atîta cît poate obține dintr-o mușcătură, o singură mușcătură.

FAMILIE MARE,

Soții Raimondo și Josimar Camauba din Brazilia au, după 38 de ani de căsnicie, 38 de copii: 
24 de sex masculin și 14 de sex feminin, toți sănătoși. Clanul Carnauba a fost declarat simbolic 
«familia țăriiwși prezentat la televiziune, devenind cunoscut în întreaga Brazilie. Raimundo a 
declarat că se va strădui să păstreze recordul Iui mondial absolut, intenționînd ca în anii viitori 
să-și sporească progenitura...

MAEȘTRII .CERAMIȘTI 
DIN WLOCLAWEK



Vă oferă 
pentru 

mobilarea elegantă 
a apartamentului

mobilier durabil, 
modern:

- scaune curbate
- mobilă stil: clasic, rustic 
(românesc, francez, german 
etc.)

-cu diferite finisaje: luciu 
oglindă, mat, opac

- din diferite materii prime: 
cherestea de fag, stejar, fra
sin, furnir de fag, mahon, 
teak, nuc, plăci din așchii 
de lemn, placaj, plici fi- 
brolemnoase. /

EXPLOATARE 
SI INDUSTRIA

LIZARE 
A LEMNULUI 
vC.E.I.L.-IASI

mobilă din panouri, mo
bilă taoițată
sufragerii, dormitoare, ca
mere de zi etc.,sau piese 
separate b- J

Produsele C.E.I.L. - lași 
se exportă în numeroase 
țări din Europa, Asia, 
Africa și America de Nord, 
pretutindeni mult apre
ciate pentru calitățile lor 
excepționale.





glob comentar loto

o__________  
săptâmină 
in lume

Fără Îndoială, pentru oricine urmărește afirmarea României in 
efortul națiunilor lumii consacrat creării unui climat stabil de pace 
și cooperare internațională, aceste zile se relevă o dată mai mult ca 
o deosebit de expresivă ilustrare a rolului activ al țării noastre pe 
arena mondială, a politicii sale consecvente puse In slujba cauzei 
libertății și progresului popoarelor, socalismului și păcii. Evenimen
tul major, in acest context, îl constituie vizitele oficiale pe care to
varășul Nicolae Ceaușescu împreună cu tovarășa Elena Ceaușescu 
le vor întreprinde în luna martie și la începutul lunii aprilie in mai 
multe țări ale Africii: Republica Algeriană Democratică și Populară, 
Republica Africa Centrală, Republica Populară Congo, Republica 
Zair, Republica Zambia, Republica Unită Tanzania, Republica 
Democratică Sudan și Republica Arabă Egipt. Nouă manifestare a 
simpatiei și solidarității noastre cu tinerele state independente de 
pe «continentul negru» ce luptă pentru apărarea și consolidarea 
suveranității lor naționale, pentru valorificarea potențialului lor 
uman și material in vederea depășirii subdezvoltării, aceste vizite 
reflectă totodată preocuparea constantă a României socialiste pentru 
dezvoltarea continuă a relațiilor prietenești și de colaborare multi
laterală reciproc avantajoasă, bazate pe deplină egalitate și respect 
mutual, cu aceste țări. Interesului cu care sint așteptate aceste vizite 
de către poporul nostru, i se alătură cel al opiniei publice din cele opt 
țări africane. Acestei stări de spirit i-au dat expresie noul ambasador 
al Republicii Arabe Egipt in cuvîntul rostit cu prilejul prezentării 
scrisorilor de acreditare președintelui Consiliului de Stat, Nicolae 
Ceaușescu, grupul de ziariști algerieni și ziaristul egiptean Hamdy 
Fouad cu prilejul primirii de către tovarășul Nicolae Ceaușescu — 
întrevederi cu prilejul cărora le-a acordat cite un interviu.

Dezvoltarea necontenită a relațiilor de prietenie frățească și cola
borare cu toate țările socialiste constituie o coordonată centrală, 
principială, permanentă a politicii externe a partidului și statului 
nostru. Ea a fost reliefată de vizita în R.S. Cehoslovacă a delegației 
Marii Adunări Naționale, condusă de tovarășul Ștefan Voitec.

Prezența activă a României pe eșichierul internațional, preocu
parea sa pentru cauza păcii cunoaște o multitudine de manifestări, 
în acest cadru se inscrie, de pildă, contribuția română la dezbaterile 
din Comitetul special al O.N.U. pentru definirea agresiunii, ale cărui 
lucrări s-au încheiat In aceste zile. Relevînd necesitatea unei defi
niții a agresiunii,care să constituie un mijloc de protecție juridică 
și politică a suveranității, integrității teritoriale și independenței 
politice a statelor, care să înlăture posibilitatea invocării de justificări 
pentru un eventual agresor, delegația țării noastre a propus ca din 
definiție să reiasă limpede că «nici un considerent de ordin politic, 
militar, economic sau de altă natură privind politica internă sau ex
ternă a unui stat nu va putea servi drept justificare a folosirii forței 
armate împotriva acestui stat de către un alt stat sau grup de state». 
Totodată s-a subliniat necesitatea ca o definiție a agresiunii să pre
vadă că: «Teritoriul unui stat este inviolabil și nu va putea fi, nici in 
mod temporar, obiectul unei ocupații militare sau al altor măsuri 
de folosire a forței luate de un stat pentru orice motive; nici o achi
ziție teritorială sau alte avantaje speciale rezultînd de pe urma agre
siunii nu vor fi recunoscute». Poziția principială a delegației române 
a găsit un ecou pozitiv în rindul participanților la lucrările acestui 
comitet, ca și in cel al observatorilor. Tot astfel, ca și în Comisia 
O.N.U. pentru condiția femeii, unde au fost adoptate o serie de rezo
luții inițiate de Romania, intre care și cea soliciting Adunării Generale 
să proclame anul 1975 ca «An internațional al femeii».

intre evenimentele actualității internaționale care au reținut 
atenția comentatorilor și a opiniei publice se află reluarea, la Geneva, 
a lucrărilor Comitetului pentru dezarmare — cea de-a 545-a ședință 
de la constituirea acestuia, in martie 1962, marcînd deschiderea celei 
de-a 18-a sesiuni. Țara noastră, animată de un proțund spirit de 
responsabilitate față de soarta umanității, acordă o importanță 
majoră acestei probleme a contemporaneității. «Continuarea cursei 
înarmărilor, creșterea cheltuielilor pentru producerea mijloacelor 
de exterminare în masă — sublinia recent tovarășul Nicolae 
Ceaușescu — afectează din ce in ce mai mult nivelul de trai al po
poarelor și constituie un pericol permanent pentru pacea interna
țională. De aceea țara noastră se pronunță pentru trecerea la măsuri 
concrete In vederea dezarmării generale și In primul rind a dezarmării 
nucleare.Lupta pentru dezarmarea generală constituie astăzi una 
din cele mai importante sarcini internaționale ale tuturor forțelor 
antiimperialiste, ale tuturor popoarelor lumii». Acum, la trecerea 
unui deceniu de la constituirea Comitetului, numeroși observatori 
remarcă faptul că activitatea acestuia a fost marcată de prea puțini 
pași înainte pe calea înfăptuirii obiectivului final — realizarea unui 
tratat de dezarmare generală șl completă. Ceea ce se impune — 
și în acest sens se înmulțesc luările de poziție chiar in cadrul Comi
tetului — este trecerea de la discuții cu caracter general pe făgașul 
adoptării unor măsuri concrete de dezarmare, in primul rind nucleară. 
Iar pentru că in realizarea dezarmării sînt vital interesate toate po
poarele lumii, Comitetul — prin componența, structura și activi
tatea sa practică — trebuie să reflecte realitățile lumii contemporane, 
să asigure acel cadru adecvat care să permită tuturor țărilor intere
sate să participe la dezbaterile sale, potrivit principiului egalității în 
drepturi a statelor.

Marți, 7 martie 1972
I. CIOARĂ

CAIRO:

românia la tîrgul internațional
Primul ministru egiptean, dr. Aziz Sedki, a vizitat în ziua inaugurării oficiale pavilionul românesc la Tir 
internațional de la Cairo. Aflată la a V-a ediție, această importantă manifestare internațională din capitala Republ 
Arabe Egipt se bucură de un interes crescînd, evidențiat de sporirea numărului țărilor participante la actuala ed 
la 33. România este reprezentată printr-o expoziție generală de mărfuri pe o suprafață de aproximativ 800 m< 
pătrați.

SAN JOSE:

angela davis eliberată pe cauțiune
Abolirea pedepsei capitale pe teritoriul statului California a făcut posibilă și eliberarea Angelei 
Davis (în fotografie,părăsind închisoarea din Șan Jose), contra astronomicei cauțiuni de 102 500 dolari, 
după 16 luni de detențiune preventivă. Principala piedică juridică de care s-au lovit pînă acum toate 
cererile în acest sens o constituia o dispoziție care interzicea eliberarea condiționată a inculpaților 
pasibili de condamnare la moarte.
Lupta pentru cauza dreaptă a Angelei Davis continuă: procesul de curînd început ar putea dura, 
după cum se apreciază, șase luni; guvernatorul Reagan a și declarat de altfel că va ataca hotărirea de 
abolire a pedepsei cu moartea. Pînă la atingerea țelului final — recunoașterea oficială a nevinovăției 
Angelei Davis — pare a mai fi încă drum lung. In semn de deosebită prețuire, delegații la cel de-al 
XX-lea Congres al Partidului Comunist al S.U.A., care au aprobat un apel pentru intensificarea luptei 
de solidaritate cu Angela Davis, au ales-o delegată de onoare și membră a Comitetului National al 
P.C. din S.U.A.



TOKYO:

opoziție 
față de bugetul 
militar

0 vie dezaprobare a stirnit in rindul opiniei publice 
ca fi al opoziției parlamentare intenția guvernului 
condus de Eisaku Soto de a majora bugetul militar 
pentru anul fiscal viitor. Această stare de spirit 
s-a concretizat într-o serie de acțiuni de masă 
precum impunătorul miting de protest ce a avut 
loc h parcul Hibvia din Tokyo, la chemarea parti
delor comunist si socialist, a Consiliului general al 
sindicatelor — SOHYO — și a altor organizații 
democratice (imaginea de jos),ca și in refuzul par
tidelor de opoziție de a participa la dezbateri in 
Dietă, blocind efectiv lucrările acesteia timp de trei 
săptămîni. in cele din urmă, guvernul japonez a 
hotărît, într-o ședință specială, să accepte revi
zuirea bugetului militar — dor într-o măsură consi
derata de opoziție încă nesatisfăcătoare.

LEIPZIG:

„pentru comerțul 
mondial neîngrădit
și pentru progresul tehnic**
Ediția de primăvară a tradiționalului Tirg de la Leipzig se desfășoară și 
anul acesta sub motoul: «Pentru comerțul mondial neîngrădit și 
pentru progresul tehnic». între 12 și 21 martie vor participa la aceas
tă manifestare economică internațională 9 000 de expozanți din aproxi
mativ 60 de țări, suprafața de expunere fiind de 350000 mp. Sînt 
așteptați vizitatori din 80 de țări, printre care, în afară de oameni de 
afaceri, un mare număr de specialiști, cercetători, ingineri, tehnicieni. 
Participînd pentru a 39-a oară la Tîrgul din Leipzig, România va bene
ficia de o suprafață extinsă de expunere însumind 2 250 mp, cu 35 la sută 
mai mare decit la ediția precedentă. Ponderea principală a ofertei 
românești o constituie mașinile-unelte, electrotehnica, tehnica de 
telecomunicații, metalurgia, mașinile agricole și cele de construcții. 
Un număr de 2 500 de firme din țări capitaliste vor fi reprezentate 
sau vor participa la tranzacții comerciale m cadrul tîrgului și vor 
ocupa mari suprafețe de expunere. Republica Federală a Germaniei va 
dispune de cca 20000 mp, fiind ca atare cel mai mare expozant 
capitalist la Leipzig.

MIAMI.

într-un supermarket
Imaginea dezolantă pe care o oferă rafturile goale ale acestui super- 
magazin din Miami se datorează.^ luptei împotriva poluării apelor 
din statul Florida. Secvența a fost surprinsă pe peliculă de un foto
reporter după ce pe aici au trecut reprezentanții autorităților, care au 
hotărît să interzică vînzarea detergenților cu conținut de fosfați întru- 
cit reziduurile acestora, scurse in nuri și m mare, au avut consecințe 
nefaste asupra faunei din adîncurile apelor.



glob comeatar loto

BEATLES:

„sic transit gloria mundi“

din 12 orașe 
amenințate 
de șomaj
2 000 de delegați din întreprin
derile și instituțiile departamen
tului Hauts-de-Seine au luat parte 
la o manifestație organizată la 
Nanterre de federațiile Partidu
lui Comunist Francez și Mișcării 
Tineretului Comunist, pentru a- 
părarea locurilor de muncă, pen
tru menținerea și dezvoltarea 
potențialului economic al depar
tamentului. Situația în domeniul 
folosirii forței de muncă se de
gradează continuu în cele 12 ora
șe din Hauts-de-Seine: într-un 
an numărul celor fără locuri de 
muncă a crescut cu 50 la sută; în 
ultimii zece ani peste 100 de 
întreprinderi au dispărut dato
rită unei politici de descentrali
zare care s-a tradus prin supri
marea a 22 000 locuri de muncă. 
Amenințarea vizează în conti
nuare numeroase alte întreprin-

Mitul Beatles-ilor poate fi socotit virtuaimente spulberat. 
După ce a urcat vertiginos treptele celebrității, cucerind 
inimile și mințile a milioane de fanatici ai muzicii beat, 
«cvartetul de aur» al Beatles-ilor s-a destrămat mai recede 
decit se putea aștepta, spre stupefacția acelor «fans» care 
apucaseră să creadă în veșnicia grupului muzical pe care-l 
adorau. Zilele acestea s-a consumat la Londra încă un episod 
care marchează, într-un fel. sfîrșitul «firmei» Beatles: 11 000 
de englezi au primit scrisoarea însoțită de cîte un mic 
cadou, prin care li se comunică închiderea faimosului 
«Beatles fan club», întemeiat în urmă cu zece ani,la ora 
apogeului. Acest club, care avea filiale în zed de țări din 
lume, număra numai în Anglia 80 000 de fani (suporteri 
fanatici). în urmă cu cîteva luni a fost închis clubul filialei 
americane, iar acum se anunță încetarea activității centralei 
britanice.

Solicitați de ziariști să-și spună părerea despre acest dez- 
nodămînt, fiecare dintre cei «patru» care au creat faima 
Beatles și care în prezent (după ce s-au certat și despărțit) 
lucrează individual, pe cont propriu, a reacționat altfel. 
Ringo Starr a mărturisit cu sinceritate că îi pare rău că se 
desparte de fanii care i-au susținut cu fidelitate pe Beatlesi, 
ți a adăugat: «De ce să mai întreținem un mit care s-a spul
berat?» John Lennon, referindu-se la o imposibilă recon
ciliere între cei patru, a declarat categoric :«Nu văd de ce 
ne-am mai întoarce să lucrăm împreună». Paul McCartney, 
care a înjghebat o nouă formație, «Wings», a ținut chiar 
să precizeze: «Nă mă mai cheamă Beatles. Am propriul meu 
nume la care țin: McCartney». Deplîngînd situația creată, 
secretara lui «Beatles fan club», Freda Kelly, a conchis, 
la rîndul ei, cu amărăciune: «Cum vedeți, totul trece, chiar 
și Beatles-ii».

Sus:o fotografie da
tină din 1965. In cul
mea succeselor lor mu
zicale, care au adus 
trezoreriei britanice 
cantități fabuloase de 
devize, intr-un moment 
cînd Anglia trecea prin 
serioase dificultăți de 
ordin economic, cei pa
tru Beatlesi primesc la 
palatul Buckingham, 
din partea reginei Eli- 
sabeta. Ordinul Impe
riului britanic.

în stingă: o carica
tură realizată de Le- 
vine la ora cînd cei 
patru formau încă o 
singură dar celebră e- 
chibă.

petrolul 
ecuadorian
Apreciate la peste 500 mi
lioane tone, rezervele de «aur 
negru» ecuadorian au atras 
atenția a numeroase compa
nii străine, dintre care unele 
au obținut o seamă de conce
siuni. Sub presiunea cercu
rilor largi ale opiniei publice 
și în condițiile afirmării pe 
întregul continent latino-a- 
merican a tendinței de apă
rare a intereselor naționale, 
în 1971 regimul Ibarra a pro
mulgat o lege care reglemen
ta activitatea societăților stră
ine A știm it totuși nemulțu
mire faptul că nu.se preve
dea o dată certă pentru in
trarea ei în funcțiune ca și 
dispariția unui document care 
cuprindea prevederile refe
ritoare la exportul benefi
ciilor rezultate de pe urma 
exploatării petrolului.

Referindu-se la afirmațiile 
conducătorilor noii junte mi
litare din Ecuador,în sensul 
că una dintre preocupările 
sale principale o va constitui 
folosirea rațională a resurse
lor de bază ale țării și că 
«dacă va fi necesar Ecuadorul 
va revizui contractele în do
meniul petrolier încheiate de 
fosta administrație»,o seamă 
de comentatori nu exclud ca 
printre elementele principa
le ce au dus la lovitura de 
stat să se afle politica petro
lieră a foștilor conducători



mii de kilometri pentru pace
«Am trecut prin Afganistan, Iran, Irak, Siria, Liban, Italia și Elveția» — a decla
rat la Paris, după ce parcursese pe jos 8 050 de kilometri, indianul Ramsahai 
Purohit. Lungul drum pe care l-a început acum un an în satul lui natal de lîngă 
Jaipur este o continuare a luptei pentru pace și dezarmare, împotriva violenței, 
pe care Purohit o duce activ de 13 ani. El și-a propus acum să facă înconjurul 
lumii, subliniem, pe jos (cu excepția, bineînțeles, a drumurilor pe mări și 
oceane), avînd în țările pe care le parcurge convorbiri cu reprezentanți ai 
autorităților și opiniei publice. Călătoria mărșăluitorului solitar pentru 
pace va continua, potrivit declarațiilor sale, în Belgia, Anglia, Irlanda, Statele 
Unite, apoi cu avionul în Uniunea Sovietică, Japonia, Vietnam. Ramsahai 
Purohit și-a propus ca în tot acest răstimp să nu cheltuiască și să nu primească 
nici un ban, neacceptînd decît adăpost, încălțăminte și hrană Drumurile cu 
avionul și vaporul urmează să fie finanțate de Organizația internațională a 
adversarilor războiului. în fotografie: Ramsahai Purohit la intrarea într-una 
din suburbiile Parisului.

cronica de trei secunde
BĂTRÎNUL MUZICIAN

Multe momente esențiale ale vieții noastre — de 
pildă: cînd începea filmul cu Bette Davis, cînd Bette 
Davis tremura de dorul nestins după el, cînd Bette 
Davis aștepta ca Errol Flynn să apară în calea ei, cînd 
ea îi scria lui noaptea, cînd el veghea la căpătîiul ei după 
sinucidere, cînd apărea remușcarea, sau revolta, sau 
complotul, sau sabia trasă din teacă cînd răsărea lacri
ma, cînd răsărea luna peste ape pentru ca durerea ei și a 
ta să fie și mai profundă cînd chinul atingea paroxismul, 
cînd sfîșierea devenea mai dulce, cînd se stingeau toate 
suspinele o dată cu toate luminile și doar vîntul mai 
bătea printre perdele, cînd venea în sfîrșit the end și 
simțeai într-adevăr că ești sfîrșit o dată cu iubirea lor — 
toate aceste momente esențiale n-ar fi existat dacă 
n-ar fi existat muzica lui. Fără el n-ar fi existat plînsul, 
durerea, batista și sentimentele melo — unul din senti
mentele fundamentale ale vieții pe pămînt și la cinema. 
Nu există melodramă fără melodie. El a scris muzica 
melodramelor nemuritoare, muzica a vreo 250 de filme 
la care a bocit o lume întreagă Arta de a stoarce lacri
ma — artă inutil disprețuită — nu poate fi concepută 
fără el, așa cum simfonia... dar ce s-o mai întindem?

A murit. Bătrin — 83 de ani. îl chema Max Steiner — 
cîți i-au reținut numele pe genericul care începea cu 
Bette Davis și Charles Boyer?...

Dar nu înțeleg de ce omagiem de obicei pe acei care 
ne-au făcut să ridem atunci cînd ar fi trebuit să plîngem... 
Cu ce e mai prejos cel care a încercat să ne stoarcă o 
lacrimă într-o situație cînd mintea rece și lucidă ne 
îndemna să rîdem din adîncul inimii? Eu nu văd dife
rența și mă înclin în fața acestui pisc al melodramei.

malta — tratative 
și retragere

în timp ce tratativele intre Londra 
și La Valletta continuă, după cum 
relatează agențiile de presă, re
tragerea trupelor engleze din Malta 
a intrat intr-o nouă fază. A început 
demontarea principalelor echipamente 
electronice ale aeroportului din Luga, 
folosit atît de aviația britanică cît și 
de aviația civilă malteză, precum și a 
platformei radarului de la Madlieno. 
Evocind posibilitatea ca «toate forțele 
britanice să fie obligate să părăsească 
insula», agenția France Presse (ce 
transmite imaginea) prezintă port- 
elicopterul «bulwark» care ar urma 
să devină «ultima bază» engleză de 
aici, folosită ca «centru de comuni
cații».

4 miniștrii 
și măștile
Fotoreporterii au surprins acest 
instantaneu la inaugurarea Tîr- 
gului specializat de construcții și 
materiale de construcții «Bau 
72» din Miinchen. Ministrul fe
deral vest-german al construc
țiilor de locuințe, Lauritzen,și 
ministrul bavarez ai economiei, 
Jausmann,care au vizitat tîrgul la 
inaugurare, s-au trezit înconju
rați de aceste personaje stranii 
care nu sînt altceva decît mane
chine cu măști contra poluării 
aerului, expuse în cadrul stan
dului consacrat problemelor pe 
care le ridică mediul înconjură
tor.

In vederea alegerilor pentru 
Seim, din 19 martie, în Polo
nia au loc întîlniri între can
didați și alegatori. La una 
dintre aceste întruniri a luat 
cuvîntul PIOTR JAROSZE- 
WICZ, președintele Con
siliului de Miniștri al R.P. Po
lone, care a declarat că gră
birea alegerilor pentru Seim 
a devenit o urmare logică a 
schimbărilor din decembrie 
și a noului program «Cerem 
mai mult de la noi înșine 
și de la tovarășii de muncă, 
de la superiori și de la in
feriori» — a precizat pre
mierul polonez.

Generalul GUILLERMO 
RODRIGUEZ LARA, care și-a 
asumat funcția de președinte 
al Ecuadorului după recenta 
lovitură de stat din această 
țară, a instituit un regim 
militar și a suspendat ale
gerile prezidențiale și parla
mentare ce urmau să aibă 
loc la 4 iunie. Generalul și-a 
exprimat totodată intenția de 
a revizui contractele petro
liere încheiate cu compa
niile străine de fostul preșe
dinte Velasco Ibarra. 32 din
tre aceste companii sînt nord- 
americane.

La tradiționalul festival de 
muzică ușoară de la San Remot 
tînărul cîntăreț italian NI
COLA Dl BARI a obținut 
premiul întîi interpretînd me
lodia «I giorni dell’arcoba- 
lena» («Zilele curcubeului»), 
Nicola di Bari cucerește acest 
important trofeu pentru al 
doilea an consecutiv, reușind 
să depășească o serie de 
concurenți celebri ca Dome
nico Modugno, Gianni Mo
randi, Nada și alții. Premiul 
doi a revenit cîntărețului 
Peppino Gagliardi care a pre
zentat melodia «Come le 
viole».

BĂTRÎNA MILIARDARĂ

N-am descris niciodată natura pe-ndelete — e ade
vărat, dar asta nu înseamnă că n-o iubesc, că nu înțeleg 
măreția unui răsărit de soare și a unui apus apart inînd 
aceluiași astru. Sînt un om al orașului — e adevărat, 
dar al naibii să fiu că știu și eu ce înseamnă o turmă de 
oi, o pădure în noapte, un susur de izvor, un freamăt al 
poienii. Natura ca și cultura,— cum ne spune dragul 
nostru Mazilu, suflet frumos care n-a chemat însă nici
odată la duioșie — natura și cultura îmi sînt la fel de 
dragi. Dovadă că spre diferență de atîția demagogi care 
ne cheamă «să nu uităm satul și ciobanul...» — eu n-am 
sărit niciodată paginile în care Sadoveanu,sau Hogaș, 
sau Odobescu descriu munții, bălțile, luminișurile, 
podețele și podișurile. Să am atîția ani buni cîți dintre 
criticii aceștia ai citadinismului au sărit peste «descrie
rile de natură» ale lui Sadoveanu...

Dar voi recunoaște că nici un scriitor al lumii și nici 
o femeie cu care am trăit la mare,— se știe care, «marea 
cu albastra ei năframă» — nici o simfonie cu vox maris 
și nid un film-turism Sahia, nici o ascensiune pe Bucegi 
și nid un drum în Deltă, nu mi-au dat despre natură o 
înțelegere mai vibrantă, la hotarul dintre hohotul de 
plîns și hohotul de rts, ca această doamnă americană, 
bătrînă și miliardară, care plecată cu soțul într-o croa
zieră de trei luni în jw^Jumii, pe somptuosul pache
bot «France», constată din primele zile la Valparaiso 
că soțul i-a decedat chiar pe vapor, îl plînge, se reculege, 
se gîndește bine și decide să continue voiajul ordonînd 
ca sicriul cu decedatul să fie depus în cala vaporului, 
însoțind-o astfel zi și noapte de-a lungul oceanelor și 
de-a latul mărilor, pînă la capătul biletului de croazieră.

Radu COSAȘU

Eseist, dramaturg, roman
cier prodigios, președinte al 
Uniunii scriitorilor din 
U.R.S.S., academician, depu
tat în Sovietul Suprem ai 
U.R.S.S., membru al Comi
tetului sovietic pentru apă
rarea păcii, Erou al Muncii 
Socialiste, membru al prezi
diului Comitetului sovietic 
pentru acordarea premiilor 
de stat și al cehii pentru 
premiile Lenin în domeniul 
artei și literaturii, celebrul 
scriitor sovietic KONSTAN
TIN ALEXANDROVICI FE
DIN a împlinit recent 80 de 
ani.

Personalități politice din 
italia — printre care Enrico 
Berlinguer, G.C. Pajetta, Nii
de Jotti (P.C.I.), Luzzatto 
(P.S.LU.P.), Donat Cattin, 
Vittorio Colombo (demo- 
crat-creștini) ș.a. — au pro
pus comitetului pentru acor
darea premiilor Nobel, can
didatura arhiepiscopului de 
Recife și Olinda (Brazilia) 
DOM HELDER CAMARA la 
Premiul Nobel pentru pace 
pe 1972, ca recunoaștere a 
activității acestuia pentru 
echitate socială, împotriva 
dictaturii, pentru pace.

Pe baza referendumului des
fășurat recent, va fi adoptată 
în Maroc o nouă constituție. 
REGELE HASSAN AL ll-lea, 
expunînd principiile noii legi 
fundamentale, a declarat că 
prerogativele Parlamentului 
— limitate în trecut — vor 
fi sporite. Proiectul noii consti
tuții prevede ca două treimi 
dintre membrii Camerei re
prezentanților să fie aleși 
prin vot universal și numai o 
treime prin vot indirect. Tot- 
odată, Parlamentul va fi in
vestit cu atribuții mai largi 
în ce privește controlul acti
vității guvernului marocan.



umor

stricăciune
timpurie

LA FLUIERUL

I. Gh. CARAIMAN

ORIZONTAL: 1) STOP — ȘERBAN. 2) TURIȘTI — APA. 3) RIGOLA — 
SLT. 4) ACASA — TUNEL. 5) DAN — BARIERE. 6) AR — CARO — A — 
G. 7) IRA — STIRNI. 8) ATENȚIUNE — U. 9) L — PARCAT — Ml. 10) 
APEL — ER — ZOR. 11) IUREȘ — EMISI.

Dezlegarea jocului «TOT PE DRUM, PE DRUM, PE DRUM...» 
apărut în numărul trecut

cronica 
satirică
de Teodor MAZILU de V. CRĂIȚĂ MÎND^k

vînătoresti

Am stat de vorbă cu un 
băiat de 18 ani. Ochi albaștri, 
părul buclat, obraz de fată, 
oarecare sfială, avea toate da
tele formate ale candorii. Dar 
după primele schimburi de 
impresii mi-am dat seama că 
am în fața mea o autentică 
vulpe bătrînă. Candoarea era 
o iluzie a epidermei. La 18 ani 
adolescentul se înfățișa ca un 
tip trecut prin ciur și dîrmon, 
uns cu toate alifiile, scăldat 
în toate parascoveniile. Avea 
ceva tîrșîit, hodorogit, hăituit. 
Știa toate bancurile tîmpite, 
știa toate cauciucurile de re
zervă. Era la curent cu tot 
ceea ce prostul-gust a acumu
lat în ultimul timp. Dar cul
mea, băiețașul care cu chiu 
cu vai nimerise la o facultate, 
printr-un fericit complex de 
împrejurări, —ca să mă exprim 
romantic—era pus zdravăn pe 
carieră. N-avea de gînd să 
plătească nici un tribut can
dorii. Avea în această privință 
o claritate a țelului care m-a 
îngrozit. Era la curent cu 
toate posturile mai rentabile, 
ie pe acum se gîndea cum să 
evite provincia. Vîna siste
matic o tată cu situație și 
cu zestre, căsătoria din interes 
i se părea lucrul cel mai nor
mal din lume. Nici o îndoială 
nu-1 măcina. Descoperise că 
linia dreaptă e drumul cel mai 
scurt spre căpătuială îl și 
vedeam gras, stupid, mulțumit 
de pîntecele și de viziunea lui 
asupra lumii.

într-aoevar, stricăciunea 
timpurie, stricăciunea care s-a 
născut înainte de a-ți miji 
mustățile, prostituția care s-a 
născut cu mult înaintea cu
noașterii vieții sexuale, do
rința de a exploata la sînge 
o meserie de care încă nu ai 
habar, e de natură să te 
scoată din sărite. N-aș vrea 
să se creadă că idealizez escro
cii cu părul alb și că un ticălos 
căruia i-au căzut dinții îmi 
inspiră cine știe ce considera
ție. Sigur că nu... Dar strică
ciunea unui adolescent e,fără 
îndoială,ceva deprimant Pe el 
nu l-a înrăit viața, el s-a auto- 
înrăjt. De la jocurile de-a 
baba-oarba a trecut direct la 
afaceri fără nici o etapă in
termediară. El a devenit pește 
înainte de a deveni, bărbat 
Nici măcar nu e bărbat E 
doar pește. Ceea ce, oricum 
ai lua-o, nu e suticienl.

Dacă precocitatea în artă 
ne umple de emoție, dacă ne 
întrebăm și acum cum de a 
putut Mozart să scrie capo
dopere la o vîrstă în care noi 
ne jucam ignoranți și afoni 
în praful copilăriei, precoci
tatea în stricăciune ne umple 
de o mare tristețe. Dar și 
de mînie.

Căci nu e nimic mai ridicol 
ca o vulpe bătrînă căreia nu 
i-au mijit încă mustățile.

ORIZONTAL: 1) Obstrucție — Zidul apărării. 2) Fente, mișcări înșe
lătoare — Azot ți hidrogen. 3) Schimburi de locuri — Legături slabe. 
4) Durata campionatului național — Marcat. 5) Reluare — Pasare înapoi. 
6) Freamătul tribunei (pi.) — Fără deplasare. 7) Plase — Dublat! 8) Ală

turi în echipa! — Are abateri țfem.) — Deschidere în adîncime. 9) Făcea 
curse admirate de spectatori (od.). 10) Un fel de galerie — Extremă.

VERTICAL: 1) înaintați. 2) Dribling verbal (pl.) — Necesar la înaintare. 
3) Are tendințe de individualism — Teren fără accidente — Doi din lot! 
4) Dirijează înaintarea feroviară — Stadion. 5) Gol — Plasă. 6) Terenuri de 
sport — Ne oferă bilete. 7) Camere fără anvelope — Apare Crițul! 8) 
înaintare — Cuvîntul galeriei. 9) A provoca.10) Echipament... de bază — 
Limita terenului.


